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ادامه در همین صفحه

ادامه در همین صفحه

»جهان صنعت« گمانه زنی ها از جانشین  احتمالی پوتین را بررسی می کند

بازی قدرت به سبک پوتین
 دخترعموی پوتین کیست و چگونه در حال گسترش نفوذ خود در سلسله مراتب قدرت است؟

آمارسازی به جای مسکن سازی
علیرضا محمدی*

دولت س��یزدهم مانند سایر 
دولت ها در تلاش برای آمارسازی 
اس��ت، یعنی می کوش��د به هر 
وسیله ای آماری را فراهم کند تا 
در نهایت با کمک گرفتن از این 

آمار ساختگی، کارنامه ای از خود نشان دهد. مسوولان 
اگر به فکر خدمت به مردم بودند، اولویت را بر تکمیل 
مسکن مهری می گذاشتند که پس از گذشت نزدیک 
به ۱۸ سال هنوز هم در اختیار متقاضیان قرار نگرفته 
است. با بررسی شهرهای اطراف تهران، مسکن مهرهای 
ناقص و تحویل نشده به وفور یافت می شوند؛ پروژه هایی 
که در انتظار تزریق منابع مالی به سر می برند. این دولت 
نیز مانند بقیه دولت ها به فکر آمارسازی بوده و کاری 
انجام نداده است.  در این خصوص باید گفت به عنوان 
مثال در حال حاضر هر وام مسکنی که اعطا می شود، 
در آمار نیز گنجانده می ش��ود. مس��وولان در مسکن 
روس��تایی نیز تنها به معرفی زمین بسنده کرده ا ند. 
بسیاری از موارد اینچنینی نیز در راستای آمارسازی 
مشاهده ش��ده اند. باید توجه داشت حتی اگر دولت 
اقدام به گنجاندن آمار مسکن مهرهای باقی مانده در 
آمار کنونی کند، نهایتا چیزی که به نفع مردم خواهد 
بود، این است که این واحدهای مسکونی قابل استفاده 
ش��وند و متقاضیان بتوانند در آنها سکونت کنند. با 
بررسی شهرهای اقماری پایتخت مانند پرند، پردیس 
و سایر نقاطی که در آنها اقدام به ساخت مسکن مهر 
شده است، هنوز هم می توان بعد از نزدیک به ۱۸ سال 
مسکن مهرهای ناقص و تکمیل نشده را دید. آماری 
که به تازگی وزیر راه و شهرسازی درخصوص در دست 
ساخت بودن یک میلیون و ۹۳۰ هزار واحد نهضت ملی 
مسکن داده است، فاقد جزئیات است. بهتر است آقای 
بذرپاش در این مورد اقدام به ارائه توضیحات تکمیلی 
کند؛ توضیحاتی درخصوص مکان و شرایط واحدهایی 
که به قول او در حال ساخت هستند، اما آمار جزئی تری 
در این خصوص توسط وزیر راه و شهرسازی ارائه نشده 
است. تنها اعداد و ارقامی توسط او با هدف رسیدن به 
شعار انتخاباتی ابراهیم رییسی مطرح شده است. نکته 
حائزاهمیت در این خصوص این است که مسوولان با 
اقدامات اینچنینی نیز راه به جایی نخواهند برد. با در نظر 
گرفتن شرایط و مشکلات کنونی اقتصاد ایران و با توجه 
به رانت هایی که چند وقت پیش افشا شد، به این نتیجه 
خواهیم رسید که مسوولان تنها به دنبال گفتار درمانی و 
آمارسازی هستند. آنها صرفا با گفتار درمانی توانسته اند 
ب��ازار خودرو را تا حدودی کنترل کنند، ولی در عمل 
اتفاق خاصی رخ نداده است. بعد از تصویب قانونی در 
مجلس مبنی ب��ر واردات خودروهای کارکرده، تعداد 
کمی خودرو وارد شد که آن هم تنها در راستای همان 
گفتار درمانی بود. در عمل اتفاقی نیفتاد و مس��وولان 
فقط می خواستند از این طریق بازار را کنترل کنند. در 
مورد مسکن قضیه خیلی بدتر است. اینکه دولت کاری 
برای بازار مسکن نکرده است، به کنار. با مراجعه به آمار 
صدور پروانه ساخت در شهرداری ها نیز می بینیم که 
تولیدکنندگان بخش خصوصی مسکن در حال خروج 
از این بازار هستند. بازار مسکن در رکود مطلق قرار دارد؛ 
رکودی که با تورم نیز همراه است. باید توجه داشت که 
فاصله دستمزدها و درآمدها با قیمت واحدهای مسکونی 
روز به روز بیشتر می شود. طبق آخرین آمار موجود نیز 
مدت زمان انتظار برای خرید مسکن در ایران با فرض 
ثابت ماندن قیمت خانه، ۷۳ سال است. دولت اصلا به 
فکر درمان نیست. مسوولان تنها به فکر آمارسازی و 
دادن آدرس غلط هس��تند. وزیر راه و شهرسازی نیز از 
این قضیه مستثنی نیست. شاید به همین خاطر هم 
هست که او به عنوان وزیر راه و شهرسازی انتخاب شده 
است. وگرنه کارآمدی و تحصیلات او هیچ ارتباطی به 

راه، مسکن و شهرسازی ندارد.
* کارشناس حوزه مسکن

 مافیای دارو در رصد
 معاون وزیر صنایع

یکم- آیا وجود مافیاها در اقتصاد ایران واقعیت 
دارد؟ لابد دارد، زیرا بعد از  مافیای نفت، سکه، ارز ، 
طلا ، قیر ، پتروشیمی ، لوازم خانگی و... حالا نوبت به 

کشف یک مافیای تازه رسیده است. 

 مرغ و تخم مرغ 
خودروی کهنه و نو

»جهان صنع�ت«- وزی��ر اقتص��اد دولت 
سید ابراهیم رییسی در ضمن، سخنگوی اقتصادی 
دولت نیز به حس��اب می آید. ب��ه این ترتیب او 
باید از س��یر تا پیاز هر تصمیم مه��م در وزارت 
اقتصاد ، بانک مرکزی و س��ازمان برنامه و بودجه 
و وزارتخانه هایی مثل صمت ، جهادکش��اورزی ، 

راه وشهرسازی و... را بداند. 
تا اینجای کار معلوم ش��ده اس��ت احس��ان 
خان��دوزی قابلیت های لازم را برای اینکه بتواند 
از تله های کوچکی که برخی رسانه نگاران برای 
او می گذارند تا پایش در تله بماند و مجبور شود 
همه واقعیت های اقتصاد ایران را بگوید داشته و 
از این میدان ه��ای مین کوچک عبور کرده، اما 
این یک تصور خام است و وزیر اقتصاد به دلیل 
کم تجربه بودن و نداش��تن بینش در سیاست و 
اقتصاد با همه اطلاعات نمی داند شهروندانی که 
زندگی و کسب وکار و معیشت شان به هر دلیل و 
در بخش های گوناگون درگیر تصمیم های همین 
دولت است چگونه سخنان او ر ا به یاد می آورند 
و کینه به دل می گیرند. به طور مثال آنها یادشان 
می آید که دولت سیزدهم چند ماه است ایرانیان را 
درباره داستان واردات خودروی کهنه و نو سرگرم 
کرده و هیچ کس هم نمی تواند مردم را متقاعد 
کند این داستان چرا این همه پیچ وخم دارد و به 

راه راست نمی افتد. 
سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به سوالی 
درباره س��رانجام آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده، گفته اس��ت : »ملاحظ��ات مدیریت 
بازار ارز برای دولت جدی است و اساسا تنظیم 
مق��داری واردات کش��ور از ابت��دای ۱۴۰۲ بر 
اس��اس ضوابطی پیش می رود که ب��ازار ارز را 
تحت مدیریت بانک مرکزی نگه دارد. علت به 
سرانجام نرسیدن آیین نامه این است که مقدمات 
آن باید طی می ش��د و قرار بود ب��رای واردات 
خودروهای نو نیز اصلاحاتی شود که انجام شد 
و این آیین نامه در دولت مطرح شده و آیین نامه 
واردات خودروه��ای کارکرده هم در هفته های 
آینده در دس��تورکار دولت قرار می گیرد و پس 

از تصویب، اطلاع رسانی خواهد شد.«
خاندوزی در حال��ی این حرف را می زند که 
رییس بانک مرکزی می گوید ارز واردات خودرو 
اختصاص داده ش��د و وزی��ر صمت می گوید تا 
ام��روز ۹ هزار خودرو وارد ش��ده و یک نماینده 
مجلس می گوید ۴ هزار خودرو وارد شده و برخی 
می گویند قیمت گذاری خودروهای نو به گونه ای 
است که وارد کنندگان سودهای نجومی به دست 
می آورند. واقعیت چیست آقای خاندوزی؟ چرا 
حرف شما با حرف دیگر مدیران دولت سازگاری 
ندارد؟ چرا اقتصاد ایران در مرغ و تخم مرغ واردات 

خودرو گیر افتاده است. 

سرمقاله

یادداشت

نقد روز

 شکست قاطع 5 رییس دولت 
در برابر تورم

محمد صادق جنان صفت 
بررسی کارنامه پنج دولت 
در ۳۵ س��ال پس از جنگ 
نش��ان می دهد شوربختانه 
با وجود اینک��ه هر کدام از 
آنها با وع��ده امید و تدبیر 
و س��ازندگی و توس��عه و 
مهرورزی و مردمی سازی  آمده اند، اما هیچ کدام 
در اصلاح س��اختار اجرایی کش��ور دست کم در 

میدان اقتصاد کامیابی نداشته اند. 

 در اهمیت کنشگری مدنی 
شهروندان

کمال الدین پیرموذن*
در ص��ورت عدم حضور 
اکثری��ت آحاد مل��ت پای 
صن��دوق رای در انتخابات 
اسفندماه مجلس دوازدهم 
و پی��روزی جری��ان خاص 
تمامیت خ��واه حاکم، روند 
محدودس��ازی آزادی های سیاس��ی در جامعه 

کماکان ادامه خواهد یافت ...
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ادامه سرمقاله

 شکست قاطع 5 رییس دولت 
در برابر تورم

این یک حقیقت تلخ و آزاردهنده است که ۵ رییس 
دولت از سال ۱۳۶۷ تا امروز نتوانسته اند حتی یک مساله 
اصلی اقتصاد ایران را حل کنند. به طور مثال داستان 
تورم سرچشمه گرفته از کسری بودجه که نابودکننده 
جسم و روح میلیون ها ایرانی در این ۳۵ سال بوده، هرگز 
به طور بنیادین حل نشده است. داستان رشد بی کیفیت 
و پرنوسان در تولید ناخالص داخلی همچنان پابرجا مانده 
است. تجارت خارجی ایران با وجودی که می توانست 

در توس��عه ایران نقش ممتازی داشته باشد در دست 
بوروکرات ها و رانتخواران و فسادس��ازان و فسادکاران 

گرفتار مانده است. 
پرس��ش این است که چرا ۵ رییس دولت با همه 
تفاوت هایی که به لحاظ کارنامه سیاسی و بینش و دانش 
در اجرا داشته اند، نتوانسته اند یک مساله از مسائل اقتصاد 
ایران را حل کنند؟ درباره این پرسش بنیادین باید در 
فضایی آزاد و رقابتی پژوهش های درس��ت انجام و در 
رسانه های آزاد طرح و منتشر شوند. اگر نهادهای مسوول  
به این مساله توجه کنند  که پژوهش یادشده از سوی 
همه ایرانیان دلس��وز به این مرزوبوم پراکنده شده در 

کره خاکی صورت پذیرد بدون چون وچرا می تواند بسیار 
مفید باشد. این پژوهش می تواند کارنامه دولت ها را با 
توجه به وعده هایی که داده اند و میزان کامیابی و دلایل 
ناکامی را تا آخر برود و به گره اصلی برسد. این کدام 
گره است که کار را برای  هاشمی رفسنجانی با آن همه 
سابقه در نظام جمهوری اسلامی ، سید محمد خاتمی با 
آن همه محبوبیت در میان روشنفکران و طبقه متوسط ، 
محمود احمدی ن��ژاد با آن همه هوادار س��ینه چاک 
در می��ان نیروهای پایینی و بدن��ه اصلی انقلابیون و 
محرومان در ش��هرهای کوچک و روحانی با آن همه 
س��ابقه در نظام جمهوری اسلامی و رییس جمهوری 

فعلی با سابقه ۴۰ ساله در نظام قضایی سخت کرده و 
اجازه نداده است گره های دیگر باز شوند؟  پنج رییس 
دولت با پنج خاستگاه گوناگون در باز کردن گره هایی 
مثل خودروسازی ، خودکفایی در گندم، قیمت گذاری 
دستوری یا آزاد در تولیدات صنعتی و سازوکار تعیین 
نرخ ارز و نرخ بهره بانکی در جا زده اند و هنوز نیز درجا 
می زنند. وقتی پنج رییس دولت نمی توانند مساله تورم 
را حل کنند باید در کارآمدی نظام اجرایی تردید جدی 
کرد. تورم، پنج رییس جمهوری را شکست داده است 
و تورم سازان خوشحال و خندان کیسه های خود را پر 

و  جیب ایرانیان را خالی می کنند.
ادامه یادداشت

در اهمیت کنشگری مدنی 
شهروندان

... زیرا همین که جریان ضدجمهوریت نظام بر سریر 
ق��درت انحصاری خود تکیه بزنند و به قول خودش��ان 
بر مجلس و دولت یکدست حاکم شوند، آنگاه در برابر 
واقعیات اجتماع��ی، اقتصادی و اخلاق��ی جامعه قرار 
خواهند گرفت. چه آنکه مسائل بغرنجی همچون تورم، 
رشد منفی سرمایه گذاری، اشتغال، جذب و بسیج نیروی 
انس��انی و به کارگیری آنان، کاهش تضادها و کینه های 
گروهی، اجتماعی و قومی، حل مسائل خارجی و تحریم 
ظالمانه بین المللی و محاصره اقتصادی، مساله رفاه و امنیت 
مادی-معنوی شهروندان و مسائلی از این دست را نمی توان 
صرفا  با شعارهای تبلیغاتی- انتخاباتی حل کرد. چنانکه 
این مصائب با زور، خشونت، نامهربانی و هجوم تبلیغات 

نیز حل نمی ش��وند. بنابراین باز هم با این اوضاع مواجه 
خواهیم بود که رضایت شهروندان برآورده نمی شود و این 
در حالی است که بی توجهی به این مهم، عملا  عصیان، 
قهر و طغیان اجتماعی را در پی خواهد داش��ت. اکنون 
مساله ای که برای دلسوزان مُلک و ملت، اهمیتی حیاتی 
دارد، این است که اولا  اگر شهروندان مطالبه گر و پیگیر 
آزادی های اساس��ی خود نباشند و به  سمت بی تفاوتی 
بیشتر سوق یابند و بیش از پیش به مهاجرت از کشور 
اقدام کنند، طبیعتا  جناح حاکم در قدرت، نه تنها به میل 
و اراده خود از محدودسازی بیشتر دست برنخواهد داشت، 
بلکه با محدودیت ها و نامهربانی مضاعف با شهروندان، 
منجر به ایجاد فاصله بیشتر و بیشتر ملت و دولت خواهد 
شد و در نهایت آرمان های انقلاب و شعار محوری آن که 
بر »استقلال« و »آزای« متکی است، با مخاطره جدی 
مواجه شده و سرمایه اجتماعی به کمترین میزان ممکن 

تنزل خواهد کرد. اگر استبداد سیاسی، واقعیتی تاریخی 
در این کشور است، استبدادپذیری جامعه هم در طول 
تاریخ، به ویژه در بیش از ۲ قرن اخیر، واقعیتی انکارناپذیر 
است که نه فقط از روحیات و رفتار و کردار حاکمان، بلکه 
در عین حال از فعال نبودن شهروندان ایرانی ناشی شده و 
می شود. حال آنکه منظور از آزادی و مردم سالاری، نهادینه 
شدن تعاملی منطقی در روابط دولت و ملت است. تعاملی 
نهادینه تا آنجا که به صورت رفتار فرهنگی آگاهانه درآید. 
رفتاری که بی تردید تنها وقتی نهادینه می شود که آزادی 
و مردم سالاری در بطن و متن جامعه و حکومت گسترش 
یابد. این در حالی است که دستیابی شهروندان به حقوق 
ش��هروندی، آزادی سیاسی و حق تعیین سرنوشت از 
طریق انتخابات محقق می شود و این انتخابات است که 
به استمرار آزادی، همکاری و همدلی حاکمیت با مردم 
یاری می رساند. مسوولان باید آگاه باشند که اگر این باور 

تثبیت ش��ود که تحقق مردم سالاری و تقویت جامعه 
مدنی با دیانت و جهان بینی توحیدی ناسازگار است، آثار 
زیانباری در پی خواهد داشت. حال آنکه وفاق، مساوات، 
عدم تبعیض و امتیاز فردی و گروهی اتفاقا  از اجزا و عناصر 
هر دو نظام فکری یعنی هم نظام و بینش توحیدی راستین 
و هم نظام دموکراسی و مدنی است و برداشت متحجر 
جریان تمامیت خواه از توحید و جامعه مدنی است که 
منجر به شکل گیری استبداد دینی می شود، نه واقعیات 
نگاه توحیدی و آنچه دموکراسی بر پایه آن استوار است. 
دینی که جز از راه قهری  و گسترش نفاق و دوگانگی و 
محدودیت و نامهربانی و انحطاط عملی خواهد شد. این 
در حالی است که شاه کلید رهایی از این وضعیت، صرفا  
در گرو بازگشت به اسلام ناب محمدی و تحقق تام و تمام 

حقوق شهروندی و دیگر اقتضائات دموکراسی است.
* نماینده پیشین مجلس

خبر
معاون اول ریاست جمهوری از اهمیت منطقه مکران سخن گفت

 تصویب کلیات طرح جامع
 توسعه مکران 

در چهارمین نشست شورای توسعه سواحل مکران که 
صبح روز سه شنبه به ریاست معاون اول رییس جمهوری 
برگزار شد،  طرح جامع و برنامه توسعه منطقه مکران مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت و کلیات آن به تصویب رسید. به 
گزارش ایسنا، محمد مخبر در این جلسه مکران را منطقه 
فرصت ها خواند و برنامه ریزی برای توس��عه این منطقه با 
محوریت و فعال کردن مردم طبق یک نقشه و سند آمایش 
سرزمینی براساس اسناد بالادستی را ضروری خواند. او تاکید 

کرد: ایجاد ۲۷ ش��هر و نقطه جدید س��احلی از مهم ترین 
برنامه های دولت سیزدهم برای فعال سازی اقتصاد دریامحور 
است که از این تعداد حدود ۱۰ شهر در منطقه مکران قرار 
دارد و می تواند بستر مناسبی را برای سرمایه گذاری توسط 
شرکت های داخلی و خارجی فراهم آورد. در این جلسه که 
وزرای نفت،  جهاد کش��اورزی،  نیرو و راه و شهرسازی،  دبیر 
هیات دولت،  معاون حقوقی رییس جمهوری،  دبیر شورای 
توسعه سواحل مکران و نمایندگان دستگاه های ذی ربط 
اجرایی و دولتی حضور داشتند،  گزارشی از طرح جامع و 
برنامه توسعه ۵ ساله مکران ارائه شد. بنابر این گزارش توسعه 
منطقه مکران با دیدگاه آبادسازی سواحل،  توسعه دریا محور 
و نگاه راهبردی به مناطق دریایی دیده شده است که این 

طرح ۵ ساله توسعه براساس بررسی اسناد فرادستی همانند 
طرح آمایش سرزمین،  طرح آمایش استان های سیستان و 
بلوچستان و هرمزگان،  طرح توسعه و عمران منطقه ساحلی 
مکران و سند طرح جامع مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی 
ایران تهیه شده است. بر این اساس بارگیری و انتقال ۱۵ 
میلیون تن کالا در سال در مسیر کریدور های بین المللی،  
گسترش سکونتگاه ها و شهرهای موجود و ایجاد شهرهای 
جدی��د به میزان ۲ میلیون و پانصد هزار نفر، گس��ترش 
زیرساخت های فرهنگی و آموزشی،  تولید و انتقال ۱۷ هزار 
مگاوات برق،  تامین و انتقال ۳ میلیون متر مکعب آب شرب 
کشاورزی و صنعتی،  ایجاد ۴۰۵۰ تخت درمانی و ایجاد ۵ 
منطقه پیشران اقتصادی در سواحل و توسعه صنایع نفت و 

گاز و پتروشیمی ،  معدنی و گردشگری،  شیلات و کشاورزی،  
کشتی س��ازی و پش��تیبانی بندری،  صنایع الکترونیک و 
حمل ونقل از جمله اهداف برنامه ۵ س��اله سواحل مکران 
است. طرح توسعه س��واحل مکران در این جلسه پس از 
بحث و بررسی در کلیات مورد تصویب قرار گرفت و مقرر 
شد دستگاه های ذی ربط نظرات اصلاحی خود را ظرف دو 
هفته آینده اعلام کنند و این سند در کمیته ای با حضور 
مقامات تعیین شده نهایی و سپس ابلاغ شود. در این جلسه 
مقرر شد برای توسعه زیرساخت های حمل ونقل در پس کرانه 
با محوریت ساخت بزرگراه و  محور ساحلی،  توسعه فرودگاه ها 
و تکمیل خطوط ریلی خصوصا خط ریلی چابهار- زاهدان 

برای اتصال به شبکه ریلی کشور تسریع شود.
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»جهان صنعت« حواشی قانون جدید سازمان امور 
مالیاتی برای طلافروشان را بررسی می کند

ابهام بزرگ!
»جهان صنعت« بررسی می کند

 جنگ خودرویی
 دولت و مجلس

سنگ اندازی دولت در اجرای قانون معادن 

 وزارت صمت مامور وصول 
درآمد برای خزانه!

»جهان صنعت« مخاطرات مسجد تاریخانه دامغان را بررسی می کند

 تهدید مرتفع سازی در کمین
 یکی از کهن ترین مساجد ایران
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سخنگوی قوه قضاییه:
پرونده چای دبش در مرحله تحقیقات مقدماتی است

سخنگوی قوه قضاییه در رابطه با آخرین وضعیت پرونده چای دبش اظهار کرد: 
پرونده چای دبش در مرحله تحقیقات مقدماتی است. آنچه من اطلاع کسب کردم 
بازپرس پرونده استعلاماتی را اخذ کرده که نتیجه این استعلامات با توجه شرایط 
قانونی اطلاع رس��انی خواهد ش��د. به گزارش میزان، مسعود ستایشی در پاسخ به 
پرسشی درباره علت مشکل قطع تلفن بند زنان زندان اوین در آخر هر هفته، اظهار 
کرد: نسبت به مکالمات براساس مقررات موضوع ماده ۲۳۲ آیین نامه اجرایی سازمان 
زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور انتظام این گونه امور و انتظام امور موسسه 
کیفری برعهده رییس موسس��ه کیفری بوده و این گونه مقرر شده است، ولی این 
مورد را به مبادی ذی ربط منعکس می کنم. سخنگوی دستگاه قضا درباره آخرین 
وضعیت پرونده داریوش مهرجویی گفت: پیرو نشست های قبلی و نکاتی که نسبت 
به پرونده داریوش مهرجویی و همسرشان اعلام کردیم پرونده با تکمیل تحقیقات و 
اخذ آخرین دفاع از چهار متهم پرونده متضمن کیفرخواست قانونی و به دادگاه صالح 
ارسال شده است. او بیان کرد: در زمانی که این موضوع مطرح شد رییس قوه قضاییه 
مقرر کردند که پرونده در عین سرعت و توجه ویژه به مولفه های دقت و صحت مورد 
رسیدگی واقع شود و براساس اطلاع رسانی قبلی در کمتر از دو ماه این مهم اتفاق 
افتاد و کیفرخواست پرونده صادر و به دادگاه صالح ارسال شد. ستایشی گفت: این 
پرونده در حال حاضر در دادگاه کیفری یک استان البرز مطرح رسیدگی است و اولین 
جلسه رسیدگی آن در ۱۹ دی سال جاری برگزار خواهد شد. او همچنین در پاسخ به 
پرسشی درباره آخرین وضعیت پرونده  هادی رضوی باتوجه به اینکه درخواست اعاده 
دادرسی این متهم پرونده بانک سرمایه که به ۲۰ سال حبس محکوم شده بود، در 
سال ۱۴۰۰ پذیرفته و پرونده مجددا رسیدگی و آزاد شد، اظهار کرد: اعاده دادرسی 
موضوع مقررات مواد ۴۷۴ و۴۷۷ از باب خلاف شرع بین و همچنین اعمال مقررات 
ماده ۴۷۸ است؛ بنابراین حق قانونی بوده که به موجب قانون برای افراد تعیین شده و 
از این ظرفیت استفاده کردند. او گفت: اعلام شد که این شخص تقاضای اعاده دادرسی 
کرده، بنابراین پرونده در این رابطه به دیوان عالی کشور ارسال و تصمیم قانونی لازم 
اتخاذ شد. پرونده به شعبه دوم رسیدگی به جرایم ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی 
ارجاع شد و در نهایت اعاده دادرسی  هادی رضوی رد و دادنامه اولیه مورد تایید واقع 
شد. ستایشی بیان کرد: در حال حاضر پرونده در مرحله اجرای حکم قطعی است. 
براساس آخرین اطلاعاتی که کسب کرده ام طبق نظر پزشکی قانونی به دلیل عمل 
جراحی و وضعیت جسمانی که این شخص دارد پس از بهبودی برای اجرای حکم 
و تحمل کیفر به زندان باز می گردد. سخنگوی قوه قضاییه درمورد آخرین وضعیت 
پرونده امیرحسین مقصودلو )تتلو( گفت: این فرد چند پرونده در حوزه قضایی استان 
تهران مدنظر رسیدگی دارد که یکی از آنها پرونده ای در ناحیه ۳۳ دادسرای عمومی 
انقلاب تهران در مرحله تحقیقات مقدماتی است و با تفهیم اتهام در مورد این فرد 
قرار بازداشت موقت صادرشده و این فرد در حال حاضر در زندان به سر می برد. او 
گفت: در مورد پرونده های دیگر این فرد یکی از پرونده ها به اتهامات مقید در پرونده 
تحقیقات صورت گرفته و تفهیم اتهام به عمل آمده و کیفرخواس��ت صادر ش��ده 
است و پس از بازگشت وی به کشور، بازپرس در موقعیت او حاضر شده و پرونده با 
کیفرخواست برای رسیدگی به شعبه دادگاه کیفری یک استان تهران ارسال شده 
است؛ پرونده در این موضوع هم متضمن قرار بازداشت موقت است. ستایشی گفت: 
نسبت به دو پرونده دیگر این فرد رای غیابی صادر و به وی ابلاغ شده است و اگر 

اعتراضی از سوی وی انجام شود اطلاع رسانی خواهد شد.

یک وکیل دادگستری خبر داد
محکومیت توماج صالحی به یک سال حبس 

صالحی به اتهام تبلیغ علیه نظام به یک سال زندان، دو سال ابطال گذرنامه و 
شرکت در دوره مدیریت رفتار محکوم شد. به گزارش فارس، امیر رییسیان وکیل 
توماج صالحی، از محکوم شدن این رپر معترض به یک سال حبس، دو سال ابطال 
گذرنامه و ش��رکت در دوره مدیریت رفت��ار و مهارت دانش به اتهام »تبلیغ علیه 

نظام« خبر داد.

رییسی در دیدار 6 تن از سفیران جدید جمهوری اسلامی:
جایگاه امروز ایران بستری مناسب برای همکاری 

بین المللی است
رییس دولت انقلابی صبح روز سه شنبه در دیدار ۶ تن از سفیران جدید جمهوری 
اس��لامی در کش��ورها و سازمان های بین المللی با اشاره به عزت و اقتدار روزافزون 
کشورمان در عرصه بین المللی، جایگاه مقتدرانه امروز ایران را بستر مناسبی برای 
گسترش روابط و همکاری  با دیگر کشورها و سازمان های منطقه ای و بین المللی 
دانست و به نمایندگان و سفرای کشورمان توصیه کرد ضمن تبیین مواضع جمهوری 
اسلامی ایران از این موقعیت به بهترین شکل بهره بگیرند. به گزارش ایرنا، ابراهیم 
رییسی با اشاره به ظرفیت ها و زمینه های مناسب موجود برای توسعه همکاری ها 
با بسیاری از کشورهای جهان و نیز اشتیاق این کشورها برای ارتقای سطح روابط 
با جمهوری اسلامی ایران، به سفرای جدید ماموریت داد با توجه به سیاست دولت 
مردمی برای توس��عه تعاملات با کشورهای اسلامی، همسایه و همسو و مدیریت 
هوش��مندانه و عزتمندانه روابط، همه امکانات را برای تقویت و تعمیق مراودات با 
کشورهای محل ماموریت شان به کار گیرند. او از سفرای جمهوری اسلامی ایران 
خواست شخصا زمینه های تقویت روابط و تبادل دستاوردهای متقابل میان ایران 
و کشورهای محل ماموریت خود را بررسی و اجرایی شدن آن را با جدیت دنبال 
کنند. در این دیدار سفرای جمهوری اسلامی در آفریقای جنوبی، عمان، سازمان 
همکاری های اسلامی در جده، تایلند، بلژیک و برونئی نیز در سخنانی به تبیین 
ظرفیت های کشور یا سازمان بین المللی محل ماموریت خود پرداخته و برنامه ها و 

اهداف ماموریت شان را تشریح کردند.

استاندار استان فارس خبر داد
برکناری ۲ فرماندار به خاطر تخلفات انتخاباتی

 استاندار فارس از برکناری ۲ نفر از فرمانداران این استان که در فرآیند انتخابات 
پیش رو جانبداری کرده بودند، خبر داد. به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمدهادی 
ایمانیه ش��امگاه دوش��نبه در یک گفت وگوی زنده تلویزیونی یادآور شد: به تمام 
فرمانداران اس��تان فارس درخصوص برگزاری انتخابات پیش رو این هشدار جدی 
داده شده که صندوق رای به عنوان امانت مردم نزد مسوولان است و هیچ مسوول 
دولت��ی و اجرایی حق جانبداری در انتخابات را ندارد. او گفت: ۲ نفر از فرمانداران 
استان فارس که در فرآیند انتخابات امسال جانبداری کرده بودند از کار برکنار شدند 
تا مساله امانتداری و سلامت انتخابات رعایت شود. استاندار فارس با بیان اینکه جلب 
اعتماد مردم و همچنین افزایش مشارکت در انتخابات اسفندماه امسال برای ما مهم 
است، افزود: موضوع امنیت انتخابات هم مورد توجه ماست و در این زمینه تمهیداتی 
به کار گرفته شده و تلاش داریم محل استقرار صندوق های رای به لحاظ سخت افزاری 

و نرم افزاری به طور کامل ایمن شود.

سخنگوی ستاد انتخابات کشور اعلام کرد
15 دی ماه؛ زمان اعلام نتایج بررسی صلاحیت 

داوطلبان
سخنگوی ستاد انتخابات کشور گفت: روز ۱۵ دی نتایج بررسی صلاحیت 
داوطلبان انتخابات مجلس ش��ورای اس��لامی اعلام می شود. به گزارش ایسنا، 
محس��ن اسلامی درباره مراحل برگزاری انتخابات ۱۱ اسفند، اظهار کرد: طبق 
قانون از ۲۵ آبان تا ۱۴ دی ماه زمان بررسی صلاحیت ها در هیات های نظارت 
است که تقریبا پنجشنبه پاسخ استعلامات و احراز صلاحیت ها یا عدم تایید یا 
عدم احراز به وزارت کشور ابلاغ خواهد شد. ما هم  روز جمعه  ۱۵ دی ماه از 
طریق فرمانداری ها به همه نامزدها چه تایید ش��دند چه عدم تایید خوردند یا 
عدم احراز اعلام خواهیم کرد. او گفت: اگر احیانا نامزدی یا به تعبیری داوطلبی 
که تایید نشده یا عدم احراز دیده، می تواند اعتراض بکند. از هفدهم تا نوزدهم 
دی ماه وقت اعتراض است. سپس شورای نگهبان به مدت یک ماه یعنی تا ۱۹ 

بهمن ماه  بررسی مجدد خواهد کرد.

خبر

گروه سیاس�ی- ابراهیم رییسی شامگاه 
دوش��نبه را در جمع ش��ماری از سران احزاب 
و کنش��گران سیاس��ی اصلاح طلب، اعتدالی و 
اصولگرا گذراند؛ نشستی که کمتر از ۲ ماه مانده 
به برگزاری انتخابات مجلس دوازدهم و خبرگان 
رهبری به همین بهانه برگزار ش��د و رییس��ی 
هدف از برگ��زاری آن را »نزدیک کردن نگاه ها 
به یکدیگ��ر« و »هم افزایی احزاب و چهره های 
سیاس��ی، اجتماعی و اثرگذار در تقویت فضای 
انتخاباتی« عنوان کرد. رییس دولت انقلابی که 
در بخشی از سخنانش در این نشست فعالیت و 
حضور موثر سلایق گوناگون سیاسی در کشور 
را زمینه ساز »هم افزایی در مسیر پیشبرد کشور« 
توصی��ف کرد، گفت: »دول��ت نه تنها از حضور 
سلایق مختلف در مجلس نگران نیست، بلکه 
آن را بس��تری برای شکل گیری مجلس قوی 
می دان��د که می تواند تقویت دولت و در نتیجه 
افزایش قدرت و اقتدار ایران را به دنبال داش��ته 
باشد.« این سخنان رییسی که آشکار در واکنش 
به انتقادهای اخیر نسبت به عملکرد هیات های 
اجرایی وابسته به دولت و ردصلاحیت گسترده 
کاندیداهای غیراصولگ��رای انتخابات مجلس 
دوازدهم توس��ط این هیات ها مطرح شد، عملا  
چندان تاثیری در نظر و نوع نگاه ناظران سیاسی 
و حتی حاضران در این نشست نداشت. چه آنکه 
این ناظران و حاضران در نشست اخیر، طبیعتا  
بیش از آنکه به شعارها و سخنان رییس دولت 
انقلاب��ی توجه کنند، به عم��ل و نحوه برخورد 
هیات های اجرایی وابسته به دولت می نگرند و 
به بیان دیگر، در شرایطی که خروجی کار این 
هیات ها، آشکارا نشان از نگاه بسته دولت انقلابی 
و تشدید محدودیت در مسیر فعالیت احزاب و 
جناح های سیاسی است، آنچه رییس این دولت 
می گوید و شعارهایی که سر می دهند، چندان 
محل  اعتنا نخواهد بود. عجیب آنکه رییسی در 
بخشی از سخنانش در این نشست، مشخصا  به 
بحث ردصلاحیت گسترده کاندیداها نیز اشاره 
ک��رد و ضمن تاکید بر پرهیز از قبیله گرایی در 
فعالیت احزاب و گروه های سیاس��ی گفت: »از 
نظر دولت همه افراد دارای صلاحیت هستند، 
مگر اینکه دلیل متقنی بر عدم صلاحیت وجود 
داشته باشد.« رییس دولت انقلابی که در ادامه 
س��خنانش تاکید کرد: »دش��من به دنبال نفی 
دستاوردهای نظام و توقف پیشرفت کشور است«، 
خاطرنشان کرد: »همه موظفیم ضمن افتخار 
به دس��تاوردهای ۴۴ س��ال گذشته، برای رفع 

کاستی ها و پیشرفت های بیشتر تلاش کنیم.«
در این نشست شماری از چهره های سیاسی 
حاضر نیز به بیان دیدگاه ها و نقطه نظرات شان 
درباره انتخاب��ات و همچنین برخی از مصائب 
و مش��کلات کشور از جمله وضعیت نامساعد و 
نگران کننده معیش��تی ملت و اوضاع متلاطم 
اقتصادی مملکت پرداختن��د و در عین حال، 
آن ط��ور که برخی از حاضران در این نشس��ت 
روایت کرده اند، ظاهرا  در برخی دقایق و لحظات 
این نشست، حاشیه ها و تنش هایی نیز به وجود 
آمده است. تنش هایی که به ویژه وقتی بیش از 
سایر اوقات نمایان شد که صادق محصولی در 
قامت دبی��رکل کنونی جبهه پایداری به بحث 
از انتخاب��ات بحث انگیز س��ال ۸۸ پرداخت و با 

اشاره به مسوولیت خودش در آن مقطع زمانی 
به عنوان وزیر کشور دولت احمدی نژاد، سعی در 
ارائه جزئیاتی از حواشی و حوادث آن انتخابات 
داشت، اما برخی چهره های اصلاح طلب حاضر 
در نشس��ت، ب��ه آنچه او در ای��ن رابطه مدعی 
شده بود، اعتراض کرده بودند و گفتند که این 
ادعاها دور از واقعیت است، اما صادق محصولی 
و ابراهیم رییسی تنها چهره هایی نبودند که در 
این نشست اظهارنظر کردند. چنانکه بنابر گزارش 
خبرگزاری ها، مجید انصاری، زهره الهیان، مسعود 
پزشکیان، اسدالله بادامچیان، علی مطهری، مالک 
شریعتی، مصطفی کواکبیان، حسین الله کرم، 
محمدباقر نوبخت، عبدالحس��ین روح الامینی، 
علی ربیعی، س��ید نظام الدین موسوی، محسن 
هاش��می، قدرت علی حشمتیان، سیدحسین 
مرعشی، محمدعلی ابطحی، ابوالقاسم جراره، 
مسعود زریبافان، محمدعلی وکیلی، جواد امام، 
حمید رسایی، حسین کمالی، محمد  هاشمی و 
غلامعلی حدادعادل به بیان دیدگاه ها و نظرات 

خود پرداختند.
چنانکه اشاره شد با پایان این نشست، شماری 
از حاضران به بیان روایت هایی جداگانه پرداختند 
و از جمله یکی از نمایندگان اصولگرای مجلس 
انقلاب��ی که در قام��ت دبیرکل حزب جمعیت 
ایثارگران انقلاب اسلامی در این نشست حاضر 
بود، در رشته توئیتی در این رابطه به بیان نکاتی 
مورد اشاره خود پرداخت. مالک شریعتی نیاسر که 
»بالا رفتن  مشارکت در انتخابات را نیازمند دو بال 
تحقق »رضایت« مردم و تنوع »رقابت« جناح ها« 
خوانده و معتقد است »بین این دو، قطعا رضایت 
مردم عامل مهم تری است«، همچنین نوشته 
»احس��اس عدم رضایت، با وجود تلاش دولت و 
مجلس ناشی از باقی ماندن اثر »اختلال شدید 
اقتصادی دهه ۹۰« است. مانند چهارراهی که 
به دلیل اختلال در چراغ راهنمایی دچار ترافیک 
سنگین ش��ده و بعد از رفع اختلال، هنوز اکثر 
رانندگان اثری از حرکت نمی بینند؛ گرچه چراغ 

مدام به طور طبیعی سبز و قرمز می شود.«
رییس ش��ورای مرکزی ح��زب کارگزاران 

س��ازندگی که به عنوان نماینده یکی از احزاب 
اعتدال��ی نزدیک به جریان اصلاح��ات در این 
نشست حاضر بود، با انتقاد نسبت به زمان اندک 
و ۳ دقیقه ای که برای بیان دیدگاه ها، به هر یک 
از میهمانان این نشس��ت اختصاص داده شده 
بود، گفته: »برگزاری جلس��ه با فعالان سیاسی 
باید مداوم باشد، نه اینکه رییس جمهوری سالی 
یک بار با فعالان حزب��ی دیدار کند، چراکه به 
نظر می رسد این جلسات بیشتر جنبه تشریفاتی 
دارد، نه کاربردی!« محسن  هاشمی رفسنجانی که 
در این رابطه با خبرگزاری تسنیم به گفت وگو 
نشسته، می  گوید: »به نظرم باید، از همه گروه ها 
دعوت کنند و جای هیچ گروهی خالی نباشد و 
اینکه یک جلسه کامل برای اصلاح طلبان باشد 
و یک جلسه هم برای اصولگرایان، یعنی برای هر 

گروهی یک جلسه مخصوص برگزار شود.« 
همزمان دبیرکل حزب موتلفه اس��لامی در 
توضیحات��ی درباره این نشس��ت، با بیان اینکه 
»تایید صلاحیت داوطلب��ان انتخابات وظیفه 
ش��ورای نگهبان است«، به ایس��نا گفت: »در 
جلسه با رییس جمهوری تاکید کردم که شورای 
نگهبان، عدم احراز صلاحیت داوطلبان انتخابات 
را به مردم واگذار کند.« اس��دالله بادامچیان که 
مدعی ش��د »هی��چ دولتی در دنیا در آس��تانه 
انتخابات از رقبا و مخالفان خود دعوت نمی کند، 
اما این جلس��ه اقتدار نظام و دولت را نشان داد 
که می تواند همه سلایق سیاسی مختلف را دور 
هم جمع کند و نظرات آنها را بشنود«، به انتقاد 
گس��ترده حاضران نس��بت به عملکرد شورای 
نگهبان اش��اره کرد و گف��ت: »برخی دیگر هم 
نسبت به قانون جدید انتخابات نقد داشتند.« 
این چهره سیاسی اصولگرا با اشاره به اظهارات 
برخی دیگر از حاضران در ارتباط با لزوم برخورد 
قاطع با مفاسد اقتصادی، تحول در اقتصاد و تاثیر 
مسائل معیشتی بر مشارکت گفت: »اصلاح طلبان 
و اصولگرای��ان معتقد بودن��د راه مقابله با تورم 
افزایش حقوق نیس��ت، بلکه باید بین هزینه و 
درآم��د خانوارها تعادل برقرار ش��ده و درآمد از 

هزینه بیشتر شود.« 

در روایتی دیگر که دبیرکل حزب اس��لامی 
کار در اختیار ایلنا گذاشت، این چهره سیاسی 
اصلاح طلب راهکار برگزاری انتخابات رقابتی را 
»تغییر روش دولت انقلابی« عنوان کرد و گفت: 
»در زمینه سیاس��ی، باید درها باز و سعه صدر 
بیشتری از آنها دیده شود، فضا را برای شرکت 
همه افراد در انتخابات فراهم کنند و از س��وی 
دیگ��ر با پایین آوردن قیمت ها و کمکی که به 
بخش های مختلف اقتص��ادی می کنند، مردم 
را راغ��ب کنند و به آنه��ا این امید را بدهند در 
صورت��ی که در انتخابات ش��رکت کنند و رای 
بدهن��د، اثرگذاری بهتری بر زندگی آینده آنها 
خواهد داشت.« حسین کمالی که تاکید کرده 
به  دلیل کمبود وقت، فرصت برای صحبت به همه 
حاضران نرسیده، از انتقاد برخی حاضران نسبت 
به وضعیت این روزهای دانش��گاه ها و فش��ارها 
و محدودیت های��ی که پیش روی دانش��جویان 
و اس��تادان قرار گرفته، پرده برداش��ت و گفت: 
»برخ��ی دیگر دلخوری هایی را که مردم از نظر 
سیاسی و اجتماعی دارند، مطرح کردند.« او که 
در توضیح آنچه خود در این جلسه مطرح کرده، 
به بحث »نارضایتی عمومی« اشاره کرد، می گوید: 
»در این جلس��ه این موضوع را مطرح کردم که 
وقتی نارضایتی در س��طح جامعه وجود داشته 
باشد، این توقع که مردم در انتخابات مشارکت 
گسترده داشته باشند، توقع منطقی نیست. الان 
رغبتی برای شرکت در انتخابات وجود ندارد.« 
کمالی با بیان اینکه »با شرایطی که وجود دارد 
و ناامیدی ای که در همه جا مشهود است، بعید به 
نظر می رسد مشارکت زیاد باشد«، گفت: »برای 
داش��تن مشارکت بالا، دولت باید این تغییرات 
را در دو بخش سیاس��ت خارجی و سیاس��ت 
داخلی و همچنین اقتصادی در دستورکار خود 

قرار دهد.« 
ب��ا این همه ش��اید یک��ی از خواندنی ترین 
روایت ها، روایتی بود که از سوی سخنگوی جبهه 
اصلاحات در اختیار رس��انه ها قرار گرفت. جواد 
امام که هدف از برگزاری این نشس��ت و دعوت 
از فعالان سیاسی را »به انحراف کشیدن افکار 

عمومی از واقعیت های موجود« می داند، معتقد 
است: »این دعوت هیچ اثر و نسبتی با نظرخواهی 
و گفت وگو برای فراهم کردن الزامات و لوازم یک 
انتخابات آزاد و رقابتی و منصفانه ندارد و بیشتر 
نمایشی است که برای به انحراف کشیدن افکار 
عمومی از واقعیت ه��ای موجود صورت گرفته 
و دع��وت از احزاب و فعالان سیاس��ی نیز برای 
موجه جلوه دادن اقدامات صورت گرفته است.« 
او ک��ه تاکید کرده »اگر قرار بود نظرات احزاب 
و فعالان سیاس��ی و اجتماعی شنیده شود و به 
آن عمل کنند، }برگزاری این نشست{ حداقل 
بای��د قبل از تصویب قان��ون جدید انتخابات و 
ضرب الاج��ل پیش ثبت نام ص��ورت می گرفت. 
به جای تجدیدنظر در سیاس��ت ها و رویه های 
غلط گذش��ته آن را به قانون تبدیل نمی کردند 
و فضای مشارکت را مس��دودتر نمی نمودند.« 
س��خنگوی جبهه اصلاحات ک��ه روند پیش رو 
را »ادامه پروژه یکدست س��ازی و همان مسیر 
انتخابات ۹۸ و ۱۴۰۰« می داند و معتقد اس��ت 
این روند، »ب��ا وعده های خلاف واقع، وضعیت 
کشور را به این روز انداخته«، می نویسد: »وضعیت 
فلاکت بار اقتصادی و معیشتی مردم و زیر سوال 
رفتن غیرت ایران و ایرانی، خصوصا در  سیاست 
خارجی در ارتباط با طالبان و روس��یه بر کسی 
پوش��یده نیست.« او با اشاره به ۲ رکن اساسی 
انتخابات در نظام جمهوری که عبارتند از »مردم« 
و »قانون« تاکید کرد: »متاسفلانه امروز هر دو به 
هیچ انگاشته شده است.« او خطاب به ابراهیم 
رییسی گفت: »چرا همه بسیج شده اند که اعلام 
کنند همه  چیز گل و بلبل است و برخلاف فضای 
واقعی و موجود اعلام می ش��ود تمام سلایق و 
نمایندگان جریانات سیاسی حضور دارند!« امام 
در عین حال »راه خروج از این بن بست« را »ورود 
مجلس و ارائه طرح سه فوریتی برای باز کردن 
مسیر و برگزاری انتخابات واقعی و کنار گذاشتن 
اعمال سلیقه های گزینشی و نظارت استصوابی« 
خوان��د و گفت: »تش��خیص اح��راز صلاحیت 
شایستگان برای نمایندگی مردم باید به خودشان 
سپرده شود.« سخنگوی جبهه اصلاحات با اشاره 
به »حاش��یه ای که مجلس را به هم ریخت«، از 
»صحبت های صادق محصولی« به عنوان عامل 
این تنش یاد کرد و نوشت: »ضمنا هنگام ارائه 
س��خنان و گزارش های محصولی درخصوص 
انتخابات س��ال ۸۸ اینجانب بلندگو را روشن و 
صحبت های ایش��ان را قطع کرده و چندین بار 
به نشان اعتراض اعدام کردم که دروغ نگو! اینها 
دروغ است و حتی ساعات پایانی رای گیری در 
تهران را خلاف واق��ع اعلام می کرد و به عنوان 
نماینده آقای موسوی که در فرمانداری حضور 
داشتم، اعلام کردم که حتی تا روز بعد یک رای 

و یک صندوق رای نیاوردند.«
این در حالی بود که محمدعلی ابطحی که از 
دیگر چهره های اصلاح طلب حاضر در این نشست 
بود در روایت خود به بحث ردصلاحیت گسترده 
کاندیداها اشاره کرد و یادآور شد: »وقتی گفت 
»نظر ما این است که همه تایید شوند، مگر آنان 
که با دلیل جدی و قانونی نمی توانند ش��رکت 
کنند«، در حقیقت زیر آب عدم احراز صلاحیت 
را زد.« ابطحی که در یک پس��ت اینستاگرامی 
در ای��ن رابطه توضیح م��ی داد، به تنش مورد 
اش��اره جواد امام اش��اره کرد و نوشت: »یک بار 
ه��م با صحبت های آقای محصول��ی که اصرار 
داشت بهترین انتخابات ۸۸ بوده و فتنه و از این 
صحبت ها به تشنج کشید. ربیعی جواب تندی 
به او داد.« با این همه اما او نیز تصریح کرد که 

قبول کنیم مردم قهرند!
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»جهان صنعت«- چندماهی بیش��تر ت��ا پایان عمر 
مجلس انقلابی نمانده و نمایندگان این مجلس کماکان 
در تلاش برای به کرسی نشاندن خواست و نظرشان درباره 
جرم انگاری پوشش ایرانیان هستند، مجلس انقلابی ای که 
پس از چند نوبت رفع ایرادهای ش��ورای نگهبان و طرح 
مجدد ایرادها ازس��وی این نهاد، کم��اکان بر مصوباتش 
در این لایحه جنجالی اصرار دارد، روز گذش��ته بار دیگر 
نس��بت به رفع شماری از ایرادهای ش��ورای نگهبان در 
این لایحه اقدام کرد. آن طور که س��خنگوی کمیس��یون 
حقوقی و قضایی مجلس انقلابی در این رابطه خبر داد، 
»گزارش کمیسیون درباره رفع ایرادات به شورای نگهبان 
ارسال شده است.« سیدکاظم دلخوش اباتری که در این 
رابطه با ایس��نا به گفت وگو نشس��ته، با اشاره به نشست 
روز گذش��ته کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس انقلابی 
گفت: »کمیس��یون حقوقی مجلس با حضور نمایندگانی 
از شورای نگهبان به بررسی ابهامات و ایرادات شورای در 
لایح��ه حمایت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف 

و حجاب پرداخت.«
 ای��ن نماینده اصولگرای مجل��س انقلابی افزود: »در 
این جلس��ه اشکالات و ایرادات شورای نگهبان به لایحه 
عفاف و حجاب رفع شد که بیشتر این ایرادات نیز شکلی 

و ویرایشی بود.« سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس انقلابی در پایان گفت که گزارش بررس��ی و رفع 
ایرادات به ش��ورای نگهبان برای بررس��ی مجدد ارسال 
ش��د، چرا که طبق رای مجلس این لایحه براساس اصل 
۸۵ قانون اساسی )بررسی در کمیسیون به جای صحن( 
در کمیس��یون حقوقی و قضایی بررس��ی ش��ده و دیگر 
ایرادات در صحن مجلس مورد بررس��ی قرار نمی گیرد و 
مصوبات کمیس��یون مستقیما  به شورای نگهبان ارجاع 
می ش��ود.«همزمان در ش��رایطی که در روزهای گذشته 
خبره��ای ت��ازه ای درخصوص دس��تکاری مصوبات این 
لایحه، پس از تصویب در کمیسیون حقوقی، این لایحه 
جنجالی را به نحوی دیگر با حاش��یه همراه کرده، بحث 
بار مالی مصوبات این لایحه نیز از دیگر مش��کلاتی است 

که با ایراد شورای نگهبان مواجه شده است.
 به این ترتیب در حالی که برخلاف ادعای سخنگوی 
کمیس��یون قضای��ی مجلس، تنه��ا ایراده��ای جزئی و 
ویرایش��ی مان��ع تایید این مصوبات نش��ده و بحث مهم 
و ج��دی بار مالی، عامل اصلی مخالفت ش��ورای نگهبان 

اس��ت، حالا نماین��دگان مجلس انقلابی س��عی دارند با 
نوعی کدخدامنشی این مشکل را نیز کنار بزنند. چنانکه 
به گفته رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس انقلابی، 
»یک سری ایرادهای مطرح شده از سوی شورای نگهبان 
ایراده��ای هفتادوپنجی بود و ش��ورای نگهبان برای آن 
م��واردی ک��ه نیاز به بودجه دارد به م��ا اعلام کردند که 
ش��ما مش��خص کنید مثلا موارد ایجابی آن را ابتدا قرار 
می دهید و س��لبی ها را بعد قرار می دهید یا برعکس؟ و 
اینک��ه مش��خص کنید چه درص��دی از موضوعات را در 
س��ال های اول، دوم و س��وم می خواهی��د انجام دهید.« 
حسن نوروزی که در این رابطه با ایلنا گفت وگو می کرد، 
در ادامه گفت: »ی��ک نامه ای هم آقای قالیباف به آقای 
رییس��ی نوش��تند که اگر دولت بار مالی را بپذیرد، دیگر 
نیاز به این درصدبندی ندارد و اگر نه، ما باید به شورای 
نگهبان بگوییم که مثلا ابتدا بودجه های تبلیغات و توسعه 
فکر و فرهنگ حجاب و عفاف و بعد احیانا  برخوردهای 

سلبی به اجرا درخواهد آمد.«
 ای��ن نماینده نزدیک به جبهه پای��داری در مجلس 

انقلابی افزود: »یک سری موارد هم بود که اینها ایرادات 
اصل ۱۵ قانون اساسی بود که از عبارات و عناوین خارجی 
استفاده شده بود مانند استاندارد که ما تبدیل کردیم به 
معیار و... و قرار شد واژه های فارسی جایگزین شود.« او 
درباره زمان تعیین تکلیف لایحه گفت: »یک سری موارد 
هم ش��ورا اعلام ابهام کرده بود که ابهامات را تا ماده ۴۲ 
اصلاح کردیم و انش��اءالله الباقی مواد را در هفته جاری 
بررسی کرده و به اتمام می رسانیم و کار اصلاحات لایحه 
به پایان می رسد.« اظهاراتی که آشکارا در تضاد با سخنان 

سخنگوی این کمیسیون است. 
ش��اید نکته مهم دیگر سخنان نایب رییس کمیسیون 
قضایی آنجا بود که او با پرسشی درباره بحث دستکاری 
مصوبات مواجه ش��د و در واکنش گفت: »خواهش ما از 
کس��انی که مشاور هستند، این اس��ت که به جای اینکه 
به نوعی نظرات خودش��ان را ب��ر زحمت ها و تلاش های 
نمایندگان اعمال کنند، خودشان کاندیدا شده و نماینده 
ش��وند و نظرشان را به عنوان نماینده بنویسند.« نوروزی 
افزود: »به هر حال معتقدیم که مجلس، مجلس است و در 
رأس امور و صحن علنی، کمیسیون تلفیق، کمیسیون های 
تخصصی بدنه تصمیم گیری برای ملت بزرگ ایران است و 

باید این راه همواره درخشان و پایدار بماند.«

نایب رییس کمیسیون قضایی مجلس از آخرین وضعیت لایحه حجاب سخن گفت
نامه قالیباف به رییسی برای حل مشکل بار مالی

پارلمان

روایت شماری از اصلاح طلبان و اصولگرایان از نشست شامگاهی با رییس دولت انقلابی

مردم قهرند؛ تجدیدنظر کنید!

چهره

انگ ضدنظام و رهبری می زنند تا جای 
افراد را بگیرند!

جماران- مسعود پزشکیان نماینده اصلاح طلب 
مجلس انقلابی: »اینها می گویند هرچه ما می گوییم درس��ت است. حال 
آنکه این روش مردم را از صندوق رای دور می کند. ما که همواره در صحنه 
بودیم، باید کاری کنند که اشخاص دیگر نیز به صحنه بیایند. چطور بحرین، 
امارات و قطر مملکت خود را ساخته اند و ما با ۸۵ میلیون نفر جمعیت ۴ 
نفر را پیدا نمی کنیم؟! ما به رجال خود احترام نمی گذاریم. برای اینکه جای 

افراد را بگیرند انگ ضد نظام و رهبری می زنند!«

اولین روز هفته زن، »بیداری و مکتب 
شهید سلیمانی« نامگذاری شد

ایرنا - انسیه خزعلی معاون ریاست جمهوری در 
امور زنان: »اولین روز هفته زن به نام »زن، بیداری و مکتب شهیدسلیمانی« 
و سایر روز ها نیز با تاکید بر مقاومت نامگذاری شده  است. لازم است آموزش 
و مهارت آموزی حجاب و عفاف برای دختران، خانواده ها و پس��ران در نظر 
گرفته شود. باید این موضوع برای مردان و پسران - چه در مدرسه، چه در 
دانشگاه و حتی در دوره سربازی- آموزش هایی در نظر گرفته شود تا زیست 

عفیفانه تری داشته باشیم.«

ادعای دولت انقلابی که اگر نبودیم، 
اوضاع بدتر بود، مضحک است 

اعتمادآنلای�ن- غلامرض�ا نوری قزلج�ه ریی�س 
فراکسیون اقلیت مجلس انقلابی: »عده ای )در دولت و مجلس( برای فرار 
از مشکلات می گویند که اگر ما نبودیم، اوضاع کشور و شاخص های اقتصادی 
بسیار بدتر از این می شد! این توجیه قابل قبولی برای نخبگان، تحلیلگران و رسانه ها 
نیست و حتی می توان گفت که مضحک است؛ مصوباتی همچون اقدام راهبردی 
که دولت دوازدهم را برای احیای برجام با مشکلاتی مواجه کرد و موضوع حذف 

ارز ۴۲۰۰ تومانی که منجر به گرانی های افسارگسیخته شد.«
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پرسش روز

مافیای دارو در رصد معاون وزیر صنایع
یک�م- آیا وجود مافیاه��ا در اقتصاد ایران واقعیت دارد؟ لابد دارد، زیرا بعد 
از  مافیای نفت، سکه، ارز ، طلا ، قیر ، پتروشیمی ، لوازم خانگی و... حالا نوبت به 

کشف یک مافیای تازه رسیده است. 
دوم- اسم مافیای تازه چیست و کاشف آن کیست؟ مافیای تازه مافیای دارو 
است و کاشف آن یک مقام صنعتی. به این معنی که معاون وزیر صمت گفته 
است مافیای دارو ادعا نیست، بلکه موثق است. به برخی از فعالان این صنعت 
که منکر مافیا بودند گفتم اگر شک دارید در آینه نگاهی بیندازید تا ببینید.                                                     
سوم- یعنی این مقام وزارت صمت تا این اندازه به مافیای دارو نزدیک شده؟ 
خوب بعدش چه کرده است؟ آیا آنها را به قوه قضاییه معرفی کرده است؟ آیا 

اسامی مافیای دارو را به مردم معرفی کرده است؟

فرزین: ذخایر ارزی افزایش یافت

ایسنا- رییس کل بانک مرکزی از افزایش ذخایر ارزی کشور و بانک مرکزی 
خبر داد و تاکید کرد که ثبات در بازار ارز ادامه دارد.

مصطفی قمری وفا مدیر روابط عمومی بانک مرکزی در توئیتی گفت: گزارش 
اقتصادی و ارزی رییس  کل بانک مرکزی به نمایندگان در جلسه غیرعلنی مجلس 

موجب همدلی بیشتر در جلسه شد.
فرزین در این جلسه بر ادامه تثبیت اقتصادی و ثبات در بازار ارز، تداوم روند 

کاهش نرخ رشد نقدینگی و پایه پولی به منظور مهار تورم تاکید کرده است.
هدایت هدفمند اعتبارات به سمت تولید و افزایش ذخایر ارزی کشور و بانک 
مرکزی از دیگر اظهارات رییس کل بانک مرکزی در جلسه غیر علنی با نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی بوده است.وی در جریان بررسی سوال نمایندگان از وزیر 
صنعت درخصوص تاخیر در واردات خودرو با تاکید بر ایفای تکالیف بانک مرکزی 
در تخصیص ارز واردات تصریح کرد: در مورد ارز خودرو با تایید وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، بانک مرکزی به تکالیف خود عمل کرده است.فرزین گفت: از 
ابتدای سال تا پنجم دی  بالغ بر ۳۱ میلیارد و ۴۰۲ میلیون دلار ارز به وزارت 
صمت داده شده که نسبت به سال گذشته پنج درصد افزایش یافته است. به 
حوزه خودرو و قطعات پنج میلیارد و ۴۰۶ میلیون دلار تاکنون ارز تخصیص 
داده ش��ده که نسبت به سال گذشته هشت درصد افزایش یافته است.رییس 
کل بانک مرکزی افزود: همانگونه که وزیر صمت توضیح دادند واردات خودروها 
براساس ارز تخصیص یافته نیز انجام شده و اکنون نیز مذاکراتی بابت واردات 
خودروهای برقی، خودروهای معمولی و واردات خودرو از مناطق آزاد و توافق 
لازم انجام شده است. بانک مرکزی نیز بر اساس منابع و دستورالعمل ها، ارز را 

برای واردات تخصیص خواهد داد.
وی ادامه داد: نمایندگان به من می گویند باید براساس منابع ارزی کشور ارز 
تخصیص دهید که اعلام کردم برای جلوگیری از ایجاد مشکل در حوزه تولید 

از منابع ارزی آزادشده نیز ارز اختصاص می دهیم.
رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد: در ابتدای سال قرار بود ۲۹/۵ میلیارد 
دلار به وزارت صنعت، معدن و تجارت داده شود، اما برای اینکه کشور با مشکل 
مواجه نشود تا این لحظه که سال تمام نشده است ۳۱ میلیارد و ۴۰۲ میلیون 
دلار به وزارت صمت ارز تخصیص داده شده و براساس توافق با وزارت صمت تا 
سقف ۴۲ میلیارد دلار به این وزارتخانه ارز تخصیص می یابد تا بخش تولید کشور 
با مشکل مواجه نشود.وی در پایان خاطرنشان کرد: در بانک مرکزی در حوزه 
تخصیص ارز تلاش بر این است که تمام ارز بر اساس نیاز هر بخش تخصیص 
پیدا کند. بانک مرکزی ارز مورد نیاز وزارت صنعت، معدن و تجارت را تخصیص 

داده و این وزارت صمت است که باید برای آن برنامه ریزی کند.

سهم بیکاری فارغ التحصیلان افزایش یافت

تجارت نیوز- در پاییز ۱۴۰۲ سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش 
عالی از کل بیکاران ۴۲/۸ درصد بوده اس��ت. این سهم در بین زنان نسبت به 

مردان و در نقاط شهری نسبت به نقاط روستایی بالاتر است.
مطابق آخرین آمار ارائه شده از سوی مرکز آمار ایران نرخ بیکاری افراد ۱۵ساله 
و بیشتر نشان می دهد ۷/۶ درصد از جمعیت فعال )شاغل و بیکار(، در فصل 
پاییز بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاری حاکی از آن است که این 
شاخص، نسبت به فصل مشابه سال قبل )پاییز ۱۴۰۱(، ۰/۶ درصد کاهش یافته 
است.در پاییز ۱۴۰۲، به میزان ۴۱/۵ درصد جمعیت ۱۵ساله و بیشتر، از نظر 
اقتصادی فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی 
تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ نسبت به فصل 

مشابه سال قبل افزایش یافته است.
جزئیات بیکاری فارغ التحصیلان  � 

بررسی آمار بازار کار و بیکاری فارغ التحصیلان بیانگر این است که بررسی نرخ 
بیکاری جمعیت ۱۵ساله و بیشتر فارغ التحصیلان آموزش عالی نشان می دهد 
۱۱/۴ درصد از جمعیت فعال فارغ التحصیل آموزش عالی بیکار بوده اند. این نرخ 
در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط روستایی نسبت به نقاط شهری بیشتر 
بوده است. بررسی روند تغییرات این نرخ حاکی از کاهش ۱/۱ درصدی در پاییز 

۱۴۰۲ نسبت به فصل مشابه سال قبل است.
در پاییز ۱۴۰۲ سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران 
۴۲/۸ درصد بوده است. این سهم در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهری 
نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این شاخص نشان می دهد 

که نسبت به فصل مشابه سال قبل ۰/۴درصد افزایش داشته است.
در پاییز ۱۴۰۲ سهم جمعیت شاغل فارغ التحصیل آموزش عالی از کل شاغلان 
۲۷/۵ درصد بوده است. این سهم در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهری 
نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این شاخص نشان می دهد 

نسبت به فصل مشابه سال قبل ۱/۱ درصد افزایش یافته است.

گروه اقتصادی- مطابق با آمار استخراج شده 
از ترازنام��ه هیدروکربوری که به نوعی مهم ترین 
گ��زارش و ارزیاب��ی تحلیلی از اوض��اع مربوط به 
سوخت های فس��یلی در کشور اس��ت، از حدود 
روزانه ۲۰ میلیون لیتر نفت کوره )مازوت( که در 
کشور مصرف می شود، ۸۳ درصد توسط نیروگاه ها 
به مصرف می رس��د و ش��گفت انگیز این است که 
هیچ نیروگاهی سوزاندن روزانه نفت کوره را گردن 
نمی گی��رد. ۲۲ درصد از نفت ک��وره مصرفی در 
کشور، در استان مازندران مصرف می شود و استان 
همدان با ۱۶ درصد مازوت سوزی در رتبه دوم قرار 
دارد. اس��تان های قزوین و هرمزگان با سهم های 
۱۰ و ۸ درص��دی به ترتی��ب در رتبه های بعدی 
قرار دارند. به عبارت دیگر حدود ۵۶ درصد از تراز 
مصرف ۲۰ میلیون لیتری مازوت کش��ور در این 
۴ استان می س��وزد. به عبارت دیگر، عمده تولید 
برق در این استان ها، برق آلوده و ناپایدار است که 
به نظر می رسد تا پایان فصل سرد باید به آن خو 
کرد، زیرا سرمایه گذاری جدی و خاصی برای عبور 
از وض��ع ناترازی در تولید برق و گاز تاکنون انجام 

نشده است.
در ح��وزه بنزین نی��ز اوضاع جالبی حکمفرما 
نیست و به طور میانگین ۱۴۰ میلیون لیتر بنزین 
به ش��کل روزانه مورد مصرف ق��رار می گیرد که 
بیشترین س��هم مصرف، متعلق به استان تهران 
اس��ت که تقریبا ۱۹ درصد از کل بنزین و به تبع 
آن، یارانه بنزین کش��ور را مصرف می کند. پس از 
آن استان اصفهان با ۷ درصد، استان فارس با ۶/۵ 
درصد، خراس��ان رضوی با ۶/۵ درصد، مازندران با 
۵/۵ درصد )بخش عمده ای از مصرف بنزین در دو 
استان مازندران و خراسان رضوی مربوط به زوار و 
مسافرانی است که با خودروی شخصی به آن نواحی 
سفر کرده اند(، ۵ درصد خوزستان، ۵ درصد کرمان 
و ۴/۵ درصد سیستان و بلوچستان در رتبه های بعدی 
قرار دارند. با توجه به شدت بالای فقر در استان های 
خوزستان، کرمان و سیستان و بلوچستان و به تبع 
آن قدرت خرید پایین تر و استفاده بیشتر از وسایل 
نقلیه کم مصرفی چون موتورسیکلت آشکار است 
که بخش عمده ای از بنزین مصرف شده در این سه 
استان )خوزستان و سیستان و بلوچستان نیز همانند 
خراسان رضوی مرزی هستند( مصروف قاچاق به 
آن سوی مرزهای کشور خواهد بود و با این حال در 
محاسبات دولتمردان، یارانه اش شمارش می شود! 
مصرف سیستان و بلوچستان آن زمان شگفت انگیزتر 
می شود که بدانیم استان های با جمعیت و قدرت 
خرید بیش��تری چون البرز که کلا ۳/۷ درصد از 
بنزین روزانه کشور را مصرف می کنند بالاتر است. 
مصرف بلوچستان ۳/۵ برابر کرمانشاه و ۱/۷ برابر 

استان آذربایجان شرقی است!
مصرف هولناک گازوییل � 

در حوزه مصرف گازوییل نیز آمار مصرف کشور 
همین اندازه شگفت انگیز است. روزانه حدود ۸۵ الی 

۱۱۰ میلیون لیتر گازوییل در کشور مورد مصرف 
قرار می گیرد. استان اصفهان با سهم ۸/۵ درصدی 
صدرنشین مصرف گازوییل کشور است. خراسان 
رضوی با سهم ۷/۸ درصد، کرمان و تهران هرکدام 
با ۷ درصد و س��پس سیستان و بلوچستان با سهم 
۶/۸ درصدی، بالاتر از استان های پرجمعیتی چون 
فارس با ۶/۷ درصد و خوزستان با سهم ۵ درصدی 
قرار دارد. با توجه به اینکه حمل مس��افر و کالای 
سیستان و بلوچستان به مراتب از استان های یاد شده 
کمتر است و تجارت جاده ای میان ایران و پاکستان و 
افغانستان چشمگیر نیست، به طور آشکارا می توان از 

قاچاق گازوییل در استان یاد شده سخن گفت.
نکت��ه قابل توج��ه دیگری که می ت��وان از دل 
ترازنامه هیدروکربوری کور بیرون کشید، مربوط 
به مصرف کنندگان عمده گازوییل است که بازهم 
انگش��ت اتهام بزرگ ترین مصرف کننده به سوی 
نیروگاه ها نش��انه می رود. دولت هر لیتر گازوییل 
را دقیق��ا به قیمت م��ازوت و ۷۵ توم��ان در هر 
لیتر با نیروگاه ها حس��اب می کند و روزانه حدود 
۳۰ درص��د از مصرف گازوییل کش��ور در اختیار 
نیروگاه ها قرار می گیرد که می توان با کمی اغماض، 
از مصرف روزانه ۳۰ میلیون لیتری گازوییل توسط 

نیروگاه های کشور سخن به میان آورد.
در شرایطی که قیمت تمام شده هر لیتر گازوییل 

در پالایشگاه ها بیش از ۳۶۰۰ تومان برای دولت آب 
می خورد، سالانه حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان یارانه 
آشکار گازوییل به نیروگاه ها می رسد که با احتساب 
نس��بت قیمت منطقه ای ۲۰هزار تومانی هر لیتر 
گازوییل صادراتی، به نیروگاه ها به طور سالانه بیش 
از ۲۲۰ ه��زار میلیارد تومان یارانه پنهان گازوییل 
پرداخت می ش��ود تا نیروگاه ها ب��رق را با قیمت 

تمام شده ارزان تری به مصرف مردم برسانند.
برای احتس��اب یارانه پنهان گازبهای مصرفی 
نیروگاه ها نیز با مفروض گرفتن قیمت ۶۵۰۰ تومانی 
برای مصرف هر فوت مکعب گاز، با احتساب نرخ 
دلار ترجیحی ۲۸۵۰۰ تومانی و نس��بت گیری با 
قیمت ۲۳ سنتی گاز در فوب منطقه و آمستردام، 
ب��رای نیروگاه ها بیش از ۵۰۰ هزار میلیارد تومان 
در س��ال است! یارانه پنهان نفت کوره تحویلی به 
نیروگاه ها نیز معادل ۱۰۰ هزار میلیارد تومان در 
سال اس��ت که مجموع این یارانه مصرفی پنهان 
توسط نیروگاه ها را به ۸۲۰ هزار میلیارد تومان در 
سال می رساند که مابه ازای سرانه یارانه پنهان برق 
برای هر ایرانی، معادل ۹/۵ میلیون تومان در سال 
است. کل تولید ویژه نیروگاه های کشور معادل ۴۱ 
هزار مگاوات ساعت است و ماکسیمم برق دریافتی 
مردم و بنگاه های صنعتی به طور میانگین در سال 
۳۶ هزار مگاوات س��اعت اس��ت که در کل تولید 

برق سالانه کشور را بالغ بر ۳۱۵ میلیارد کیلووات 
ساعت می کند و رقم پنهان این یارانه به ازای هر 
کیلو وات س��اعت، بیش از ۲۶۰۰ تومان است که 

یک رقم سرسام آور به شمار می آید.
یارانه آشکار 2۰۰ � هزار میلیارد تومانی

در کن��ار ترازنام��ه یاد ش��ده، با بررس��ی آمار 
استخراج پذیر از هزینه های شرکت ملی نفت که 
در لایحه بودجه ۱۴۰۳ مطرح شده است، مجموع 
هزینه های این شرکت معادل ۳۳۰ هزار میلیارد 
تومان است که اگر این رقم را بر تولید در مجموع 
س��الانه ۱ میلیارد و ۱۶۰ میلیون بشکه نفت در 
کشور حساب کنیم، با احتساب نرخ دلار ترجیحی 
۲۸۵۰۰ تومانی، قیمت تمام شده تولید هر بشکه 
نفت برای ش��رکت یاد شده معادل ۱۰ دلار در هر 
بشکه خواهد بود. به دلیل محاسبه هزینه استهلاک 
براس��اس ارزش دفتری مخارج شرکت ملی نفت، 
مخارج این ش��رکت به بیش از ۶۰۰ هزار میلیارد 
تومان در سال بالغ خواهد شد که با احتساب نرخ 
ارز ترجیحی، چی��زی معادل ۲۱ میلیارد دلار در 
سال خواهد بود. این در حالی است که ارزش روز 
این مخارج بیش از ۷ برابر رقم دفتری هزینه های 
یاد شده یعنی معادل ۱۵۰ میلیارد دلار است. این 
یعنی اگر قرار بود مخارج سرمایه ای هر بشکه نفت 
با احتساب هزینه استهلاک تولید به قیمت واقعی 

محاس��به شود، از ۵۰ س��نت و کمتر از ۲۰ هزار 
میلیارد تومان در سال در هر بشکه، به بیش از ۴ 
دلار ب��ا مجموع هزینه بیش از ۱۴۰ هزار میلیارد 
تومان در هر بشکه می رسد که اگر بر رقم ۱۰ دلار 
یاد ش��ده افزوده شود، هزینه تولید هر بشکه نفت 
برای این شرکت به بیش از ۱۴ دلار در هر بشکه 
بالغ می شود! به عبارت دیگر قیمت هر لیتر نفت 
خام معادل ۲۵۰۰ تومان اس��ت. حالا این نفت به 
پالایشگاه می رود و با هزینه تمام شده معادل ۱۱۰۰ 
تومان در هر لیتر در پروسه پالایش به ۳۶۰۰ تومان 
در هر لیتر بالغ می شود. با توجه به قیمت فروش 
فعلی فرآورده های نفتی در داخل کشور، یارانه آشکار 
برای تولید کل فرآورده های نفتی مصرفی سالانه، به 
بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد تومان می رسد که بیش 
از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان آن مربوط به گازوییل 
است و ۶۵ هزار میلیارد تومان مربوط به بنزین و ۳۵ 
هزار میلیارد تومان بقیه مربوط به قیر و سوخت جت 
و... می شود. با عنایت به اینکه رقم یاد شده مربوط 
به یارانه پنهان نبوده و صرفا یارانه مستقیم را دربر 
می گیرد، به دلیل عدم به روزرسانی دارایی های ثابت 
با هزینه های سرمایه ای در حساب های ملی شرکت 
نفت توامان بوده، در کنار ارزان فروشی فرآورده های 
تولیدی حتی نسبت به قیمت تمام شده تولید در 
داخل، این معضل خودش را به شکل افت تولید و 
افت سرعت رشد تولید در دفاتر دارایی و هزینه ای 
دولت نش��ان می دهد. دولت بهتر اس��ت به جای 
اندیشیدن به قیمت های بالاتر بر گازوییل و بنزین 
مصرفی برای مردم، همین یارانه مس��تقیم ۲۰۰ 
هزار میلیارد تومانی را اصلاح کند و اصلاح قیمتی 
سوخت مصرفی را به زمان دیگری موکول کند که 
با تجدید ارزیابی دارایی ها و برآورد دقیق هزینه های 
استهلاک و هزینه های تولید، امکان محاسبه دقیق تر 

یارانه پنهان وجود داشته باشد.
فلرینگ ویرانگر � 

آخری��ن فقره جالب توجه در ح��وزه ترازنامه 
هیدروکربوری کش��ور نیز که شایان توجه است، 
مربوط به ش��دت بالای فلرینگ )هدررفت گاز از 
مشعل( در ایران است که معادل ۳/۵ برابر جهان 
اس��ت سالانه حدود ۲۰ میلیارد متر معکب گاز با 
ارزش بیش از ۵ میلیارد دلار، فقط به شکل فلرینگ 
در کشور به هدر می رود و هیچ کاری برای رفع این 
بحران تاکنون در کشور نشده است. برای داشتن 
ظرفیت تولید ۲۰ میلیارد متر مکعب گاز، به بیش 
از ۱۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری جدید در کشور 
نیاز داریم و جالب تر این است که بدانیم کل مصرف 
س��الانه گاز صنایع فولاد و سیمان کشور معادل 
همین ۲۰ میلیارد متر مکعب اس��ت و اصلاح این 
وضعیت نیز می تواند بخش بزرگی از مفت سوزی 
فعلی را تعدیل و ناترازی مصرف گاز در کش��ور را 
به طور کامل مرتفع کند تا نیروگاه ها بتوانند برای 
مصارف سوختی خود از گاز به جای سوخت های 

آلاینده ای چون مازوت بهره مند شوند.

خبر

فرارو- وام ازدواج طبق گزارش های بانک مرکزی در س��ال 
۱۴۰۱ به دست ۸۹۶ هزار و ۵۲ نفر رسیده در حالی که بانک ها 
سال ۱۴۰۰ قادر به پرداخت این تسهیلات به ۹۲۴ هزار و ۱۴۴ 

نفر شدند.
مبلغ وام ازدواج ۱۴۰۳ احتمالا به حداقل نفری ۳۰۰ میلیون 
تومان می رس��د. اگر عروس و داماد شرایط سنی خاصی داشته 
باشند، مبلغ وام ازدواج به ۳۵۰ میلیون تومان افزایش پیدا می کند، 
اما متقاضیانی که چشمشان به این تسهیلات است باید در بهترین 
حالت تا بهار سال آینده و ابلاغ دستورالعمل نهایی به بانک ها، 

دندان روی جگر بگذارند.
وام ازدواج معمولا به همه متقاضیان تعلق نمی گیرد. مثلا در 
سال ۱۴۰۰ حدود ۸۸ درصد از کل متقاضیان موفق به دریافت وام 
ازدواج شدند و در ۹ ماهه ابتدایی امسال تقریبا نیمی از متقاضیانی 
که برای دریافت وام ازدواج اقدام کردند، در صف انتظار قرار دارند. 
اقساط وام ازدواج و ماه های استثنایی یکی دیگر از حقایقی است 
که کمتر مورد توجه قرار می گیرد و طبق فرمولی که وجود دارد، 
می تواند در همان ماه اول برای عروس و داماد ۲۸ میلیون تومان 

هزینه تراشی کند.
مبلغ وام ازدواج ۱۴۰۳ طبق روال سال های گذشته افزایش 
پیدا می کند و سال آینده احتمالا حداقل ۳۰۰ میلیون تومان دست 
عروس و داماد را می گیرد، اما متقاضیانی که دنبال این تسهیلات 

هستند باید دست کم تا بهار سال آینده منتظر بمانند. 
مبلغ وام ازدواج و اخبار و حواشی آن معمولا این موقع سال 
مورد توجه رسانه ها و متقاضیان قرار می گیرد، اما چندوچون آن 
به شکل دقیق در اسفندماه مشخص می شود و ابلاغ دستورالعمل 

نهایی به بهار سال بعد موکول خواهد شد.
مبلغ وام ازدواج در س��ال ج��اری به عنوان مثال در حالی از 
۱۸۰ به ۳۰۰ میلیون تومان ارتقا پیدا کرد که میزان دقیق آن 
در جلس��ه علنی روز ۱۵ اسفند ۱۴۰۲ مجلس شورای اسلامی 
به تصویب رسید و نهایتا دستورالعمل نهایی روز هفتم فروردین 
توسط بانک مرکزی به بانک ها ابلاغ شد. با این اوصاف متقاضی که 
تا قبل از نهایی شدن ماجرای وام ازدواج ۱۴۰۳ به شعب بانک ها 
می رود و موفق به دریافت تسهیلات می شود، مشمول وام ازدواج 

۱۴۰۲ خواهد بود و مثلا به جای تسهیلات ۳۰۰ میلیونی، ۱۸۰ 
میلیون دریافت می کند.

وام ازدواج به همه متقاضیان تعلق نمی گیرد � 
وام ازدواج معمولا به همه متقاضیان تعلق نمی گیرد. با اینکه 
آم��ار دقیق��ی از کل متقاضیان س��الانه وام ازدواج وجود ندارد، 
اما داده های بانک مرکزی از آمار دریافت کنندگان تس��هیلات 
قرض الحسنه نشان می دهد تعداد کس��انی که در سال ۱۴۰۱ 
موفق به اخذ وام ازدواج شدند، حدود ۳۰ هزار نفر نسبت به سال 

۱۴۰۰ تقلیل پیدا کرده است.
وام ازدواج طبق گزارش های بانک مرکزی در سال ۱۴۰۱ به 
دست ۸۹۶ هزار و ۵۲ نفر رسیده در حالی که بانک ها سال ۱۴۰۰ 

قادر به پرداخت این تسهیلات به ۹۲۴ هزار و ۱۴۴ نفر شدند.
وام ازدواج در س��ال ۱۴۰۰ ش��امل ۸۸ درص��د از مجم��وع 
متقاضیان شده است و آن سال حدود ۱۲۰ هزار نفر در دریافت 
وام ازدواج ناکام ماندند. در هشت ماهه ابتدایی پارسال از بین تقریبا 
۹۷۰ هزار نفری که دنبال وام ازدواج بودند، حدود ۴۹۰ هزار نفر 
موفق به دریافت تسهیلات شدند و همه این حرف ها مشخص 
می کنند متقاضیان وام قرض الحسنه ازدواج برای مدتی که واقعا 

مشخص نیست، در صف انتظار قرار می گیرند.
۴6 � درصد متقاضیان وام ازدواج در صف انتظار

وام ازدواج در س��ال جاری براساس آمارهای رسمی به ۶۱۸ 
هزار و ۷۷۹ نفر تعلق گرفته، اما بیش از ۲۸۰ هزار نفر به شکل 

همزمان در صف دریافت وام ازدواج ۱۴۰۲ حضور دارند.
وام ازدواج در سال جاری طبق گزارشی که از عملکرد ۹ ماهه 
بانک های مختلف منتشر شده، تا الان فقط به دست ۳۳۸ هزار 
و ۲۳۸ نفر رسیده که معادل ۵۴ درصد از کل متقاضیان برآورد 
می ش��ود. به این ترتیب هنوز حدود ۴۶ درصد از متقاضیان وام 

ازدواج ۱۴۰۲ در صف انتظار قرار دارند.
وام ازدواج ۱۴۰۲ به عنوان مثال توسط بانک ملت در ۹ ماهی 
که پشت سر گذاشتیم دقیقا به ۱۱۶ هزار و ۷۸۸ نفر رسیده، اما 
۳۹ هزار و ۹۴۳ نفر هم به صف انتظار وام ازدواج در بانک ملت 

اضافه ش��ده اند. بانک ملی که از نظر حجم پرداخت تسهیلات 
شرایطی شبیه بانک ملت داشته و نسبت به سایر بانک ها حجم 
بیشتری را تحت عنوان تسهیلات قرض الحسنه واریز کرده، موفق 
به پرداخت تسهیلات به حدود ۱۱۲ هزار نفر شده است. با وجود 
ای��ن نزدیک ب��ه ۳۵ هزار و ۵۰۰ نفر در صف دریافت وام ازدواج 

این بانک حضور دارند.
اقساط 2/7 میلیونی وام ازدواج ۳۰۰ � میلیونی قسط 

ماه اول 12 میلیون تومان 
مبلغ وام ازدواج ۱۴۰۳ با تصویب کمیسیون اجتماعی مجلس 
قرار است از نفری ۱۸۰ به ۳۰۰ میلیون تومان افزایش پیدا کند 
و طبیعتا رقم اقساط آن نسبت به امسال بالاتر می رود. درصورت 
تصویب و نهایی شدن وام ۳۰۰ میلیونی ازدواج آن وقت اقساط آن 
از ماهی یک میلیون و ۶۳۶ هزار تومان در سال جاری به دو میلیون 

و ۷۲۷ هزار تومان در سال آینده افزایش پیدا می کند.
اقساط وام ازدواج برای عروس و دامادی که به شکل همزمان 
تسهیلات ۳۰۰ میلیونی را گرفتند، دوبرابر می شود و اگر متقاضی 
بتواند به لطف شرایط سنی به جای تسهیلات ۳۰۰ میلیونی، وام 
۳۵۰ میلیونی دریافت کند، آن وقت رقم اقساط این تسهیلات به 

ماهی سه میلیون و ۱۸۱ هزار تومان می رسد.
اقساط وام ازدواج از طرف دیگر برای عروس و دامادی که به 
شکل همزمان واجد دریافت وام ۳۵۰ میلیونی هستند، به ماهی 

شش میلیون و ۳۶۲ هزار تومان تبدیل می شود.
اقساط وام ازدواج البته شامل ماه های استثنایی هم می شود. 
یعنی محاسبه اقس��اط وام ازدواج به شکلی است که متقاضی 
باید ماه های ابتدایی هر سال رقم کلان تری به عنوان اقساط به 
بانک برگرداند که در بخش بعدی آن را به ش��کل مفصل تری 

بررسی می کنیم.
اقساط وام ازدواج و ماه های استثنایی � 

اقساط وام ازدواج ۳۰۰ میلیونی در حالی ماهی دو میلیون و 
۷۲۷ هزار تومان خواهد بود که دریافت کننده این تسهیلات باید 
در همان ماه اول ۱۲ میلیون تومان به عنوان اقساط ماه استثنایی 

به بانک برگرداند.اقساط وام ازدواج ۳۰۰ میلیونی البته در ماه های 
استثنایی بعدی کاهش پیدا می کند و به عنوان مثال این عدد در 
ماه سیزدهم - ماه اول از سال دوم- به ۱۰ میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومان می رسد. در ماه بیست وپنجم -ماه اول از سال سوم- این 
عدد ۹ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و در ماه سی وهفتم به هشت 

میلیون و ۴۰۰ هزار تومان تبدیل می شود.
اقساط وام ازدواج برای متقاضی که امکان استفاده از تسهیلات 
۳۵۰ میلیون��ی را دارد، در م��اه اول ۱۴ میلی��ون تومان، در ماه 
سیزدهم ۱۲ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و در ماه بیست وپنجم 

۱۱ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان محاسبه می شود.
اقس��اط وام ازدواج با این اوص��اف برای عروس و دامادی که 
باهم می توانند از تسهیلات ۳۵۰ میلیونی استفاده کنند، در ماه 
اول ش��امل دو قسط ۱۴ میلیونی می شود و در مجموع به عدد 

شگفت انگیر ۲۸ میلیون تومان می رسد.
شرایط دریافت وام ازدواج 1۴۰۳ �

وام ازدواج ۱۴۰۳ با لحاظ یکسری شرایط به متقاضیان تعلق 
می گیرد. نکته مهم این است که تاریخ عقدنامه متقاضی وام ازدواج 
باید از سال ۹۹ به این طرف باشد. یعنی اگر قبل از سال ۹۹ به 
خانه بخت رفتید، مشمول دریافت وام ازدواج ۱۴۰۳ نمی شوید.

وام ازدواج ب��ه هر متقاضی فقط ی��ک بار تعلق می گیرد. با 
این اوصاف اگر امس��ال یا در س��ال های قبلی موفق به دریافت 
وام ازدواج ش��دید، سال آینده امکان دریافت مجدد تسهیلات 
را نخواهید داش��ت. متقاضی دریاف��ت وام در مرحله اول نیازی 
به مراجعه به شعب بانکی ندارد و ابتدا باید مراحل ثبت نام را به 
شکل غیرحضوری )اینترنتی( پشت سر بگذارد و بعد از دریافت کد 
رهگیری راهی بانک شود. ارائه اصل سند ازدواج، اصل شناسنامه و 
کارت ملی عروس و داماد و اصل شناسنامه و کارت ملی دو ضامن 

جزو مدارک لازم برای دریافت وام ازدواج است.
وام ازدواج یک جور تسهیلات قرض الحسنه است. یعنی سودی 
ندارد و فقط بحث کارمزد چهار درصدی مطرح است. از طرف 
دیگر مدت بازپرداخت اقساط وام ازدواج ۱۲۰ ماه یا به عبارتی 
۱۰ سال خواهد بود و موعد بازپرداخت اولین قسط، یک ماه بعد 

از پرداخت تسهیلات خواهد بود.

حقایق تکان دهنده درباره وام ازدواج
گزارش 2

ایسنا- سخنگوی اقتصادی دولت دلیل افزایش تورم در ماه قبل 
را اختلال تولید گوشت قرمز و برخی اقلام دیگر اعلام کرد و گفت: 
این امر باعث شد تورم خوراکی ها به بیش از چهار درصد در آذر برسد 
و هدفگذاری تورم در این ماه قدری نسبت به آنچه مدنظر بانک مرکزی 
بود افزایش یابد که برای حل این مشکل وزارت کشاورزی در تلاش 
است بخشی از این کسری و ناترازی را با واردات موقت برطرف کند. 
احسان خاندوزی سه شنبه در ابتدای نشست خبری هفتگی با اشاره 
به وضعیت شاخص های اقتصادی کشور در ماه های گذشته اظهار 
کرد: کاهش نرخ تورم یک برنامه اصلی و در صدر پیگیری ها از بانک 
مرکزی و سایر دستگاه های موثر در افزایش قیمت هاست. سیاست های 
معطوف به کنترل تورم از جمله ایجاد ثبات در بازار ارز یا کاهش 
نرخ رشد نقدینگی در ۱۰ ماهه گذشته به شکل مستمری در ستاد 
اقتصادی انجام شده است.وی افزود: در آذرماه برخلاف رویه ماه های 
گذشته ۰/۷ درصد افزایش تورم را شاهد بودیم که این افزایش به دلیل 
مشکلات ثبت هزینه چند قلم کالای خاص بود که مشخصا  اختلال 
تولید گوشت قرمز و برخی اقلام دیگر باعث شد تورم خوراکی ها به 

بیش از چهار درصد در آذر برسد.
واردات ماهانه 1۴ � هزار تن گوشت قرمز

خاندوزی تاکید کرد: رشد ۴/۱ درصد تورم خوراکی ها در آذر منجر 
شد هدفگذاری تورم در این ماه قدری نسبت به آنچه مدنظر بانک 

مرکزی بود افزایش یابد. برای حل این مشکل وزارت جهاد کشاورزی 
تلاش کرده تا بخشی از این کسری و ناترازی را با واردات موقت برطرف 
کند. ماهانه ۶۰۰۰ تن گوشت گرم و حدود ۸۰۰۰ تن گوشت منجمد 
برای تامین بازار وارد می شود.وزیر اقتصاد با بیان اینکه نرخ بیکاری در 
پاییز امسال به ۷/۶ درصد کاهش یافته است، اظهار کرد: این تقریبا  
کمترین نرخ بیکاری در دو دهه گذشته است. همزمان با این نرخ، 
مشارکت هم نیم واحد درصد افزایش یافته که علامت خوبی است. 
بیکاری فارغ التحصیلان به ۱۱/۵ درصد کاهش یافت که در پاییز 
سال گذشته ۱۲/۵ درصد بود.خاندوزی ادامه داد: اشتغال ناقص هم 
به ۸/۱ درصد کاهش یافته که در پاییز سال گذشته ۹/۵ درصد بود. 
در شاخص رشد اقتصادی براساس آمار بانک مرکزی در نیمه اول 
سال جاری ۴/۷ درصدی بوده است که با وجود رشد سه درصدی 
سال گذشته، حفظ نرخ رشد در شش ماهه سال جاری نشانگر این 
است که مسیرهای ایجاد ارزش افزوده و تولید در بخش های کشور 

در نیمه اول امسال بهتر از سال قبل است.
رشد اقتصادی بدون نفت یک درصد بیشتر شد � 

س��خنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه رشد اقتصادی بدون 
احتساب نفت ۳/۶ درصد بوده و یک درصد از رشد ۲/۶ درصدی نیمه 

اول سال گذشته بیشتر است، تاکید کرد: در زیرمجموعه های صنایع 
و معادن رشد اقتصادی شش ماهه امسال ۳/۸ درصد، خدمات ۴/۲ 
درصد است. نرخ رشد با نفت و بدون نفت روند رو به رشد شش ماهه 
نخست سال قبل را ادامه داده و برخلاف ادعاها، چون این رشد همراه 
با کاهش بیکاری و افزایش اشتغال کشور است رشد باکیفیتی است 
و فقط بخش هایی که حائز درآمد هستند بدون ایجاد اشتغال رشد 
نکرده اند، بلکه همزمان با رشد اقتصادی تعداد شاغلان هم افزایش 
یافته اس��ت.وی با تاکید بر اینکه حرکت اقتصاد در مسیر ثبات و 
پیش بینی پذیری تداوم دارد، گفت: دولت سیزدهم از ابتدای فعالیت 
خود تلاش کرده با ایجاد انضباط مالی در بخش های مختلف و کنترل 
نرخ بازار ارز، رشد تورم را مهار و فضای اقتصادی کشور را برای فعالان 
اقتصادی پیش بینی پذیر کند تا امکان رشد مستمر در بخش های 
مختلف فراهم شود.سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه تورم در 
مسیر بلندمدت کاهشی است، اظهار کرد: در زمینه کسری بازار گوشت 
هم که پیش از این به آن اشاره شده، پیش بینی وزارت جهاد کشاورزی 
این است که با اقداماتی بازار گوشت را تا بهار به تعادل برساند. بنابراین 
ممکن است برخی اجزا در کوتاه مدت رشد کنند، اما این رشد مقطعی 

تورم، ناشی از سیاست های پولی و مالی دولت نیست.

از دام سرمایه گذاری منفی و صفر خارج شدیم � 
وزیر اقتصاد با بیان اینکه از دام سرمایه گذاری منفی و صفر دهه ۹۰ 
عبور کرده ایم، یادآور شد: تشکیل سرمایه ثابت ناخالص بنا بر آمار بانک 
مرکزی در نیمه اول سال ۴/۵ درصد رشد داشته و ادامه روند سال 
۱۴۰۱ را در سال جاری شاهد هستیم. در دهه ۹۰ تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص کشور منفی ۴۷ درصد بود. امیدواریم این روند بهبود 
با سرعت بیشتری پیش رود.وی با اشاره به گزارش خزانه داری کل 
کشور از تخصیص پروژه های عمرانی در ۹ ماهه سال جاری اظهار کرد: 
پایان آذر امسال ۱۳۰ هزار میلیارد تومان بودجه عمرانی تخصیص 
یافته که نسبت به مدت مشابه سال قبل دقیقا  ۵۵ درصد افزایش 
داشته است و ۸۷ هزار میلیارد تومان از مبلغ یادشده هم در دو ماه 

اخیر تخصیص یافته است.
تا پایان هفته آینده نرخ تضمینی گندم اعلام می شود � 

خاندوزی در پاس��خ به پرسش��ی درباره وضعیت اعلام نرخ 
تضمینی خرید گندم  گفت: اصل خواسته کشاورزان کاملا بحق 
اس��ت که باید نرخ خرید در موعد قانونی انجام ش��ود. براساس 
قانون از س��ال گذشته نرخ گذاری از سوی شورای قیمت گذاری 
انجام می شود. رایزنی های نهایی هم در این زمینه از سوی وزیر 
جهاد کشاورزی انجام شده و تا پایان هفته آینده قطعا  از سوی 

جهاد کشاورزی نرخ اعلام می شود.

خاندوزی: گوشت قرمز عامل افزایش تورم بود
گزارش 3

 »جهان صنعت« ابعاد اقتصادی مختلف ترازنامه هیدروکربوری کشور را بررسی می کند

مفت  سوزی
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چاقوکشی سیاسی در کره جنوبی

»جهان صنعت«- لی جائه میونگ، رهبر اپوزیسیون دولت در کره جنوبی 
بامداد سه شنبه در جریان بازدید از شهر بوسان واقع در جنوب شرق این کشور، 
هدف حمله فردی با چاقو قرار گرفت. بنا بر اعلام پلیس، در این حمله لی از 
ناحیه گردن آسیب دیده و بلافاصله به بیمارستانی در همان نزدیکی منتقل شده 
است. لی جائه میونگ رهبر حزب دموکراتیک است که اپوزیسیون اصلی دولت 
محسوب می شود و این حمله نیز زمانی روی داد که او پس از پایان یافتن برنامه 
بازدید از فرودگاه جدید بوسان، از میان انبوه خبرنگاران و دیگر حاضران عبور 
کرد. به گفته پلیس، مهاجم که خود را یک »حامی« نشان داده بود، با این بهانه 
که می خواهد از لی امضا بگیرد، به او نزدیک شده و سپس با چاقو به گردنش 
ضربه زده اس��ت. یکی از ش��اهدان در گفت وگو با شبکه تلویزیونی »یو تی ان« 
کره گفت که لی خونریزی زیادی داشت. ویدئوهای منتشر شده در شبکه های 
اجتماعی نشان می دهد که پس از این حادثه، مظنون با تاجی کاغذی که روی 
آن نوشته شده بود »من لی جائه میونگ هستم« از سوی چند نفر محاصره و 

درنهایت دستگیر می شود.
بنا بر اعلام خبرگزاری یونهاپ، او در جریان بازجویی همچنان از معرفی خود 

یا بیان دلیل حمله به لی جائه میونگ خودداری کرده است.
حزب دموکراتیک کره این حادثه را »حمله تروریس��تی به لی و تهدیدی 
جدی برای دموکراسی« توصیف کرده و از پلیس خواسته است تا تحقیقات 
س��ریع و کاملی را درباره آن انجام دهد. مقامات بیمارس��تان در مورد آخرین 
وضعیت لی اظهارنظری نکرده اند، اما سخنگوی حزب او به خبرنگاران حاضر در 
مقابل بیمارستان دانشگاه ملی بوسان گفت که رگ گردن لی آسیب دیده و او 
دچار خونریزی زیادی شده و در نهایت نیز برای عمل جراحی به بیمارستانی 
در سئول منتقل شده است. یون سوک یول رییس جمهوری کره جنوبی نگرانی 
عمیق خود را درباره وضعیت سلامت لی ابراز کرد و به مقامات دستور داد تا 
 درباره این حمله تحقیق کنند. در بیانیه ای که از س��وی دفتر او منتش��ر شد، 
یون سوک یول تاکید کرده است که چنین خشونتی قابل تحمل نخواهد بود.

لی جائه میونگ در جریان انتخابات ریاست جمهوری سال ۲۰۲۲ میلادی، با 
اختلاف اندکی در مقابل یون سوک یول شکست خورد. لی جائه میونگ که ۵۹ 
سال دارد، به رک گویی مشهور است و حامیانش او را یک قهرمان ضد نخبه گرا 
می دانند که می تواند فساد را ریشه کن و با نابرابری اقتصادی رو به رشد مبارزه 
کند. منتقدان هم او را یک پوپولیست خطرناک می دانند که فعالیت هایش بر 

اختلاف افکنی و شیطان جلوه دادن مخالفان محافظه  کار خود استوار است.

حملات بی وقفه مقاومت عراق به پایگاه های آمریکا

ایسنا- مقاومت عراق که طی چند روز اخیر حملات خود به مواضع واشنگتن 
در منطقه را به شدت تشدید کرده است، از حمله به سه پایگاه دیگر آمریکا 
در سوریه خبر داد. مقاومت عراق بعد از ظهر دیروز در بیانیه ای اعلام کرد: در 
ادامه رویکرد خود برای مقاومت در برابر نیروهای اشغالگر آمریکایی در عراق و 
منطقه و در پاسخ به کشتارهای رژیم صهیونیستی علیه اهالی غزه، مجاهدین 
مقاومت اسلامی عراق با استفاده از پهپاد به پایگاه اشغالگران در الشدادی سوریه 
حمله کردند. طبق گزارش شبکه المیادین، مقاومت اسلامی عراق بلافاصله در 
بیانیه ای دیگر اعلام کرد که پایگاه »الرمیلان« و »المالکیه« آمریکا در سوریه 
را نیز با راکت هدف قرار داده است. مقاومت عراق در این بیانیه تاکید کرد: به 

هدف قرار دادن مواضع دشمن ادامه می دهیم.
مقاومت اس��لامی عراق از صبح دیروز پایگاه های »عین الاسد« و »حریر« 
در عراق و پایگاه های اش��غالگران آمریکا در روستای »الخضراء«، »الشدادی«، 
»الرمیلان« و »المالکیه« در عمق خاک سوریه را هدف حملات بی امان خود 
قرار داده است. مقاومت اسلامی عراق در چند روز اخیر حملات خود به مواضع 
غیرقانونی آمریکا در منطقه را تشدید کرده و حملات متعددی را به پایگاه های 
آن به ویژه در سوریه انجام داده  است. پنتاگون پیش تر اعلام کرده بود: نیروهای 
آمریکایی از ۱۷ اکتبر هدف بیش از ۱۰۰ حمله در عراق و سوریه قرار گرفته اند 

که منجر به زخمی شدن ۶۲ سرباز آمریکایی شده  است.
مقاومت اسلامی عراق پیش تر اعلام کرده بود که در راستای حمایت از ملت 
فلسطین و به دلیل دست داشتن آمریکا در کشتار و جنایت علیه آنها، حملات 

به پایگاه های واشنگتن در منطقه را تشدید خواهد کرد.

بازی سیاسی ترکیه با سوئد
»جهان صنعت«- 
ی��ک منب��ع مطل��ع 
ترکی��ه ای ب��ه بی��ان 
جزئیاتی درباره وضعیت 
تصویب طرح عضویت 
سوئد در ناتو در پارلمان 
ترکی��ه پرداخت. یک 
منبع مطلع در پارلمان 

ترکیه گفت که تاریخ تصویب طرح عضویت سوئد در ناتو هنوز مشخص نیست 
و آنکارا در این روند تعجیل نخواهد کرد.

خبرگزاری اسپوتنیک در این باره نوشت: هفته گذشته، کمیته روابط خارجی 
پارلمان ترکیه طرح عضویت سوئد در ناتو را تصویب کرد. منبع مطلعی که پیش تر 
از آن یاد شد به اسپوتنیک گفت که زمان تصویب این طرح توسط پارلمان هنوز 
مشخص نیست. او بیان کرد: » عجله ای نداریم. این کار شامل برخی روندهایی 
است که به یکدیگر مرتبط هستند و بر آن نظارت خواهیم کرد. هیچ فشاری 
در زمینه بازه زمانی مشخص برای این کار روی ما نیست و نمی تواند هم باشد.« 
هفته گذشته، »رجب طیب اردوغان« رییس جمهوری ترکیه گفت که هرگونه 
پیشرفت احتمالی از سوی آمریکا در زمینه توافق فروشf-۱۶به آنکارا در نظر 
پارلمان ترکیه در بررسی پروتکل عضویت سوئد در ناتو دخیل خواهد بود. سوئد به 
همراه فنلاند درخواست عضویت شان در ناتو را در ماه مه ۲۰۲۲ و چند ماه پس 
از حمله روسیه به اوکراین ارائه کردند. فنلاند از آوریل ۲۰۲۳ عضو این ائتلاف 

شد. درخواست سوئد هنوز در انتظار تایید ترکیه و مجارستان است.

محمدرضا س�تاری- ولادیمیر دور دنیا
پوتین رییس جمهوری روسیه حدود 
س��ه هفته پیش و در مراسم اعطای 
مدال به س��ربازان جنگ اوکراین به 
صورت نمادین و از پیش برنامه ریزی 
ش��ده نامزدی خود را برای انتخابات 

ریاست جمهوری روسیه اعلام کرد.
 او ک��ه ب��رای پنجمین ب��ار نامزد 
ریاست جمهوری شده و تقریبا به طور 
قطع در انتخابات امسال دوباره پیروز 
خواهد شد، نه تنها تا سال ۲۰۳۰ در 
قدرت باقی می مان��د، بلکه مقدمات 
حض��ور وی در راس ه��رم سیاس��ی 
روس��یه تا س��ال ۲۰۳۶ را نیز فراهم 

کرده است.
این زمان مصادف می شود با هشتاد 
و سه سالگی پوتین؛ سنی که قاعدتا 
ای��ن س��وال را در ذه��ن تحلیلگران 
و مخاطب��ان ایج��اد می کن��د که او 
برای جانش��ین خود بعد از ۳۶ سال 
حضور مستمر در قدرت چه تدابیری 

اندیشیده است؟
ضرورت جانشین پروری � 

تقریبا سال گذشته بود که ویلیام 
برنز رییس سازمان اطلاعات مرکزی 
آمریکا )CIA(  اعلام کرد که وضعیت 
سلامتی پوتین کاملا مناسبت است و 
موضوعاتی که درباره بیماری او مطرح 
می شود شایعاتی بیش نیست. با این 
حال کارشناسان معتقدند که پوتین 
هر چقدر که س��الم باشد، باز هم در 
دهه ۷۰ و ۸۰ زندگی خود به صورت 
طبیعی از لحاظ سلامتی افول خواهد 
کرد. به همین دلیل اس��ت که بحث 
جانشین احتمالی او به عنوان یکی از 
مسائل مهم در صحنه سیاسی روسیه 
و در عین حال نظام بین المللی مطرح 

می شود.
طبق گزارشی که در این خصوص 
مجله نشنال اینترست منتشر کرده، 
یکی از مواردی که پوتین با این مساله 
مواجه شد به سال های ۲۰۰۷ و ۲۰۰۸ 
باز می گردد؛ زمانی که او با محدودیت 
دو دوره ای ریاس��ت جمهوری طب��ق 
قانون اساس��ی روسیه روبه رو شد. در 
آن زم��ان طرحی اجرا ش��د مبنی بر 
اینکه پوتین ج��ای خود را به عنوان 
رییس جمهوری به دیمیتری مدودف 
داد و ب��رای چه��ار س��ال ب��ه عنوان 
نخست وزیر عملا مانند گذشته رهبری 

روسیه را در دست گرفت. 
در آن زم��ان کارشناس��ان معتقد 
بودند که با توجه به تحولات صورت 
گرفت��ه به احتمال زیاد پوتین دو نفر 
را به عنوان جانشین خود مدنظر دارد؛ 
یک��ی دیمیتری م��دودف و دیگری 
س��رگیی ایوان��ف به عن��وان معاون 

نخست وزیر. 
در س��ال ۲۰۱۲ مشخص شد که 
چنین رویکردی قرار نیست در دستور 
کار قرار بگیرد، زیرا پوتین در این سال 
دوباره نامزد ریاست جمهوری شد و از 
آن زم��ان به بعد بدون آنکه گزینه ای 
جدی برای بعد از خودش مطرح باشد، 
زمام امور روس��یه را به طور کامل در 

اختیار گرفته است.
در این رابطه برخی از کارشناسان 
معتقدند که با توجه به مناسبات قدرت 
در روسیه، پوتین به طور قطع به دنبال 

این است که برای بعد از خودش اولا 
میراث او برای خانواده اش حفظ شود 
و در مرحله دوم روسیه دچار بی ثباتی 
و هرج و مرج نش��ود. به همین دلیل 
هیچ ک��س بهت��ر از یک��ی از اعضای 
خانواده او نیس��ت ک��ه بتواند چنین 
طرح��ی را اجرا و از منافع گس��ترده 

خانواده پوتین محافظت کند.
در این میان هر چند که نامزدهای 
بالقوه دیگری برای جانشینی پوتین 
وجود دارند، اما نشنال اینترست روی 

یک فرد تمرکز ویژه ای کرده است.
 آنا پوتینا تسیویلیوا دختر عموی 
پوتی��ن که بع��د از تاس��یس بنیاد 
مدافع��ان میهن در س��ال گذش��ته 
میلادی بسیار مورد توجه رسانه های 
روسیه قرار گرفته و ۲۰ روز قبل نیز 
پوتین در یک کنفرانس مطبوعاتی 
به صورت بی س��ابقه ای از او تمجید 

کرده اس��ت.
پی��ش از اینکه بدانی��م آنا پوتینا 
کیس��ت، بهتر است در مورد اهمیت 
تاسیس بنیاد مدافعان میهن بدانیم. 
به گفته تحلیلگران از زمان ش��ورش 
دکابریست ها در سال ۱۸۲۵ تا انقلاب 
اکتبر و همچنین جنگ های جهانی و 
حمله ش��وروی به افغانستان، همواره 
کهنه س��ربازان ناراض��ی در جنگ ها 
برای نظام سیاسی روسیه یک نگرانی 

دائمی بوده است. 
در همی��ن راس��تا ایالات متحده 
آمریکا مدعی است که از زمان شروع 
جنگ اوکراین تا به امروز در حدود 
۳۱۵ ه��زار نفر از نیروهای روس��یه 
کش��ته و زخم��ی ش��ده اند و خیل 
س��ربازان مج��روح و ناراضی جنگ 
و برآورده ک��ردن نیازهای آنها یک 
چالش بزرگ برای پوتین محسوب 

می ش��ود .

آنا پوتینا کیست؟ � 
پدر بزرگ ولادیمیر و آنا، شخصی 
است به نام اسپیریدون پوتین که به 
عنوان آشپز اس��تالین در محوطه ای 
خارج از مسکو در خدمت او بود. پدر 
آنا به نام اوژنی در اقامتگاه اس��تالین 
بزرگ شده و بعدها به عنوان پزشک 
متخصص اورولوژی دو فرزند یعنی آنا 
و میخاییل که هر دو پزشک هستند 
را در شهر  ایوانوو بزرگ کرد. آنا متولد 
۱۹۷۲ است که کار خود را به عنوان 
روانپزش��ک در یک موسسه در خارج 

از شهر ایوانوو آغاز کرده است.
بع��د از به قدرت رس��یدن پوتین 
در روس��یه، تحولی مه��م در خانواده 
آنها ایجاد ش��د، به طوری که در دهه 
۲۰۰۰ به مس��کو نقل مکان کرده و 
پس از اخذ مدرک مدیریت از دانشگاه 
بین المللی پاتریس لومومبا به همراه 
برادرش میخاییل به کار پرسود تامین 
تجهیزات پزشکی برای بیمارستان های 

دولتی روسیه مشغول شد.
همس��ر آنا یعنی یویلی��ف نیز به 
عنوان افس��ر س��ابق نیروی دریایی، 
پس از فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی 
از جمل��ه نزدیکان پوتین محس��وب 
می ش��ود و از س��ال ۲۰۰۷ مدیریت 
یک شرکت ساختمانی را برای انجام 

پروژه های کرملین برعهده دارد.
در حال��ی که خان��واده آنا پوتینا 
پیوندهای عمیق سیاسی و تجاری با 
رییس جمهوری روسیه دارند، به گفته 
تحلیلگران ولادیمیر پوتین اکنون یک 
وظیفه بسیار مهم را به آنا واگذار کرده 
است. این وظیفه عبارت است از تعامل 
و رسیدگی به وضعیت کهنه سربازان و 
مجروحان جنگ که در راستای بنیاد 
مدافعان میهن تحت مدیریت آنا پوتینا 

عمل می کند.

در واق��ع این وظیف��ه در حالی به 
عهده آنا پوتینا گذاش��ته شده که او 
شایس��تگی زیادی از خود در زمینه 
تجارت زغال س��نگ در روسیه نشان 
داده و ب��ا نمای��ش دادن ی��ک چهره 
کاریزماتیک از خود، پیوند مستحکمی 
نیز ب��ا نخبگان نظام��ی و منطقه ای 

روسیه برقرار کرده است.
آن��ا پوتین��ا از آنجا م��ورد توجه 
رسانه های روسیه قرار دارد که همواره 
سعی می کند در کنار مادران داغدار 
و س��ربازان معلول روسیه خود را به 

نمایش بگذارد.
 گفته می شود س��ازمان او که در 
آوریل ۲۰۲۳ تاسیس شده، هم اکنون 
دارای ۸۹ مرکز در سراس��ر روسیه و 
بخش هایی از مناطق شرقی اوکراین 
ب��وده و تاکنون بی��ش از ۴۴۵ هزار 
درخواست دریافت کرده است. علاوه 
بر این در شهریور ماه امسال نیز دولت 
روس��یه بی��ش از ۵ میلی��ارد روبل، 
معادل ۵۵ میلی��ون دلار به صندوق 
بنی��اد مدافعان میه��ن کمک مالی 
ک��رده  و به صورت مس��تمر هم در 
تبلیغات و برنامه های تلویزیونی سعی 
می شود از نقش او و بنیادش تعریف 

و تمجید شود.
طبق گزارش های منتشر شده در 
ط��ول یک س��ال و نیم پس از جنگ 
اوکراین، معمولا رسانه های رسمی و 
دولتی روسیه از پوشش اخبار مربوط 
به میزان کشته شدگان و خانواده های 
آنها خ��ودداری می کردند، اما به نظر 
می رس��د اکنون آنا پوتینا این تابو را 
شکسته اس��ت، زیرا شاهد بودیم در 
۲۱ مه یعنی چند ماه قبل اخبار اصلی 
روسیه برای نخستین بار مادرانی را به 
همراه وی نمایش داد که فرزندان خود 

را در جنگ از دست داده اند.

 از آن روز به بعد چنین برنامه هایی 
به یک روند عادی در روس��یه تبدیل 
ش��ده و نق��ش آن��ا پوتین��ا در میان 
کهنه سربازان در حال برجسته شدن 
اس��ت. به عن��وان مث��ال در آبان ماه 
گذش��ته، تلویزی��ون دولتی روس��یه 
برنام��ه ای را نمایش داد که در آن آنا 
پوتینا در حال برگزاری یک جلس��ه 
مجازی با س��ربازان خط مقدم روسیه 
بود؛ برنام��ه ای که مادران آنها نیز در 
آن حض��ور داش��تند و تبدیل به یک 
نمایش احساس��ی شد. بعد آنا پوتینا 
در ح��ال مش��اوره دادن ب��ه مادران 
سربازان نشان داده شد که در کنارش 
آن��دری وروبی��وف فرمان��دار منطقه 
مس��کو و یک��ی از چهره های کلیدی 
تکنوکرات نخبگان قدرت در روسیه 

حضور داشت.
نکته بعدی و مهم این است که پس 
از ش��ورش گروه واگنر و کشته شدن 
رهبر این گروه در سانحه هوایی و در 
شرایطی که رسانه های روسیه پوشش 
چندانی از اخبار این گروه نمی دهند، 
آنا پوتینا در برنامه های متعدد تاکید 
می کند که اعضای واگنر نیز مانند سایر 
نظامیان عادی ارتش از مزایای سربازی 
برخوردار خواهند شد. به عنوان نمونه 
دو ماه قبل در یک مراسم رسمی، وی 
به همراه پدر کیپریان کارت جانبازی 
را به اعضای گروه واگنر اهدا و سپس 
تاکید کرده که همه س��ربازان جنگ 
قهرمان��ان زمانه ما هس��تند و باید از 
حقوق یکسانی برخوردار باشند. این 
موضوع برای سربازان مسلمان و چچن 
تح��ت فرماندهی رمضان قدیرف هم 

صدق می کند.
کارشناس��ان معتقدن��د که نقش 
پررنگ دختر عموی پوتین در رسانه ها 
و حضور او در کنار پوتین طی جلسات 

رسمی و غیر رسمی اقدامی تصادفی 
نیست، بلکه ناشی از یک برنامه ریزی 
گسترده برای برجسته کردن نقش او 
در سلس��له مراتب قدرت در روسیه 
است، چرا که او اکنون مشغول انجام 
اقدامات��ی اس��ت که دیگ��ر نخبگان 
سیاس��ی و نظامی نزدیک به پوتین 

قادر به انجام آن نیستند.
رییس جمهوری آینده؟ � 

در شرایطی که رسانه های روسی، 
روز به روز آنا پوتین��ا را به عنوان یک 
مدی��ر موثر در میان نخبگان کش��ور 
معرفی می کنند، سوال مهم این است 
که عملکرد او ب��ه عنوان یک نیروی 

سیاسی دقیقا  چه می تواند باشد؟
نش��نال اینترس��ت در بخشی از 
گزارش خود آورده است: مدت هاست 
که برای ناظران کرملین واضح است 
که پوتین از مدیریت کارهای روزمره 
در مسکو احساس خستگی می کند. با 
این حال او هنوز موفق نشده فردی را 
بیابد که هم به اندازه کافی شایسته و 
وفادار باشد و هم اینکه بتواند از امنیت 
و دارای��ی خانواده پوتی��ن و یارانش 

محافظت کند.
پوتین به وضوح در حال برنامه ریزی 
برای یک مناقش��ه طولان��ی با غرب 
بوده و به طور قط��ع از پیامدهای آن 
نی��ز آگاه اس��ت، بنابراین جانش��ین 
او نمی تواند ف��ردی مانند دیمیتری 
م��دودف ب��ه عنوان یک ش��خصیت 
محلل سیاس��ی و فاقد هرگونه نفوذ 
واقعی باشد. تحلیلگران معتقدند که 
دیگر جانشینان پوتین نظیر نیکولای 
پاتروش��ف و ایگ��ور س��چین هم به 
واسطه آنکه بخش محدودی از منافع 
و ساختار قدرت را نمایندگی می کنند، 
گزینه های چندان مناسبی برای بعد از 

پوتین محسوب نمی شوند.
در واقع اکنون مساله مهم این است 
که پوتین در شرایطی زیر دستان خود 
را به صورت ج��دی محدود می کند 
ک��ه اکنون ش��واهد نش��ان می دهد 
آنا پوتینا به تنها ش��خصیتی تبدیل 
ش��ده که اجازه دارد نفوذ خود را در 
عرصه های گوناگون گس��ترش دهد. 
در ای��ن میان هر چند که او در خارج 
از روسیه ش��خصیت ناشناخته ای به 
شمار می رود، اما نباید از این واقعیت 
غافل ش��د که ولادیمیر پوتین نیز در 
سال ۲۰۰۰ به عنوان یک شخصیت 
کاملا  ناشناخته در خارج از کشور به 

قدرت رسید.
اکنون مس��اله مهم این است که 
موض��وع جانش��ینی ب��رای پوتین و 
اینک��ه او قص��د دارد از آن��ا پوتینا به 
عن��وان جانش��ین موروث��ی خانواده 
پوتین استفاده کند تا چه حد جدی 
اس��ت و در عین حال ت��ا چه میزان 
قابلی��ت تحق��ق دارد؟ ای��ن موضوع 
زمان��ی اهمی��ت می یابد ک��ه بدانیم 
در کش��ورهای تازه استقلال یافته از 
شوروی نیز چنین پروژه ای وجود دارد، 
اما در کشورهایی مانند ترکمنستان، 
قزاقستان و ازبکستان جانشین پروری 
از خانواده های مراد نیازف، نظربایف و 
کریم اف خارج شده و در کشورهایی 
نظی��ر آذربایج��ان از پدر به پس��ر و 

درون خانوادگی رقم خورده است.

»جهان صنعت« گمانه زنی ها از جانشین  احتمالی پوتین را بررسی می کند

بازی قدرت به سبک پوتین
 دخترعموی پوتین کیست و چگونه در حال گسترش نفوذ خود در سلسله مراتب قدرت است؟

یک رسانه آمریکایی با بررسی نتایج یک نظرسنجی مطرح 
ک��رد که رییس جمهوری فعلی آمریکا و کاندیدای احتمالی 
حزب دموکرات برای انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ این 
کشور، با وجود پیشتاز بودن »دونالد ترامپ« رقیب اصلی او 
در میان گروه های جمعیتی مهم، با ضعف قابل توجهی وارد 

این رقابت مهم می شود.
با وجود پیش��تاز بودن »دونالد ترامپ« رییس جمهوری 
پیش��ین آمریکا و نامزد حزب جمهوریخ��واه برای انتخابات 
ریاست جمهوری ۲۰۲۴ در میان رای دهندگان لاتین تبار و 
ج��وان،  »جو بایدن« رقیب انتخابات��ی دموکرات او با ضعف 
نگران کنن��ده ای وارد س��ال انتخاباتی می ش��ود. از هر پنج 
رای دهنده سیاه پوست یک نفر می گوید در نوامبر به کاندیدایی 

از حزب سوم رای می دهد.
روزنامه آمریکایی یواس ای تودی در این باره گزارش داد که 
طبق یک نظرسنجی انجام شده توسط این روزنامه و دانشگاه 
س��افولک، شکست بایدن در حفظ حمایت بخش های مهم 
ائتلافی که او را پیروز انتخابات ۲۰۲۰ کرد، باعث شده است با 
فاصله کمی از ترامپ عقب بیفتد که کاندیدای احتمالی حزب 
جمهوریخواه خواهد بود. این نسبت ۳۷ به ۳۹ درصد است. ۱۷ 

درصد نیز حامی کاندیدایی از حزب سوم هستند.
در میان هفت نامزد دیگر، پیش��تازی ترامپ به ۳ درصد 
افزایش یافته و »رابرت اف کندی جونیور« نیز با ۱۰ درصد 

در صدر کاندیداهای حزب سوم قرار دارد.
این یافته ها نش��ان دهنده کار سیاس��ی دش��واری است 
ک��ه رییس جمهوری امس��ال ب��رای پی��روزی در دور دوم 

ریاست جمهوری با آن روبه رو است.
»میشل درر« دموکرات ۵۵ ساله ای که قصد دارد به بایدن 
رای دهد می گوید که او کار نسبتا خوبی انجام داده است، اما 

دولتی نبود که کار چندان جالب توجهی انجام داده باشد.
براساس ارزیابی مرکز روپر، بایدن حالا از حمایت تنها ۶۳ 
درصد از رای دهندگان سیاه پوس��ت برخوردار است که این 
کاهش قابل توجهی نس��بت به میزان ۸۷ درصدی در سال 
۲۰۲۰ است. او در بین رای دهندگان لاتین تبار هم نسبت به 
ترامپ ۵ درصد عقب بوده که میزان آن ۳۴ به ۳۹ درصد است. 

بایدن در سال ۲۰۲۰ در این گروه جمعیتی با نسبت ۲ به یک 
پیروز شد و نسبت او به ترامپ ۶۵ به ۳۲ درصد بود.

به گزارش ایس��نا، در ادامه این مطلب آمده است: ترامپ 
در میان رای دهندگان در گروه سنی زیر ۳۵ سال؛ نسلی که 
تا حد زیادی بر س��ر مسائلی مانند سقط جنین و تغییرات 
آب وهوایی با حزب جمهوریخواه مخالف است، با نسبت ۳۷ 
به ۳۳ درصد پیشتاز است. رای دهندگان جوان در سال ۲۰۲۰، 

حمایت سرسختانه ای از بایدن کردند.
خبر خوب احتمالی برای رییس جمهوری بایدن این است 
که بیشتر حمایتی که برای جلب دوباره آن باید تلاش کند، به 
کاندیداهای حزب سوم منتقل شده است و نه به رقیب احتمالی 
او ترامپ. ۲۰ درصد از رای دهندگان لاتین تبار و سیاه پوست و 
۲۱ درصد از رای دهندگان جوان حالا می گویند از کاندیدایی 

غیر  از این دو پیروز احتمالی حمایت خواهند کرد.
ای��ن روزنامه در ادامه نوش��ت: »دیوید پالئوگوس« مدیر 
مرکز پژوهش های سیاسی دانشگاه سافولک می گوید »اگرچه 
حمایت از ترامپ در میان سیاه پوستان افزایش نیافته است، او 

توانسته این کمبود را به نوعی جبران کند، چراکه رای دهندگان 
به حزب سوم در میان جمعیت سیاه پوستان دیگر از بایدن 
حمای��ت نمی کنند. یک فرد جوان یا رنگین  پوس��ت که به 
حزب س��وم رای می دهد، یک رای از رییس جمهوری بایدن 
کم می کند و هر یک رای ای که از رییس جمهوری بایدن کم 

می شود، یک رای به ترامپ است.«
این نظرسنجی که در میان هزار رای دهنده احتمالی انجام 
شده با حاشیه خطای مثبت یا منفی ۳/۱ درصد بوده است.

خبرهای خوب بیشتری برای بایدن وجود دارد؛ دیدگاه ها 
نسبت به اقتصاد در حال بهتر شدن است. ۲۹ درصد معتقدند 
اقتصاد در حال بهبود است که این میزان نسبت به نظرسنجی 
انجام شده در اواخر اکتبر ۸ درصد افزایش داشته است. به دنبال 
گزارش های مثبت در زمینه اشتغال، تورم و بازار سهام این 

بالاترین میزان از آگوست ۲۰۲۱ است.
اگرچه ممکن است برای کاخ سفید ناامیدکننده باشد، اما 
این تصور خوب به معنای حمایت بیشتر از رییس جمهوری 

نبوده است، حداقل فعلا این طور نیست.

چالشی که بایدن با آن مواجه بوده، این است که نه تنها 
باید حمایت  بیش��تری را جلب کند، بلکه باید اشتیاق رای 
دادن را نیز در میان حامیان خود ایجاد کند تا در نوامبر پای 

صندوق  های رای بیایند.
در این نظرسنجی، ۴۴ درصد از حامیان ترامپ گفته اند 
اگر اش��تیاق آنها برای رای دادن اندازه گیری شود این میزان  
۱۰ از ۱۰ است. در حالی که در میان حامیان بایدن، کمتر 
از نیمی از این میزان، یعنی ۱۸ درصد اش��تیاق خود را ۱۰ 

درجه ای می دانند.
ترام��پ با وجود آمادگ��ی برای دو دادرس��ی جنایی در 
دادگاه ف��درال در دو دادگاه ایالتی در نیویورک و جورجیا با 
اتهاماتی از جمله تلاش برای بر هم زدن روند انتخابات قانونی 
و اهمال کاری در نگهداری از برخی حساس ترین اسناد کشوری 
پس از خروجش از کاخ سفید در ۲۰۲۱، با مشکلاتی روبه رو 
است، اگرچه این مشکلات حقوقی تاکنون آسیبی به حمایت 

سیاسی از رییس جمهوری پیشین آمریکا وارد نکرده است.
ترام��پ ۷۷ س��اله با اقت��دار فزاین��ده در رقابت  نامزدی 
جمهوریخواهان و پیشتازی اندکش نسبت به بایدن در انتخابات 
عمومی، وارد سال انتخابات می شود. او مورد حمایت ۶۲ درصد 
از رای دهن��دگان مقدماتی حزب جمهوریخواه اس��ت و این 
رکورد بالایی برای او در نظرسنجی محسوب می شود، چراکه 
حمایت ها از جمهوریخواهان به طور کلی کاهش یافته است.

در میان جمهوریخواهان دیگر، »نیکی هیلی« سفیر پیشین 
آمریکا در سازمان ملل از حمایت ۱۳ درصدی و جایگاه دوم 
برخوردار اس��ت، حمایت ها از »ران دی س��انتیس« فرماندار 
فلوریدا ب��ه ۱۰ درصد کاهش یافته، »ویوک راماس��واوی« 
از حمایت ۶ درصد و »کریس کریس��تی« فرماندار پیشین 

نیوجرسی از حمایت ۴ درصدی برخوردار است.
در سمت دموکرات ها، بایدن با چالش قابل توجهی برای 
نامزدی از حزبش مواجه نیس��ت. در نظرسنجی انجام شده، 
۷۴ درصد رای دهندگان مقدماتی احتمالی حزب دموکرات 
از او حمایت می کنند. ۹ درصد از »ماریان ویلیامسون« یک 
نویس��نده و ۲ درصد حامی »دین فیلیپس« نماینده  ایالت 

مینه سوتا هستند و ۱۵ درصد دیگر نیز مطمئن نیستند.

براساس نظرسنجی های جدید مطرح شد
ضعف بایدن در مقابل ترامپ

تحلیل
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جزئیات واریز خسارت طرح »سهام یار«

کارشناس مطالعات اقتصادی و برنامه ریزی صندوق تثبیت بازار سرمایه با تشریح 
جزئیات واریز خسارت طرح »سهام یار« گفت: این طرح به طور مستقیم سبب افزایش 
اعتماد به بازار سهام از سوی سهامداران خرد شد. محمد مهدی کارشناس مطالعات 
اقتصادی و برنامه ریزی صندوق تثبیت بازار سرمایه در گفت وگو با پایگاه خبری بازار 
سرمایه ایران )سنا(، در رابطه با جزئیات طرح »سهام یار« که در سال ۱۴۰۱ به اجرا 
درآمد، اظهار کرد: بازار سرمایه بعد از شهریور سال گذشته با چالش های متعددی مواجه 
شد که به موجب آن شاهد افزایش نااطمینانی ها و التهابات در بازار سرمایه و در نتیجه 
کاهش اعتماد سهامداران به بازار سرمایه بودیم، به همین منظور در کنار سایر بندهای 
بسته ۱۰  بندی حمایت از بازار توسط سازمان بورس و اوراق بهادار، طرح »سهام یار« 
نیز برای نخستین بار در سال ۱۴۰۱ توسط هیات مدیره سازمان تصویب و در آبان ماه 

همان سال توسط صندوق تثبیت بازار سرمایه به اجرا درآمد.
وی با بیان اینکه طرح»سهام یار« به طور مستقیم سبب افزایش اعتماد به بازار از سوی 
سهامداران خُرد شد و به طور غیرمستقیم نااطمینانی از آینده بازار را برای سرمایه گذاران 
بزرگ کاهش داد، گفت: با اجرای این طرح، سهامدار خرد اطمینان خاطر یافت که با خرید 
اوراق اختیار فروش تبعی سبد سهام با نماد »سهام یار«، در صورت نگهداری سهام خود 
تا تاریخ ۳  آبان ماه ۱۴۰۲، ارزش پرتفوی نه تنها از مبلغ فعلی کمتر نخواهد شد، بلکه 

مشمول تضمین سود ۲۰ درصدی بر ارزش سبد سهام خود نیز می شود.
کارشناس مطالعات اقتصادی و برنامه ریزی صندوق تثبیت بازار سرمایه درخصوص 
قواعد مشمولان طرح »سهام یار« گفت: در اطلاعیه عرضه اوراق اختیار فروش تبعی سبد 
سهام با نماد »سهام یار« آمده بود که ارزش سبد پایه  خریداران این اوراق باید در تاریخ 
۴ آبان ۱۴۰۱ کمتر از یک میلیارد ریال باشد و در مدت یک سال تا تاریخ سررسید )۳ 

آبان ۱۴۰۲ ( نیز نباید فروش سهام موجود در سبد پایه آنها رخ دهد.
طرح شکایت از صندوق تثبیت بازار سرمایه � 

مهدی بیان کرد: برخی سهامداران به سبب آگاهی به نسبت پایین درخصوص سبد 
پایه، کارایی سهام یار و تضمین سود آن، در یک ماه گذشته پس از ایفای تعهد صندوق 
تثبیت بازار نسبت به این طرح شکایاتی را برای این صندوق و سایر نهادهای دخیل 

در اجرای این طرح ارسال کردند.
وی در ادامه با توجه به مشکل عمده مراجعان و شکایت ها درخصوص تضمین سود 
سهام بیان کرد: به طور مثال، یک سهامدار در سال ۱۳۹۹ )زمانی که طرح سهام یار 
مصوب و اجرا نشده بود( ۸۰ میلیون خرید سهام داشته و بهای تمام شده آن در سبد 
سهام حدود ۸۰ میلیون تومان بوده و در تاریخ ۴ آبان ۱۴۰۱ )همزمان با اجرای طرح 
بیمه سبد سهام( ارزش فروش پرتفوی سهامدار مذکور بر اساس قیمت های پایانی در 
آن تاریخ به ۴۰ میلیون تومان رسیده است، در همین حال این سهامدار به اشتباه 
متصور بود که ارزش سهام او با خرید اوراق اختیار فروش تبعی سبد سهام و حفظ آن 
تا آبان سال ۱۴۰۲ باید حداقل به ارزش ۹۶ میلیون تومان )اصل بهای تمام شده اولیه و 
۲۰ درصد تضمین بازده آن( رسیده باشد تا مشمول دریافت ضرر و زیان نباشد. این در 
حالی است که سبد پایه سهامدار در تاریخ مذکور )۴ آبان ۱۴۰۱( بر اساس قیمت های 
پایانی آن روز، مبلغ ۴۰ میلیون تومان ثبت شد و در نهایت با بیست درصد سود بیمه 
سهام، ارزش سبد سهامدار پس از مدت یک سال باید به کمتر از ۴۸ میلیون تومان 

می رسید تا مشمول دریافت زیان باشد.
طرح سهام یار در بازارهای بورس به جز بازار پایه � 

کارشناس مطالعات اقتصادی و برنامه ریزی صندوق تثبیت بازار سرمایه ضمن تاکید 
بیشتر بر توضیح سبد پایه تصریح کرد: براساس اطلاعیه منتشره طرح »سهام یار«، 
سبد پایه بر اساس سهام ثبت شده قابل معامله در بازارهای بورس اوراق بهادار تهران و 
فرابورس ایران به جز بازار پایه فرابورس که در پایان روز ۴ آبان ۱۴۰۱ در پرتفوی هر 
شخص حقیقی وجود داشت، محاسبه می شد و ارزش آن نیز براساس قیمت پایانی 

تابلوی معاملات در تاریخ مذکور مورد ثبت واقع شد.
مهدی گفت: بر اساس آمار واصله از سوی شرکت مدیریت فناوری بورس تهران 
به صندوق تثبیت، تعداد ۲۰۴ هزار و ۵۰۴ نفر از خریداران اوراق اختیار فروش تبعی 
سبد سهام با نماد »سهام یار« ذیل طرح مذکور قرار گرفته که از این تعداد ۱۱/۶۸۲ 

نفر مشمول پرداخت سود تضمین از سوی آن صندوق شده بودند. 
 کارشناس مطالعات اقتصادی و برنامه ریزی صندوق تثبیت بازار سرمایه در پایان 
با تاکید بر اینکه صندوق تثبیت بازار سرمایه مطابق اطلاعیه عرضه در راستای ایفای 
تعهدات خود، پس از دریافت اطلاعات مشمولان و میزان خسارات وارده بر آنها، جمع 
مبلغ خسارت را به حساب سپرده گذاری مرکزی واریز کرد، گفت: این شرکت عملیات 
واریز به حساب را برای ۱۱  ۲۷۴ نفر که سجامی بودند انجام داد و برای ۴۰۸ نفر باقی مانده 

نیز در صورت سجامی شدن واریز خواهد شد.

بازار سهام مصر، بهترین بورس عربی 
انتشار آمار معاملات سال ۲۰۲۳ نشان می دهد که بورس مصر با ۷۰ درصد رشد، 
بهترین بورس در بین سایر کشورهای عربی بوده است. به گزارش پایگاه خبری بازار 
سرمایه ایران)سنا(، ارزیابی آمار معاملات بورس های عربی در سال ۲۰۲۳ حاکی از آن 
است که در سال گذشته میلادی، ۷ بورس عربی منطقه خلیج فارس بازده مثبت و ۵ 
بورس نیز بازده منفی را برای سهامداران رقم زده اند و در این بین شاخص بورس مصر 

با ثبت ۷۰/۱ درصد رشد، بهترین عملکرد را به ثبت رسانده است.
بازدهی دو رقمی ۴ � بورس عربی

. به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران)سنا( بعد از بورس مصر، بورس های 
»عراق، لبنان، دوبی و عربستان« نیز در سال ۲۰۲۳ رشد دو رقمی را ثبت کرده اند و دو 

بورس بحرین و قطر نیز سال ۲۰۲۳ را با روند مثبت به پایان رساندند.
عملکرد سیاه بورس فلسطین � 

اطلاعات داد و ستدها نشان می دهد که در سال گذشته میلادی، شاخص بورس 
فلسطین با ۸ درصد افت، بدترین عملکرد را برای سرمایه گذاران رقم زده است. بررسی 
معاملات انجام شده در بورس های عربی در سال ۲۰۲۳ توسط »سنا« حاکی از آن است 
که شاخص بورس عمان در این سال ۷ درصد افت را به ثبت رسانده و در عین حال سه 
بورس »ابوظبی، کویت و اردن« نیز سال میلادی گذشته را با زیان به پایان رساندند.

»جهان صنعت« - بنیامین نجفی - با شروع 
دی ماه برخی از کارشناسان صحبت از تغییر روند 
بازار سرمایه و ورود آن به فاز منفی کردند، اما به 
نظر می رس��د مسیر بورس در حدود ۱۲ روزی 
که از دی ماه گذش��ته در امتداد ماه قبل باشد. 
در آذر ماه عامل بنیادی جدی مانند رش��د دلار 
باعث صعودی شدن بازار نشد و آنچه که بازار را 
در میانه ماه به رنگ سبز درآورد عمدتا ناشی از 
برخی خبرهای مثبتی بود که از جمله مهم ترین 
آن می توان به بحث تجدید ارزیابی دارایی های 
ش��رکت ها اشاره کرد. هر چند که آثار و مراحل 

تجدید ارزیابی ها احتم��الا ادامه دار خواهد بود 
و اثرات آن تا دو ماه آینده و حتی ش��روع سال 
جدید نیز مش��اهده خواهد ش��د. از این منظر 
نمی توان نسبت به منفی های روزهای اخیر در 
دی ماه چندان زود قضاوت کرد و رخ دادن یک 
ریزش یا اصلاح س��نگین را مطرح کرد. به نظر 
می رسد شاخص در یک محدوده مقاومتی قرار 
گرفته تا با یک خبر جدید یا عامل بنیادی مانند 
رشد دلار مسیر خود را به سمت صعود پی بگیرد. 
به گفته برخی کارشناسان فضای فعلی به سمت 
تخصصی تر شدن بازار سرمایه رفته و سهامداران 

حرفه ای تر می توانند با ارزیابی تکنیکال و بنیادی 
سهم ها در همین شرایط فعلی نیز به سودهای 
مناسب دست پیدا کنند. ضمن آنکه به احتمال 
بس��یار باید در بهمن و اسفند شاهد روند رو به 
جلویی برای بازار باش��یم، چرا که این اتفاق به 
صورت س��نتی در سال های قبل هم رخ داده و 
امس��ال هم با توجه به انتخابات مجلس به نظر 
می رسد که این روند شدت بیشتری هم بگیرد. 
»جهان صنعت« در گفت و گو با یک کارشناس 
بازار سرمایه روند روزهای منفی اخیر بورس را 

بررسی کرده است.

برخورد شاخص به محدوده مقاومتی � 
نیما نایینیان کارش��ناس بازار س��رمایه در 
گفت و گ��و با »جهان صنعت« اظه��ار کرد: در 
یک نگاه کلی آذر ماه برای بازار سرمایه با یک 
روند صعودی شارپ روبه رو نبود. بازار از نیمه 
دوم آذرماه تحرکاتی پیدا کرد ولی آن طور که 
بخواهیم بگوییم یک روند صعودی قوی را شروع 
کرد، اینگونه نبود. به همین خاطر شروع دی ماه 
را ه��م در ادامه هم��ان روند می بینیم، چراکه 
شاخص حرکت کرد و به بالای ۲ میلیون و ۱۵۰ 
هزار واحد هم رسید و به تدریج منتظر بودیم که 

شاخص به یک محدوده مقاومتی برخورد کند. 
او ادامه داد: از اواسط آذرماه بازار رشدی داشت 
ولی در یک نگاه کلی باید گفت که روند کلی 
خنثی بود. الان هم نمی توان گفت در دی ماه 
بازار با افت مواجه شده است. همان طور که برای 
آذرماه هم نمی توان گفت که بازار رش��د قوی 
داشته است. این کارشناس بورس افزود: به نظر 
می رسد روند فعلی شاخص کل متعادل است 
و تا آخر این هفته هم بازار به تعادل می رسد. 
همان طور که وقتی بازار رشد کرد عرضه ها هم 
زیاد شد، بنابراین دو، سه روز منفی اخیر چندان 
نمی تواند ملاک باشد. در همین بازار منفی هم 
می توان س��هم ها و گروه هایی را پیدا کرد که 
ارزندگی بیشتری داشته باشند و از این جهت 

بازار تخصصی تر شده است. 
الان سرمایه گذاران هم به این موضوع توجه 
می کنند و در همین بازار منفی سهم هایی داریم 
که رشد های ۶ یا ۷ درصدی داشته اند. به نظرم 
با توجه به بررس��ی ای که نس��بت به ساختار 
بنیادی و تکنیکالی س��هم ها انجام می ش��ود 
می توان سود مناسب کسب کرد. نایینیان در 
بخش دیگری از صحبت هایش گفت: قطعا باید 
عامل بنیادی تر برای بازار وجود داش��ته باشد. 
موضوع تجدید ارزیابی دارایی ها که تا حدودی 
باعث گرم شدن بازار شد، نیازمند زمان است 
و به سرانجام رسیدنش به سال آینده موکول 
خواهد شد. با تجدید ارزیابی دارایی ها عملکرد 
ش��رکت ها و سودها واقعی تر می شود و در کل 
به نفع بازار سرمایه است. حتی اگر سودآوری 
ش��رکت ها را هم تحت تاثیر خ��ود قرار دهد، 
حداقل مالیات از ش��رکت ها کمتر می شود و 
دس��ت درازی دولت که از طرف دولت به سود 
ش��رکت انجام می شد کم می ش��ود. او افزود: 
اگ��ر بخواهیم از عوامل بنیادی بازار به صورت 
سنتی یاد کنیم قطعا باید به دلار اشاره کنیم 
که محرک اصلی اس��ت. خیلی ها معتقدند تا 
زمانی که دلار یک حرکت قوی شروع نکند در 
بازار هم اتفاق خیلی ویژه ای رخ نمی دهد، اما 
باید روند کلی بازار را کنار گذاشت و باید روی 
سهم ها به صورت جزئی نگاه کرد. ضمن اینکه 
به صورت کلی هم بازار جای حرکت و رشد را 
در دو ماه آینده می تواند داش��ته باشد، چرا که 
چند سالی است که به صورت سنتی رشد بازار 

در بهمن  و اسفند اتفاق می افتد.

یک کارشناس بازار سرمایه، حفظ ارزش دارایی در برابر 
نوسانات بازار را از جمله مزیت های مهم توسعه صندوق های 
املاک و مستغلات برشمرد.   حامد فقرایی در گفت وگو 
با پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( با بیان اینکه یکی 
از مش��کلات اقتصاد کشور تورم ساختار یافته است و در 
ش��رایط تورمی، افراد س��عی می کنند ارزش دارایی های 
خود را در برابر تورم حفظ کنند، گفت: در سایر کشورها 
ابزارهای مالی برای مص��ون ماندن در برابر تورم و حفظ 
ارزش دارایی ها وجود دارد، اما از آنجا که در کش��ور ما در 
حوزه ابزارهای مالی، ضعف هایی وجود دارد، در دوره هایی 
که نقدینگی سرگردان راهی بازارهای طلا، ملک، ارز و... 
می شود، دولت نمی تواند بازارها را کنترل کند. از این رو، 
هر از چند گاهی، شاهد التهاب و نوسان شدید در بازار ارز، 

سکه، طلا و حتی مسکن هستیم.
مصون ماندن از گزند تورم � 

فقرایی بیان کرد: ورود س��رمایه گذاران به بازارها برای 
مصون ماندن از گزند تورم موجب می شود مصرف کنندگان 
واقعی این بازارها آسیب ببینند و در نهایت افزایش قیمت  
در بازارها تشدید شود. وی توسعه ابزارها را برای جلوگیری 
از التهاب بازارها در ش��رایط تورمی مهم خواند و توضیح 
داد: ابزارسازی و هدایت سرمایه گذاران به استفاده از این 

ابزارها به جای ورود مستقیم به بازارهای فیزیکی، معاملات 
شفاف تری را رقم می زند.

جذابیت سرمایه گذاری � 
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه با اشاره به جذابیت 
سرمایه گذاری در بازار املاک برای اکثر مردم  اظهار کرد: 
با توجه به علاقه مندی مردم به س��رمایه گذاری در حوزه 
ملک به منظور حفظ ارزش دارایی و مصون ماندن از تورم، 
راه اندازی صندوق املاک و مستغلات ابزار مناسب و جذابی 
برای آن دسته از سرمایه گذارانی است که تمایل دارند در 
حوزه املاک سرمایه گذاری کنند و وقت یا وجه کافی برای 

خرید یک ملک کامل را ندارند.
مزایای توسعه صندوق های املاک و مستغلات � 

فقرایی حفظ ارزش دارایی در برابر نوسانات بازار را 
اولین مزیت توس��عه صندوق های املاک و مستغلات 
برشمرد و توضیح داد: با توجه به اینکه تعداد خانه های 
خالی در کش��ور ما قابل تامل اس��ت، در صورت عرضه 
این املاک از طریق صندوق های املاک و مس��تغلات، 
می توان هم نیاز سرمایه گذاران خرد را پاسخ داد و هم 
نقدشوندگی بازار املاک را افزایش داد. وی اجاره داری 

را مزیت دوم این صندوق ها برشمرد و افزود: در کشور ما 
بحث اجاره داری آنطور که باید مورد توجه سرمایه گذاران 
قرار نگرفته، اما بزرگ ترین ش��رکت ساختمانی امارات 
)العمار( بخش��ی از درآمد خود را در دوران رکود حوزه 
املاک، از محل اجاره داری تامین کرده است. با توجه به 
ماهیت صندوق های املاک و مستغلات، سرمایه گذاران 
در این صندوق ها علاوه بر آنکه از نوس��انات بازار ملک 

بهره مند خواهند ش��د، امکان اس��تفاده از درآمد اجاره 
را هم دارند.

تشکیل پرتفوی متنوع � 
به گفته فقرایی، درآمد اجاره درآمدی مستمر است که با 
تورم رشد می کند. ضمن اینکه اجاره داری می تواند برای برخی 
از سرمایه گذاران و حقوقی های بازار هم جذابیت داشته باشد. 
علی الخصوص اگر صندوق های بازنشستگی تکمیلی امکان 
تشکیل پرتفوی متنوع را داشته باشند و بتوانند بر صندوق های 
املاک و مستغلات سرمایه گذاری کنند هم امکان استفاده از 
نوسانات قیمت ملک و هم امکان استفاده از درآمد مستمر 
اجاره داری را خواهند داشت. فقرایی تاکید کرد: اگر حد نصابی 
برای صندوق های سرمایه گذاری بازنشستگی در نظر گرفته 
نشود و مدیران این صندوق ها امکان متنوع سازی پرتفوی را 
داشته باشند، توسعه صندوق های املاک و مستغلات نقش 
موثری در حفظ قدرت خرید بازنشستگان آینده این صندوق ها 
خواهند داشت. وی افزود: این امکان برای بازار سرمایه مزیت 
بزرگی  است چرا که سرمایه گذاران در صندوق های املاک 
و مس��تغلات یا س��ایر صندوق های کالایی، در مواقعی که 
بازار س��هام روند نزولی داشته باشد در صورت نیاز به تامین 
نقدینگی می توانند بدون ایجاد فش��ار فروش در بازار سهام 

تامین مالی کنند.

مزایای توسعه صندوق های املاک و مستغلات
گزارش 2

گزارش »جهان صنعت« روند بازار سرمایه در روزهای منفی اخیر را بررسی کرد

شیفت بورس به بازار تخصصی

ت»
صنع

ن 
جها

 » 
ح :

طر

شماره 2102170

 آگهي مناقصه 

شرکت ملي صنایع مس ایران در نظر دارد: »تامین مصالح، 
س��اخت و اجرای پ��روژه احداث دکل خود ایس��تا  مخابراتی با 
ارتفاع 60 متر در سایت امیرالمومنین و اجرای سیستم ارتینگ 
سایت های ساب نیرو و امیرالمومنین مجتمع مس سرچشمه« 
را از طری��ق مناقص��ه عمومي به انجام برس��اند. جهت کس��ب 
اطلاعات بیش��تر به سایت رسمي ش��رکت به آدرس هاي ذیل 

مراجعه شود.
www.nicico.com

HTTP://sarcheshmeh.nicico.com

HTTP://dargah.nicico.com

ول
ت ا

نوب

شماره 2102169

آگهي مناقصه

ش�رکت ملي صنایع مس ای�ران در نظر دارد: »انجام 
عملی��ات طراحی، تامی��ن، اجرا و راه ان��دازی جرثقیل 16 
تن در س��الن اصلی خردایش فلوتاسیون س��رباره« را از 
طری��ق مناقصه عمومي به انجام برس��اند. جهت کس��ب 
اطلاعات بیشتر به س��ایت رسمي شرکت به آدرس هاي 

ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com

HTTP://sarcheshmeh.nicico.com

HTTP://dargah.nicico.com

ول
ت ا

نوب

شماره 102

 آگهي فراخوان مزایده 

شرکت ملي صنایع مس ایران
ش��رکت ملي صنایع مس ایران در نظر دارد پروژه »انجام سرمایه گذاری به 
منظور تجهیز، آماده سازی و بهره برداری از معدن مس رضی آباد )دلفارد( و 
احداث و بهره برداری از کارخانه تولید کنسانتره مس به ظرفیت سالیانه حداقل 
12 هزار تن )دوازده هزار تن( کنس��انتره و محصولات جانبی دیگر؛ واقع در  
جنوب استان  کرمان، 30 کیلومتری شمال شهرستان جیرفت«  را به شرکت ها 
یا مؤسسات واجد صلاحیت واگذار نماید. مقتضي است جهت کسب اطلاعات 

بیشتر به وب سایت هاي رسمي این شرکت به شرح ذیل مراجعه نمایید.
www.nicico.com

www. sarcheshmeh.nicico.com

www.dargah.nicico.com

 www.azarbaijan.nicico.com

www.shahrbabak.nicico.com

دوم
ت 

نوب

شماره 103

 آگهي فراخوان مزایده 

شرکت ملي صنایع مس ایران
شرکت ملي صنایع مس ایران در نظر دارد پروژه »انجام سرمایه گذاری به منظور 
تجهیز، آماده سازی و بهره برداری از معدن مس کرور و احداث و بهره برداری از 
کارخانجات تولید کنسانتره مس به ظرفیت سالیانه حداقل 48 هزار تن کنسانتره و 
هیپ لیچینگ با ظرفیت دو هزار تن کاتد و محصولات جانبی دیگر؛ واقع در  جنوب 
استان  کرمان،  44 کیلومتری جنوب شرق شهرستان جیرفت« را به شرکت ها یا 
مؤسسات واجد صلاحیت واگذار نماید. مقتضي است جهت کسب اطلاعات بیشتر 

به وب سایت هاي رسمي این شرکت به شرح ذیل مراجعه نمایید.
www.nicico.com

www. sarcheshmeh.nicico.com

www.dargah.nicico.com

 www.azarbaijan.nicico.com

www.shahrbabak.nicico.com

دوم
ت 

نوب

شماره 2102167

آگهي مناقصه

شرکت ملي صنایع مس ایران در نظر دارد: »احداث 
جاده جایگزین خروجی مجتمع مس سرچشمه« را از 
طریق مناقصه عمومي به انجام برساند. جهت کسب 
اطلاعات بیشتر به سایت رسمي شرکت به آدرس هاي 

ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com

HTTP://sarcheshmeh.nicico.com

HTTP://dargah.nicico.com

دوم
ت 

نوب

شماره 2102168

دوم آگهي مناقصه 
ت 

نوب

شرکت ملي صنایع مس ایران در نظر دارد: »تامین 
مصالح و احداث سوله انبار لاستیک ماشین آلات معدنی 
امور انبارها و سفارشات مجتمع مس سرچشمه« را از 
طریق مناقصه عمومي به انجام برساند. جهت کسب 
اطلاعات بیشتر به سایت رسمي شرکت به آدرس هاي 

ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com

HTTP://sarcheshmeh.nicico.com

HTTP://dargah.nicico.com

شماره 4102124

 آگهي مناقصه 

موضوع مناقصه: طراحی، تهیه، ساخت و نصب و راه اندازی قطعات 
و تجهیزات به منظور تاسیس آزمایشگاه امنیت اتوماسیون صنعتی 

EPC  مجتمع مس شهربابک به صورت
شرکت ملي صنایع مس ایران در نظر دارد: »طراحی، تهیه، ساخت و 
نصب و راه اندازی قطعات و تجهیزات به منظور تاسیس آزمایشگاه امنیت 
اتوماس��یون صنعتی مجتمع مس شهر بابک به صورت EPC« را از طریق 
مناقصه عمومي به انجام برساند. جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت هاي 

رسمي شرکت به آدرس هاي ذیل مراجعه شود.
www.nicico.com

dargah.nicico.com

shahrbabak.nicico.com

sarcheshmeh.nicico.com

دوم
ت 

نوب
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سال ۲۰۲۳ روزهای پایانی خود را 
طی کرد و تحلیل روند پرتلاطم این سال 
در تداوم پیامدهای کرونا، تجاوز نظامی 
روسیه به اوکراین و در آخرین تحول، 
وقوع درگیری بین اسرائیل و حماس 
در نوار غزه، همه چیز را با شدتی بیشتر 
تحت  تاثیر قرار داده است. گزارش پیش 
رو، تحلیلی است که توسط »لجستیکس 
اند اس.س��ی.ام « تهیه شده و در آن با 
تاکید بر ضرورت هرچه بیشتر »تقویت 
انعطاف پذیری زنجیره های تامین« در 
راستای کنترل تبعات اقتصادی متاثر 
از نااطمینانی ه��ای بین المللی، تمرکز 
بر »توسعه زیرساخت ها« و »پذیرش 
فناوری« را مهم تری��ن راهکار در این 
مسیر می داند. این گزارش همچنین با 
بررسی اهمیت لجستیک دریایی تلاش 
می کند الگوی هند را به عنوان نمونه ای 
موفق و در حال توسعه، تشریح کند و 
توضیح می دهد که این کش��ور به چه 
شکل، چشم انداز توسعه بلندمدت خود 

را تعریف و اجرا می کند.
اقتصاد جهانی در تلاطم � 

در چندس��ال اخیر، اقتصاد جهانی 
چیزی جز یک روند پر فراز و نشیب را 
تجربه نکرده است و چشم انداز اقتصادی 
در سراسر جهان هر سال به تدریج بدتر 
می شود. پس از رکودی قابل توجه که 
از س��ال ۲۰۲۰ و با شروع همه گیری 
کرونا آغاز شد، اختلالات به وجود آمده، 
هیچ نش��انه ای از فروکش کردن نشان 

نمی دهد.
سال ۲۰۲۳ نیز تشابه کمتری نسبت 
به خط سیر یک ترن  هوایی آشوب ناک 
نداشت. از یک طرف، چندین اقتصاد با 
شبح »کُندی بالقوه« و »تشدید تورم« 
دست وپنجه نرم کردند، در حالی که از 
سوی دیگر، درگیری مداوم بین روسیه 
و اوکراین، همراه با تشدید جنگ بین 
اس��رائیل و حماس، تنش های تجاری 
جهانی را تش��دید کرد که این روند به 
بروز اختلالات بی سابقه در زنجیره های 
عرضه جهانی منجر شد. با این وجود، 
سال ۲۰۲۳ شاهد پیشرفت های مهمی 
در بخش حمل و نقل و لجستیک بود که 
پیش بینی می شود سناریوی جهانی را 

دستخوش تحولات جدی کند.
ظه�ور نااطمینانی های کلان  � 

اقتصادی
درگیری ه��ای جاری بی��ن غزه و 
اسرائیل رنج های انسانی قابل توجهی 
را به جهان تحمیل کرده است. فراتر از 
تاثیرات فوری این ستیز، این درگیری ها 

پیامدهای��ی را برای منطقه خاورمیانه 
و ش��مال آفریقا در پی خواهد داشت 
که بر جمعی��ت و اقتصاد این منطقه 
تاثی��ر می گذارد. این نوس��انات بزرگ 
در ش��رایطی آش��کارتر می ش��ود که 
پیش تر پیش بینی می شد فعالیت های 
اقتصادی منطق��ه ای از ۵/۶ درصد در 
 سال ۲۰۲۲ به ۲ درصد در سال ۲۰۲۳ 

کاهش یابد.
حتی میانگین قیمت نفت خام نیز 
با افزایش ش��دید روبه رو ش��ده است. 
قیمت نفت خ��ام برنت به ۹۰ دلار در 
هر بش��که رس��یده، در حالی که نفت 
خام وس��ت تگزاس اینترمدیت آمریکا 
ت��ا ۸۶ دلار در ه��ر بش��که افزایش را 
ثبت کرده است. این جنگ همچنین 
بازارهای س��هام در سراسر جهان را با 
تغییر جهت گیری س��رمایه گذاران به 
سمت »دارایی های امن«، تحت تاثیر 

قرار داده است.
اقتصاد جهانی که هنوز از همه گیری 
کرونا و تهاجم روسیه به اوکراین دچار 
بی ثباتی اس��ت، با چشم اندازی تاریک 
و نامطمئ��ن روب��ه رو اس��ت. افزون بر 
این، ت��ورم بالاتر از حد انتظار، به ویژه 
در ایالات متح��ده و اقتصادهای بزرگ 
اروپایی، باعث تش��دید ش��رایط مالی 
نامساعد جهانی شده است. چین هنوز 
از همه گی��ری کرونا بهبود نیافته و به 
دلیل تداوم جنگ بین روسیه و اوکراین 
تاثیرات منفی بیش��تری بر این کشور 
وارد شده اس��ت. همه اینها در نهایت 
به »رکود تجارت جهانی« منجر شده 
اس��ت. ش��اهد آن که نرخ رشد سالانه 
حجم واردات جهانی در س��ال ۲۰۲۳ 

منفی شده است.
 کاه��ش رش��د، مطمئن��ا فضای 
خصمانه ت��ری را برای تج��ارت ایجاد 
می کند. شایان ذکر است محیط تقاضای 
جهانی نیز دچار افول کیفی شده است. 
آخرین باری که جهان، دو سال متوالی 
رش��د زیر ۲/۵ درصدی را تجربه کرد، 
در پ��ی بحران مالی بود. دلیل دیگری 
که یادآور می شود چرا خوش بین  بودن 
در مورد تجارت، آسان نیست این است 
که در جهانی زیس��ت می کنیم که در 
ش��رایطی فراتر از »اوج جهانی سازی« 
اس��ت و در حال حاض��ر، بیش از یک 
دهه است که همین وضعیت به فشار 
نزولی بر رش��د تجارت جهانی منجر 

شده است.
ب��ه گفت��ه »کریس��تین رولوف« 
مدی��ر عامل »کانتِین��ر اکس چنج «، 

نااطمینانی های ژئوپلیتیکی در س��ال 
۲۰۲۳، از جمله درگیری ها در اوکراین، 
تایوان و اس��رائیل، به طور قابل توجهی 
بر صنعت کش��تیرانی تاثیر گذاش��ته 
است. انتظار می رود این اثرات در سال 
۲۰۲۴ ادامه یابد و پیامدهای بالقوه ای 
برای مس��یرهای تجاری داشته باشد. 
درگیری روسیه و اوکراین به بسته شدن 
بنادر دریای سیاه منجر شده و ازدحام و 
تاخیر در حمل ونقل کالاها در این مسیر 

را رقم زده است. 
درگیری های احتمالی در تنگه تایوان 
و منطقه اسرائیل-فلسطین خطراتی را 
برای مسیرهای کشتیرانی کلیدی ایجاد 
می کن��د و بر تجارت در س��ال ۲۰۲۴ 
و پ��س از آن تاثیر خواهد گذاش��ت. 
رولوف معتقد است که گسترش اعضای 
کشورهای عضو »بریکس« پویایی های 
جدیدی را ایجاد خواهد کرد، مسیرهای 
تجاری را متنوع تر می کند و سامانه های 
پرداخت جایگزین جدیدتری را خلق 
خواهد کرد. او افزود: »همکاری در حوزه 
انرژی و رقابت منابع ممکن است پویایی 
کشتیرانی را تغییر دهد و فرصت ها و 
چالش هایی را برای بخش کشتیرانی 

ایجاد کند.

»پذیرش فناوری« در راستای  � 
»تقویت تاب آوری«

در س��ال ۲۰۲۳، چشم انداز اقتصاد 
جهان��ی دوره ای از دگرگونی را از س��ر 
گذران��د و فرصت هایی ب��رای افزایش 
انعطاف پذیری و سازگاری ارائه کرد. در 
حالی که چالش های اقتصاد کلان که 
بر »تجارت« تاثیر می گذاشت، بیشتر 
نمایان می ش��د، همزمان پاس��خ های 
نوآورانه ای نیز ظهور می کرد که موجب 
تقویت بنیان ه��ای تجارت بین المللی 
می ش��د. این دوره از تکامل اقتصادی 
باعث ارزیابی مجدد راهبردهای زنجیره 
تامین شد و کش��ورها و کسب وکارها 
را به س��رمایه گذاری در سازوکارهای 
قدرتمندت��ر و انعطاف پذیر تش��ویق 
کرد. برای پیش��برد این سناریو، حوزه 
صنعت با پذی��رش اقدامات راهبردی، 
از جمله »متنوع سازی زنجیره تامین«، 
»نزدیک س��پاری « و تمرکز بیشتر بر 
مس��اله »پایداری« در این مسیر گام 

نهاده است.
پذیرش فناوری های پیشرفته مانند 
خودکارس��ازی )اتوماس��یون(، هوش 
مصنوع��ی، بلاکچین، اینترنت اش��یا 
و واقعی��ت افزوده/مج��ازی، به عنوان 
راهبرده��ای مح��وری ب��رای افزایش 
بهره وری، کاهش هزینه ها و رسیدگی 
به تقاضاهای در حال تحول مشتریان 
بروز پیدا کرده است. »دیجیتال سازی« 
واقعیتی است که نمی توان آن را نادیده 
گرفت. در سال آینده بسیاری از مشاغل 
و عملکردها برای شرکت های لجستیک 
به امری زائد تبدیل خواهد شد، اما اگر 
ش��رکت ها به موقع به مساله نوآوری 
مبادرت بورزن��د و فرآیندهای خود را 
دیجیتالی کنند، همچنان در وضعیت 
مناس��ب باق��ی خواهند مان��د. هوش 
مصنوعی و فناوری بلاکچین می تواند 
بر بسیاری از شرکت هایی که با نوسازی 

و نوآوری پیش نمی روند، ضربه بزند.
با دیجیتالی شدن دنیای حمل ونقل 
و لجستیک، امنیت سایبری بیش از هر 
زمان دیگری اهمیت پیدا می کند. در 
سال ۲۰۲۴، احتمالاً صنعت حمل ونقل 

در کل و همچنین ش��رکای مرتبط با 
آنه��ا، در حوزه امنیت س��ایبری برای 
محافظت از داده های حساس، سرقت 
محموله ه��ای دریای��ی و جلوگی��ری 
از حملات س��ایبری س��رمایه گذاری 
زیادی انجام دهند. »آشوینی جاخار«، 
موسس و مدیرعامل »پروزو«، در مورد 
استقبال روزافزون از تجارت الکترونیک 
و س��کوهای آنلاین پس از همه گیری 
کرونا گفت: »پس از همه گیری کرونا، 
پذیرش تجارت الکترونیک شتابان تر 
می ش��ود و مشتریان بیش��تری به آن 
عادت می کنند.« پیشرفت  فناوری و 
اس��تفاده روزاف��زون از آن در مدیریت 
زنجی��ره تامین، اتوماس��یون انبارها و 
افزایش تمایل به انبارداری براس��اس 
تقاضا به عنوان یک موهبت عمل کرده 
و به طور گسترده توسط همه مشاغل، 
اعم از کسب وکارهای کوچک و متوسط، 
»فروش مس��تقیم به مصرف کننده« 
)D۲C( یا ش��رکت ها پذیرفته ش��ده 
اس��ت. تلاش دولت ب��رای حمایت از 
زیرس��اخت ها و سیاست های بهتر نیز 
تفاوت مثبتی ایجاد کرده است و به طور 
کلی، چشم انداز سال آینده امیدوارکننده 

به نظر می رسد.
بهبود جایگاه هند � 

در س��ال ۲۰۲۳، هند ریاست گروه 
۲۰ را ب��ر عهده گرفت. موضوع  اصلیِ 
انتخاب ش��ده برای این دوره از رهبری 
موثر هند، ب��ا عنوان »یک زمین، یک 
خان��واده، یک آین��ده« در نظر گرفته 
شده است. هند در نقش خود به عنوان 
رییس گروه ۲۰ این فرصت را داشت که 
بحث ها و ابتکارات متمرکز بر »تقویت 
انعطاف پذیری اقتصاد جهانی«، »فراگیر 
بودن« و »پایداری محیط زیس��ت« را 
هدایت کند. یکی از نتایج مهم اجلاس 
س��ران گروه ۲۰، تایید ایجاد کریدور 
اقتصادی هند-خاورمیان��ه- اروپا بود. 
نخست وزیر هند »نارندرا مودی« طرحی 
بلندپروازانه برای این کریدور در طول 
اج��لاس معرفی ک��رد و بر تعهد هند 
به گسترش اتصال در سراسر مرزهای 

بین المللی تاکید کرد.

در حالی که این پروژه بلندپروازانه 
از یک س��و به دنبال »تسهیل تجارت 
پیشرفته« بین کشورهای شرکت کننده، 
به وی��ژه در حوزه محص��ولات انرژی 
اس��ت، از س��وی دیگر، به عنوان یک 
»اقدام متقابل« در برابر برنامه گسترده 
زیرساختی چین، به ویژه پروژه »ابتکار 
کمربن��د و جاده« ک��ه در تلاش برای 
ایجاد ارتباطات اقتصادی جهانی است، 
معرف��ی می ش��ود. یک پیشکس��وت 
ح��وزه صنعت ب��ر این باور اس��ت که 
»هن��د حضور جهانی خ��ود را به طور 
غیرقابل انکاری تقویت کرده است و به 
شکل متمایزی، بزرگ ترین بازار مصرف 
جهان و بهره برداری از مزیت جمعیتی 
قابل توجه، موقعیتی محوری را به خود 
اختص��اص داده و از نفوذ فوق العاده ای 
برخوردار شده است. در شرایط کنونی، 
برای هند بس��یار مهم است که از این 
موقعیت س��ودمند اس��تفاده و تلاش 
کن��د تا خود را به مق��ام یک ابرقدرت 

جهانی برساند.
تمرکز بر ایجاد زیرساخت � 

دولت هند با تمرکز کامل بر »بهبود 
زیرس��اخت ها«، »کاهش هزینه های 
لجستیک« و »رقابتی کردن محصولات 

هندی« در سطح جهانی، چندین پروژه 
زیرس��اختی مهم حمل ونق��ل را برای 
اتصال آخرین راه های دسترسی به بنادر 
و حمل ونقل زغال سنگ، فولاد، کود و... 
اعلام کرده است. بودجه ۲۰۲۳-۲۰۲۴ 
افزایش ۳۳ درصدی هزینه سرمایه را 
پیش��نهاد کرده اس��ت که برابر با ۳/۳ 
درصد از تولید ناخالص داخلی خواهد 
ب��ود. این بودجه که ب��ه عنوان »طرح 
اولیه برای چشم انداز توسعه هند« با نام 
»آمریت کال« معرفی می شود، هفت 
اولویت اصلی شامل »توسعه فراگیر«، 
»رسیدن به آخرین مایل«، »زیرساخت  
و سرمایه گذاری«، »آزادسازی پتانسیل 
رشد«، »رشد سبز«، »قدرت جوانان« 
و »بخش مالی« را فهرست کرده است. 
برای بهبود زیرساخت های ریلی، دولت 
۲/۴ میلیون روپیه برای راه آهن هزینه 
کرده که بالاترین هزینه ای اس��ت که 
تا کنون در این حوزه صرف  شده و حدود 
۹ برابر هزینه ای است که در سال های 

۱۴-۲۰۱۳ انجام شده بود.
طرح های توسعه اخیر در هند به طور 
قابل توجهی اتصال جاده ها و بندرها را 
بهبود بخشیده، بهره وری جابجایی کالا 
را بیشتر کرده و هزینه های حمل ونقل 
را به میزان چش��مگیری کاهش داده 

است. 
با ای��ن حال، چالش ه��ا همچنان 
ادامه دارند و با ش��دت گرفتن تحولات 
ژئوپلیتیکی جهان و بروز اختلالات در 
حوزه زنجیره تامین، نیاز به زنجیره های 
تامی��ن انعطاف پذی��ر بی��ش از پیش 

احساس می شود.
توسعه اقتصاد آب پایه � 

ب��ه منظ��ور مه��ار توانمندی های 
دریایی هند، نخست وزیر این کشور از 
»چشم انداز دریایی آمریتکال ۲۰۴۷« 
در اجلاس جهان��ی دریانوردی که در 
اکتبر سال جاری برگزار شد، رونمایی 
ک��رد. این طرح ابتکاره��ای راهبردی 
ب��ا هدف »افزایش امکان��ات بندری«، 
»ترویج شیوه های پایدار« و »تسهیل 
همکاری های بین المللی« تدوین شده 
است. بر این اساس، دولت در نظر دارد 
ظرفی��ت بندرها را تا س��ال ۲۰۴۷ به 
۱۰هزار میلیون تن در سال )چهار برابر 
میزان کنونی( برساند و این کار را عمدتا 
از طریق »مشارکت بخش خصوصی« 

پیش خواهد برد. 
چشم انداز توسعه هند سرمایه گذاری 
۸۰ تریلیون روپی��ه ای را هدف گذاری 
کرده اس��ت که عمدتا توس��ط بخش 

خصوصی، )ه��م از ط��رف ذی نفعان 
داخلی و هم از طرف ذی نفعان دریایی 
بین المللی( تامین خواهد ش��د. هدف 
 برنامه توس��عه دریایی هن��د، تحقق

 ۱۰۰ درص��دی ش��راکت عموم��ی- 
خصوصی )PPP( برای ۱۲ بندر اصلی 
این کشور است. علاوه بر این، بر افزایش 
قابلیت های کشتی سازی و تعمیر کشتی 

هند نیز تاکید شده است.
در مسیر پیش رو � 

اقتصاد جهانی در سال ۲۰۲۳ به 
دلیل »عدم قطعیت های ژئوپلیتیکی«، 
درگیری ه��ا و پیامدهای همه گیری 
کرون��ا با چالش های مهم��ی روبه رو 
است. با این حال، فرصت هایی برای 
انعطاف پذیری و س��ازگاری با تمرکز 
قابل توجه بر پذیرش فناوری، توسعه 
زیرس��اخت ها و ابتکارات سبز وجود 
دارد. ابتکارات راهبردی هند، از جمله 
کریدور اقتص��ادی هند-خاورمیانه- 
اروپا و چشم انداز ۲۰۴۷، نشان دهنده 
تلاش ب��رای تقویت موقعیت جهانی 
این کشور است. علاوه بر این، تاکید 
بر مس��اله »پایداری« و »گذار سبز« 
موید گرایش به تغییر به سمت توجه 
بیشتر به محیط زیست در سیاست ها 

و اقدامات اقتصادی است.
اقتص��ادی جه��ان به  تح��ولات 
دلایل ژئوپلیتیکی و بلایای طبیعی، 
ب��ه غیرقابل پیش بینی ش��دن و بروز 
چالش های بزرگ برای ش��رکت های 
لجستیکی منجر خواهد شد. با اجرای 
مقررات جدی��د، روش های��ی مانند 
»تحویل خودکار« توس��ط ابزارهایی 
چ��ون »کامیون ه��ای خ��ودران«، 
»تحوی��ل از طری��ق  پهپادها« و... از 
سال ۲۰۲۴ وارد دنیای واقعی خواهد 
شد. » آخرین بخشِ تحویل« )یعنی 
زمانی ک��ه نماینده تحویل محصول، 
آن را از آخرین هاب تحویل می گیرد 
و س��پس آن را درِ منزل مشتری به 
او تحوی��ل می دهد، فرآیندی حیاتی 
و پیچی��ده برای کل زنجیره تامین و 
مدیریت لجس��تیک است( همچنان 
یک بخش چالش برانگیز از لجستیک 
است. شرکت ها در حال تجدیدنظر در 
راهبردهای زنجیره تامین خود برای 
افزای��ش انعطاف پذی��ری و مدیریت 
ریس��ک هس��تند. این فرآیند شامل 
»تنوع  بخشیدن به تامین کنندگان«، 
»تغییر نح��وه تامی��ن کالا« و برای 
برخی شرکت ها، »داشتن یک برنامه 

پشتیبان« است.
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حامد عادلی نیک*- فاطمه رجبی*- در جدول شماره )۱( لایحه بودجه ۱۴۰۳، سقف درآمدهای 
دولت ارائه شده که بهره مالکانه و حقوق دولتی معادن به عنوان یکی از درآمدهای حاصل از مالکیت دولت 
در این جدول گنجانده شده است. در این لایحه،  بهره مالکانه و حقوق دولتی معادن، ۵۵ هزار میلیارد تومان 
تعیین شده که با توجه به رقم ۴۸/۵ هزار میلیارد تومان بودجه سال ۱۴۰۲، رشد ۱۳/۴درصدی داشته است. 
حقوق دولتی معادن مختلف به قیمت و حجم ماده معدنی سرمعدن و نرخ حقوق دولتی متفاوتی که برای 

مواد معدنی مختلف تعیین می شود، بستگی دارد. 
شایسته ذکر است براساس این جدول، میزان حقوق دولتی اخذ شده در ایران در مقایسه با بیشتر کشورهای 

معدنی دنیا کمتر است.
- حقوق دولتی  براساس کشور و نوع ماده معدنی- درصد جدول شماره 1 �
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* در ایران حقوق دولتی برای معادن سرب و روی یکسان درنظر گرفته شده است. نرخ های مربوط به 
ایران از مصوبات شورای عالی معادن است.

موضوع قابل توجه آن است که به رغم کمتر بودن نرخ حقوق دولتی ایران نسبت به سایر کشورها، ارقام 
مصوب با مقادیر محقق شده متفاوت است. براساس نمودار شماره یک میزان تحقق حقوق دولتی معادن قبل 
از سال ۱۳۹۶ کمتر از میزان مصوب بوده و از آن سال به بعد روند افزایشی به خود گرفته است. قابل توجه 
است که طی سال های ۱۴۰۰-۱۳۹۸ مطالبات انباشت شده گذشته در این خصوص وصول تسویه شده است. 
براساس برآوردها در سال ۱۴۰۲ حدود ۴۰  هزار میلیارد تومان )۸۲ درصد مصوب( تحقق یافته است. این 
شرایط نشان می دهد سازوکار دریافت حقوق دولتی در شرایط فعلی با چالش هایی همراه بوده و انتظار عدم 
تحقق رقم برآورد شده در لایحه بودجه ۱۴۰۳ نیز دور از ذهن نیست که این مساله باید در برنامه ریزی های 

وزارت صنعت، معدن و تجارت مدنظر قرار گیرد.

مساله قابل توجه دیگر اینکه بخش عمده )بیش از ۸۴ درصد( حقوق دولتی در کشور، توسط معادن سنگ 
آهن و مس پرداخت می شود که جزو معادن بزرگ مقیاس کشور نیز هستند. در عین حال، افزایش ۱۳ درصدی 
میزان حقوق دولتی مصوب در لایحه بودجه، برای معادن کوچک و متوسط چالش برانگیز است، چراکه رشد 
بالای حقوق دولتی سودآوری بنگاه های کوچک و متوسط را با تهدید مواجه می کند و از این مسیر توان پرداخت 

حقوق دولتی توسط این معادن با تردید مواجه شده و آنها را با خطر تعطیلی مواجه خواهد کرد.
نکات کلیدی � 

۱- هر چند حقوق دولتی معادن در ایران، کمتر از کش��ورهای دیگر و ضرورت افزایش آن توجیه پذیر 
است، اما به منظور حمایت از معادن کوچک و متوسط، تفکیک این حقوق براساس نوع معادن ضروری است، 
همچنین به کارگیری نرم افزاهای هوشمند برای محاسبه حقوق دولتی معادن در کشور به جای خوداظهاری 
برای واقعی کردن آن ضرورت دارد. به علاوه به منظور برنامه ریزی دقیق تر جهت تحقق درآمدهای مربوطه و 
همچنین سرمایه گذاری فعالان معدنی ضروری است، شورای عالی معادن نرخ های مربوط را در انتهای سال 
و قبل از شروع سال جدید اعلام کند. در رویه فعلی این نرخ ها در ماه های انتهایی هر سال و برای اعمال از 

ابتدای همان سال اعلام می شود.

۲-با توجه به عدم تحقق ۱۸ درصدی رقم مصوب شده حقوق دولتی در سال ۱۴۰۲ و به منظور افزایش 
میزان تحقق در سال ۱۴۰۳ پیشنهاد می شود از طریق الزام سازمان های استانی برای پیگیری مستمر و استفاده 
از ابزارهای در اختیار خود نظیر اعطای سوخت یارانه ای، تمدید پروانه های بهره برداری و ... در قبال واریز به 

موقع حقوق دولتی، امکان تحقق این منابع افزایش یابد.
۳- با توجه به سهم عمده معادن بزرگ فلزی )آهن، مس، طلا، سرب و روی( از درآمدهای حقوق دولتی 
که عمدتا در اختیار ایمیدرو و مربوط به حق انتفاع آن است. پیشنهاد می شود با پیگیری مستمر، حقوق 
دولتی مربوطه متناس��ب با فروش مواد معدنی از آنها دریافت ش��ود تا مطالبات در این خصوص به ماه های 

انتهایی سال تجمیع نشود.
۴- توسعه ابزارهای اعتباری در تامین مالی زنجیره تولید از قبیل اوراق گام و برات الکترونیکی و سایر 
شیوه های تامین مالی زنجیره ای می تواند به شرکت های معدنی درخصوص پرداخت حقوق دولتی و همچنین 
دولت درخصوص اطمینان بیشتر از بابت وصول درآمدهای مربوطه کمک کند، بنابراین پیشنهاد می شود 
امکان پرداخت بدهی شرکت های معدنی بابت حقوق دولتی معادن از طریق ابزارهای مورد اشاره، هماهنگی 
و وحدت رویه بین دستگاه های اجرایی از جمله سازمان برنامه و بودجه و وزارت صنعت، معدن و تجارت در 

دستور کار قرار گیرد.
۵- افزایش بهروری معادن بزرگ کشور از طریق هوشمندسازی و به کارگیری ابزارهای فناورانه جدید 
در این زمینه نیز مساله دیگری است که باید در دستور کار وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار داشته 
باشد تا از طریق افزایش کمی و کیفی تولیدات معدنی کشور، امکان افزایش حقوق دولتی معادن فراهم 
شود. همچنین با توجه به چالش های اساسی کشور در زمینه اکتشافات، وزارتخانه برنامه جدی افزایش 
گس��ترش اکتش��افات و به ویژه اکتشافات تفصیلی را دستور کار خود قرار دهد تا بتواند همچنان روی 

وصول این نوع درآمدها حساب کند.
۶- حقوق دولتی نباید تنها جنبه درآمدی برای دولت داشته باشد، بلکه  باید به عنوان ابزار سیاستگذاری 
درخصوص تکمیل زنجیره ارزش صنایع معدنی استفاده شود. برای تحقق این هدف یکی از رویکردهای رایج 
استفاده از نرخ حقوق دولتی پایین تر به شکل مشوق برای معادنی که سرمایه گذاری توسعه ای پایین دستی 

انجام می دهند، است.
۷- با توجه به اینکه معادن در جبران آسیب  های جانبی عملیات معدن کاری، فعالیت های جبرانی کافی انجام 
نمی دهند می توان از حقوق دولتی به جای یک منبع درآمدی دولت، به عنوان یک ابزار سیاستگذاری نظیر انواع 
اعتبارهای مالیاتی استفاده شود و از نرخ پایین تر حقوق دولتی به عنوان مشوق برای انجام سرمایه گذاری های 

جبرانی محیط زیستی استفاده شود.
*پژوهشگر- *استادیار موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی

حقوق دولتی معادن در لایحه بودجه 1403

مرکز مطالعات استراتژیک کارآفرینی چشم انداز ۲۰۲٤ را پیش بیني کرد

 سال نااطمینانی ها و فرصت ها

دیدگاه
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»بیت کوین« سال 2۰2۴ را صعودی آغاز کرد

»جهان صنعت«- قیمت بیت کوین برای اولین بار در نزدیک به دو سال اخیر، 
از ۴۵ هزار دلار فراتر رفته است. کارشناسان باور دارند بازار با این افزایش قیمت 
درحال آماده شدن برای پذیرش صندوق قابل معامله )ETF( بیت کوین است. 
بر اساس گزارش کوین مارکت کپ، بیت کوین در زمان نگارش این خبر حدود 
۴۵۸۰۰ معامله می شود و در شبانه روز اخیر رشد قابل توجهی داشته است. قیمت 
بزرگ ترین ارز دیجیتال بازار در ۱ ژانویه، ۴۲ هزار دلار بود، اما با رشد نزدیک به 
۷ درصدی حالا مرز ۴۵ هزار دلار را پشت سر گذاشته است. قیمت بیت کوین 
اکنون به رقمی بالاتر از تمام طول سال ۲۰۲۳ رسیده و آغاز جذابی در سال 
۲۰۲۴ داشته است. این رمزارز در یک سال اخیر رشد ۱۷۱ درصدی را تجربه 
کرده است. آخرین بار که بیت کوین بیش از ۴۵ هزار دلار معامله شده بود، به 
حدود ۲۰ ماه پیش در تاریخ ۵ آوریل ۲۰۲۲ برمی گردد. در ادامه، قیمت این ارز 
دیجیتال روند نزولی به خود گرفت و تا ۱۵۶۰۰ دلار پایین آمد. حالا تحلیلگران 
نظرات متفاوتی درباره آینده بازار دارند. تحلیلگران مدعی اند تایید صندوق قابل 
معامله بیت کوین توسط کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا )SEC( در همان 
روز نخست باعث افزایش چشمگیر قیمت نخواهد شد. بااین حال، تحلیلگری به 
نام Scott Melkor در ایکس که ۹۲۵هزار دنبال کننده دارد، می گوید قیمت 
بیت کوین تنها چند روز پس از تایید ETF به ۵۴ هزار دلار خواهد رسید. قیمت 
بیت کوین حدود یک ماه پیش برای نخستین بار طی ۱۹ ماه گذشته، مرز ۴۰ 
هزار دلار را پشت سر گذاشت و حالا در آستانه عبور از یک مرز مهم دیگر است. 
البته قیمت تاریخی بیت کوین رقمی بیش از ۶۰ هزار دلار ثبت شده و هنوز تا 

رسیدن به آن فاصله زیادی وجود دارد.

هلند مانع صادرات تجهیزات پیشرفته به چین شد

»جهان صنعت«- دولت هلند مجوز صادرات تجهیزات تراشه س��ازی شرکت 
ASML به چین را در پی محدودیت های صادراتی آمریکا لغو کرده است. شرکت 

ASML اعلام کرد این محموله صادراتی شامل سیستم های لیتوگرافی خاصی بود، 

اما اکنون مجوز صادرات آنها از سوی دولت هلند لغو شده و روی شمار کوچکی از 
مشتریان در چین تاثیر گذاشته است. این شرکت هلندی، بازار سیستم های لیتوگرافی 
را که از لیزرها برای کمک به تولید مدارهای تراشه استفاده می کنند، تحت نفوذ دارد. 
شرکت ASML اعلام کرد انتظار دارد لغو مجوز یا محدودیت های کنترل صادرات 
اخیر آمریکا، تاثیر معناداری روی دورنمای مالی این شرکت در سال ۲۰۲۳ نداشته 
باشد. چین در سال های اخیر، سومین بازار بزرگ شرکت ASML پس از تایوان 
و کره جنوبی بوده اس��ت، اما در سه ماهه س��وم سال ۲۰۲۳، بزرگ ترین بازار این 
شرکت شد و ۴۶ درصد از فروش ASML را به خود اختصاص داد. آمریکا در سال 
۲۰۲۳، مقررات جدیدی را اعلام کرد که به واشنگتن اجازه می دهد صادرات دستگاه 
»تویین اس��کن ان ایکس تی ۱۹۳۰ دی آی« شرکت ASML را در صورت داشتن 
قطعات آمریکایی محدود کند. اندکی بعد، چند قانونگذار هلندی از وزیر بازرگانی هلند 
درباره اینکه آیا آمریکا، با اعمال یک جانبه مقررات نظارتی بر صادرات یک دستگاه 
تراشه سازی دیگر شرکت ASML به چین اقدام درستی انجام داده است، سوال 
کردند. بر اساس گزارش رویترز، این شرکت سازنده تجهیزات تراشه سازی در بیانیه ای 
اعلام کرد: در مذاکرات اخیر با دولت آمریکا، ش��رکت ASML شفافیت بیشتری 
 ASML درباره وسعت و تاثیر مقررات کنترل صادرات آمریکا کسب کرد. شرکت
کاملا تابع همه قوانین و مقررات شامل مقررات کنترل صادرات در کشورهایی است 

که فعالیت می کند.

ارزش »ایکس« سقوط کرد

»جهان صنعت«- فیدلیتی برآورد کرد که ش��بکه اجتماعی »ایکس« اکنون 
کمتر از یک س��وم پولی ارزش دارد که ایلان ماسک، برای خرید آن پرداخت کرد. 
این شرکت کارگزاری که به خرید ۴۴ میلیارد دلاری شرکت »ایکس« )توئیتر سابق( 
در س��ال ۲۰۲۲ کمک کرده بود، برآوردش از ارزش س��هام خود در »ایکس« را در 
آخر نوامبر، به میزان ۱۱ درصد دیگر کاهش داد. فروش »ایکس« در سال ۲۰۲۳، 
به ۲/۵ میلیارد دلار کاهش یافت در حالی که س��ابق بر این، درآمد هر س��ه ماهه 
توئیتر، یک میلیارد دلار بود. برندهای بزرگی شامل »اپل«، »دیسنی«، »آی بی ام« 
و »لاینز گیت اینترتینمنت«، در ماه های اخیر به دلیل ادعاها درخصوص حمایت 
ایلان ماسک از یهودی ستیزی، پلتفرم »ایکس« را ترک کرده اند. ایلان ماسک که 
مالک شبکه اجتماعی »ایکس« است، پس از حمایت از پستی که یهودیان را به 
نفرت پراکنی علیه سفیدپوستان و حمایت از مهاجرت انبوهی از اقلیت ها متهم می کرد، 
طوفانی از انتقادها را برانگیخت. »ایکس«، دامن زدن به یهودستیزی را رد کرده و 
ماه گذشته علیه یک گروه فعال لیبرال »مدیا مَترز«، بر سر گزارشی که مدعی شده 
بود تبلیغات برندهای بزرگی مانند »اپل« در کنار محتوایی منتشر شده است که 
»آدولف هیتلر و حزب نازی او را تبلیغ می کند«، ش��کایت کرد. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، ماسک در نوامبر به تبلیغات کنندگانی که پلتفرم »ایکس« را ترک کرده 

بودند، گفت بروید به جهنم!

گروه فناوری- حملات سایبری در دنیای 
ام��روز تبدیل به یکی از چالش های اصلی برای 
س��ازمان ها و ش��رکت های فناوری در سراسر 
جهان شده اند و کش��ور ایران نیز از این قاعده 
مستثنا نیست. گزارش های مختلفی از حملات 
سایبری علیه سازمان های ایرانی وجود داشته 
و از جدیدترین ای��ن حملات می توان به هک 
شدن شرکت »اسنپ فود« اشاره کرد. این دست 
حملات ممکن است به دلایل مختلف از جمله 
انگیزه های جاسوسی، تخریب، اختلافات سیاسی 

یا انگیزه های مالی انجام شده باشند.
با گس��ترش حملات س��ایبری در ایران و 
خبرهای ناگوار افشای اطلاعات شخصی کاربران 
در پی نقض های امنیتی، انتظار می رود مسوولان 
مربوطه ب��ا برنامه ری��زی دقیق و اس��تفاده از 
تکنولوژی های استاندارد امنیتی، استراتژی های 
مناسبی برای محافظت از داده های شهروندان 
خود اتخاذ کنند. با این حال، شاهد آن هستیم 
که رویکرد جامع و قدرتمندی از جانب مسوولان 
دیده نمی شود که نشان دهنده یک بی توجهی 
عجیب نس��بت به این موضوع حیاتی اس��ت؛ 
بی توجه��ی ای ک��ه می توان��د در درازمدت به 
از دس��ت رفتن اعتماد عمومی و آس��یب های 
جدی تری منجر ش��ود. زمان آن رسیده است 
که سیاستگذاران و مسوولان با ارزیابی دقیق از 
چالش ها و تهدیدهای کنونی در عرصه فضای 
مجازی، به تدوین و اجرای استانداردهای امنیتی 
بین المللی بپردازند تا از سرمایه های ارزشمند 
اطلاعاتی کشور در برابر این حملات دفاع کنند. 
همچنین عدم وجود نظام منسجم حفاظتی و 
برخورداری از زیرساخت های قوی امنیتی باعث 
می ش��ود که نه تنها حریم شخصی کاربران در 
معرض خطر قرار گیرد، بلکه بنیان های اقتصاد 

دیجیتال نیز لرزان شود.
متاسفانه نبود شفافیت در مورد نحوه مدیریت 
و حفاظت از داده ها، ناکافی بودن قوانین مربوط 
به حریم خصوصی و کمبود منابع برای آموزش 
و توسعه مهارت های امنیت سایبری، همه و همه 
نشان دهنده عدم تطبیق سیاست های کنونی با 
نیازهای ضروری جامعه متصل به اینترنت است. 
ام��روزه، مردم ایران بی��ش از پیش در معرض 
داده کاوی، حملات فیشینگ و نقض های داده ای 
قرار دارند و مس��وولیت از دوش ش��هروندان به 
عهده کسانی اس��ت که در جایگاه های قدرت، 
تصمیم گیری می کنند. ایران، به عنوان کشوری 

که در مسیر توسعه دیجیتال قرار گرفته، نیازمند 
طراحی مجدد ساختارهاست تا بتواند در زمینه 
حفاظت از داده ها به استانداردهای جهانی دست 
یابد. بی توجهی مسوولان به این امر نه تنها موجب 
خدش��ه دار ش��دن حقوق فردی می شود، بلکه 
می توان��د ثبات و امنیت ملی را نیز تحت تاثیر 
قرار دهد. بنابراین، یک تغییر پارادایم اساسی در 
سیاستگذاری ها و اجرای استانداردهای امنیت 
س��ایبری، ضرورتی اجتناب ناپذیر برای حفظ 

سلامت فضای مجازی کشور است.
چن�د بار بای�د از یک س�وراخ گزیده  � 

شویم؟
بر همین اساس داده های شخصی کاربران و 
حفاظت از آنها از مهم ترین موضوعاتی است که 
در راستای حکمرانی فضای مجازی مورد توجه 
قرار دارد. در این راستا افزایش حملات سایبری 
طی سال های اخیر، لزوم تصویب لایحه حفاظت 
از داده و تس��ریع روند نهایی برای اجرای آن به 
عنوان س��ند الزام آور و تعیی��ن کننده وظایف 
دستگاه های دخیل را بیش از پیش روشن کرده 
و به چالش کشیده است. استفاده از مولفه های 
قدیمی و آس��یب پذیر، بسیاری از سیستم های 
دفاعی س��امانه های کاربران را سس��ت کرده، 
به نحوی که تبدیل به پنجره ای برای نفوذ هکرها 

و بروز حملات سایبری طی سال های اخیر شده 
است. به عنوان مثال زمانی یک حمله دیداس به 
سایت اتفاق می افتد که دسترسی به یک رایانه یا 
منبع شبکه عمدا در نتیجه کار مخرب به کاربر 
دیگری مسدود یا کاهش داده شود. این حملات 
لزوما داده ها را مس��تقیما یا همیشگی تخریب 
نمی کنند، اما عمدا دسترس پذیری منابع را به 
خطر می اندازند، ولی داده های شخصی و حفاظت 
از آنها یکی از مهم ترین موضوعاتی است که در 
استفاده از ابزارهای الکترونیکی مورد توجه قرار 
می گیرد و با پیشرفت هایی که در حوزه فناوری 
اطلاعات ش��اهدیم، حفاظت از این اطلاعات و 
داده ها از اهمیت بیش تری برخوردار می شوند 
و یک��ی از اقدام��ات وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، به عنوان یکی از متولیان این بخش، 
رونمایی از لایحه صیانت و حفاظت از داده های 
شخصی، به منظور حمایت از حریم خصوصی 

کاربران فضای مجازی بوده است.
گفته ش��ده هدف از ای��ن لایحه صیانت از 
حیثیت و کرامت اشخاص موضوع داده هاست 
که شامل تبیین حقوق اشخاص موضوع داده ها، 
به وی��ژه در تعامل با س��ایر حق های مش��روع، 
ضابطه مندی فرآیند پردازش داده های شخصی، 
مسوولیت پذیری پردازش، هم افزایی امور تنظیمی 

و نظارت��ی پردازش و جبران پذی��ری زیان ها و 
 آس��یب های پردازش می ش��ود، اما با گذشت

 سال ها از این موضوع، شواهد نشان می دهند 
اقدام جدی برای تصوی��ب نهایی این لایحه و 
اجرای سریع آن انجام نشده و حتی در این میان 
بارها، اطلاعات سایت های سازمان ها و مراکزی که 
شامل اطلاعات شهروندان بوده، به سرقت رفته 
است. به طور مثال شهریور ماه بود که بخشی از 
اطلاعات کاربران تپسی به دست هکرها افتاد. یک 
گروه هکری با هویت معلوم به اطلاعات تعدادی 
از خدمات گیران شرکت تاکسی اینترنتی تپسی 
دسترس��ی پیدا می کنند و سپس تقاضای ۳۵ 
هزار دلار از ش��رکت تپسی می کند تا اطلاعات 
خدمات گیرندگان را برگرداند و منتشر نکند که 
این شرکت این کار را انجام نمی دهد و از گروه 
هکری شکایت می کند. در نهایت در پی شکایت 
شرکت تپسی از این گروه هکری اقدامات قضایی 

انجام شده و منبع آلودگی برطرف شد.
این پایان ماجرا نبود، چراکه ماه گذش��ته 
ه��م در برخی پمپ بنزین ها اختلال رخ داد. 
سازمان پدافند غیرعامل کشور در اطلاعیه ای 
اعلام کرد ۲۷ آذرماه ۱۴۰۲ قریب به ۳۸۰۰ 
جایگاه س��وخت در سراسر کشور از مجموعه 
۴۳۹۶ جایگاه از طریق نفوذ سایبری در سامانه 

IPC دچار اختلال شد و ادامه کارکرد آنها از 

طریق کارت سوخت امکان پذیر نبود. در این 
رابطه به فاصله گذش��ت ح��دود دو هفته بار 
دیگر اطلاعات کاربران یک شرکت در اختیار 
هکرها قرار گرف��ت. ابتدای هفته جاری یک 
گ��روه هکری ادعا کرد کل داده های اس��نپ 
فود، شامل اطلاعات بیش از ۲۰ میلیون کاربر 
و ۸۸۰ میلیون س��فارش را به دس��ت آورده 
است و البته پس از بازتاب گسترده این خبر، 
اس��نپ فود هک شدنش را تایید و اعلام کرد 
حداکثر تلاش خود را برای جلوگیری از انتشار 
داده های کاربران، از طریق مذاکره با این گروه 

هکری خواهد کرد.
بر این اساس، با توجه به اینکه سرویس های 
مجازی هر روز در حال رشد هستند، کسانی 
که اطلاعات ش��هروندان را نگه می دارند باید 
از قبل فرآیند شفاف س��ازی را انجام دهند و 
دسترسی هکرها به اطلاعات مردم کار مشکلی 
باشد، در نتیجه باید ضریب حریم خصوصی 
را به نحو قابل توجهی افزایش داد و قانونگذار 
تلاش کند از آسیب های این فضا پیشگیری 
کند. در این میان آنچه در وهله اول به ذهن 
می رسد این است که چرا تاکنون یک قانون 
یعنی یک سند الزام آور که وظایف و اختیارات 
دستگاه های موظف در این زمینه در آن آشکار 
باشد، در کشور وجود ندارد که مبتنی بر آن 

بتوان پاسخگویی طلب کرد؟
برخی مسوولان در پاسخ به این سوال، اعلام 
می کنند لایحه حفاظت از داده چند سال گذشته 
رونمایی شده و سال گذشته پیش نویس لایحه 
قانون حمایت و حفاظت از داده های ش��خصی 
نهایی و سپس بررسی ش��ده است، اما در این 
بازه زمانی و با رخ دادن چندباره هک اطلاعات 
کاربران، اگرچه تعیین تکلیف هرچه سریع تر آن 
احساس می شد، اما اقدام تازه ای در این زمینه 
انجام نشده است و اخیرا وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات جزئیات جدیدی از آخرین وضعیت این 
لایحه اعلام کرد. عیسی زارع پور در این زمینه 
گفت: لایحه حفاظت از داده را به دولت ارسال 
کردیم و اکنون به کمیسیون حقوقی و قضایی 
ارس��ال ش��ده و در آنجا قرار است بررسی شود 
و س��پس برای بررسی نهایی به مجلس ارسال 
می ش��ود تا بحث حفاظت از داده های شخصی 
افراد در فضای مجازی نظام مند ش��ود و ساز و 
کار و تکالیفی برای دارندگان سکوها، پلتفرم ها 
مشخص ش��ود.در نهایت می توان گفت طبق 
مطالب گفته ش��ده و اعلام مس��وولان درباره 
افزایش تعداد حملات س��ایبری طی سال های 
اخیر به نظر می رس��د که هرچه س��ریع تر باید 
اقدامات نهایی برای تصویب رسیدن این لایحه 
که ارتباطات نزدیکی با امنیت سایبری و حفظ 

اطلاعات مردم دارد انجام شود.

»جهان صنعت« از بی توجهی مسوولان نسبت به حفظ اطلاعات شخصی کاربران گزارش می دهد

مرزهای سایبری در محاصره!

»جهان صنعت«- چندی پیش گزارشی با تیتر »فیلترنت 
گران شد« در »جهان صنعت« به چاپ رسید. این گزارش با 
واکنش س��ازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی مواجه 
شده که مطابق با قانون مطبوعات توضیحات این سازمان را 

در ادامه می خوانید:
»در ابتدا و بدون ورود به محتوای گزارش یادشده، این سوال 
مطرح است که چرا یک رسانه رسمی از چنین کلمه جعلی و 
نادرستی »فیلترنت« استفاده کرده است؟! درخصوص افزایش 
تعرفه اینترنت نیز باید توجه داشت که اپراتورها در سنوات اخیر 
درخواست های متعددی برای افزایش تعرفه اینترنت داشته اند، 
مخصوصا طی یک س��ال گذشته این درخواست به کرات از 
سوی آنها مورد پیگیری قرار گرفته است. در همین راستا پس 
از دریافت مستندات مورد نیاز از اپراتورها، جلسات متعددی در 
سطوح مختلف در سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
برگزار شد. اگرچه همه مستندات آنها در این خصوص مورد 
تایید سازمان تنظیم مقررات قرار نگرفت، اما بررسی ها حاکی 
از آن ب��ود در صورت تداوم وضعیت فعلی، آنها نه تنها امکان 
توسعه شبکه را نخواهند داشت، بلکه امکان نگهداری شبکه 
فعلی را هم ندارند که در نتیجه کیفیت شبکه و خدمات آنها در 
ماه ها و سال های آتی قطعا روند نزولی خواهد داشت، بر همین 
اساس اپراتورها طی نامه ای خواستار افزایش صددرصدی تعرفه 
اینترنت شدند که در نهایت سازمان تنظیم مقررات با پذیرش 
تعهداتی از اپراتورها مبنی بر افزایش کیفیت شبکه و خدمات 
که در قالب الحاقیه ضمیمه پروانه فعالیت آنها شده است، با 
افزایش حداکث��ر ۳۴ درصدی تعرفه اینترنت موافقت کرد. 
در ادامه ادعا شده است که قیمت برخی از بسته ها بیش از 
۳۴ درصد افزایش یافته و نقل شده »بسته ۱۵ گیگابایت در 
روزهای گذشته با قیمت ۶۲ هزار تومان به فروش می رسید 

و حالا این رقم به ۱۱۸ هزار تومان رسیده است.
 این عدد فراتر از ۳۴ درصدی است که پیش تر اعلام شده 
بود«، جایی بس تاسف است که چرا یک رسانه رسمی کشور 
بدون انجام بررسی لازم، اقدام به انتشار مطالبی خلاف واقع 
و نادرست می کند. البته عین همین عبارت در رسانه دیگری 
نیز قبل از روزنامه »جهان صنعت« منتشر شده بود و احتمال 
می رود نویسنده محترم به جای آنکه به رسالت نویسندگی 
خویش پایبند باشد و شخصا قیمت بسته ها را از منابع رسمی 
چک کند، صرفا با کپی برداری از متن نادرست روزنامه دیگری، 
این ادعای نادرس��ت را مطرح کرده است. برای روشن شدن 
موضوع کافی اس��ت نگاهی به درگاه های فروش اپراتورهای 
ارتباطی بیندازید، بسته ۱۵ گیگابایتی ۱۲۰روزه در دو اپراتور 
ایرانس��ل و همراه اول که قبلا با قیمت ۶۲ هزار تومان ارائه 
می ش��د، در تغییرات اخیر با افزایش ۳۴ درصدی با نرخ ۸۳ 
هزار و ۵۰۰ تومان در دس��ترس عمومی قرار گرفته اس��ت. 
در ادامه عنوان شده اپراتورها در نامه خود به رییس جمهور 
محترم نوشته اند بس��ته های زیر دو گیگ افزایش تعرفه ای 
نداشته باشد، حالا چرا این بسته ها نیز مشمول افزایش ۳۴ 
درصدی قیمت شده اند! در پاسخ باید گفت اگر قرار بود طبق 
درخواست مطرح شده در نامه اپراتورها اقدامی انجام شود باید 
تعرفه اینترنت ۱۰۰درصد افزایش پیدا می کرد و نه ۳۴ درصد! 
علاوه بر این، برای اولین بار است که سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی در مقابل این افزایش تعرفه اینترنت، تعهداتی 
را در جهت بهبود کیفیت شبکه موبایل )مانند افزایش ۳۰ 
درصدی سرعت، رسیدن به پوشش ۹۶ درصدی اینترنت نسل 
چهارم، تحت پوشش قرار گرفتن حداقل ده درصد از جمعیت 

کشور از اینترنت نسل پنجم و...( از اپراتورها اخذ کرده و حتی 
این تعهدات را ضمیمه پروانه فعالیت اپراتور ها کرده تا از ضمانت 
اجرایی لازم هم برخوردار باشد. در کنار این تعهدات اپراتورها 
که عموما موجب بهبود شرایط در لایه دسترسی خواهد شد، 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات هم اقدامات زیرساختی 
گسترده ای را در سایر لایه های شبکه )مانند هسته و انتقال( 
در دست اقدام دارد تا انشاء الله توسعه همزمان اجزای مختلف 
ش��بکه، منجر به افزایش کیفیت چشمگیر تجربه کاربری 

هموطنان عزیز شود.
 در کن��ار هم��ه این اقدامات س��ازمان تنظیم مقررات با 
ارسال پیامکی از همه کاربران اینترنت همراه خواسته است تا 
از ۱۲دی  با مراجعه به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، 
یکی از ش��ماره های ثبت شده به نام خود را برای فعال سازی 
بس��ته رایگان اینترنت اهدایی از سوی دولت انتخاب کنند. 
بازهم تاکید می ش��ود هر یک از هموطنان گرامی و اصحاب 
محترم رسانه حسب اعلام رسمی وزارتخانه به موردی برخورد 
کردند که از بسته های موجود در هفته های گذشته حذف شده 
است یا افزایش قیمتی بیش از ۳۴ درصد را شامل شده است 
به سامانه رسیدگی به شکایات سازمان تنظیم اعلام نمایند 
تا در اس��رع وقت رسیدگی و در صورت احراز، برخورد لازم 

صورت خواهد گرفت.«
جواب جوابیه � 

محترمانه به اطلاع می رس��اند اس��تفاده از اصطلاحاتی 
همچون »فیلترنت« در فضای رس��انه ای و اجتماعی ممکن 
اس��ت بیانگر فضای فرهنگی و اجتماعی موجود در جامعه 
باشد و نه الزاما جعل اطلاعاتی. از طرفی چند روز پیش یکی 

از نمایندگان مجلس دقیقا از واژه »فیلترنت« استفاده کرده 
است. رحیمی  جهان آبادی گفته بود: »اینترنتی که ما داریم در 
واقع فیلترنت است.« بنابراین درک مفهومی پشت این واژگان 
و تحلیل دلایل استفاده از آنها می تواند از جایگاهی عمیق تر 

نسبت به انتقاد شکل بگیرد.
از طرف��ی در رابط��ه با افزایش تعرفه ها و اس��تدلالات 
ارائه شده درخصوص لزوم توسعه و نگهداری شبکه، منطقی 
است که هر اپراتوری برای حفظ و گسترش عملکرد خود 
نیاز به س��رمایه گذاری های جدیدی داش��ته باشد. با این 
وجود، ارائه دقیق اطلاعات مربوط به چگونگی محاس��به 
نرخ های جدید و شفاف سازی درباره میزان دقیق افزایش 
هزینه ها از سوی مقامات ذی ربط، اهمیت ویژه ای دارد تا 
از میزان اعتماد به نهاد های دولتی کاسته نشود. همچنین 
در متن جوابیه آمده که نویسنده گزارش »فیلترنت گران 
ش��د« از روزنامه دیگری کپی برداری کرده است. با توجه 
به اینکه خبر افزایش تعرفه های اینترنت روز پنجشنبه ۷ 
دی منتشر شد و شماره جدید روزنامه ها روز شنبه ۹ دی  
و گزارش »فیلترنت گران شد« هم در روز شنبه ۹ دی  به 
چاپ رسیده است، لذا خواهشمندیم نام روزنامه ای که از 
آن کپی شده را ذکر کنید. اما در عین حال، انتظار می رود 
نهادها و سازمان های دولتی با در نظر گرفتن اینکه ممکن 
است اطلاعات برای عموم به خوبی منتقل نشده باشد، به 
گونه ای پاسخگو باشند که به جای تمرکز بر نقد رسانه ها، 
به وضوح و شفافیت بیشتری در اطلاع رسانی اهتمام ورزند. 
س��رانجام با وجود تمام این اقدامات، حق انتقاد و پرسش 
از س��وی مشترکین و نمایندگان رسانه ها به عنوان جزئی 
از فرآیند پاس��خگویی و اصلاح عملیاتی، باید به رسمیت 

شناخته شود.

جوابیه سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی به گزارش »فیلترنت گران شد«
جوابیه

»جهان صنع�ت«- کس��ب و کار ۸۵ میلی��ارد دلاری 
»خدمات« اپل که یکی از سودآورترین واحدهای تجاری 
این ش��رکت محس��وب می ش��ود، مش��مول قوانین اروپا 
خواهد ش��د. اپل در س��ال ۲۰۲۴ ب��ا چالش های حقوقی 
متعددی روبه رو می ش��ود و تصمیم��ات مقامات آمریکا و 
اتحادیه اروپا در ماه های آینده، سرنوش��ت کسب و کار ۸۵ 
میلیارد دلاری خدمات این شرکت را تعیین خواهند کرد. 
احتمالا شرکت خالق گوشی آیفون بزرگ ترین ضربه را از 
دادخواس��ت ضدانحصار آمریکا علیه گوگل خواهد خورد، 
زیرا مشخص شد این شرکت بیش از ۲۶ میلیارد دلار در 
سال ۲۰۲۱ به اپل و سایر تولیدکنندگان موبایل پرداخت 
کرده است تا موتور جست وجوی خود را به عنوان پیش فرض 
روی دس��تگاه های آنها قرار ده��د. در صورتی که گوگل 
در این بازی شکس��ت بخورد، ممکن اس��ت مجبور شود 
پرداخت های منظم به اپل را متوقف کند که ارزش آن به 
اندازه یک چهارم از کل درآمدهای س��الیانه سرویس های 

اپل تخمین زده می شود. 
به گزارش فایننش��ال تایمز، اپل با اقدامات دیگری از 
سوی دولت جو بایدن و اتحادیه اروپا برای کنترل سلطه 
اپ استور بر گوشی  آیفون و تبلت آیپد مواجه است. به طور 
کل��ی، اقدام��ات حقوقی و قانونی ک��ه دو بخش بزرگ از 

بازار اپل را دربرمی گیرند، مهم ترین عواملی هس��تند که 
کس��ب وکار این ش��رکت را در چند س��ال گذشته مورد 

تهدید قرار داده اند.
س��رویس های اپل شامل اپ استور، اپل تی وی پلاس و 
اپ��ل موزیک، در مجم��وع بخش مهمی از کل درآمدهای 

این ش��رکت بعد از گوش��ی آیفون را ب��ه خود اختصاص 
می دهند.

 قانونگ��ذاران، کس��ب وکارها و نهاد ه��ای اجرایی  در 
س��ال های اخیر ت��لاش کرده اند تا اکوسیس��تم iOS را 
روی س��رویس های رقیب باز کنن��د، حرکتی که اپل آن 

را تضعیف کنن��ده امنیت نرم افزارها می داند. اپل به تازگی 
در بیانی��ه ای اعتراف کرد که باید به  دلیل قانون بازارهای 
دیجیتال اتحادیه اروپا، تغییراتی در اپ اس��تور ایجاد کند. 
سازنده لپ تاپ مک بوک در حال آماده سازی امکان »نصب 
از منابع متفرقه« )س��ایدلود( در اروپاست که به کاربران 
آیفون اجازه می دهد اپلیکیش��ن های مورد نظر خود را از 
جاه��ای دیگری به غیر از اپ اس��تور دانلود و نصب کنند. 
نصب از منابع دیگر می تواند بر فروشگاه اپل تاثیر داشته 
باشد، زیرا این شرکت از توسعه دهندگان اپلیکیشن  تا ۳۰ 
درص��د کارمزد دریافت می کن��د و بازی ها بیش از نیمی 
از این درآمد را تش��کیل می دهند. بر اس��اس برآوردهای 
 Sensor Tower، مرج��ع تخمین میزان نصب و درآمد 
اپلیکیش��ن ها، اپل در هر فصل بین ۶ تا ۷ میلیارد دلار از 
اپ استور کارمزد دریافت می کند. رقبا تمایل دارند سهمی 
از این درآمد را از طریق نصب پلتفرم های فروشگاهی خود 
در دس��تگاه های اپل به دست بیاورند. مایکروسافت نیز در 
حال مذاکره با ش��رکا در مورد راه اندازی فروشگاه موبایل 
خودش اس��ت. »اپیک گیمز«، خالق بازی Fortnite که 
مدت زیادی با اپل دشمن بوده، می خواهد فروشگاه خود 
را در دس��تگاه های iOS قرار دهد و به کارمزد ۱۲ درصد 

نیز برای انگیزه  دادن به مشتریانش راضی است.

کسب و کار 85 میلیارد دلاری »اپل« زیر تیغ مقامات اروپا می رود
فناوری

مفقودی
 ب��رگ س��بز خودرو س��واری پ��ژو 207 هاچ ب��ک پانوراما 
م��دل 1402 ب��ه ش��ماره پ��لاک 642 ج 34 ای��ران 32 
ب��ه ش��ماره موت��ور 172B0138904 و ش��ماره شاس��ی 
NAAR03HFFPDA52939 مفق��ود گردیده و از اعتبار 

ساقط می باشد. 
شاهرود
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 شرکت ۱۰ هزار میلیاردی چوب فریم
 به بانک ملی بازگشت

افشار فتح اللهی در بازدید از شرکت بهره برداری و صنایع چوب »فریم« در روستای 
سنگده از توابع استان مازندران با بیان اینکه پرونده شرکت چوب فریم پس از چند سال 
تعیین تکلیف شد و به بیت المال و بانک ملی بازگشت، اظهار کرد: شرکت چوب فریم یکی 
از دارایی ها و اموال مردم منطقه بود که متاسفانه در سال های اخیر با یک سوء جریان به 
فردی منتقل شد. مدیرعامل هلدینگ مدیریت طرح و توسعه آینده پویا با اشاره به اینکه 
پرونده شرکت چوب فریم پس از چند سال با اراده مردم و مسوولان دستگاه های قضایی 
و نظارتی تعیین تکلیف شد و به بیت المال و بانک ملی بازگشت، افزود: تا زمانی که مردم 
در کنار مسوولان و بخش های نظارتی و حاکمیتی کشور باشند خیلی از موضوعات و 
مسائل کشور به راحتی قابل حل است. وی به موج سواری و تلاش رسانه های معاند در 
سیاه نمایی مسائل کشور اشاره کرد و ادامه داد: رسانه ها و شبکه های دشمن هر مشکل 
کوچکی در داخل کشور را با سیاه نمایی، بزرگنمایی کرده و ناجوانمردانه به دنبال اثبات 
ناکارآمدی مدیران کشور هستند. مدیرعامل هلدینگ مدیریت طرح و توسعه آینده پویا 
با بیان اینکه دستگاه قضایی در صیانت از اموال مردم و مبارزه با فساد تعارف ندارد، تصریح 
کرد: موضوع شرکت »فریم« و بازگشت آن به بیت المال یکی از مصادیق اراده دستگاه 
قضایی در مبارزه با مفاسد اقتصادی است. وی با بیان اینکه ارزش فعلی این شرکت بالغ 
بر ۱۰۰۰ میلیارد تومان است، افزود: در زمان واگذاری در سال ۹۶ ارزش شرکت بالغ 
بر ۴۰۰ میلیارد تومان بود، اما در روندی غیرقانونی به مبلغ حدود ۲۴ میلیارد تومان 
به فردی واگذار شد. دکتر فتح اللهی بر ضرورت واگذاری صحیح و قانونی و بدون رانت 
تاکید و تصریح کرد: ما پشتیبان بخش خصوصی واقعی و توانمند هستیم، اما با تخلف 
و رانت و ضایع کردن بیت المال مخالفیم. مدیرعامل هلدینگ مدیریت طرح و توسعه 
آینده پویا در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه طراحی ها و برنامه های جدید 
توسط مدیر و عوامل شرکت تهیه شده است، اما برای حضور قدرتمند در بازار نیازمند 
مشاوره ها و مطالعات بیشتری هستیم، ادامه داد: با انتخاب سرمایه گذار واقعی و توانمند 

علاوه بر افزایش اشتغال شاهد شکوفایی اقتصادی هم خواهیم بود.
گفتنی است، شرکت فریم از جمله شرکت های تابعه هلدینگ آینده پویا بوده و در حال 

حاضر با مساحتی بالغ بر ۵۸ هکتار حدود ۱۵۰ نفر در آن مشغول به کار هستند.

9 هزار خودرو وارد کشور شدند
عباس علی آبادی وزیر صمت گفت: در حوزه واردات خودرو با پیگیری فراوان، پس از 

چند سال و با هدف رفع ناترازی های کمی و کیفی، واردات از سر گرفته شد.
وی افزود: تعداد ۹۳ هزار و ۳۴۳ عدد خودرو ثبت س��فارش ش��ده اس��ت، تعداد 
خودروهای وارد شده ۹ هزار ۱۷۶ عدد، تعداد خودروهای در حال حمل ۱۰ هزار و ۱۷۶ 
عدد، تعداد خودروهای عرضه شده به افراد ثبت نامی ۸ هزار و ۲۲۰ عدد و تعداد خودروهای 
پلاک شده حدود ۴ هزار عدد است. علی آبادی گفت: واردات خودرو از برندهای سوزوکی، 
تویوتا، کیا، هندا و خودروهای چینی نظام گرفته و روال پیدا کرده است. وزیر صمت تصریح 
کرد: در موضوع واردات خودرو تاکنون ۲۳ شرکت مطابق ضوابط مجوز اخذ کرده اند؛ 
ما برای صدور مجوز بیشتر، هیچ منعی نداریم؛ حتی من به شخصه معتقدم که باید به 

سمتی حرکت کنیم که افراد خود بتوانند برای واردات خودرو اقدام کنند.

 وزارت صمت مکلف به تشدید نظارت بر نصب
 شناسه لوازم یدکی شد

در پنجاه ودومین جلسه از سلسله نشست های کارگروه حمایت از تولید و نظارت بر 
گردش کالا در ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، عملکرد دستگاه ها در پیشگیری 
از قاچاق کالا و ارز به ویژه فرآورده های دخانی و لوازم یدکی مورد بررسی قرار گرفت و ارائه 
پیشنهادات اصناف در راستای پیشگیری و مبارزه با قاچاق کالا و ارز به ستاد مرکزی مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز و همچنین اعمال بهبودهای نظارتی در فرآیندهای ترانزیت دخانیات 
کشور از مهم ترین محورهای گفت وگو در این نشست بود. براساس این گزارش با تصمیم 
اعضای کارگروه حمایت از تولید و نظارت بر گردش کالا، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مکلف به تشدید نظارت بر عملکرد اعضای زنجیره تجاری کالای لوازم یدکی خودرو در 

اخذ و نصب شناسه موضوع ماده ۱۳ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز شد.

دولت افزایش حقوق کارگران را گشاده دستی می داند!
سمیه گلپور رییس کانون عالی انجمن های صنفی کشور با اشاره به اینکه دستمزد باید 
مطابق نرخ تورم افزایش یابد، گفت: در سال ۱۴۰۱ با افزایش ۵۷درصدی حداقل مزد، 
حقوق کارگرانی که حداقل دریافتی را داشتند بین یک تا ۱/۵ میلیون تومان افزایش یافت، 
چراکه به دلیل ناکارآمدی در حوزه نظارت و بازرسی های وزارت کار، بسیاری از کارخانه ها 
و کارگاه ها قوانینی همچون طبقه بندی مشاغل را رعایت نمی کنند و کارگران زیادی در 
حوزه هایی همچون خطوط تولیدی که رسانه ملی هم محصولات شان را تبلیغ می کند، حتی 
با افزایش ۱۰۰درصدی حداقل حقوق هم نمی توانند هزینه های زندگی شان را تامین کنند. 
گلپور بیان کرد: امروز حتی کارگران کارگاه هایی که طبقه بندی مشاغل را پذیرفته اند هم با 
توجه به اینکه تورم به بالای ۴۰ درصد و در برخی شهرها ۵۰ درصد رسیده، با مشکلات 
بزرگ معیشتی دست و پنجه نرم می کنند. امروز برای حقوق کارگران رسمی با قرارداد و 
کارگاه مشخص چانه زنی و بر شعار رعایت سه جانبه گرایی تاکید می کنیم حال آنکه جمعیتی 
چندمیلیونی به عنوان کارگر غیررسمی و بدون قرارداد و بیمه داریم که اساسا مشمول حداقل 
حقوق و دستمزد نمی شوند، چرا که زیر چتر قانون کار نیستند و حداقل های سال گذشته 
را هم ندارند چه رسد به اینکه افزایش حداقل مزد در قبال آنها رعایت شود. رییس کانون 
عالی انجمن های صنفی کارگری کشور افزود: زمان زیادی نداریم جلسات شورای عالی کار 
باید با جدیت بیشتری تشکیل شود و ماده ۴۱ قانون کار با معیشت مردم، ارتباط مستقیم 
دارد. گلپور تاکید کرد: بر این اساس حقوق کارگر باید متناسب با تورم تعدیل شود. وقتی 
تورم در طول سال ثابت نیست، چرا باید تعدیل حقوق کارگران تنها یک بار انجام شود؟ 
برخی کارگران در فصل سرما امکان اشتغال ندارند و اگر حداقل ها را هم نداشته باشند درگیر 
مشکلات شدید معیشتی می شوند. وی با انتقاد از برخی موضع گیری های دولتی در قبال 
مزدبگیران افزود: نمایندگان اقتصادی دولت از جمله رییس سازمان برنامه و بودجه، افزایش 
حقوق را نوعی گشاده دستی می دانند. گشاده دستی، کار کسی است که می خواهد از اموال 
خودش به دیگری اعانه بدهد و کارگری که زحمت می کشد و روزی حلال برای خانواده 
می برد، اعانه نمی خواهد. گلپور با تاکید بر اینکه به لایحه بودجه ۱۴۰۳ معترضیم، ادامه 
داد: این لایحه در حوزه حقوق و دستمزد ناترازی جدی دارد و افزایش ۱۸تا ۲۰درصدی 
حقوق همین حالا هم حتی کمتر از نصف نرخ تورم است. رییس کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگری کشور اظهار کرد: رهبر معظم انقلاب وظیفه مهار تورم را برعهده مسوولان و 
سیاستگذاران اقتصادی گذاشته اند و نباید امروز کارگران، چوب عدم کنترل تورم را بخورند، 
بلکه باید حداقل های معیشتی و قدرت خرید تولیدات داخلی را داشته باشند تا افزایش 
تولید را رقم بزنند در غیر  این صورت با کاهش قدرت خرید، چرخ دنده های تولید هم کند 
می شود. وی گفت: اصل حفظ قدرت خرید مزدبگیران که در سیاست های کلان تامین 
اجتماعی و برنامه هفتم توسعه بر آن تاکید شد، در لایحه برنامه هفتم توسعه و بودجه 
سال آینده رعایت نشده است و از سوی دیگر نظارتی هم بر قیمت کالاهای اساسی نیست 
و شاهد افزایش روزانه قیمت ها هستیم، به طوری که دیگر حقوق کارگران در قانون کار 
از جمله حوزه های آموزش، بهداشت و درمان و مسکن به حاشیه رفته و دغدغه کارگران 
تنها این است که خود و خانواده شان سوءتغذیه نگیرند! گلپور بیان کرد: از نظر کارگران، 
شورای عالی کار زمانی می تواند منطبق با نرخ تورم برای حداقل مزد، قدم بردارد که در 
سازمان برنامه و بودجه، کرسی داشته باشد تا پیش از تصویب بودجه سالانه، مسائل کارگری 

مبتنی بر اصل سه جانبه گرایی مطرح و بودجه بر همین اساس بسته شود.

خبر

گروه صنعت- یک سال و نیم از آزادسازی 
واردات خ��ودرو می گ��ذرد و امروز وضعیت به 
شکلی ش��ده که واردات این محصول تبدیل 
به محلی برای جنگ دولتمردان و نمایندگان 

مجلس شده است.
در ی��ک طرف ماجرا، دولت تاکید دارد که 
در واردات خودرو عملکرد خوبی داش��ته و هر 
چه ارز خودرویی گرفته در قبالش خودرو هم 
وارد کرده اس��ت. با این حال طبق آماری که 
خود دولتی ها ارائه می کنند تاکنون نزدیک به 
۹ هزار خودرو وارد و حدود ۴۵۰۰ خودرو نیز 

ترخیص شده است.
ای��ن وضعیت واردات بیانگر آن اس��ت که 
دول��ت حال به هر دلیلی عملکرد قابل قبولی 
در واردات خودرو نداشته، اما اینکه وزیر صمت 
تاکید دارد که عملکردشان در این حوزه قابل 

قبول بوده عجیب است.
از س��وی دیگر نیز از اس��فند سال گذشته 
نزدیک به ۳۰ هزار نفر منتظر دریافت خودرو 
هس��تند که طبق آمار خود دولتمردان کمی 
بی��ش از ۷ هزار نف��ر از این افراد در س��امانه 
یکپارچ��ه اقدام به انتخاب خودرو کرده اند. در 
واق��ع نیمی از این افراد خودروهایی را انتخاب 
کرده اند که به اذعان دولت حتی ترخیص هم 

نشده است.
در این بین مشکلات ارزی از جمله عواملی 
بود که از سوی کارشناسان و بعضا دولتی ها به 
عنوان مانع واردات خودرو مطرح می شد. با این 
حال دیروز محمدرضا فرزین رییس کل بانک 
مرکزی اعلام کرد: »۳۱ میلیارد و ۴۰۲ میلیون 
دلار ارز به وزارت صمت تخصیص یافته و این 
وزارت صمت است که باید برای مصارف خود 
اولویت بندی داشته باش��د. به حوزه خودرو و 
قطعات پنج میلیارد و ۴۰۶ میلیون دلار تاکنون 
ارز تخصیص داده ش��ده که نس��بت به سال 

گذشته هشت درصد افزایش یافته است.«
این صحبت های فرزین نش��ان می دهد که 
دول��ت ارز مورد نیاز وزارت صمت را تخصیص 
داده، اما به نظر می رسد اولویت وزارت صمت 
واردات خودرو نیست که از این ۳۱ میلیارد دلار 
سهم چندانی برای واردات این محصول در نظر 
نگرفته است. در اینجا باید به اظهارات فرزین 
هم اشاره کرد که گفته از ابتدای سال تاکنون 
۵ میلی��ارد و ۴۰۶ میلی��ون دلار ب��رای حوزه 
خودرو ارز تخصیص داده شده است، بنابراین 
با اس��تناد به صحبت های قبلی متولیان حوزه 
خودرو تاکنون کمتر از ۴۰۰ میلیون دلار برای 

واردات خودرو ارز تخصیص یافته است.
از ط��رف دیگ��ر اگ��ر مبن��ا را ب��ر صحت 
صحبت ه��ای علی آب��ادی بگذاری��م که اعلام 

کرده هر چه ارز ب��رای واردات خودرو تحویل 
گرفته به همین حوزه هم اختصاص داده است 
و با توجه به حجم پایین خودروهای وارداتی، 
بنابراین می توان نتیجه گرفت که به طور کلی 
نه فقط وزارت صمت بلکه شاکله دولت تمایلی 

به واردات خودرو در حجم زیاد ندارد.
همین عدم تمایل هم موجب ش��ده که با 
گذش��ت ۱۰ ماه از سال صرفا حدود ۹ خودرو 
وارد کش��ور که از این تع��داد هم فقط ۴۵۰۰ 

خودرو ترخیص شود.
چرا شفاف سازی نمی کنید؟ � 

موض��وع دیگ��ر در این بخ��ش مربوط به 
زمان تحویل این خودروها به متقاضیان است. 
براساس گفته های مسوولان خودرویی ۴۵۰۰ 
خودرو از گمرکات ترخیص شده و حدود نیمی 
از این خودروها ترخیص و اصطلاحا پلاک شده 
است، اما از آن طرف مشتریان انگشت شماری به 
خودروهای خود رسیده اند. مشخص نیست چرا 
ش��رکت ها و حتی وزارت صنعت در این رابطه 
شفاف سازی نمی کند که چه تعداد خودرو به 
دست مردم رسیده است و اینکه چرا شرکت ها 

تمایلی به تحویل خودروها به مردم ندارند؟
در واقع ب��ا وجود این آم��ار وزارت صمت 
در م��ورد خودروهایی ک��ه فرآیند ترخیص تا 
ش��ماره گذاری را طی کرده ان��د توضیحاتی را 
مطرح نمی کند ت��ا تکلیف خودروهای عرضه 
شده مشخص شود.عدم شفاف سازی و تحویل 
قطره چکانی خودروه��ای وارداتی به مردم در 

حالی انجام می شود که بازار قیمت خودروهای 
وارداتی هر روز ملتهب تر شده و هرکس رقم های 
مختلف��ی را برای این خودروها که هنوز راهی 
بازار نش��ده اند اعلام می کند. جالب اینجاست 
برخی معتقدن��د تعلل دو خودروس��از بزرگ 
داخلی در تحویل خودروها دلیل التهاب بیشتر 
قیمت ها در بازار اس��ت تا شاید به برکت این 
موضوع مجوز های جدی��د واردات خودرو را از 
دولت بگیرند. در این رابطه وزارت صنعت باید 
شفاف س��ازی کند تا بازار خودرو رنگ آرامش 
به خود گرفته و متقاضیان با سرعت بیشتری 

خودروهای ثبت نامی را تحویل بگیرند.
اتمام حجت قالیباف � 

همین مشکلات و ابهامات در حوزه واردات 
خ��ودرو موجب ش��د که دی��روز محمدباقر 
قالیباف رییس مجلس ش��ورای اس��لامی به 
عملک��رد دولت و وزارت صمت تذکر دهد و 
در م��ورد وضعیت واردات و ترخیص خودرو 

اتمام حجت کند.
ریی��س مجل��س در صحن علن��ی تاکید 
کرد:»بانک مرکزی می گوید ارز مربوط به خودرو 
را در اختیار صمت گذاشته و اولویت بندی آن 
با صمت اس��ت. روشن و ش��فاف بگویم، این 
تخصی��ص ارز برای واردات خودرو براس��اس 
لایحه دولت و تصویب مجلس بوده اس��ت. در 
مجمع تش��خیص مصلحت نیز تصویب شده 
اس��ت. این تبدیل به قانون ش��ده است. قطعا 
جلسه دیگری دراین باره تکرار نمی کنیم، مگر 

برای پیگیری قانونی ب��رای واگذاری ارز برای 
واردات خودرو.«

صحبت های صریح قالیباف نشان می دهد 
ک��ه مجلس در م��ورد حوزه خ��ودرو با دولت 
شوخی ندارد. حوزه ای که چند ماه پیش موجب 
استیضاح و عزل فاطمی امین وزیر سابق صمت 
ش��د و با این اظهارات قالیباف به نظر می رسد 
ش��اید زنگ خطر برای علی آبادی نیز به صدا 

درآمده است.
البت��ه نمی توان منکرِ تاثی��ر نزدیک بودنِ 
انتخابات در نحوه صحبت مجلسی ها شد، اما به 
هر حال علی آبادی باید منتظر شنیدن انتقادات 
و تذکرات زیادی از س��وی نمایندگان مجلس 
باش��د،چراکه با توجه به وضعیت س��خنرانی 
علی آب��ادی در صح��ن علنی مجل��س نه تنها 
پاسخ درخوری به ابهامات و سوالات خودرویی 
داده نشد، بلکه به این ابهامات افزوده هم شد 
و علی آبادی بدون هیچ پاس��خی به س��والات 
نماین��دگان و صرفا با بیان کلیات و ش��عارها، 
آنها را قانع کرد؛ از جمله صحبت های تکراری 
و ش��عارگونه علی آب��ادی این بود که »صنعت 
خودروی کش��ور در آستانه تحولی نوین است 
و عاجزان��ه از نمایندگان مجل��س تقاضا دارم 
تا کمک کنند موانع از پیش پای ما برداش��ته 
شوند، چراکه ملت ما استحقاق این را دارند که 
بر خودرویی که در ش��أن  آنهاست سوار شوند 
و صنعتگ��ران ما به مراتب توانی بالاتر از آنچه 
که گفته می شود را دارند. باید صبور بود تا این 

برنامه ها به ثمر بنشیند.«
در مجموع به نظر می رسد در صورت عدم 
اصلاح رون��د واردات خ��ودرو و صرفا با تکیه 
ب��ر گفتاردرمانی، تجربه فاطم��ی امین برای 

علی آبادی نیز تکرار خواهد شد.
 � واردات کارکرده ها چه شد؟

در کنار تمام مباحث مطرح شده، ۲۸ تیرماه 
رییس مجلس شورای اس��لامی قانون الحاق 
موادی به قانون ساماندهی صنعت خودرو مربوط 
به واردات خودروهای کارکرده را برای اجرا ابلاغ 
ک��رد. رییس جمهوری نیز چند روز بعد یعنی 
در تاریخ دوم مردادماه، قانون الحاق موادی به 
قانون ساماندهی صنعت خودرو را جهت اجرای 
واردات خودروهای کارکرده با عمر حداکثر پنج 
سال را به وزارت صمت و وزارت کشور ابلاغ کرد. 
بعد ار حدود یک ماه نیز وزارت صمت آیین نامه 
پیش��نهادی درخص��وص واردات خودروهای 

کارکرده را به هیات وزیران ارسال کرد.
پس از گذش��ت چند هفت��ه و بی خبری از 
سرنوشت آیین نامه واردات خودروهای کارکرده، 
عباس علی آبادی وزی��ر صمت در آخرین روز 
مهرماه خبر از به تصویب رس��یدن آیین نامه 
واردات خودروهای دست دوم خارجی در هیات 
وزیران داد و تاکید کرد که »دفتر دولت باید به 
زودی این آیین نامه را ابلاغ کند تا مردم نیز به 

خواسته خود برسند.«
علی آب��ادی دیروز مج��دد در صحن علنی 
مجلس با تاکید بر صحبت های قبلی خود اعلام 
کرد که »آیین نامه واردات خودروهای کارکرده 
در دولت تصویب شده و به زودی ابلاغ می شود.« 
با وجود اینکه علی آبادی بر عبارت »به زودی« 
تاکید زیادی دارد و از مهرماه نیز اعلام می کند 
ک��ه آیین نامه مذکور »به زودی« ابلاغ خواهد 
شد، اما احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی گفت که »آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده مقدماتی داشت از جمله اینکه در مورد 
آیین نامه واردات نو اصلاحاتی انجام شود که این 
اصلاحی��ه در این هفته در هیات دولت مطرح 
شد. به تبع آن آیین نامه واردات کارکرده ها هم 
ط��ی روزها و هفته های آینده در دس��تور کار 

هیات دولت قرار خواهد گرفت.«
بنابراین با توجه به اظهارات خاندوزی، به نظر 
می رسد عبارت »به زودی« وزیر صمت به این 
زودی ها محقق نشود و به احتمال زیاد کار به 
روزهای پایانی سال و حتی سال آینده بکشد، 
چراک��ه وزیر صمت ۳ ماه اس��ت که می گوید 
آیین نامه واردات خودروهای کارکرده به زودی 
ابلاغ خواهد شد. با این حال وزیر اقتصاد تاکید 
دارد که این آیین نامه طی هفته های آینده در 

دستور کار هیات دولت قرار خواهد گرفت.

»جهان صنعت« بررسی می کند

جنگ خودرویی دولت و مجلس

کارگران ساختمانی به عنوان بزرگ ترین بخش از کارگران 
کشور در سال های اخیر با مشکلات عدیده ای مواجه بوده اند که 
از میان آنها می توان به حوادث شغلی و ناایمن بودن محیط کار 
و در عین حال مشکل  عدم تعیین تکلیف قوانین بیمه ای آنها در 
عین  عدم وجود امنیت شغلی برای این بخش از جامعه کارگری 
اشاره کرد. در این میان بحث »بهداشت حرفه ای« و »سلامت 
شغلی« کارگران ساختمانی، از مسائلی  است که کمتر مورد 
توجه قرار گرفته و فهم آن، ضرورت هایی در بحث ایمنی کار 

و بیمه و حقوق این کارگران را نمایان خواهد ساخت. 
عمر شغلی کارگر ساختمانی 15 � سال است

اکبر ش��وکت رییس کانون انجمن های صنفی کارگران 
ساختمانی در این رابطه به ایلنا توضیح داد: کارگران ساختمانی 
با مش��کل بالا بودن آمار نقص عض��و و مرگ به خاطر عدم 
ایمنی در محیط کار و سقوط مواجه هستند و نیمی از آمار 
حوادث شغلی ایران متعلق به آنان است. در عین حال یکی 
از مشکلات دیگر در میان کارگران ساختمانی، مساله ناشی 
از »بهداشت حرفه ای و شغلی« و »سلامت نیروی کار« است 
که علت تهدید این دو در محیط کار ساختمانی، تکیه ما بر 

شیوه کار سنتی در ساختمان سازی است. 
وی افزود: عدم اشراف شهرداری ها و وزارت راه و شهرسازی 
بر نحوه ساخت وساز در کشور و عدم استفاده از ظرفیت های 
موج��ود در بخش دولتی و خصوصی و حتی تش��کل های 
کارفرمایی و کارگری، موجب ش��ده ش��یوه کار ساختمانی 
در ایران همچنان مانند یک قرن گذش��ته باش��د. نحوه کار 
س��اختمانی ما به نسبت یکصد س��ال پیش تفاوت خاصی 
نکرده و شاید مواد به کار رفته در ساختمان اصلی ترین تغییر 
را داشتند، وگرنه ابزارهای غیراستانداردی مانند بیل، فرغون، 
کلنگ، بالابر دستی کوچک و... در گذشته دور نیز بوده و باعث 

وارد آمدن انواع فشارها بر بدن بوده است.
ش��وکت ادام��ه داد: حت��ی بالابرهای خ��اص تنها برای 
ساختمان های بسیار مرتفع استفاده می شود و تازه در ساخت 
ساختمان مرتفع نیز برای طبقات بسیار پایین مانند همکف، 
اول و دوم از بالابر برای جابه جایی کیس��ه های ۵۰ کیلویی 
گچ، ماسه، سیمان، خاک سنگ و. .. استفاده نمی شود. ضمن 
اینکه نحوه بلند کردن اجسام سخت در میان اغلب کارگران 
س��اختمانی اشتباه انجام می شود. این در حالی است که در 
قانون کار و تبصره های آن در زمینه بهداشت شغلی نیروی کار، 
مرتبط با مواد ۷۵ و ۸۳ این قانون و دستورالعمل یا آیین نامه 
»حمل بار با دست« که سقف بار قابل حمل برای کارگر را ۲۰ 
کیلوگرم عنوان می کند، اما کارگران ساختمانی در ایران مدام 

روزانه وزن های ۴۰ و ۵۰ کیلویی بلند می کنند. 
وی با اشاره به اینکه در آمریکا یک مطالعه جامع درباره 
ارگونومی و شیوه کار درست متناسب با سلامت بدن در کار 
س��اختمانی انجام شده که ما سال هاست پیشنهاد ترجمه و 
استفاده از آن را داده ایم، اظهار کرد: در دنیا اغلب شیوه های 
گذش��ته منس��وخ ش��ده و دیگر کارگر باری از روی زمین 

برنمی دارد و در کار ساختمانی اغلب جابه جایی ها روی یک 
سطح توسط لیفتراک انجام می شود. این در حالی است که 
بسیاری از کارگران ما در حوزه ساختمانی به دلیل برداشتن بار 
سنگین ۵۰ کیلویی آن هم به شیوه نادرست، دچار مشکلات 
کمر، گردن و پا هس��تند.  رییس کانون انجمن های صنفی 
کارگران ساختمانی با تاکید بر اینکه »عمر مفید اشتغال در 
بخش ساختمانی ایران برای کارگر ۱۵ سال است و بعد از این 
مدت کوتاه معمولا فرد از کار می افتد«، اظهار کرد: اصلی ترین 
علتی که امر ساخت ساختمان در ایران تخصصی نشده است، 
این است که هر فردی بدون تخصص در این زمینه تبدیل به 
بساز بفروش یا خرده انبوه ساز می شود. از آنجا که قوانین بیمه، 
مالیات، مزد و... در ایران همگی به نفع کارفرمای ساختمانی 
است و بسیاری موارد شاهد آن هستیم که تصمیم گیران گاه 
سیاسی در نهادهای مختلف برای قانونگذاری در این حوزه 
)خواه خودشان یا نزدیکان شان( در این بخش فعال هستند، لذا 

ورود همگان به این بخش بدون تخصص آزاد شده است. 
شوکت تصریح کرد: در جهان فقط شرکت های تخصصی 
ساختمان س��ازی وارد این حوزه می ش��وند، اما در ایران هر 
پزش��ک، وکیل، سیاستمدار و مدیر س��ابق یا حتی تاجر و 
کارفرم��ای عادی که ثروتی به هم زده ب��رای خود کارفرما 
می شود و بدون داشتن تخصص در حوزه های مختلف ورود 
کرده و باعث ضایع شدن حق کارگر و مردم می شود، زیرا نه 
بیمه و روابط کار ساختمانی را می فهمد و اجرا می کند و نه 
به شرایط تولید یک مسکن ارزان و با دوام احاطه دارد، لذا ما 
مدام مسکن گران قیمت بدون دوام تولید می کنیم که عمر 
مفید آن خانه ۲۰ سال است و در عین حال باعث می شویم 
که با کار در شرایط ناایمن، بدن کارگر نیز در خطر قرار گرفته 

و دچار تحلیل رفتن بدن یا حادثه شود. 
این فعال کارگری ادامه داد: مواردی از قبیل »بهداش��ت 
حرفه ای« و سلامت در محیط کار اگر در مشاغلی مثل کارگران 
ساختمانی رعایت نشود، مصداق مرگ خاموش است؛ یعنی 

درست است که فرد مانند سقوط از ساختمان یا فروریختن 
مصالح بر سرش دچار مرگ و نقص عضو نمی شود، اما به مرور 
در اثر فشار ناشی از بار روی بدن و فیزیک استخوان و اندام، یا 
استنشاق مواد به کار رفته در تولید، به مرور دچار بیماری شدید 
و مرگ زودرس می شود، اما از آنجا که برخی تصمیم گیران 
در این حوزه خود کارفرمای بخش ساختمانی هستند یا به 
مافیای ساخت وساز نزدیک اند، امکان تغییر و قانون گذاری در 
حوزه بهداشت شغلی کارگر ساختمانی مثل ماجرای بیمه و 

مزد آنان دشوار شده است. 
دبیر اجرایی خانه کارگر قم افزود: علاوه بر پرحادثه ترین 
شغل، زیان آورترین شغل نیز متعلق به کارگران ساختمانی 
اس��ت، زیرا علاوه بر مشکلاتی مثل دیسک شدید و آرتروز و 
فش��ار بر اندام و استخوان ها که خارج از وصف است و عملا 
کارگر ساختمانی را در سن ۵۰ سالگی زمینگیر می کند، کارگر 
ساختمانی همچنین گرد و غبار موادی را استنشاق و وارد ریه 
خود می کند که همگی سمی هستند. از آنجا که ما شرکت های 
بزرگ مسوولیت پذیر در حوزه کار ساختمانی نداریم که نسبت 
به امکانات حفاظتی و بهداشتی و ایمنی پاسخگو باشند، بدون 
ماسک فیلتردار مخصوص و بدون دستکش مخصوص کارگران 
ما اقدام به مواجهه با قیر، سیمان، آهک، خاک سنگ، گچ و... 

می کنند که غبار آن اغلب برای بدن مضر است. 
وی با بیان اینکه »وقتی منطق در کار ساختمانی نه بر محور 
کرامت انسان که بر پایه منطق سرمایه داری است، دیگر نه جان 
ساکنان مسکن اهمیت دارد و نه کارگری که آن را می سازد« 
تصری��ح کرد: امروزه بس��یاری از کارگران نقاش ما به خاطر 
استنشاق قیر بی کیفیتی که بدون ماسک حتی باکیفیت آن 
را نباید استنشاق کرد، در بخش ایزوگام دچار سرطان در پیری 
می شوند. هچنین کارگران نقاش ساختمانی نیز اغلب دچار 
بیماری پوستی و ریوی به خاطر رنگ ها و گچ ها می شوند. از 
سوی دیگر، خود سیمان، آهک، مواد اولیه خاک سنگ و... برای 
پوست و ریه بسیار مهلک است و فرد در تماس طولانی با این 

مواد به احتمال زیاد دچار بیماری شدید در میانسالی خواهد 
شد. این در حالی است که کارفرما موظف به آموزش و ایجاد 

امکانات برای رفع زیان آوری این مشاغل است. 
ش��وکت گفت: به همین دلیل است که معتقدیم مرگ 
خاموش ناش��ی از نبود بهداشت ش��غلی در کار ساختمانی 
از حوادث کار پرتکرار روزی س��ه مورد بیش��تر جان کارگر 

ساختمانی را در سنین بالا می گیرد.
 � فوتی هایی که در آمار حوادث نمی آید

یکی از خلأها در بخش آمار این اس��ت که اعدادی که از 
سوی مراکز متولی این امر منتشر می شود، عموما  با یکدیگر 
متفاوت اس��ت. هر نهادی به طور جزیره ای به مطالعه کمی 
پرداخته و داده های استخراج ش��ده خود را دارد بدون اینکه 
در مرکزی این آمارها تجمیع و راستی آزمایی شود. از دیگر 
مشکلاتی که در حوزه آمار مربوط به حوادث در کشور وجود 
دارد این است که فوت افراد حادثه دیده در بیمارستان جزو آمار 
حوادث نمی آید. به عنوان مثال اگر فردی در حادثه رانندگی 
آس��یب ببیند و در بیمارستان بستری شود و در ادامه فوت 
کند این فوت جزو آمار حوادث جاده ای لحاظ نمی شود. این 
موضوع برای حوادث کاری هم صادق اس��ت. به عنوان مثال 
فردی که در یک ساختمان دچار آسیب شود اگر پس از انتقال 
به بیمارستان فوت کند، علت فوت مثلا  ایست قلبی، ضربه 
مغزی و... عنوان می شود. حمید حاج اسماعیلی کارشناس حوزه 
کار درباره آمار فوت شدگان حوادث گفت: همان گونه که فرد 
آس��یب دیده در حوادث جاده ای پس از انتقال به بیمارستان 
و فوت او در آمار حوادث جان باختگان نمی آید برای حوادث 
کاری هم صدق می کند. به این ترتیب اگر فردی به بیمارستان 
منتقل شود و در آنجا فوت کند در آمار جان باختگان حوادث 
ثبت نمی شود در نتیجه در آمار هم محاسبه نمی شوند. حتی 
ممکن است برخی در کارگاه هایی جان بدهند که آن کارگاه 
شناسنامه ندارد. وی گفت: هنگام حادثه اگر کارفرما مقصر 
نباشد معمولا  خدمات بیمه ای از خانواده ها حمایت می کند، اما 
برای رسیدگی و کار کارشناسی درخصوص اتفاق ها و حوادث 
معمولا  بازرسان وزارت کار ورود می کنند. بازرسی کارشناسان 
در این راستاست که آیا اتفاق ناشی از عدم تامین استانداردها 
از سوی کارفرما بوده یا سهل انگاری کارگر یا حادثه ای بوده 
که براساس یک اتفاق رویداد داده است، اما به هر روی بخش 
زیادی از اتفاقات ناشی از ضعف و سهل انگاری است که صاحبان 
کارگاه به دلیل عدم تامین ایمنی و بهداشت برای نیروهای 

کارشان، زمینه آن را به وجود آورده اند.
حاج اسماعیلی در پایان تاکید کرد: استخراج آمار نیازمند 
تامین زیرس��اخت های لازم برای واقعیت سنجی و به دست 
آوردن اطلاعات دقیق است. در حوزه وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی یکی از مسائل مهم راه اندازی سامانه جامعه اطلاعات 
بازار کار است که هنوز در مرحله ابتدایی قرار دارد؛ ضمن اینکه 
نظارت و بازرسی های سنتی کارساز نبوده و باید با تجهیزات 

نوین به رصد بازار کار و کارگری پرداخت.

غفلت دولت از »سلامت شغلی« 
گزارش 2
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نقدینگی، عامل بقای واحدهای تولیدی
فلزات آنلای�ن- یک فعال قطعات ریختگ��ی آلومینیومی گفت: کمبود 
نقدینگ��ی یکی از چالش هایی اس��ت که اکثر تولیدکنن��دگان با آن مواجه 
بوده اند و محدود به صنعت خاصی نمی شود؛ در این شرایط صنعتگران برای 
رفع مش��کلات خود یا باید اقدام به اخذ وام کرده یا به صورت اعتباری مواد 
اولیه مورد نیاز را تامین کنند که همین مساله رواج خرید و فروش اعتباری 

محصولات را در پی داشته است.
صادق رحمتی بیان کرد: در حال حاضر کمبود نقدینگی یکی از مهم ترین 
مشکلاتی است که فعالان صنعت ریخته گری با آن مواجه هستند. ما برای 
رفع این معضل، برای اخذ وام و تسهیلات اقدام کردیم، اما به دلیل برخی از 

مشکلات اداری، موفق نشدیم.
رحمتی درخصوص شرایط بازار مصرف، ابراز کرد: در گذشته گردو شکن 
آلومینیومی از چین وارد می شد، اما اکنون این محصول با قیمت مناسب و 
کیفیت بالا، توسط چند کارگاه ریخته گری در کشور تولید می شود و دیگر 
مشتریان تمایلی به خرید محصولات خارجی ندارند، لذا بازار مصرف داخلی از 
شرایط خوبی برخوردار است. علاوه بر واردات، فعالیت کارگاه های غیرمجاز نیز 
ممکن است تاثیر منفی بر شرایط بازار مصرف داشته باشد. با توجه به رقابت 
تنگاتنگی که بین تولیدکنندگان وجود دارد، تنها واحدهایی موفق به حفظ 
سهم خود از بازار مصرف خواهند شد که راهبردهایی مانند تولید محصولات 
باکیفیت، حفظ قیمت رقابتی، متنوع سازی سبد محصولات و ارائه خدمات 

کیفی به مشتریان را اتخاذ کرده باشند.
او خاطرنشان کرد: در حال حاضر رقابت میان تولیدکنندگان بسیار تنگاتنگ 
بوده و زمینه حضور سرمایه گذاران بیشتر در این صنعت، تنها با هدف تولید 
محصولات جدید و خاص توجیه پذیر اس��ت. با در نظر گرفتن هزینه خرید 
ماشین آلات، اجاره بهای کارگاه، سرمایه در گردش و... فعالیت در این عرصه 
توجیه پذیر نیست و تنها تولیدکنندگانی قادر به ادامه مسیر خواهند بود که 

سال های زیادی در صنعت ریخته گری فعالیت داشته اند.

 پیشرفت احداث خط دوم انتقال آب خلیج فارس
 به ۱9 درصد رسید

ایرنا- سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی اعلام کرد: میزان 
پیشرفت فیزیکی خط دوم پروژه انتقال آب خلیج فارس با راهبری ایمیدرو، 

به ۱۹ درصد رسید.
عملیات خط دوم انتقال آب خلیج فارس از سال جاری آغاز شده و میزان 
اشتغالزایی آن ۴ هزار نفر است. ارزش سرمایه گذاری در این خط ۸۷۲ میلیون 
یورو )ارزی( و ۱۰۲ هزار میلیارد تومان )ریالی( برآورد شده است. استان های 

هرمزگان، کرمان و یزد در مسیر این خط از پروژه انتقال آب قرار دارند.
شرکت تامین و انتقال آب خلیج فارس با سهامداری شرکت هایی همچون 

ملی مس و چادرملو مجری این پروژه است.

 ایران ارتباط موثر با مراکز علمی و اکتشافی
 دنیا را ندارد

»جهان صنعت«-  هادی محمددوست رییس مهندسی اکتشاف شرکت 
ملی صنایع مس ایران با اش��اره به چالش های اکتشاف گفت: بسیاری از 
ابزارهای حوزه اکتشاف در ایران وجود ندارد. استفاده از تصاویر ماهواره ای 
باکیفیت یا سنسورهای تصویربرداری هوابرد  هایپراسپکترال با دقت مکانی 
بالا که در شناسایی کانی ها و دگرسانی ها کاربرد دارد، با چالش هایی در 
ایران همراه اس��ت. همچنین در ژئوفیزیک هوابرد از اس��تانداردهای روز 
دنیا فاصله داریم. کش��ور اس��ترالیا در حدود ۴۰ میلیون کیلومتر خطی 
برداشت ژئوفیزیک هوابرد انجام داده که از این میزان، حدود ۵/۱۸ میلیون 
کیلومتر خطی فقط طی یک دهه گذش��ته انجام شده است، اما در ایران 
مجموع برداشت های ژئوفیزیک هوابرد گزارش شده از سال ۱۳۵۳ کمتر 

از ۲ میلیون کیلومتر خطی است.
وی به دیگر مش��کلات اکتش��اف اش��اره کرد و گفت: عدم ورود برخی از 
تکنولوژی های نوین نیز موضوع مهمی است که متاسفانه به دلیل تحریم ها، 
امکان استفاده از آنها میسر نیست. یکی دیگر از مشکلات کشور، خودتحریمی 
اس��ت که به عنوان مثال، می توان به مقوله کاس��تی ها و تغییرات مکرر در 
حوزه قوانین  و دستورالعمل های معدنی و همچنین عدم تعامل مناسب میان 

ارگان های متولی صدور مجوزهای معدنی با فعالان این حوزه اشاره کرد.
رییس مهندس��ی اکتشاف ش��رکت ملی صنایع مس ایران یکی دیگر از 
چالش های اکتشاف را در حوزه مراکز آزمایشگاهی و آنالیز نمونه های معدنی 
دانست و افزود: امکانات موجود در کشور تکافوی نیاز روزافزون تقاضای انجام 

آنالیزهای مختلف ژئوشیمیایی و معدنی را نمی دهد.
محمددوست با بیان اینکه ارتباط موثر و تعامل دوجانبه با مراکز علمی و 
اکتشافی دنیا در ایران بسیار ضعیف است،  عنوان کرد: کشورهایی مانند کانادا، 
ایالات متحده، اس��ترالیا،  اتحادیه اروپا و چین به عنوان کشورهای پیشرو در 
حوزه معدن و اکتشاف، سال ها در زمینه مدل سازی کانسارها و ارائه الگوهای 
استاندارد اکتشافی، مطالعه و فعالیت داشته اند و مراکز تحقیقاتی مجهزی را 
راه اندازی و به پیشرفت های زیادی دست پیدا کرده اند و همچنین به سمت 
اکتش��اف کانسارهای پنهان رفته اند. استفاده از هوش مصنوعی برای تلفیق 
اطلاعات و مدل سازی داده ها به تدریج در حال به دست آوردن جایگاه خود 
در جهان است که در ایران نیز برخی از کارها در این زمینه آغاز شده، اما باید 

بیشتر به آن پرداخته شود.
وی عن��وان کرد: س��رمایه گذاری در بخش اکتش��اف در ایران در حد 
اس��تانداردهای جهانی نیس��ت. در این حوزه بس��یار عقب هستیم، زیرا 
در گذش��ته برخی از مدیران اعتقاد به صرف هزینه برای بخش اکتش��اف 
نداش��تند و به آن به عنوان یک س��رمایه گذار س��ودآور نگاه نمی کردند، 
چراکه در ابتدای اکتش��اف سرمایه گذاری قابل توجهی نیاز است و نسبت 
به صنایع دیگر، بازگش��ت سرمایه در حوزه اکتشاف و معدنکاری زمان بر 
اس��ت. خوش��بختانه اخیرا دیدگاه ها تغییر کرده و به این بخش اهمیت 
بیش��تری داده شده که این امر موجب رش��د قابل توجه شناسایی ذخایر 

معدنی در سال های اخیر شده است.

گروه معدن- با وجود اینکه در قانون، 
محل مصرف حقوق دولتی مشخص شده 
و دولت اجازه ندارد این هزینه را به غیر از 
موارد مشخص هزینه کند، اما مبالغ زیادی 
از این پول صرف هزینه های مدنظر نشده و 
به هدر می رود. به این دلیل که معدن جزو 
انفال و متعلق به مردم است درنتیجه بخشی 
از درآمد های دولت باید به عنوان این حق به 
عموم مردم برگردد. حقوق دولتی مطابق با 
نص صریح قانون معادن بر مبنای محاسبه 
درآمدی مشخص شده از معدندار گرفته و 
به بخش های مختلف تقسیم می شود. به 
طور مثال در قانون معادن آمده ۱۵ درصد از 
این درآمد ها باید برای توسعه زیرساخت های 
بخش، شهرستان و روستای همان محلی که 
معدن در آن واقع شده تخصیص داده شود. 
مساله این است که از ۱۰۰  در صد حقوق 
دولتی که از معادن دریافت و به خزانه کشور 
واریز می ش��ود، حدود ۵ درصد در بخش 

معدن هزینه می شود!
در قانون تاکید ش��ده اولویت با همان 
بخش، شهرس��تان و روس��تایی است که 
معدن در آن واقع ش��ده است؛ موضوعی 
که ارزشمند است، چراکه عموما معدن در 
مناطق کمتر توسعه یافته واقع شده و اگر این 
حق و حقوق به درستی اختصاص پیدا کند 
و به شکلی صرف بهبود و توسعه آن مناطق 
شود، مسلما شاهد شرایط بهتری به لحاظ 
توسعه ای در کشور خواهیم بود و توسعه 
متوازن تحقق پیدا می کند، اما مساله این 
است که حقوق دولتی در خیلی از مواقع 
زیادتر از آن چیزی است که باید از معدندار 
گرفته شود، چراکه قاعده ای که باید برای 
هر معدن درصد مشخص خودش را داشته 
باشد، رعایت نمی شود. در برخی موارد نیز 
کمتر گرفته می شود که ظلم به برخی و 
ارفاق به برخی دیگر است و هزینه ها جای 
دیگر صورت می گیرد. به هر حال مس��اله 
در عرصه مصرف حقوق دولتی اس��ت. به 
عبارتی میزان تخصیص حقوق دولتی که از 
معادن دریافت می شده و براساس قانون باید 
تخصیص پیدا کند، چیزی حدود ۲ درصد 
است. اگر بحث استان ها را هم به آن اضافه 
کنیم، طبق آمار به حدود ۵ درصد می رسد. 
یعنی چیزی حدود ۹۵ درصد درآمد های 

حقوق دولتی که از معادن دریافت شده، در 
بخش معدن هزینه نشده است. به عبارتی 
دولت اینها را به عن��وان درآمد دیده و در 
جای دیگری هزینه کرده است. در صورتی 
که در بند پ ماده ۴۳ قانون برنامه ششم 
به صراحت گفته ش��ده که این مبالغ باید 
در حساب مجزا در خزانه نگهداری شود، 
این منابع صددر صد تخصیص یافته تلقی 
می شوند و هزینه کرد آنها در جای دیگر، 
تخلف است. اما مساله اینجاست که سازمان 
مدیریت و برنامه وبودجه این گونه به مساله 
نگاه نمی کند و مجلس شورای اسلامی هم 
به آن نمی پردازد و این موضوع را از دولت 
می پذیرد. این در حالی اس��ت که اگر این 
تخصیص ها درست اتفاق می افتاد، اکنون 
این همه حرف از اکتشاف نمی زدیم، چراکه 
اکتشاف سهم قابل توجهی از درآمده ها را 
ب��ه خود اختصاص می داد و به یک جایی 
می رسید یا در بحث زیرساخت ها این همه 
مشکل نداشتیم. متاسفانه دولت و همچنین 
وزارت صمت که باید حامی معدن کشور 
باشد، بدون توجه به این موضوع نماینده 
گرفتن مالیات و پر کردن خزانه هستند و 
هر روز این درصد را تغییر می دهند که بر 
خلاف قانون معادن کشور است. تا جایی 
که در س��نوات گذش��ته نه تعداد معادن 
بیشتر شده است و نه افزایش قیمتی را در 
محصولات معدنی داشتیم اما هر روز درصد 
حقوق دولتی بیشتر شده است. موضوعی که 

به ضرر توسعه معدنکاری است.
اهمیت تامین زیرساخت ها � 

رییس انجم��ن مس ای��ران در مورد 
عدم بازگش��ت منابع حاص��ل از دریافت 
حقوق دولتی از معدن��کاران برای تامین 
زیرساخت های معادن گفت: از وقتی تمامی 
درآمد نفتی، وارد کشور نمی شود و فقط ۵۰ 
درص��د از آن به بانک مرکزی برمی گردد، 
کشورها نفت را ارزان تر می خرند و دولت 
ای��ران هم، هزینه گزافی برای انتقال پول 
پرداخت می کند، اما از آنجا که با هزینه های 
زیادی کشور را اداره می کنند، برای جبران 
مجبور هستند مالیات ها را سنگین و دست 
در سایر هزینه ها مثل حقوق دولتی کنند.

بهرام شکوری در ادامه افزود: متاسفانه 
علی رغ��م اینکه در قان��ون، محل مصرف 

حقوق دولتی مشخص شده و دولت اجازه 
ندارد این هزینه را به غیر از موارد مربوط به 
معدن خرج کند، مبالغ زیادی از این پول 
خرج هزینه های جاری کشور شده و صرف 
هزینه معادن نمی ش��ود و هر روز حقوق 
دولت��ی را اضافه می کند که این برخلاف 
قانون اس��ت. او گفت: در قانون وضع شده، 
تفکیک حقوق دولتی به نحوی است که 
۶۵ درصد برای توسعه بخش معدن، ۱۵ 
درصد برای بودجه استان هایی که معدنی 
است و باید خرج رفاه مردمی شود که در 
کن��ار این معادن زندگی می کنند و طبق 
قانون باید آنها را به جای معارض به مدافع 
معدن تبدی��ل کند،۱۲درصد برای منابع 
طبیعی و برای بازسازی معادن، ۵ درصد 
برای صندوق بیمه فعالیت های معدنی که 
بتوانند تسهیلات بیشتری را برای فعالان 
معدنی و صنایع معدنی قائل شوند و ۳درصد 
برای نظام مهندسی معدن که بتواند نظارت 
خوبی روی معادن داشته باشد که از معادن 
و فعالان معدنی پولی گرفته نشود.  رییس 
انجمن مس در ادام��ه عنوان کرد: درصد 
حقوق دولتی معادن را فقط باید در زمان 
صدور پروانه بهره برداری تعیین کرد؛ این 
در حالی است که پیشنهاد ارتقای نرم افزار 
به دولت داده ش��ده، اما متاسفانه اجرایی 

نکرده اند. به گفته شکوری، قانون معادن 
به این ش��کل اس��ت که هر ۳ سال یکبار 
باید بازنگری کلی کنند و این تغییر درصد 
باید بر مبنای طرح استخراج جدیدی باشد 
که توسط بهره بردار ارائه می شود. این فعال 
حوزه معدن و صنایع معدنی در ادامه گفت: 
دولت باید برای هر معدن، بنا به تغییراتی 
که در آن ایجاد شده درصد حقوق دولتی 
تغیی��ر کند؛ برای مثال اگر به فرض، عیار 
معدن بیشتر یا کمتر شده باشد یا از معدن 
روباز به معدن زیرزمینی تغییر یافته باشد، 
یا نسبت باطله به ماده معدنی تغییر یافته 
باشد، یا محرومیت آن منطقه از بین رفته 
باشد یا آن منطقه محروم شده باشد یا هر 
دلیل دیگری که باعث ایجاد تغییر ش��ده 
باش��د، منجر به تغیی��ر در حقوق دولتی 
معادن تعیین شده از سوی دولت می شود. 
رییس انجمن مس ای��ران با ابراز گلایه از 
عملکرد دستگاه های دولتی افزود: دولت 
و وزارت صمت که باید حامی معدن کشور 
باشند، بدون توجه به این موضوع متاسفانه 
نماین��ده گرفتن مالیات و پر  کردن خزانه 
دولت شده  اند و هر روز این درصد را تغییر 
می دهند که بر خلاف قانون معادن کشور 
است. به گفته شکوری، در سنوات گذشته 
نه تعداد معادن بیشتری در مدار آمده است 

و نه افزایش قیمتی در محصولات معدنی 
داشته ایم و گاهی حتی کاهش هم داشته ایم؛ 
ولی هر روز درصد حقوق دولتی را متاسفانه 
بیشتر می کنند و این مساله هم کمر معادن 

را خواهد شکست.
انباشت س�رمایه مولد؛ نیازی  � 

فراتر از توان بخش معدن
رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
ات��اق بازرگانی ایران با انتقاد از راهکار های 
موجود برای تولید سرمایه در بخش معدن 
گفت: سیاس��ت موجود در بخش معدن، 

کمکی به انباشت سرمایه مولد نمی کند.
س��جاد غرقی با اشاره به اینکه حقوق 
دولتی طبق پیش بینی قانونگذار، ماهیت 
درآمدی برای دولت ن��دارد، افزود: بخش 
معدن تشنه سرمایه گذاری است و شیب 
سرمایه گذاری در بخش معدن به دو دلیل 
منفی است: اول نگاهی که عمده مجموعه 
حاکمیت به بخش معدن دارد و آن، فقط 
نگاه درآمدی اس��ت، دوم نگاهی که آن را 
به عنوان حلقه ارزش آفرین نمی بیند و به 
عنوان یک پیش نی��از از حلقه های بعدی 
می بیند و این موجب می ش��ود که امکان 
قیمت گ��ذاری رقابت��ی را از بخش معدن 
می گیرد. رییس کمیسیون معدن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی ایران گفت: از طرف 

دیگر سیاست های توسعه متوازن به جای 
اینکه در حلقه های مختلف زنجیره ارزش 
باش��د، مبتنی بر یک یا دو حلقه است و 
این باعث می ش��ود به طور مشخص مثلا 
در صنعت آهن و فولاد شرکت های بزرگ 
معدنی ما حجم عمده سرمایه گذاری شان 
به سمت تکمیل زنجیره است، یعنی معادن 
بزرگ ما فولادساز شدند. وی افزود: اگر این 
س��رمایه گذاری، عمده اش در اکتشافات 
لحاظ می شد، اگر در توسعه معادن در واقع 
هم��ان چیزی که می گوییم معدن کاری 
فراسرزمینی، به عنوان ماموریت اصلی شان 
محسوب می شد، شاید امروز از لحاظ معدنی 
مزیت هایی داشتیم که به توسعه زنجیره مان 
به واسطه شرکت های معدنی منجر می شد. 
رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانی ایران در ادامه گفت: سرمایه گذاری 
در بخش معدن منفی است، هم به واسطه 
نگاهی که به بخش معدن وجود دارد بابت 
اینکه بتوانیم از آن درآمد بیشتری حاصل 
کنیم و مالیات بیشتری ببندیم و حقوق 
دولتی بیشتری اخذ کنیم و هم به واسطه 
سیاست هایی که معدن را اولویت نمی بیند 
و حلقه های بعدی را اولویت قرار می دهد و 
به این واسطه ما مواجه با انباشت سرمایه 
مولد در بخش معدن نیستیم. غرقی افزود: 
سرمایه گذاری های حاکمیتی هم  به واسطه 
اینکه این منابع برنمی گردد و طبق قانون 
باید در بخش معدن سرمایه گذاری شود، 
س��رمایه گذاری های زیرساختی از جمله 
اکتشاف هم نمی ش��ود و معادن در واقع 
پیش نیاز حلقه های بعدی لحاظ می شوند 
و ارزش آفرینی آن دیده نمی ش��ود. به این 
ترتی��ب موضع فرودس��تی در حکمرانی 
پی��دا می کند ی��ا ذیل بازرگان��ی یا ذیل 
صنایع ساخت محور دیده می شود. به ویژه 
محدودیت های صادراتی موجب می شود 
همواره بخش معدن از لحاظ سرمایه گذاری 
دچار خونریزی شود یعنی یا به حلقه های 
دیگر می رود یا اینکه برای تامین هزینه های 
عمومی به دس��ت حاکمیت می افتد. وی 
گفت: انباشت سرمایه مولد یکی از مهم ترین 
اتفاقاتی است که در بخش معدن باید بیفتد و 
سیاست ها و رویکرد های موجود هیچ کمکی 

به تحقق این موضوع نمی کند.

سنگ اندازی دولت در اجرای قانون معادن 

 وزارت صمت مامور وصول درآمد برای خزانه!

تصمی�ت ملی ١٠١٠١٣٣٧٠٧٢ و ش�ره ثبت ٨٩٣٢٢ آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص شاسی ساز ایران به شناسه   ٣٠/٠٧/١٤٠٢ مورخ  مدیره  هیئت  صورتجلسه  استناد  به به   ٣٢٥٧٢٤٨٨٦٥ ملی  ش�ره  به  کرانی  کامبیز  آقای  شد  اتخاذ  به ذیل   ١٠١٠٢٥٧١٩٦٤ ملی  شناسه  به  دیزل  بهمن  شرکت  از  به �ایندگی  اروجلو  تاریخ ٢٩/٠٧/١٤٠٤ آقای رضا  تا  شناسه سمت رئیس هیئت مدیره  به  یدک  مزدا  از شرکت  �ایندگی  به  ملی ٠٠٥١٢٩٦٨٦١  تاریخ ش�ره  تا  مدیره  هیئت  رئیس  نایب  سمت  به   ١٠١٠٠٨٦٤٣٣٣ به ملی   ٠٠٧٠٤٥٣١٢٨ ملی  ش�ره  به  هاشمی  محسن  آقای  با مهرشرکت معتبر می باشد و مکاتبات و مدیره همراه با مهر شرکت و در غیاب مدیرعامل با امضای دو نفر از قراردادها و عقود اسلامی با امضای مدیرعامل و یکی از اعضای هیات کلیه اوراق و اسناد تعهدآور شرکت از قبیل چک ها، سفته ها، بروات، عضو هیئت مدیره و مدیرعامل تا تاریخ ٢٩/٠٧/١٤٠٤ انتخاب گردیدند. �ایندگی از شرکت بهمن موتور به شناسه ملی ١٠١٠٢٣٨٤٦٥٢ به سمت ٢٩/٠٧/١٤٠٤  گونه هیئت مدیره با استفاده از اختیارات حاصله از ماده ٣٩ اساسنامه شرکت اوراق عادی و اداری با امضای مدیرعامل و مهر شرکت معتبر می باشد. اعضاء هیئت مدیره همراه  هر  اقامه  �ود.  تعیین  ذیل  بشرح  را  مدیرعامل  اختیارات   شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران (١٦٣١٧٠٩)سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبتاجرائی و تعقیب عملیات اجرائی . به، تقاضای توقیف اشخاص و اموال از دادگاه ،درخواست صدور برگ دفاع از دعوای ثالث، اقدام به دعوای متقابل و دفاع از آن تأمین مدعی تعیین مصدق و کارشناس، دعوی خسارت، دعوی جلب شخص ثالث و نسبت به سند طرف و استرداد سند تعیین وکیل برای دادرسی و غیره اختیارات مراجعه به امر دادرسی از حق پژوهش فرجام، ادعای جعل دعوی و دفاع از هر گونه دعوی اعم از حقوقی و کیفری با داش� �ام حدود 

ش�رهخاص به ش�ره ثبت ٣٦٤١٣٠ و شناسه ملی ١٠٣٢٠١٥١٨٧٢آگهی تغییرات شرکت خدمات بیمه ای توسعه اعت�د مهر سهامی  مجوز  و   ٣١/٠٣/١٤٠٢ مورخ  مدیره  هیأت  صورتجلسه  استناد  به  به ش�ره ملی ٥١٥٩٦٣١٤٩٦ آسیا تصمی�ت ذیل اتخاذ شد : شرکت گروه بهمن سهامی عام به شناسه ملی  ٢١٠٠١٦ - ١٤٠٢ مورخ ١٧/٠٤/١٤٠٢ مدیریت امور �ایندگان و کارگزاران بیمه   آقای محمد غیاثی  به �ایندگی  ش�ره به سمت رئیس هیأت مدیره تا تاریخ ٢٨/٠٣/١٤٠٤ شرکت کیا مهستان سهامی ١٠١٠٠٢٣١٤٠٢  به  اسمی  ندا  خانم  �ایندگی  به   ١٠١٠٣١٣٨٧٦٨ ملی  شناسه  به  ادارات همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات هیأت مدیره به شرح ذیل به مدیره همراه با مهر شرکت و سایر نامه ها و اوراق عادی با امضای مدیر عامل و در غیاب مدیر عامل با امضای رئیس هیأت مدیره و یکی از اعضای هیأت غیره با امضای مدیر عامل و یکی از اعضای هیأت مدیره همراه با مهر شرکت اوراق و اسناد تعهدآور شرکت از قبیل چک، سفته، قراردادها و عقود اسلامی و مدیر عامل و عضو هیأت مدیره تا تاریخ ٢٨/٠٣/١٤٠٤ انتخاب گردیدند. کلیه به �ایندگی خانم مژگان اکبری ماسوله به ش�ره ملی ٠٠٧١٦٠٦١٠٦ به سمت شرکت سرمایه گذاری پویا همگام سهامی عام به شناسه ملی ١٠١٠٢٦٩٩٨٧٤ ملی ٠٠٨٠٣٧٥٨٠٤ به سمت نایب رئیس هیأت مدیره تا تاریخ ٢٨/٠٣/١٤٠٤ عام  کلیه  برابر اشخاص و  : �ایندگی شرکت در  تفویض گردید  شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران (١٦٣١٧١١)سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت چه در ادارات و دوایر ثبت اسناد. صدور برگ اجرایی و تعقیب عملیات اجرایی و اخذ محکوم به چه در دادگاه و و اموال از دادگاه های اعطای مهلت برای پرداخت مطالبات شرکت درخواست اقدام به دعوای متقابل و دفاع از آن تأمین مدعی به تقاضای توقیف اشخاص باشد دعوای خسارت استرداد، دعوای جلب شخص ثالث و دفاع از دعوای ثالث و کارشناس، اقرارخواه در ماهیت دعوا و خواه به امری که کاملاً قاطع دعوا دادرس و غیره با یا بدون حق و توکیل و وکیل در توکیل ولو کراراً تعیین مصدق از کلیه حقوق و اجرای کلیه تکالیف ناشیه از قانون داوری تعیین وکیل برای طرف و استرداد سند تعیین داور با یا بدون اختیار صلح و بطور کل استفاده حق پژوهش، فرجام مصالحه، تعیین وکیل، سازش ادعای جعل نسبت به سند از آن اعم از حقوقی و کیفری با داش� �ام اختیارات راجع به امر دادرسی از تجارتی - اقامه هرگونه دعوا و دفاع از هرگونه دعوا یا تسلیم به دعوا یا انصراف اصل و بهره و متفرعات - تعهد، ظهرنویسی، قبولی، پرداخت و واخواست اوراق دولتی و مؤسسات خصوصی - دریافت مطالبات شرکت و پرداخت دیون آن از مدیر عامل 

به به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ٢٩/٠٧/١٤٠٢ ملی ١٠١٠١٣٣٧٠٧٢ و ش�ره ثبت ٨٩٣٢٢ آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص شاسی ساز ایران به شناسه   ١٠١٠٠٨٦٤٣٣٣ ملی  شناسه  به  یدک  مزدا  شرکت  شد  اتخاذ  ذیل  بهمن سمت عضو اصلی هیئت مدیره تا تاریخ ٢٩/٠٧/١٤٠٤ بهمن موتور به شناسه ملی تصمی�ت   ٢٩/٠٧/١٤٠٤ تاریخ  تا  مدیره  هیئت  اصلی  به سمت عضو  شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران (١٦٣١٧١٠)سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت ٢٩/٠٧/١٤٠٤ انتخاب گردیدند دیزل به شناسه ملی ١٠١٠٢٥٧١٩٦٤ به سمت عضو اصلی هیئت مدیره تا تاریخ ١٠١٠٢٣٨٤٦٥٢ 

تا تاریخ ٣٠/٠٨/١٤٠٤ شرکت مدیریت توسعه توسعه ملی سهامی عام به شناسه ملی ١٠١٠١٣٣٩٥٩٠ به سمت ٣٠/٠٨/١٤٠٢ تصمی�ت ذیل اتخاذ شد : شرکت سرمایه گذاری گروه  به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ١٠١٠٢٥٥٨٥٢٤ملی سهامی عام به ش�ره ثبت ٢١٤٤٥٢ و شناسه ملی آگهی تغییرات شرکت بین الملل ساخت�ن و صنعت  به شناسه ملی ١٠١٠٣٥٤٤٣٨٤ به سمت عضو هیأت مدیره  پویا سهامی خاص  تاریخ ٣٠/٠٨/١٤٠٤ شرکت توسعه کشت و نگاه  تا   شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران (١٦٢٨٤٤٨)سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبتسمت عضو هیأت مدیره تا تاریخ ٣٠/٠٨/١٤٠٤ انتخاب گردیدند. الملل تجارت ملی سهامی خاص به شناسه ملی ١٠١٠٣٣٤٣٤٤٠ به سمت عضو هیأت مدیره تا تاریخ ٣٠/٠٨/١٤٠٤ شرکت توسعه بین توسعه صنایع سی�ن سهامی عام به شناسه ملی ١٠١٠٢٥٩٣٤٥٤ به عضو هیأت مدیره تا تاریخ ٣٠/٠٨/١٤٠٤ شرکت سرمایه گذاری و صنعت ملی سهامی خاص به شناسه ملی ١٠٧٠٠٠٣٦٢٠٥ به سمت عضو هیأت مدیره 

به شناسه ملی بیمه آسیا تصمی�ت ذیل اتخاذ شد : ترازنامه و صورتهای مالی منتهی به سال ش�ره ٢١٢٥٩٤ - ١٤٠٢ مورخ ١٨/٠٤/١٤٠٢ مدیریت امور �ایندگان و کارگزاران به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی سالیانه مورخ ٢٨/٠٣/١٤٠٢ و مجوز خاص به ش�ره ثبت ٣٦٤١٣٠ و شناسه ملی ١٠٣٢٠١٥١٨٧٢ آگهی تغییرات شرکت خدمات بیمه ای توسعه اعت�د مهر سهامی  بهمن سهامی عام  به تصویب رسید. شرکت گروه  به ش�ره ملی ٥١٥٩٦٣١٤٩٦ مالی ١٤٠١  آقای محمد غیاثی  به �ایندگی  مژگان به سمت عضو هیأت مدیره تا تاریخ ٢٨/٠٣/١٤٠٤ شرکت سرمایه گذاری پویا ١٠١٠٠٢٣١٤٠٢  خانم  �ایندگی  به  ملی ١٠١٠٢٦٩٩٨٧٤  شناسه  به  عام  سهامی  جهان �ایندگی خانم ندا اسمی به ش�ره ملی ٠٠٨٠٣٧٥٨٠٤ به سمت عضو هیأت ٢٨/٠٣/١٤٠٤ شرکت کیا مهستان سهامی عام به شناسه ملی ١٠١٠٣١٣٨٧٦٨ به اکبری ماسوله به ش�ره ملی ٠٠٧١٦٠٦١٠٦ به سمت عضو هیأت مدیره تا تاریخ همگام  کثیرالانتشار  روزنامه  گردیدند.  انتخاب   ٢٨/٠٣/١٤٠٤ تاریخ  تا  حسابرسی صنعت جهت نشر آگهی های شرکت تعیین گردید. مؤسسه حسابرسی رازدار مدیره  مؤسسه  و  اصلی  بازرس  عنوان  به   ١٠١٠٠١٢٩٠٨٦ ملی  شناسه  شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران (١٦٣١٧١٢)سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت سال مالی انتخاب گردیدند. آزمودگان به شناسه ملی ١٠١٠٠٢٥٢٣٣٩ به عنوان بازرس علی البدل تا پایان به 

سرمایه ٠٨/٠٨/١٤٠٢ و مجوز ش�ره ١٤٠٦٨٠/١٢٢مورخ ٢٤/٨/١٤٠٢سازمان به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ایرانیان به شناسه ملی ١٠١٠٢٧٧٣١١٨ و به ش�ره ثبت ٢٣٦٣٨٨ آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص مدیریت سرمایه گذاری گنجینه  شرکت  شد  اتخاذ  ذیل  تصمی�ت  بهادار  اوراق  و  به شناسه گذاری بهمن به شناسه ملی ١٠١٠٢٣٤١٥٣٥ و به سمت عضو اصلی بورس  دادوستداریا  تاریخ ٠٨/٠٨/١٤٠٤ شرکت  تا  تاریخ هیئت مدیره  تا  مدیره  هیئت  اصلی  عضو  سمت  به   ١٠١٠٢٤٦٦٥٥٤ تا هیئت مدیره تا تاریخ ٠٨/٠٨/١٤٠٤ شرکت سرمایه گذاری آوین به انرژی آریا دانا به شناسه ملی ١٠١٠٢٦١٧٤١٠ به سمت عضو اصلی سمت عضو اصلی هیئت مدیره تا تاریخ ٠٨/٠٨/١٤٠٤ شرکت گروه ٠٨/٠٨/١٤٠٤ شرکت اعتبار آفرین به شناسه ملی ١٠١٠٢٥٦١٠٩٨ به ملی  اصلی هیئت مدیره  به سمت عضو  شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران (١٦٣٣٠٥٠)سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت تاریخ ٠٨/٠٨/١٤٠٤انتخاب گردیدند شناسه ملی ١٠١٠٢٦٨٥٢٤٩ 

ذیل ملی ١٠١٠٢٨٣٣٩٥٢ و به ش�ره ثبت ٢٤٢٦٩٠ آگهی تغییرات شرکت سهامی عام ایران دوچرخ به شناسه  تصمی�ت   ١٤/٠٩/١٤٠٢ مورخ  مدیره  هیئت  استناد صورتجلسه  �ایندگی به  به   ٤٣٢٣٣٦٨٠٣٨ ملی  کد  با  خضری  حسین  آقای  شد  ملی اتخاذ  شناسه  به  ایران  صنایع  قطعات  ساخت  و  طراحی  شرکت  از مدیره تا تاریخ ٠٧/٠٣/١٤٠٣ اختیارات هیئت مدیره به شرح ذیل به مدیر بهمن به شناسه ملی ١٠١٠٠٢٣١٤٠٢ به سمت مدیرعامل و عضو هیأت آقای آرمان موسوی با کد ملی ٠٠٤٠٧٨٧١٦٨ به �ایندگی از شرکت گروه ملی ١٠١٠٣١٣٨٧٦٨ به سمت عضو هیات مدیره تا تاریخ ٠٧/٠٣/١٤٠٣ ٠٠٦٨٨٦٦٥٠١ به �ایندگی از شرکت سرمایه گذاری کیامهستان به شناسه مدیره تا تاریخ ٠٧/٠٣/١٤٠٣ آقای امیر عباس زهتاب هاشمی با کد ملی شرکت بهمن موتور به شناسه ملی ١٠١٠٢٣٨٤٦٥٢ به سمت عضو هیأت تاریخ ٠٧/٠٣/١٤٠٣ آقای اکبرحقی با کد ملی ٢٧٢٠٨٧٤٥٤١به �ایندگی از دیزل به شناسه ملی ١٠١٠٢٥٧١٩٦٤ به سمت نائب رئیس هیأت مدیره تا مهدی ساعت چی با کد ملی ٤١٣٠٦٩٠١٢٤به �ایندگی از شرکت بهمن ١٠٨٦١٤٣٣٦٤٥ به سمت رئیس هیأت مدیره تا تاریخ ٠٧/٠٣/١٤٠٣ آقای از  دفاع  و  جزائی  و  حقوقی  دعوی  هرگونه  اقامه  گردید:  تفویض  بنام شرکت، عامل  و  از طرف شرکت  اقامه شده،  و جزائی  قضات چه حقوقی در هریک از مراجع اختصاصی یا عمومی در جهت استیفای و بنام شرکت در مقابل هر دعوی اقامه شده علیه شرکت چه جزائی و حقوق واقعی یا متصور و .. شرکت و سهامدارانش و نیز دفاع از شرکت در هریک از دادگاههای اختصاصی یا عمومی در جهت استیفای یکایک هر دعوی حقوقی  انتظامی،  مقامات  با  مراجعه  و  حضور  حق  با  و  مذکور  و حاوی شرط داوری یا توافقنامه داوری جداگانه و ارجاع دعوی به داوری و تکذیب اسناد و اعلام جعل و تعیین جاعل و با حق امضاء قراردادهای واخواهی و اعاده دادرسی، استرداد اسناد و دادخواست و دعوی و انکار جمله حضور در جلسات، اعلام اراده و نظر، درخواست پژوهش، فرجام، تحقیق و استیفای کلیه اختیارات مورد نیاز در دادرسی از آغاز تا ا�ام از حقوق  داور  قطعی  و  نهائی  حکم  اجرای  و  منتخب  داور  گزینش  تعیین  شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران (١٦٣٤٦٨٩)سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت معتبر است . باشد و مکاتبات و اوراق عادی و اداری با امضای مدیرعامل و مهر شرکت با امضای دو نفر از اعضای هیأت مدیره به همراه مهر شرکت معتبر می یکی از اعضای هیأت مدیره همراه با مهر شرکت و در غیاب مدیر عامل سفته ها، بروات، قراردادها و عقود اسلامی با امضای متفق مدیر عامل و قبیل آنچه گذشت . کلیه اوراق و اسناد تعهد آور شرکت از قبیل چک ها، تأمین ضرر و زیان ناشی از جرائم و اخذ محکوم به امور مشابه دیگر از و جلب ثالث و دعوی متقابل و دفاع در مقابل آنها و تأمین خواسته و انتخاب و عزل وکیل و �اینده با حق توکیل مکرر و اقرار در ماهیت دعوی متهم و قبول اموال بدهکار در جلسات مزایده در مقابل طلب شرکت، بدهکار و .. و کارشناس و اموال بدهکار و درخواست توقیف مظنون و ضرر و زیان و صدور دستور لازم الاجرا (اجرائیه) و تعقیب آنها و معرفی درخواست تخلیه و خلع ید و رفع تصرف عدوانی و مزاحمت، درخواست و 
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محدودیت های ترافیکی  محور هراز اعلام شد

»جهان صنعت«- محدودیت ترافیکی پایان هفته دوم دی  در پنج  محور 
پر تردد کشور اعلام شد.

تردد موتورسیکلت از ساعت ۱۲ ظهر امروز چهارشنبه تا ساعت ۶ روز شنبه 
۱۶ دی از محورهای کرج-چالوس، هراز، فیروزکوه و محور تهران-سمنان-مشهد 
و بالعکس ممنوع است و تردد موتورسیکلت های انتظامی و امدادی برای انجام 

ماموریت های ضروری در مسیر مجاز جریان ترافیک منعی ندارد.
تردد انواع وسایل نقلیه در صورت پرحجم بودن ترافیک در این  محور ساعت 
۱۲ تا ۲۴ امروز چهارشنبه ۱۳ دی ماه از مرزن آباد به سمت کرج و تهران ممنوع 
است و در صورت اعلام ماموران پلیس راه در محل، تردد انواع وسایل نقلیه از 
ساعت ۱۵ تا ۲۴ همین روز ابتدای تونل کندوان به سمت مرزن آباد به صورت 
یک طرفه خواهد بود. تردد انواع وسایل نقلیه در صورت پرحجم بودن ترافیک در  
محور چالوس از ساعت ۱۲ تا ۲۴ روز جمعه ۱۵ دی ماه از آزادراه تهران-شمال 
به سمت مرزن آباد ممنوع بوده و در صورت اعلام ماموران پلیس راه در محل، 
تردد انواع وسایل نقلیه از ساعت ۱۵ تا ۲۴ همان روز از مرزن آباد به سمت کرج 

و تهران به صورت یک طرفه خواهد بود.
از س��اعت ۱۲ تا ۲۴ امروز چهارش��نبه ۱۳ دی  و از ساعت ۶ تا ۲۴ روزهای 
پنجشنبه و جمعه تردد تمامی کامیون ها و کامیونت ها به استثنای حاملان مواد 
سوختی و فاسد شدنی از  محور هراز ممنوع است. البته از ساعت ۱۴ تا ۲۲ روز 
جمعه ۱۵ دی  در صورت سنگین بودن بار ترافیکی از شمال به جنوب،  محور 

هراز به صورت مقطعی یک طرفه خواهد شد.

معاون وزیر راه و شهرسازی:
 تجمیع پلاک ها، راهکار کاهش بناهای لرزان

 در بافت های فرسوده شهری است

»جهان صنعت«- معاون وزیر راه و شهرسازی بر تجمیع پلاک های فرسوده 
برای کاهش بناهای لرزان در بافت های فرسوده تاکید کرد و گفت: باتوجه به 
اینکه میدان کار در دست بخش خصوصی و مالکیت از آن مردم است، راهبرد 

ما مردمی سازی با تدوین بسته تشویقی موثر و رفع موانع کار است.
محمد آیینی اظهار کرد: ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار واحد مسکن ناپایدار در محلات 
هدف بازآفرینی شهری شناسایی شده و ما چاره ای نداریم جز اینکه به نوسازی 

بناهای فرسوده در محلات هدف بازآفرینی شهری سرعت ببخشیم.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با اشاره به زلزله بم و مقایسه آن با 
زلزله در سه استان ترکیه گفت: زلزله اخیر در ترکیه  از نظر بزرگی و سطح وقوع 
حادثه از زلزله شهر بم بسیار بیشتر بود، اما آمار تلفات آن به تلخی حادثه شهر بم 
نبود. واقعیت این است که اگر ترکیه برنامه های مقاوم سازی و نوسازی واحد های 
فرسوده خود را به درستی اجرا نمی کرد شاهد فاجعه مرگبار در این کشور بودیم . 
آیینی با بیان اینکه تجمیع پلاک های فرسوده به عنوان جهاد اصلی در حوزه 
بازآفرینی شهری به شمار می آید، گفت: تسهیلگران و حلقه های میانی باید بتوانند 
با ابتکار و خلاقیت، ساکنان بناهای فرسوده را متقاعد کنند که بزرگ ترین تصمیم 
زندگی خود را بگیرند و از بناهای لرزان و ناپایدار خارج شوند و زمینه مشارکت 

آنان را با سازندگان، سرمایه گذاران و توسعه گران فراهم کنند.
او با یادآوری اینکه دولت و ش��هرداری ها در حوزه بازآفرینی شهری نقش 
تسهیلگری و حمایتی دارند، گفت: با توجه به اینکه میدان کار در دست بخش 
خصوصی و مالکیت از آن مردم است، راهبرد ما مردمی سازی با تدوین بسته 

تشویقی موثر و رفع موانع کار است.
آیینی با اشاره به اینکه اجرای بسته های تشویقی نقش مهمی در نوسازی 
بافت های فرسوده دارد، بیان  کرد: در شهرهایی که بسته های تشویقی را اجرایی 

کردند، رشد نزدیک به ۳۰۰ درصدی صدور پروانه ها را شاهد هستیم.
او با بیان اینکه آگاهی بخش��ی و اطلاع رس��انی به مردم در حوزه بازآفرینی 
شهری بسیار مهم است، افزود: شتاب بخشی و جهش در نوسازی بناهای ناپایدار 
زمانی اتفاق می افتد که مردم از حق و حقوق خود، نسبت به نوسازی ملک شان 
آگاهی کامل پیدا کنند. معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: این امر می تواند 
با کمک رسانه های دیداری و شنیداری، گروه های جهادی، اعضای بسیج، دفاتر 

تسهیلگری در سطح محلات و معتمدین محله انجام شود.

اداره راه و حمل ونقل دوبی اعلام کرد
استفاده دو میلیون مسافر در شب سال نو از وسایل 

حمل ونقل عمومی

عرب نیوز- اداره راه و حمل ونقل دوبی اعلام کرد که بیش از دو میلیون 
مسافر در شب سال نو از وسایل حمل ونقل عمومی استفاده کردند.

اداره راه و حمل ونقل دوبی گزارش کرد که در مجموع دو میلیون و ۲۸۸ هزار 
و ۶۳۱ مسافر در شب سال نو میلادی )۳۱ دسامبر ۲۰۲۳( از وسایل حمل ونقل 
عمومی مختلف استفاده کردند. براساس این گزارش، خطوط قرمز و سبز مترو 
دوبی به ۹۷۴ هزار و ۴۱۶ مسافر خدمات رسانی و تراموا دوبی ۵۶ هزار و ۲۰۸ 
مسافر را جابه جا کرده است. همچنین اتوبوس های عمومی ۴۰۱ هزار و ۵۱۰ 
مسافر را به مقصد رساندند و وسایل حمل ونقل دریایی ۹۷ هزار و ۲۶۱ مسافر 
را جابه جا کردند. خودروهای الکترونیکی به ۱۶۷ هزار و ۵۱ سوار خدمت رسانی 
کردند و وسایل نقلیه حمل ونقل مشترک توسط ۱۳۱۶ نفر استفاده شده است. 

۵۹۰ هزار و ۸۶۹ مسافر نیز از تاکسی استفاده کردند.
این اداره تایید کرد به کمک برنامه یکپارچه که به خوبی با نهادهای مربوطه 
در دوبی هماهنگ شده است، سفری آرام و ایمن برای مسافران به مقصد و از 

مکان های جشن سال نو به محل اقامت فراهم شد.

خبر

گروه مسکن- طرح نهضت ملی مسکن که 
با هدف ساخت چهار میلیون واحد مسکونی طی 
۴ سال به عنوان بزرگ ترین طرح عمرانی مسکن 
در کشور به شمار می رود، با چالش های مختلفی 

از جمله کمبود منابع مالی روبه رو است.
با توجه به حجم بالای پروژه مسکنی دولت، 
تامین منابع مالی کافی برای اجرای این طرح به 
چالش��ی بزرگ تبدیل شده است. در این راستا 
تخصی��ص به موقع منابع مالی به طرح نهضت 
ملی مس��کن، از اهمیت بالایی برخوردار است. 
همچنین شفافیت در تامین مالی طرح نهضت 
ملی مس��کن، از ضروریات اجرای این طرح به 

شمار می رود.
پرداخت تسهیلات بابت ودیعه مسکن نیز که 
بخشی از قانون جهش تولید مسکن محسوب 
می شود در گزارش قبلی بانک مرکزی یعنی تا 
پایان آبان امسال حدود ۲۱/۶ هزار میلیارد تومان 

عنوان شده بود.
به رغم جریمه بانک های متخلف در زمینه 
پرداخت تسهیلات مسکن ملی همچنان جای 
۵ بانک در لیست پرداخت تسهیلات به اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن )درمجموع خودمالک و 
غیرخودمالک( خالی است. طبق گزارش اکوایران، 
تعداد بانک های مشارکت کننده در نهضت مسکن 
ملی در آذر امس��ال افزایش یافته، اما در میزان 
تسهیلات پرداخت شده تغییر اساسی ایجاد نشده 
است. علی رغم جریمه بانک های متخلف در زمینه 
پرداخت تسهیلات مسکن ملی همچنان جای 
۵ بانک در لیست پرداخت تسهیلات به اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن )درمجموع خودمالک 

و غیرخودمالک( خالی است.
آخرین گزارش بانک مرکزی در آذر امسال از 
عملکرد ضعیف بانک ها در پرداخت وام به اجرای 
قانون جهش تولید مسکن و نهضت ملی مسکن 

حکایت دارد.
براساس قانون بودجه کشور و ماده ۴ قانون 
جهش تولید مسکن، بانک ها و موسسات اعتباری 
غیربانکی مکلفند حداقل ۲۰ درصد  از تسهیلات 
پرداختی نظام بانکی در هر سال را با نرخ سود 
مصوب ش��ورای پول و اعتبار به بخش مسکن 
اختص��اص دهند، به صورتی که در س��ال اول 
اجرای قانون )سال ۱۴۰۰( از حداقل ۳۶۰ همت 
تسهیلات برای واحد های موضوع این قانون کمتر 
نباشد و برای سال های آینده نیز حداقل منابع 
تس��هیلاتی مذکور با افزایش درصد فوق الذکر 

مطابق با نرخ تورم سالانه افزایش یابد.
رشد ضعیف پرداخت وام مسکن ملی  � 

در آذر
آخرین گزارش بانک مرکزی نشان می دهد 
شبکه بانکی کش��ور تا پایان آذر امسال معادل 
۱۴۷/۵ همت را به جهش تولید مسکن اختصاص 
داده ان��د که نس��بت به پایان آب��ان )که حدود 
۱۳۹/۶ همت بوده( معادل ۵/۶ درصد افزایش 
داش��ته، این میزان رشد در مقایسه با رشد ماه 
قبل )۱۱/۵ درصد( تقریبا نصف ش��ده و نشان 
از عملکرد بسیار ضعیف بانک ها در این زمینه 
دارد. میزان تس��هیلات پرداخت ش��ده حتی از 
میزان هدفگذاری شده در سال اول اجرای قانون 

نیز فاصله زیادی دارد.
به گزارش »جهان صنعت« به نقل از اکو ایران، 

بانک ها مکلف بودند در یک ساله ابتدایی اجرای 
طرح نهضت ملی مس��کن طی بازه ش��هریور 
۱۴۰۰ تا ش��هریور ۱۴۰۱ معادل ۳۶۰ همت و 
در دومین سال اجرای این طرح طی بازه زمانی 
ش��هریور ۱۴۰۱ تا شهریور ۱۴۰۲ معادل ۴۸۵ 

هزار میلیارد تومان وام پرداخت کنند.
با این حساب میزان تعهد پرداخت تسهیلات 
از سوی شبکه بانکی طی دو ساله ابتدایی اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن در مجموع معادل ۸۴۵ 
همت بوده، اما آمار ها نشان می دهد با گذشت 
س��ه ماه از دو س��اله ابتدایی این طرح، بانک ها 
تنه��ا ۱۷/۵ درصد از میزان هدفگذاری ش��ده 

محقق شده است.
بی میلی بانک ها در پرداخت این نوع تسهیلات 
تا جایی پی��ش رفته که ریی��س هیات عامل 
صندوق ملی مس��کن ماه گذش��ته از جریمه 
سنگین بانک های متخلف خبر داده، اما آمار های 
آذر نش��ان می دهد این جریمه کارساز نبوده و 
عملکرد بانک ها در پرداخت تس��هیلات نه تنها 
بهبود نیافته، بلکه نسبت به ماه قبل ضعیف تر 

هم شده است.
تناقض آماری در بانک مرکزی � 

از ۱۴۷/۵ ه��زار میلیارد تومان تس��هیلات 
پرداخت ش��ده به قانون جهش تولید مس��کن 
تا پایان آذر امس��ال، ح��دود ۴۶/۱ همت آن به 
مشارکت نهضت ملی مسکن )غیرخودمالکی( و 
۳۵/۷ هزار میلیارد تومان آن نیز به نهضت ملی 
مسکن از کانال خود مالکی مربوط است. این ارقام 
مربوط به بخش شهری بوده است. به این ترتیب 
در مجموع بانک های کش��ور در بخش مسکن 
شهری ۸۱/۸ هزار میلیارد تومان پرداخت کرده اند 
که حدود ۲/۷ برابر تسهیلات پرداخت شده در 
بخش روستایی است. شبکه بانکی تا پایان آذر 
ماه امسال معادل ۲۹/۶ همت را به مسکن بخش 

روستایی اختصاص داده است.
پرداخت تسهیلات بابت ودیعه مسکن نیز که 
بخشی از قانون جهش تولید مسکن محسوب 

می شود در گزارش قبلی بانک مرکزی یعنی تا 
پایان آبان ماه امسال حدود ۲۱/۶ هزار میلیارد 
تومان عنوان شده بود، اما در گزارش اخیر این 
نهاد تا پایان آذر ماه معادل ۲۰ همت تسهیلات 
یعنی کمتر از قبل برای آن به ثبت رس��یده و 
از آنجای��ی که داده ها تجمعی اس��ت علت این 
کاهش قابل تامل اس��ت. به نظر می رس��د در 
گزارش پیشین بانک مرکزی دچار بیش برآوردی 

شده است.
براساس این گزارش تا پایان آذر امسال حدود 
۱۶ هزار میلیارد تومان نیز به حوادث غیرمترقبه 

مربوط به مسکن پرداخت شده است.
غیبت پنج بانک در اجرای طرح نهضت  � 

ملی مسکن
طرح نهضت ملی مسکن مشتمل بر دو بخش 
است؛ خودمالک و غیرخودمالک. گزارش بانک 
مرکزی نشان می دهد تا پایان آذر امسال تنها ۷ 
بانک مس��کن، توسعه صادرات ایران، صنعت و 
معدن، تجارت، ملت، سپه و ملی به طور مستقیم 
)غیرخودمالک( در طرح نهضت ملی مس��کن 
شرکت کرده اند و معادل ۴۶ هزار و ۱۱۰ میلیارد 
تومان تسهیلات پرداخته اند. این در حالی است 
که ۲۰ بانک دیگر که عمدتا خصوصی هستند 
هیچ گونه مش��ارکتی را در بخش نهضت ملی 
مسکن )غیرخودمالک( نداشته اند. غیرخودمالک 
به آن دس��ته از تس��هیلات گفته می شود که 

وام گیرندگان در آن مالک زمین نیستند.
بخش دیگری از طرح نهضت ملی مسکن نیز 
به شیوه ساخت خود مالکی است، یعنی متقاضیان 
خود دارای زمین هس��تند و برای س��اخت آن 
تسهیلات دریافت می کنند؛ متقاضیان در این 
زمینه تا پایان آذر ماه امسال از سوی ۱۹ بانک 
معادل ۳۵ هزار و ۶۹۵ میلیارد تومان تسهیلات 

دریافت کرده اند.
مقایس��ه های آم��اری در ۹ ماهه نخس��ت 
امسال نشان می دهد بیشترین وام در دو بخش 
خود مالک��ی و غیرخود مالک��ی از س��وی بانک 

تخصصی مس��کن پرداخت شده است. این در 
حالی است که در مجموع در طرح نهضت ملی 
مسکن )خودمالک و غیرخودمالک( همچنان پنج 

بانک هیچ گونه تسهیلاتی پرداخت نکرده اند.
در آذر امس��ال از تع��داد بانک هایی که در 
طرح نهضت ملی مسکن هیچ گونه مشارکتی 
نداش��ته اند ۳ بانک کاسته شده و تعداد آنها به 

پنج بانک رسیده است.
این در حالی اس��ت که رییس هیات عامل 
صندوق ملی مسکن اواخر مهر از جریمه ۷۰ هزار 
میلیارد تومانی بانک هایی که تسهیلات مسکن 
پرداخت نکرده اند خبر داد. رقمی که تقریبا معادل 
مجموع تسهیلاتی است که کل بانک ها به طرح 
نهضت ملی مسکن از ابتدای اجرای این قانون 

اختصاص داده اند.
وعده مسکنی رییسی در گرو تسهیلات  � 

بانکی
به تازگی مشاور وزیر راه و شهرسازی در امور 
نهضت ملی مسکن گفت: بانک ها امروز در حال 
زدوبند تجاری هستند و واحدهای مسکونی که 
در دس��ت دارند را با بالاترین قیمت ممکن به 

فروش می رسانند.
حس��ن تیزمغز مشاور وزیر راه و شهرسازی 
در ام��ور نهض��ت ملی مس��کن ب��ا تاکید بر 
اینکه عدم وام دهی بانک در راس��تای قانون 
جه��ش تولید موجب بر زمی��ن ماندن وعده 
انتخابات��ی رییس جمه��وری خواهد ش��د  و 
اگ��ر بانک ها در راس��تای قانون جهش تولید 
مسکن تس��هیلات اعطا نکنند موجب زمین 
ماندن وعده رییس جمهوری می شود، به مهر 
گفت: هیات دولت طی جلساتی که با حضور 
رییس جمه��وری برگزاری ک��رد، موظف به 
پرداخت تسهیلات مسکن در راستای قانون 
جهش تولید مسکن هستند. البته بانک های 
که در این مس��یر ک��م کاری کنند قطعا ۲۰ 
درصد جریمه می ش��وند و بانک مرکزی باید 

پیگیری جریان وام دهی باشد.

مش��اور وزیر راه و شهرسازی در امور نهضت 
ملی مس��کن در ادامه تاکید کرد: البته بانک ها 
امروز با بخش خصوصی در حال رقابت هستند. 
بانک ها اقداماتی در راستای ساخت وساز مسکن 
به بخ��ش خصوصی نمی کنند که این موضوع 
هم اکنون یکی از مشکلات اساسی کشور است. 
بانک ها باید به عنوان بازوی دولت در راس��تای 

قانون جهش تولید مسکن حرکت کنند.
او ادامه داد: واحدهای مسکونی که هم اکنون 
در دست بانک هاست با قیمت های سرسام آور 
به فروش می رسد که این موضوع نشان دهنده 
تجارت بانک ها اس��ت. البته بانک ها در راستای 
صاحبان حساب متعهد هس��تند و موظف به 

فعالیت در این جهت هستند.
تیزمغز تصریح کرد: برخی از بانک ها مجوز 
ص��ادرات نف��ت دارند که می توانن��د از همین 
مابه التفاوت سود وام خود را جایگزین کنند که 
متاس��فانه در این خصوص نیز اقدامات اساسی 

نشده است.
این مسوول درخصوص واحدهای مسکونی 
که در دس��ت بانک هاست، گفت: بر این اساس 
بانک ها باید این واحدهای مس��کونی را به بازار 
مس��کن برای برقراری تعادل عرضه کنند، اما 
بانک ها در حال زد و بند تجاری هستند و این 
واحدهای مسکونی را با بالاترین قیمت در بازار 

به فروش می رسانند. 
امروزه قیمت تمام شده مسکن در واحدهای 
نهضت ملی حدود ۱۰ میلی��ون تومان برآورد 
ش��ده که ب��ا قیمت زمین ح��دود ۲۵ میلیون 
تومان می ت��وان قیمت گذاری کرد؛ البته بدون 

محاسبه سود.
مشاور وزیر راه و شهرسازی در امور نهضت ملی 
مسکن در پایان خاطرنشان کرد: انتظار می رود 
مش��کلات موجود در حال حاضر رفع ش��ود و 
بانک ها با اعطای تسهیلات منابع مالی مورد نیاز 
مسیر ساخت وساز ۴ میلیون واحد مسکونی که 

وعده رییس جمهوری است را هموار کنند.

آخرین وضعیت تامین مالی طرح مسکنی دولت بررسی شد

»نهضت ملی مسکن« معطل تسهیلات بانکی

نماینده مجلس تاکید کرد
ضرورت نهادینه سازی اجرای مبحث ۱9 مقررات ملی ساختمان

ساختمان آنلاین- نماینده مجلس با تاکید 
بر اینکه رعایت مبحث نوزدهم مقررات ملی 
ساختمان نقش مهمی در بهینه سازی مصرف 
انرژی دارد گفت: وزارت راه و شهرسازی و بنیاد 
مس��کن انقلاب اس��لامی باید در این زمینه 

اقدامات لازم را انجام دهند.
رمضانعلی سنگدوینی با اشاره به لزوم رعایت 
مبحث نوزدهم مقررات ملی س��اختمان، به 
موضوع بهینه س��ازی مصرف سوخت اشاره و 
بیان کرد که در حال حاضر در فصل زمستان، 
کشور ما جزو کشورهای پرمصرف انرژی، به 
ویژه از لحاظ مصرف گاز محس��وب می شود. 

طبق آمارها، ما حدود ۹۰۰ میلیارد مترمکعب گاز را تولید و فرآوری و وارد شبکه سراسری می کنیم، اما حدود ۷۵۰ 
میلیون مترمکعب از این مقدار را بخش تجاری و خانگی کشور مصرف می کند.

سنگدوینی اظهار کرد یکی از اهداف مطرح شده در موضوع هدفمندی یارانه ها در دولت های نهم و دهم، بهینه سازی 
مصرف سوخت بوده و این مهم در بخش خانگی بسیار حائزاهمیت است. وی تاکید کرد رعایت مبحث نوزدهم مقررات 
ملی ساختمان که شامل استانداردهای ساخت وساز مسکن از بعد بهینه سازی مصرف انرژی است، از جمله قوانین مهمی 

است که در صرفه جویی انرژی تاثیرگذار است.
او تاکید کرد کرد حدود ۲۰ الی ۲۲ میلیون خانوار مصرف کننده گاز طبیعی در کشور وجود دارد که اکثریت از 
بخاری گازی به عنوان سیستم گرمایشی استفاده می کنند، اما نکته جالب توجه این است که این بخاری های گازی 

استاندارد نیستند و درصد بازدهی آنها بین ۲۰ تا ۲۵ درصد است.
او ادامه داد: رعایت مبحث نوزدهم مقررات ملی ساختمان و استفاده از واحدهای استاندارد در ساخت وساز مسکن، 
می تواند به کاهش مصرف سوخت و بهبود کارایی انرژی در ساختمان ها منجر شود و این امر به طور مستقیم منجر به 

کاهش هزینه های سوخت و صرفه جویی در مصرف انرژی خانگی می شود.
سنگدوینی تاکید کرد وزارت راه و شهرسازی و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی مسوولیت اصلی در اجرای مبحث نوزدهم 
مقررات ملی س��اختمان را دارند. این دو نهاد باید اس��تانداردهای لازم را تعیین کنند و اقدامات لازم را برای ترویج و 

اجرای این استانداردها انجام دهند.
او افزود: آموزش و آگاهی بخشی به مخاطبان، به ویژه مهندسان، معماران و سازندگان، درخصوص اهمیت رعایت 

استانداردهای ساختمانی و بهینه سازی مصرف انرژی نیز بسیار ضروری است.
نماینده مجلس خاطرنشان کرد: به طور کلی، رعایت مبحث نوزدهم مقررات ملی ساختمان و بهینه سازی مصرف 
انرژی در ساختمان ها می تواند به کاهش مصرف سوخت، صرفه جویی در هزینه های انرژی و افزایش راحتی و کیفیت 

زندگی بهره برداران ساختمانی منجر شود.

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی خبر داد
تصویب ساخت مراکز لجستیک در سه استان

»جهان صنعت«- معاون حمل ونقل وزیر 
راه و شهرسازی از تصویب مکان های ساخت مراکز 
لجستیک در استان های خراسان رضوی، فارس 

)جهرم( و یزد )اردکان( خبر داد.
ش��هریار افندی زاده معاون حمل ونقل وزیر 
راه و شهرسازی و دبیر ستاد مراکز لجستیک کشور  
گفت: در دوازدهمین جلسه ستاد مراکز لجستیک 
کشور، با حضور اعضای این ستاد و مقامات استانی 
استان های خراسان رضوی، اصفهان، فارس و یزد 
مکان های پیشنهادی احداث مراکز لجستیک 
مش��هد، جهرم و اردکان تایید و گام های موثر و 
عملیاتی برای تسریع در راه اندازی مرکز لجستیک 

اصفهان تعریف شد. دبیر ستاد مراکز لجستیک کشور گزارش جلسه ستاد را با تاکید بر اهمیت مراکز لجستیک به عنوان 
محرک های توسعه و ترانزیت کشور تشریح کرد و گفت: این نشست با مرور اقدامات اجرایی احداث مرکز لجستیک اصفهان 
جهت پیشبرد هرچه سریع تر این مرکز و تایید مکان های پیشنهادی مراکز لجستیک مشهد، اردکان و جهرم، با حضور اعضای 
ستاد و مقامات استانی برگزار شد. معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: در این جلسه، مکان یابی دهکده لجستیک 
مشهد که از سال ۱۳۹۸ مطرح شد و چندین سال متوقف مانده  بود با پیگیری مستمر وزارت راه و شهرسازی در دولت سیزدهم 
با همکاری استانداری خراسان رضوی به نتیجه رسید. در این راستا، براساس مطالعات نیاز به حدود ۲۵۰ هکتار زمین برای 
احداث این مرکز مشخص شد و مکان ایستگاه راه آهن شهید مطهری که یکی از ایستگاه های مهم تبادلی محور شمال-جنوب 
و شرق به غرب ریلی کشور است، با امکان الحاق ۱۰۵ هکتار از اراضی مجاور که استانداری خراسان رضوی فرصت آن را فراهم 

خواهد کرد به عنوان نقطه بهینه برای ایجاد دهکده لجستیک استان تایید شد.
افندی زاده افزود: طبق گزارش ارائه شده از سوی استانداری اصفهان در جلسه، مراحل تعیین و تایید سرمایه گذار، صدور 
موافقتنامه اصولی و اخذ استعلامات از مراجع استانی برای ایجاد دهکده لجستیک اصفهان در حال انجام است و فرآیند تخصیص 
زمین و اخذ مجوزهای ساخت وساز در دستور کار قرار دارد. امیدواریم با حمایت انجام شده از سوی ستاد مراکز لجستیک در 
سطح ملی و همکاری مرکز ملی پایش مطالعات و بهبود محیط کسب و کار وزارت امور اقتصادی و دارایی در راستای صدور 

مجوزهای لازم، مراحل اجرایی به سرعت پیگیری شوند.
در ادامه، معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی افزود: به منظور اجرای سند آمایش مراکز لجستیک کشور، موقعیت جغرافیایی 
پهنه جهرم به عنوان یکی از مراکز مورد تایید این سند مورد بررسی قرار گرفت. براساس گزارش مشاور شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران، منطقه ویژه اقتصادی جهرم واقع در جاده شیراز-جهرم، حدود ۳۰ کیلومتری جهرم، به عنوان مکان بهینه تصویب 
قرار گرفت. در پایان، سه گزینه منتخب برای مرکز لجستیک اردکان توسط مشاور معرفی و با استفاده از روش ارزیابی کمی 
و کیفی و تحلیل اقتصادی انجام شده، گزینه منتخب معرفی شده از سوی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای که همجوار 
با خط آهن و در فاصله ۱/۵ کیلومتری از جاده اصلی است تصویب و مقرر شد مساحت ۵۰ هکتار با تایید شورای برنامه ریزی 

استان برای شروع عملیات فاز اول احداث در دستورکار قرار گیرد.

انعكاسنمایه
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تحلیل بازار -  در حالی که بازار سرمایه روزهای خوبی را 
پشت سر نمی گذارد، موضوع افزایش حقوق دولتی و مالیات به 
نااطمینانی آینده بازار دامن زده، در حالی که برخی نمایندگان 

مجلس از بسته حمایتی دولت از بورس خبر می دهند. 
یکی از مهم ترین سوال هایی که بسیاری از سرمایه گذاران 
این روزها از خود می پرسند درباره نقشه راه اقتصادی سال 
۱۴۰۳ اس��ت که می توان بودج��ه را آیینه تمام نمای آن 
دانس��ت. در حال حاضر سیاستگذار باید در لایحه بودجه 
در مورد دو موضوع در اقتصاد کش��ور تصمیم گیری کند؛ 
اول��ی ارز ترجیحی و بعدی بنزین که هر دو چالش بزرگ 

کشور شده است.
دولت باید هرچه سریع تر در مورد آن تصمیم گیری کرده و 
اثرات این تصمیمات همه ابعاد اقتصاد به خصوص بازار سرمایه 
را تعیین کند، از همین رو شاید در فصل های بعد تغییرات 

جدی در بازار داشته باشیم. 
محمد حسن آصفری نماینده مجلس در گفت وگو با بازار با 
اشاره به اینکه در لایحه بودجه دولت نسبت به بودجه رویکرد 
حمایتی دارد، گفت: در صورتی که سیاست های پیش بینی شده 
در بودجه به درستی اجرا شود بازار سرمایه حمایت خواهد 
شد و در این مسیر می تواند رشد کند، اما در مقطع کنونی 
عملکرد نمادها تحت تاثیر رفتار حقوقی های بازار قرار گرفته 

و اجازه رشد به بورس نمی دهند.
او با تاکید بر اینکه در حال حاضر سیاست دولت کنترل 
تورم اس��ت به همی��ن دلیل باید مان��ع از ورود پول های 
سرگردان جامعه به بازارهای سوداگری شود، افزود: وقتی 
بورس به عنوان بازاری که می تواند نقدینگی س��رگردان 
جامع��ه را ب��ه بخش های مولد اقتصاد ج��ذب کند حتما 
باید از آن حمایت ش��ود تا علاوه بر اینکه به تولید کمک 
ش��ود مانع از انحراف نقدینگی به بخش های سوداگری و 

کالایی شود.

به یک آزمون دیگر در فرآیند بودجه ریزی و بودجه نویسی 
رسیدیم مرثیه دلار ۲۸۵۰۰ و حتی دلار ۳۹ هزار تومانی که 
به نرخ نیما معروف است دیگر آنقدر تکراری و قدیمی شده 

که اشک هیچکس را در نمی آورد.
افزایش فشار عرضه به نوعی بازار نامطلوب بسته شد. ارزش 
معاملات خرد کماکان پایین ثبت شده است. به نظر می رسد 
بانک مرکزی در بازار آزاد در حال مداخله است و حتی با انتشار 
تحلیل تکنیکال از دلار آزاد تلاش می کند عملکردش در سال 

اول با ثبت ۲۰ درصد رشد در دلار آزاد به اتمام برسد.
چرا فشار فروش در بازار بیشتر شده است � 

برخ��ی دیگر تح��رکات حقوقی ها را عامل این ش��رایط 
می دانند، اما باید به این موضوع اذعان داش��ت که بازار زیر 

فشار دو خبر منفی تنش های منطقه و فشارهای مالیاتی و 
حق��وق دولتی بودجه قرار دارد و این اخبار تا حدودی ذهن 
بازار را آشفته کرده و همین باعث شد فشار عرضه همچنان 
بیشتر شود. بیژن پناهی زاده عضو هیات مدیره خانه صنعت، 
معدن و تجارت در گفت وگو با بازار با اش��اره به اینکه فش��ار 
مالیات��ی که دولت در بودج��ه ۱۴۰۳ به واحدهای تولیدی 
آورده تبعات زیادی دارد، گفت: در شرایط کنونی دولت برای 
جبران کاهش درآمدهای نفتی به دنبال اجرای سیاست های 

مالیات ستانی است.
او ب��ا تاکید بر اینکه فش��ار مالیاتی می تواند به تعطیلی 
برخی بنگاه ها منجر ش��ود، افزود: در سال های اخیر افزایش 
حقوق دولتی از معادن منجر به افزایش فش��ار به بنگاه های 

تولیدی این بخش ش��ده اس��ت، به طوری که برخی معادن 
ظرفیت تولید خود را کاهش داده اند. پناهی زاده با اش��اره به 
اینکه مش��کلات تولیدی بنگاه های اقتصادی می تواند برای 
مالیات ستانی دولت در سال آینده هم چالش ایجاد کند، اظهار 
کرد: هرچقدر بنگاه های اقتصادی بتوانند با ثبات بیشتری به 
فعالیت تولیدی بپردازند قطعا اشتغال بیشتری ایجاد می کنند 
و دولت هم می تواند سیاست های مالیاتی خود را به خوبی اجرا 
کند، اما اگر مالیات به مانعی برای تولید تبدیل شود نه تنها 
سرمایه گذاری های این بخش با مشکلاتی روبه رو می شود در 
درآمد مالیاتی دولت هم خلل هایی به وجود می آید. موضوع 
اخیر افزایش حقوق دولتی معادن نشان می دهد دولت برای 
جبران کس��ری بودجه به چنین کاری روی آورده، در حالی 
که حقوق دولتی در معادن حکم یک نقشه راه را دارد و تغییر 
آن به یکباره و اینچنینی قطعا به صرف و صلاح بخش معدن 
کشور نبوده و اثرات زیانبار ناگواری را در حوزه سرمایه گذاری 

در این بخش رقم می زند. 
به طور قطع ثبات سیاس��تگذاری در این حوزه مهم ترین 
رک��ن اطمینان س��رمایه گذار اس��ت و از آنجایی که بخش 
مهمی از بازار س��رمایه ایران تحت تاثیر شرکت های معدنی 
و زنجیره پایین دستی آن هستند سیاستگذاری های جدید 
در بخش حقوق دولتی، مالیات و... روی معاملات آنها تاثیر 
می گذارد. در واقع در حالی که بازار سرمایه روزهای خوبی را 
پشت سر نمی گذارد، موضوع افزایش حقوق دولتی و مالیات به 
نااطمینانی آینده بازار دامن زده، در حالی که برخی نمایندگان 
مجلس از بسته حمایتی و مثبت دولت از بازار سرمایه خبر 
داده اند. حالا باید دید در ادامه مجلس چه رویکردی نسبت 
ب��ه برنامه های دولت در بخش مالیات و حقوق دولتی پیش 
می برد. از طرف دیگر در مقطع کنونی شاخص کل در محدوده 
حساسی قرار دارد و اگر خبرهای منفی به افت شاخص دامن 

بزند بار دیگر به زیر ۲ میلیون واحد نفوذ خواهد کرد.
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اعطای مجوز به شرکت های بیمه  برای انتشار اوراق اتکایی

معاون طرح و توسعه بیمه مرکزی از ارائه مجوز به سه شرکت بیمه ای برای 
انتشار اوراق بیمه اتکایی در بازار سرمایه خبر داد. علی بنیادی نایینی در گفت وگو 
با خبرگزاری فارس، در مورد سرمایه گذاری شرکت های بیمه ای در اقتصاد کشور، 
اظهار کرد: اخیرا آیین نامه سرمایه گذاری شرکت های بیمه ای در بیمه مرکزی 
اصلاح شد. ظهور شرکت های بیمه در سرمایه گذاری شرکت های دانش بنیان 
و خطرپذیر و همچنین اتصال بیمه های زندگی به دارایی مالی بیمه گذاران و 
صندوق های طلا روشی است که مردم ارزش پول خود را به طلا متصل می کنند. 
وی بیان کرد : س��ال گذشته صنعت بیمه ۱۲۰ هزار میلیارد تومان در اقتصاد 

کشور سرمایه گذاری کرده اند.
وی اضافه کرد: در دنیا شرکت های بیمه زندگی در بازار سرمایه در قالب های 
مختلف سرمایه گذاری می کنند و رگولاتوری بازار سرمایه را انجام می دهند و 
اخیرا شرکت هایی مانند کاریزما، آگاه  و ایستاتیس که شرکت های تخصصی 

بیمه زندگی هستند، در بازار سرمایه حضور دارند.
معاون طرح و توس��عه بیمه مرکزی افزود: یکی از نمودهای همکاری بازار 
سرمایه و بازار بیمه انتشار اوراق بیمه اتکایی و بهادارسازی بیمه اتکایی است که 
در تعامل بین بازار بورس و شورای فقهی انجام شد و یکی از ترندهای جدید در 
بحث بیمه اتکایی مجوز برای انتشار اوراق بیمه اتکایی است که از بازار سرمایه 
مجوز گرفته ایم و مجوز انتشار این اوراق را به دو شرکت بیمه ای اتکایی و یک 
شرکت بیمه ای عمومی ارائه کرده ایم که این سه شرکت می توانند در بازار سرمایه 

اوراق بیمه اتکایی منتشر کنند.
بنیادی نایینی در مورد اینکه آیا تا آخر س��ال اوراق اتکایی در بازار سرمایه 
منتشر می  شود، گفت: احتمالا از سال ۱۴۰۳ امکان انتشار اوراق بیمه اتکایی 

در بازار سرمایه به وجود آید.
معاون طرح و توس��عه بیمه مرکزی در مورد س��هم بیمه از تولید ناخالص 
داخلی اظهار کرد: این سهم در واقع همان ضریب نفوذ بیمه است که در حال 
حاضر ۱/۸۲ درصد است و باید طی برنامه ششم ضریب نفوذ بیمه به ۷ درصد 

می رسید که در عمل با این رقم فاصله داریم.
وی در مورد راه های افزایش ضریب نفوذ بیمه تصریح کرد: یکی از این راه ها 
همکاری بین بیمه و بانک است و اخیرا در تفاهمی که بین بیمه مرکزی و یک 
بانک قرض الحسنه منعقد شد قرار شد اعتبار خرید بیمه نامه از طریق بانک به 
مردم داده شود و مردم بیمه نامه های مختلف و بسته خدمات بیمه ای دریافت 
می کنند بدون اینکه در ابتدا لازم باشد ریالی بپردازند که هزینه بیمه نامه را بانک 
مربوطه می پردازد و مش��تری به تدریج اقساط این اعتبار بانکی را برای خرید 
بیمه نامه می پردازد. به عنوان مثال فردی که می خواهد بیمه شخص ثالث، بیمه 
مسؤولیت، بیمه آتش سوزی، بیمه زندگی خریداری کند، اما در حال حاضر پول 
ندارد، بنابراین از طریق اعتباری که بانک در اختیارش می گذارد بیمه نامه ها را 
خریداری می کند و اقساط آن را به مرور می پردازد با این حساب هم صنعت 
بیمه رونق می گیرد و هم پوشش بیمه ای در جامعه افزایش می یابد که این امر 

به افزایش ضریب نفوذ بیمه در کشور کمک می کند. 

صیانت از حقوق سهامداران نیازمند تدبیر است
 یک فعال بازار س��رمایه گفت: از وظایف و رسالت اصلی سازمان بورس 
به عنوان متولی بازار س��رمایه، صیانت از حقوق سهامداران است که قالب 
کلی دارد. به گزارش صدای بورس ، محمدعلی احمدزاد اصل ادامه داد: از 
وظایف و رسالت اصلی سازمان بورس به عنوان متولی بازار سرمایه، صیانت 
از حقوق سهامداران است که قالب کلی دارد و بخشی از تمام فعالیت هایی 
که در بازار س��هام صورت می گیرد به بح��ث صیانت باز می گردد که ابعاد 
مختلفی داشته و صرفا بخش معاملاتی نیست و بحث های مرتبط با کارایی 
بازار و بخش اطلاعات و عملیات را نیز ش��امل ش��ده و بحث ساختار اصلی 
سازمان بورس و ریزساخت هایی که باید توسعه داده و بر آن نظارت می کند. 
او افزود: هرچه سازمان بورس در زمینه صیانت از حقوق سهامداران تلاش 
کند بهتر است، اما باید این اقدامات منجر به اعتماد و اقبال عمومی به بازار 
س��رمایه شود تا سرمایه گذاران سرمایه های خود را به بازار سرمایه بیاورند 

و موجب رونق آن شود.
 البته سازمان بورس و اوراق بهادار اقدامات خود را انجام می دهد به ویژه 
در بحث  صنایع بزرگ، به طور مثال مس��اله نرخ خوراک پتروش��یمی ها که 
سازمان بورس در آن ورود کرد، اما این سازمان یک نهاد حاکمیتی دولتی 
است و عملا باید به سمت متقاعد کردن دولت برود تا بحث صیانت را بقیه 
اعضای دولت نیز جدی بگیرند، اما معمولا دولت با توجه به ش��رایطی که 
دارد چندان به آن احترام نمی گذارد و س��ازمان بورس هم عملا توفیقی از 
آن نمی ب��رد و با وجود تمام تلاش هایی که می کند دس��تش به جایی بند 
نبوده هرچند اقدامات خود را انجام داده اس��ت، اما اگر این تلاش ها ادامه 
یابد می تواند به اقدامات اساسی سازمان بورس در این زمینه یعنی پایبندی 
دولت در قبال صنایع بزرگ بورسی و شرکت ها کمک کند، به ویژه در صنایع 
پتروشیمی، پالایشی، معادن، فلزات، نفت، گاز، انرژی و... تاثیر گذار باشد. به 
نظر می رس��د با همت سازمان بورس و اقدامات انجام شده، این سازمان در 
بحث قانع کردن دولت، مجلس شورای اسلامی و قوه قضاییه بتواند توفیق 
بیشتری داشته باشد و آن موقع یکی از معضلات و مسائل بحرانی و دشوار 
بازار سرمایه قابل حل خواهد بود. این فعال بازار سرمایه گفت: در سیستم 
اقتصاد دولتی، هیچ سازمان، نهاد یا مجموعه ای زورشان به دولت نمی رسد، 
اما این کار باید با آرامش اتفاق  بیفتد، زیرا زمان می برد تا قانع ش��وند که 
بحث صیانت از حقوق س��هامداران وظیفه س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
است و در رابطه با هر سیاست، تصمیم و هر عنوانی که بتواند این موضوع 
را تحت تاثیر قرار دهد یا تعدی به حقوق سهامداران کند باید اقدام کند. 
برای مثال باید در این زمینه از امروز برای سال آینده اقدامات پیشگیرانه  
و اتخاذ سیاست های لازم را بخواهد که در زمانی چنین چیزی را داشتیم. 
در هر صورت قانون قابل تغییر و تفس��یر اس��ت و باید از طریق مجلس و 
دولت به نحوی سازمان بورس و اوراق بهادار این ثبات را برای بازار سرمایه 
به ارمغان آورد تا مردم اطمینان یابند که حقوق شان نه تنها تضییع نخواهد 

شد، بلکه حفظ هم می شود.

»جهان صنعت« - شاخص کل بورس اوراق 
بهادار تهران در پایان معاملات دیروز سه شنبه 
با کاهش ۹۵۰۹ واحد همراه شد. بورس اوراق 
به��ادار تهران دیروز هم در یک روند کاهش��ی 
قرار گرفت، به گونه ای که ش��اخص کل بورس 
در پایان معاملات با کاهش ۹۵۰۹ واحد نسبت 
به روز گذشته به رقم ۲ میلیون و ۱۵۸ هزار و 
۷۹۹ واحد رس��ید. شاخص کل هم وزن بورس 
ب��ا کاه��ش ۲۰۵۱ واحد به رق��م ۷۵۵ هزار و 
۹۳۸ واحد رس��ید. ارزش روز ب��ازار در بورس 
تهران به بیش از ۷ میلیون و ۵۲۶ هزار میلیارد 
تومان رسید که ارزش دلاری این شرکت ها به 
حدود ۱۵۰ میلیارد دلار می رسد. معامله گران 
امروز بیش از ۷/۴میلیارد س��هام و اوراق مالی 
در قال��ب ۳۵۷ هزار فقره معامله و به ارزش ۴ 
هزار و ۱۳۴ میلیارد تومان داد و س��تد کردند. 
همه شاخص  های بورس دیروز قرمز شدند، اما 
میزان کاهش ها زیر یک درصد بوده اس��ت، به 
 گونه ای که شاخص کل و شاخص قیمت با معیار

 وزنی � ارزشی نسبت به روز گذشته ۴۴ صدم 
درصد کاهش یافت.  این دو ش��اخص با معیار 
هم وزن ۲۷ صدم درصد افت کردند، ش��اخص 
آزاد ش��ناور ۴۵ ص��دم درص��د کاهش یافت. 
ش��اخص بازار اول بورس ۵۳ صدم درصد افت 
کرد و شاخص بازار دوم بورس ۳۳ صدم درصد 
کاه��ش یافت. دیروز نماده��ای فولاد مبارکه، 
ملی  مس، پتروشیمی خلیج فارس، پالایش نفت 
اصفهان، پالایش نفت بندرعباس و کشتیرانی به 
ترتیب بیشترین اثر کاهشی در شاخص بورس 
را داشتند، در حالی که این نمادها در روزهای 
گذشته به عنوان نمادهای شاخص ساز شناخته 
می شدند. در فرابورس ایران هم دیروز شاخص 
کل با ۹۸ واحد کاهش به رقم ۲۶ هزار و ۲۱۹ 
واحد رس��ید. ارزش ب��ازار اول و دوم فرابورس 
ایران به بیش از یک میلیون و ۴۴۲ هزار میلیارد 
تومان رسید. ارزش بازار پایه فرابورس که در آن 
ش��رکت های اخراجی از بازارهای اصلی حضور 
دارند، ۳۸۹ هزار میلیارد تومان شد. معامله گران 
در فرابورس دیروز بیش از ۳/۹ میلیارد س��هام 
و اوراق مال��ی در قال��ب ۲۳۳ هزار معامله و به 
ارزش ۱۱ هزار و ۸۱۱ میلیارد تومان داد و ستد 
کردند. دیروز نمادهای بیمه کوثر و آریا ساسول 
بیش��ترین اثر افزایشی در شاخص فرابورس را 
از خود به جای گذاش��تند و برعکس نمادهای 
بیمه پاسارگاد، پتروشیمی زاگرس، مالی سپهر 
صادرات، مسکن پردیس و بیمه دی بیشترین 
اثر کاهش��ی در شاخص فرابورس را از خود به 
جای گذاش��ته اند. همه شاخص های فرابورس 
دیروز قرمز شدند، اما میزان کاهش ها زیر نیم 
درصد بود به گونه ای که شاخص کل و شاخص 
قیمت فرابورس ۳۷ صدم درصد کاهش یافتند. 
این دو شاخص با معیار هم وزن ۳۲ صدم درصد 
افت کردند. شاخص بازار اول فرابورس ۴۴ صدم 
درصد کاهش یافت و شاخص بازار دوم فرابورس 

۳۵ صدم درصد افت کرد. گفتنی است در حال 
حاضر ۶۰ میلیون کد بورس��ی در کشور صادر 
شده که این تعداد به اندازه ۷۰ درصد جمعیت 
کشور را شامل می شود، گرچه برخی کارشناسان 
بورس��ی و مدیران بورس تهران می گویند، در 
هیچ جای دنیا س��ابقه ندارد که درصد مهمی 
از جمعیت به طور مس��تقیم در بازار س��رمایه 
حضور داشته باشند، بلکه به شکل غیر مستقیم 
و از طریق صندوق های س��رمایه گذاری حضور 
دارند،  اما برخی کارشناس��ان هم می گویند با 
توجه به حضور ۴۹ میلیون سهامدار عدالت در 
بورس، تعداد کدهای بورسی به ۶۰ میلیون نفر 
رسیده و به جای اینکه این مساله را یک تهدید 
بدانیم، می توانیم آن را تبدیل به فرصتی کنیم 

که به تقویت پس انداز ملی و مشارکت مردم در 
اقتصاد کشور تبدیل شود، به شرط اینکه منافع 
سرمایه گذاران خرد در بازار سرمایه که حاکمیت 
با سهامداران عمده و شرکت های حقوقی است 
را رعایت کرد و علاوه بر تقویت پس انداز ملی و 
سرمایه گذاری، از این بازار به تامین مالی برای 
اجرای پروژه های توس��عه در ش��رکت ها اقدام 
کرد. به هر حال بازار سرمایه علاوه بر شفافیت 
ش��رکت ها و ارتقای حاکمیت شرکتی، باعث 
شفافیت فعالان بازار می شود و سهم بازار سرمایه 
از تامین مالی که در حال حاضر به گفته برخی 
کارشناسان زیر ۱۰ درصد است، باید ارتقای پیدا 
کند و این در صورتی اتفاق می افتد که عمق بازار 

سرمایه افزایش یابد.

تحلیل بازار سه شنبه � 
طی هفته ای که گذش��ت، ش��اخص های 
بورس��ی وارد فاز اصلاحی ش��دند. از آنجا که 
این اصلاح پس از یک دوره رشد رخ می داد، 
این روند تا حدی قابل قبول بود، اما در حال 
حاضر این اصلاح، ادامه دار و عمیق تر شده که 
این موضوع تا حدی نگران کننده است. بررسی 
چارت شاخص کل نشان می دهد این نماگر از 
سقف ماهانه خود در دو هفته گذشته حدود 
۲/۵ درص��د پایین تر آم��ده و همین موضوع 
پرتفو های اغلب سهامداران را قرمز کرده است، 
ام��ا در حال حاضر باید گفت که محدوده دو 
میلیون و ۱۴۴ هزار تا دو میلیون و ۱۵۵ هزار 
واحد سنگر حمایتی مهمی برای این شاخص 

ب��وده و در صورت افزای��ش ارزش معاملات، 
حمایت از این نماگر دور از ذهن نیست.

بورس دیروز در یک نگاه � 
معاملات بورس دیروز به نحوی رقم خورد 
که ش��اخص کل در جهت کندل روز گذشته 
خ��ود رفتار کرد، به طوری که در پایان بورس 
دیروز ش��اخص کل با کاهش ۹ هزار و ۵۰۹ 
واحدی که معادل ۰/۴۴ درصد این ش��اخص 
اس��ت روبه رو شد. بر این اساس، شاخص کل 
در پایان معاملات دیروز در سطح دو میلیون 
و ۱۵۸ هزار واحدی ایستاد. معاملات سهم های 
کوچک بازار سرمایه نیز با بزرگان همسو بوده، 
به طوری که میانگین ه��م وزن بازار در پایان 
بورس دی��روز دو هزار و ۵۱ واحد که معادل 
۰/۲۷ درصد این شاخص است کاهش ارتفاع 
داد و ب��ه س��طح ۷۵۵ ه��زار و ۹۳۸ واحدی 
رسید. گفتنی است تابلوی بورس اوراق بهادار 
تهران روز گذش��ته، حجم معاملات را هشت 
میلی��ارد و ۹۰۰ میلیون برگه س��هم و ارزش 
معاملات خرد )سهام، حق تقدم و صندوق های 
س��هامی( را چهار هزار و ۹۷۸ میلیارد تومان 

نشان می دهد.
ورود و خروج پول حقیقی � 

ش��اخص ورود و خروج پ��ول حقیقی روز 
گذش��ته منفی ب��ود، به طوری ک��ه در پایان 
بورس دیروز حدود ۲۲۹ میلیارد تومان پول 
حقیقی از بازار سهام خارج شده است. موضوع 
دیگری که باید به آن اشاره کرد، خروج ۱۷۲ 
میلیارد تومان��ی پول حقیقی از صندوق های 

درآمد ثابت است.
بیشترین ارزش معاملات � 

در جری��ان معام��لات دیروز س��ه س��هم 
شگستر، کرومیت و حآفرین بیشترین ارزش 
معاملات و س��هم های شگس��تر، حآفرین و 
شس��تا به ترتیب بیشترین حجم معاملات را 
ثبت کرده اند. سهم فارس نیز بیشترین ارزش 
بازار را در اختیار خود گرفت. ساینا با افزایش 
۶/۹۹ درصدی بیش��ترین بازده��ی روز را از 
آن خ��ود کرد. در مقاب��ل، نطرین نیز با افت  
۶/۹۶درص��دی در جریان بازار دیروز بدترین 

عملکرد را ثبت کرد.
ورود پول هوشمند � 

بیشترین خالص خرید حقیقی به سهم های 
حآفرین، شگستر و نیان تعلق گرفت. سهم های 
کوثر، نیان و کتوسعه نیز در جریان معاملات 
دیروز ورود پول هوش��مند داشتند. در سوی 
دیگر، فیلترهای بورس��ی نشان می دهند که 
نمادهای ثپردیس، خزامی��ا و نطرین خروج 
پول هوش��مند داش��تند. لازم به ذکر اس��ت 
بیشترین س��رانه خرید حقیقی در سهم های 
لبوتان، غپآذر و غگز رقم خورد. فاما در جریان 
معاملات دیروز بیشترین فشار تقاضا را ثبت 
کرد. در مقابل، بیش��ترین فشار عرضه نیز در 

نماد بپاس بود.

روز گذشته شاخص کل بازار 95۰۰ واحد افت کرد

اصلاح سنگین بورس
گفت و گو

 آگهی دعوت نوبت دوم مجمع عمومی فوق العاده
 صاحبان سهام شرکت زرپخش سهراب ایلام )سهامی خاص(
به شماره ثبت:  6500 و شناسه ملی: 14006452857  

الف- زمان و محل برگزاری مجمع عمومی فوق العاده 
صاحبان سهام:

با توجه به اینکه جلس��ه مجمع عموم��ی فوق العاده صاحبان 
سهام ش�رکت زرپخش سهراب ایلام )سهامی خاص( 
مورخ 1402/10/05 به علت عدم حصول حد نصاب قانونی 
رس��میت نیافت، بدینوسیله از کلیه س��هامداران یا وکیل یا 
قائم مقام قانونی صاحبان سهم، با ارائه کارت شناسایي معتبر 
و مستندات موید نمایندگي یا وکالت دعوت می گردد تا در 
جلس��ه مجمع عمومی فوق العاده شرکت زرپخش سهراب 

ایلام )س��هامی خاص( به شماره ثبت: 6500 و شناسه ملی: 
14006452857 در س��اعت 10:00 روز چهارشنبه مورخ 
1402/10/27  در استان البرز، جاده قدیم کرج به هشتگرد  ، 
ابتدای جاده قاسم آباد ، جنب ریل راه آهن در سالن اجتماعات 
شرکت گروه صنعتی و پژوهشی فرهیختگان زرنام ) سهامی 

عام (  حضور به هم رسانند.
ب- دستور جلسه:

انحلال شرکت 
دعوت کننده از مجمع: هیئت مدیره شرکت زرپخش سهراب ایلام

 اصلاحیه تجدید آگهی مناقصه عمومی
)دو نوبته-  یک مرحله ای(

پیرو آگهی چاپ شده مورخ 1402/10/09 درخصوص پروژه لوله گذاری 
و هدایت آب های سطحی منطقه دو به اطلاع می رساند مبلغ برآورد از 
29/828/948/696 ریال به مبلغ 24/823/142/209 ریال تغییر می کند 

و کلیه مندرجات آگهی با همان شرایط می باشد.
سلیمان بهرامی- مدیر منطقه دو شهرداري قزوین

آگهی مناقصه عمومی
ش�رکت تولید محور خودرو )سهامی عام( در نظر دارد 
جهت انتخاب پیمانکار نگهداری جرثقیل های کارخانه ، از طریق 
مناقص��ه عمومی به پیمان��کاران واجد ش��رایط واگذار نماید 
و ل��ذا از کلی��ه علاقه مندان دع��وت به عمل می آی��د از روز 
چهار ش��نبه مورخ 1402/10/13 لغایت روز چهار شنبه مورخ 
1402/10/20 از س��اعت 9 صبح ال��ی 16 )پایان وقت اداری( 
جهت دریافت مشخصات و تحویل فرم های مناقصه به آدرس 
دفتر مرک��زی : تهران ، میدان آزادی ، ابت��دای خیابان آزادی ، 

خیابان شهید میر قاسمی ، پلاک 32 مراجعه نمایند.
 جهت کس��ب اطلاعات بیش��تر می توانید با ش��ماره تلفن ذیل 

تماس حاصل فرمایید.
تلفن: 9 -66024351- 021

دیدگاه

شرط بهبود بازار در ماه های آتی
محمد غفوری* - بورس وضعیت صعودی چند هفته ای را تجربه 
کرد و بعد از بالا آمدن ارزش معاملات و نیز رشد میانگین ارزش معاملات 
به سطح هفت تا هشت هزار میلیارد تومان دوباره عرضه ها در حوالی 
محدوده دو میلیون و ۲۰۰ هزار واحد شدت گرفت و شاخص کل مجدد 
به سمت دو میلیون و ۱۵۰ هزار واحد هدایت شد. این وضعیت را اصلاح 
در نظر می گیریم، چراکه منفی ها شدت آنچنانی ای ندارند و انتظار می رود 
با جذاب شدن دوباره قیمت ها و رسیدن به سطوح حمایتی، فضای مثبتی 
را در بازار شاهد باشیم، البته باید ریسک های بازار را در نظر داشت و 
ریسک هایی که غیرقابل پیش بینی هستند همچون ریسک های سیاسی 

را کنار بگذاریم. با توجه به روی کار آمدن گزارشات ۹ ماهه شرکت ها، 
انتظار تعدیل نسبت قیمت به سود را داریم، چراکه شرکت ها سه ماهه 
خوبی را می توانند تجربه و بس��یاری از صنایع گزارشات جذابی را نیز 
ارائه کنند که نهایتا باعث شود شرایط مثبتی را در بسیاری از صنایع 
بازار داشته باشیم. بسیاری از سهام در محدوده مناسبی قرار دارند، منتها 
چاشنی نقدینگی است که می تواند بازار را بالا و پایین کند و به آن رونق 
بخشد. باید در محدوده های حمایتی این نقدینگی به سمت بازار سوق 
داده شود تا بتوانیم حداقل شرایط بهتری را نسبت به بازارهای موازی 

در چند ماه آینده تجربه کنیم.
*  کارشناس بازار سرمایه

بسته حمایتی دولت از بورس در راه است
گزارش 2
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افت تجارت ایران و چین 
 ایسنا- طبق اعلام گمرک چین مبادلات تجاری این کشور با ایران در ۱۱ ماهه 
۲۰۲۳، نزولی بوده است. علت اصلی افت ۳۰ درصدی واردات چین از ایران نسبت به 
مدت مشابه سال قبل بود. در این مقطع حجم تجارت ایران با همسایه شمال غربی 
ترکیه هم کاهشی گزارش شده بود که علت آن هم دست رد ترک ها به کالاهای 
ایرانی بوده است. گمرک چین اعلام کرد مبادلات تجاری ایران و چین در ۱۱ ماهه 

ژانویه تا نوامبر ۲۰۲۳ به ۱۳ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار رسیده است.
مبادلات ایران و چین در این دوره نسبت به مدت مشابه سال قبل ۷ درصد 
کاهش داشته است. در ماه های ژانویه تا نوامبر سال ۲۰۲۲ تجارت دو کشور بالغ بر 
۱۴ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار اعلام شده بود. واردات چین از ایران در ۱۱ ماهه 
۲۰۲۳ به ۴ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار رسیده که این رقم با افت ۳۰ درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است. چین در ماه های ژانویه تا نوامبر 
۲۰۲۲ بالغ بر ۶ میلیارد دلار کالا از ایران وارد کرده بود. نفت کالای عمده وارداتی 
چین از ایران است که در آمار رسمی این کشور درج نمی شود، اما صادرات چین به 
ایران در ماه های ژانویه تا نوامبر امسال رشد ۹ درصدی داشته و به ۹ میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون دلار رسیده است. چین در مدت مشابه سال قبل ۸ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
دلار کالا به ایران صادر کرده بود. براساس این گزارش در یازدهمین ماه سال جاری 
میلادی برابر با آبان امسال واردات چین از ایران رشد ۲۴ درصدی داشته و به ۴۰۵ 
میلیون دلار رسیده است. صادرات این کشور به ایران نیز در این ماه ۵ درصد افزایش 
یافته و به ۹۷۰ میلیون دلار بالغ شده است. چین در نوامبر سال قبل ۳۲۶ میلیون 

دلار کالا از ایران وارد و ۹۲۰ میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده بود.

ایجاد شفافیت در بازار با سیستمی شدن واردات برنج
تجارت نیوز- به گفته دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج، با ایجاد 
سامانه ثبت سفارش سیستمی واردات برنج، در یک برنامه زمانی کوتاه آمار تولید و 
واردات واقعی می شود. مسیح کشاورز دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج 
گفت: اجرای طرح سیستمی شدن واردات برنج اقدام ارزشمندی در مسیر حاکمیت 
شفافیت در بازار برنج کشور است و بخش خصوصی اگر به دنبال سلامت، حذف رانت 
و دلال بازی در بازار برنج است باید از این اقدام وزارت جهاد کشاورزی حمایت کند. او 
افزود: سال هاست بازار برنج کشور از عدم شفافیت رنج می برد و به دلیل در دسترس 
نبودن آمار و اطلاعات درست، اظهارنظرهای متناقض بازار را تحت تاثیر تبعات منفی 
قرار داده است. کشاورز ادامه داد: ساختار اقتصاد بازار در کشور به گونه ای است که همواره 
بخش خصوصی دولت را در مدیریت بازار و تامین و توزیع کالا همراهی کرده و زمانی 
بخش خصوصی می تواند بازیگر اصلی این میدان شود که اولا در تعامل و همراهی با 
دولت به این مهم دست پیدا کند نه از مسیر تقابل و انتقاد به دولت و در مرتبه بعدی 
بخش خصوصی باید توان و ظرفیت برعهده گرفتن مسوولیت مدیریت و تنظیم بازار را 
داشته باشد. این مقام مسوول با اشاره به عملکرد انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان 
برنج ایران در تعامل با دولت افزود: این انجمن در زنجیره صنعت برنج علاوه بر تولید، 
در حوزه واردات، فرآوری و بسته بندی و در نهایت توزیع نیز فعالیت داشته و در مسیر 
تعامل خواستار کمک به دولت و برعهده گرفتن بخشی از مسوولیت ها برای کمک به 
تنظیم بازار کشور است. او با بیان اینکه شفافیت در آمار و اطلاعات یکی از اصلی ترین 
ابزار پیشگیری از بحران در بازار است و خلاء آمار می تواند زمینه ساز فساد باشد، ادامه 
داد: وزارت جهاد کشاورزی در دولت سیزدهم اقداماتی را در دستور کار قرار داده که 
از آن جمله می توان به حمایت از ورود بخش خصوصی به بازار برنج داخلی و ایجاد 
سامانه ثبت سفارش سیستمی برای واردات اشاره کرد که در جریان یک برنامه زمانی 
کوتاه مدت به ثبت آمار تولید و واردات منتهی شده و واقعیت های بازار برنج کاملا شفاف 
و قابل مدیریت می شود. دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایران با بیان 
اینکه مخالفان شفاف شدن بازار برنج، از وزارت جهادکشاروزی انتقاد کرده اند، گفت: 
همه کارشناسان و صاحب نظران از جمله نمایندگان انجمن واردکنندگان برنج ایران 
در نشست مشترکی که با معاون بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی و حضور نمایندگان 
انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ایران برگزار شد از طرح سیستمی شدن 

ثبت سفارش برنج استقبال کردند.

گروه بازرگانی- دریافت مالیات از معاملات طلا خبر
مدتی است بحث هر مجلس و محفلی شده است، 
خیلی ها می گویند دیگر نمی شود برای سرمایه گذاری 
روی طلا حساب باز کرد، چراکه این کالای سرمایه ای 
مش��مول مالیات ۲۵ درصدی شده است. از طرفی 
برخ��ی طلا فروش ها طی روزهای گذش��ته به این 
موضوع واکنش نش��ان دادند و گویا این واکنش در 
برابر ثبت معاملات در سامانه مودیان بوده است، به 
طوری که بعضی واحدهای طلا فروش��ی در اقدامی 
اعتراضی نس��بت به این موضوع کرکره های خود را 
پایین کش��یدند، واکنشی که موجب شد مردم نیز 

دچار حیرت و شگفتی شوند.
البته رییس کل س��ازمان امور مالیاتی شایعات 
روزهای اخیر مبنی بر افزایش ۲۵ درصدی مالیات 
طلافروشان را بی اس��اس خواند و اعلام کرد: طبق 
مقررات قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب س��ال 
۱۴۰۰، ارزش اص��ل طلا، جواه��ر و پلاتین به کار 
رفته در مصنوعات ساخته شده از فلزات مزبور، معاف 
از مالی��ات و عوارض ارزش افزوده بوده و صرفا اجرت 
ساخت، حق العمل و سود فروشنده کالاهای مذکور 
مش��مول مالیات است؛ اظهاراتی که موجب شد تا 
آرامش به ب��ازار طلا برگردد و معاملات طبق روال 

گذشته از سر گرفته شود.
 داس��تان از این قرار است که فعالان صنف طلا 
و جواهر کش��ور، از اول دی ماه سال جاری ملزم به 
صدور صورت حساب الکترونیکی در سامانه مودیان 
شدند. از طرفی سازمان امور مالیاتی نیز مدعی است 
خیلی از واحدهای طلا فروش��ی مالیات آنچنانی به 
دولت نمی پردازند، مالیاتی که رقم آن به قدری پایین 
اس��ت که در راستای شفاف س��ازی باید اصلاحات 
قانونی روی آن انجام شود، به همین جهت است که 
برخی از فعالان چنین بازاری در برابر مالیات ستانی 

مقاومت می کنند.
در حالی که به گفته مس��وولان این قانون برای 
شفاف سازی و جلوگیری از کلاهبرداری وضع شده 
اس��ت، اما فعالان صنف ط��لا و جواهر درخصوص 
اجرای این قانون هشدار داده و می گویند که وزارت 
صمت، س��ازمان امور مالیاتی و تعزیرات حکومتی 
قصد اجرای این قانون اش��تباه توسط صنف طلا و 
جواهر را دارند. این اتفاقات در حالی اس��ت که بازار 
طلا مدت هاست راکد بوده و رونقی نداشته، حال با 
این اقدام، طلافروشان در وهله اول و بعد هم مردم 

هستند که متضرر می شوند.
نادر بذرافش��ان ریی��س اتحادیه س��ازندگان و 
فروش��ندگان طلا و جواهر، موضوع اجرای سامانه 
تجارت را دلیل اصلی اعتراض صنف طلا عنوان کرده 
و می گوید اجرای این سامانه را با شرایط فعلی غیرقابل 
اجرا می داند! به گفته فعالان صنف طلا و جواهر اخیرا 
دولت به بهانه مبارزه با قاچاق کالا و ارز یا پولشویی 
اجرای دستورالعمل الحاقی تبصره ۱۸ قانون تجارت را 
الزامی کرده و از اول دی ماه ۱۴۰۲ همه مردم موظف 
هستند به هر میزانی که طلا در اختیار دارند، در سامانه 
جامع تجارت ثبت کنند، وگرنه طلای ثبت نشده شامل 

قوانین کالای قاچاق خواهد بود. 
به باور فعالان صنفی، این موضوع مشکلاتی دربر 
خواهد داشت که به نگرانی در این خصوص دامن زده 

است. طبق گفته آنها در صورتی که اطلاعات مالی 
مردم که در این سامانه بارگذاری شده، هک شود و 
در اختی��ار افراد فاقد صلاحیت و تبهکار قرار گیرد 
به راحتی اطلاعاتی چون کدملی، عکس، آدرس و 
میزان سرمایه در دسترس خواهد بود. این موضوع 
چه بسا موجب زورگیری، گروگانگیری، آدم ربایی و 
سرقت اموال خواهد شد، از طرف دیگر چنانچه برای 
مثال مردم ۱۰۰ گرم طلا به مبلغ حدود ۲۵۰ میلیون 
تومان خریداری کنند، طلافروش ملزم به ثبت کدملی 
و دریافت وجه از کارت بانکی فرد شده است و پس 
از مدت��ی که نیاز به پول پیدا کند و بخواهد طلای 
خود را بفروشد، با توجه به رشد تورمی که در کشور 
حاکم است، اگر طلا ۳۵۰ میلیون تومان به فروش 
برسد، سازمان امور مالیاتی از ۱۰۰میلیون تومانی که 
از ارزش پول ملی کاهش یافته، مطالبه ۲۵ میلیون 

تومان مالیات خواهد کرد. 
درحالی که ابهامات جدی در رابطه با اخذ مالیات 
۲۵درصدی از طلا به وجود آمده بود، رییس سازمان 
امور مالیاتی در جلس��ه ای با اعضای اتحادیه طلا و 
جواهر تاکید کرد قرار نیست از طلافروشان مالیات 
۲۵درصدی دریافت شود و مالیات طلا مانند روال 
سابق همان ۹ درصد است. پس از آن هم سخنگوی 
سازمان امور مالیاتی هرگونه افزایش نرخ مالیاتی یا 
اف��زودن پایه مالیاتی حوزه طلا از روز اول دی ماه را 
تکذیب کرد. با این حال همچنان صنف طلافروشان 
به قانون ساماندهی پایانه های فروشگاهی معترض 

هستند. 
س��خنگوی اقتصادی دولت در مورد اعتراض 

صن��ف طلا به مالیات می گوید که هیچ مالیات و 
هیچ نرخ جدی��دی برای مالیات اصناف از جمله 
طلافروش��ان در نظر گرفته نش��ده اس��ت. برای 
ثبت اطلاعات در سامانه جامع تجارت هم ۳ ماه 
فرصت داده شده است. به گفته خاندوزی، طبق 
قانون سامانه مودیان، دولت از اول دی ماه مکلف 
است برای گروه های باقیمانده که به سامانه مودیان 
نپیوسته اند شرایط پیوستن به سامانه را فراهم کند. 
از ماه های قبل تعدادی از ش��رکت های بورس��ی، 
دولتی و... وارد س��امانه مودیان شده بودند. از اول 
دی ماه سایر بخش ها از جمله صنف طلا مشمول 
این تکلیف قانونی می شدند که صدور فاکتور قانونی 

خود را در سامانه مودیان ثبت و ضبط کنند.
خاندوزی افزود: امیدوارم حواشی ایجادشده در 
بازار طلا، ناشی از بدفهمی باشد و غرض دیگری در 
کار نباشد، بنابراین با توجه به شفاف سازی ها امیدواریم 
مشکل بازار طلا هم حل شود. وی اضافه کرد: سامانه 
مودیان جلوی بسیاری از تخلفات و کلاهبرداری ها 
از جمله صدور فاکتور جعلی، صدور فاکتور صوری 
بلاوجه، فرار مالیاتی، قاچاق کالا و… را می گیرد و 
شفاف سازی لازم از طریق این سامانه انجام می شود. 
در آینده نیز به جای کاغذبازی به صورت سیستمی 

کار ها انجام خواهد شد.
خاندوزی تصریح کرد: حدود ۳۴ درصد از فعالان 
صنف طلا مشمول مالیات صفر، ۲۰ درصد مشمول 
مالیات کمتر از ۵ میلیون تومان، ۲۰ درصد مشمول 
مالیات بین ۵ تا ۱۵ میلیون تومان، ۱۶ درصد مشمول 
مالیات بین ۱۵ تا ۳۰ میلیون تومان و ۱۰ درصد بیش 

از ۳۰ میلیون تومان مشمول پرداخت مالیات در سال 
۱۴۰۱ شدند.

عجله دولت برای اجرای قانون سامانه  � 
جامع تجارت

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران با تاکید بر اینکه 
مسوولان باید در رابطه با اجرای سامانه جامع تجارت 
رفع ابهام کنند، اظهار کرد: سامانه جامع تجارت برای 
صنعت طلا قابلیت اجرایی ندارد، زیرا شرایط تولید و 
توزیع صنعت طلا فرآیند خاصی دارد. نیاز است که 
کارگروه های  تخصصی ایجاد شود و یکسری جلسات 

کارشناسی داشته باشیم.
وی با اشاره به اینکه با مسوولان، صحبت هایی 
مطرح و جلساتی برگزار شده، ولی کامل نبوده است، 
گفت: »اکنون بحث اجرای سامانه مودیان و پایانه های 
فروشگاهی و همچنین سامانه جامع تجارت مطرح 
است. سامانه مودیان شرایط خاصی ندارد و بخش 
شفاف سازی و صورت  حساب های الکترونیکی است، 
تا فعالانی که بدون مجوز فعالیت می کنند و پرونده های 

مالیاتی ندارند شناسایی شوند.«
وی افزود: همکاران ما باید فاکتورهای الکترونیکی 
خود را در سامانه مودیان و پایانه های فروشگاه ثبت 
کنند. این سامانه یکسری تکالیف دارد و به آموزش و 
اطلاع رسانی نیاز دارد که به نظر می رسد این آموز ش ها 
کم بوده اس��ت. بذرافشان در ادامه به سامانه جامع 
تجارت اش��اره و اظهار کرد: فعلا مهم ترین موضوع 
صنعت طلا و جواهر و اعتراض همکاران و اتحادیه 
همین سامانه جامع تجارت است که مربوط به وزارت 
صمت است. قانونی است که سال ها اجرا نشده و دولت 

جدید نسبت به اجرای آن عجله دارد.
صنع�ت طلا از س�امانه جامع تجارت  � 

تبعیت نمی کند
بذرافشان با تاکید بر اینکه شرایط سامانه در صنعت 
ما طوری است که قابلیت اجرا ندارد، خاطرنشان کرد: 
باید قانون سامانه جامع تجارت برای صنعت طلا تغییر 
رویکرد دهد و اصلاح شود. رییس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران گفت: سامانه جامع تجارت، موضوع تبصره ۴ 
ماده ۱۸ اس��ت که قانون ارز و قاچاق کالاس��ت. در 
رابطه با صنعت ما که فرآیند تولید و توزیع آن خاص 
است، شرایط سامانه طوری است که اجرای قوانین 
آن امکان پذیر نیست. وی افزود: این سامانه ضعف های 
بزرگی دارد که همکاران ما از آن تبعیت نمی کنند. 
موضوع ثبت س��رمایه اولیه، امنیت سامانه و هویت 
اطلاعاتی مصرف کننده در این سامانه نیاز به اصلاح و 
اطلاع رسانی در سطح جامعه دارد که متاسفانه فعلا 

کمرنگ بوده است.
اعتراض طلا فروشان به سامانه جامع  � 

تجارت است، نه سامانه مودیان
سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: واقعیت این 
است که مساله اصلی طلا فروشان مالیات نبود و مساله 
اصلی شان الزاماتی بود که به واسطه پیاده سازی سامانه 
جامع تجارت برقرار شده بود. مهدی موحدی بکنظر 
درخصوص شایعات منتشر شده در بازار طلا گفت: به 
نظر می رس��د برای برخی افرادی که در یک فضای 
غیر ش��فاف و تاری��ک در جهت مناف��ع خود رفتار 
می کردند، ایجاد شفافیت برای آنها سنگین آمده و 
چه بسا بخشی از این شایعه سازی ها به واسطه شفاف 

شدن شرایط مالیاتی باشد که در حال انجام است.
سخنگوی س��ازمان امور مالیاتی افزود: بخشی 
از اتفاقات و ش��ایعاتی که در چند روز گذشته رقم 
خورده اساسا هیچ ارتباطی به سازمان امور مالیاتی 

و مالیات ندارد.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی در پایان تاکید 
کرد: واقعیت این است که مساله اصلی طلا فروشان 
مالیات نبود و مس��اله اصلی شان الزاماتی بود که به 
واسطه پیاده سازی سامانه جامع تجارت برقرار شده 
بود. در واقع یکسری تکالیفی از آنها خواسته شده بود 
که مربوط به مالیات و سامانه مودیان و پیاده سازی 

قانون پایانه های فروشگاهی نبوده است.
وی تاکید کرد: شایعاتی مبنی بر نرخ ۲۵ درصد 
مالیات بر طلا یا الزام به ثبت کد ملی مصرف کننده 
و الزام به ثبت کلیه سرمایه طلای هر طلا فروش در 
سامانه مودیان درست نیست. مثلا سازمان امور مالیاتی 
هیچ برنامه ای برای دریافت مالیات ۲۵ درصد از افراد 

و خریداران ندارد.
موحدی درخصوص مالیات بر عایدی سرمایه هم 
گفت: این طرح تصویب نش��ده و هنوز هیچ اتفاقی 
نیفتاده است. مثل طرح یا لایحه ای که قرار است مثلا 
دو سال دیگر تصویب شود، آیا از الان باید اعتراض 
کرد برای طرحی که شاید دو سال بعد تصویب شود؟ 
سخنگوی سازمان امور مالیاتی تاکید کرد: باز هم تاکید 
می کنم در طرح مالیات بر عایدی سرمایه هم دریافت 
چنین مالیاتی از افراد عادی و صنف طلافروشان مدنظر 
نیست، بلکه هدف سفته بازی و دلالی و سوداگری 

مورد نظر هستند.

»جهان صنعت« حواشی قانون جدید سازمان امور مالیاتی برای طلافروشان را بررسی می کند

ابهام بزرگ!
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اری قرارداد چا شناسنامه اطلاعات و پاکت گ

اعضای هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران در یک نشست فوق العاده اصول 
و محورهای برنامه راهبردی اتاق در دور 
دهم را مورد بحث و بررسی قرار دادند. 
این برنامه راهبردی بر پایه گس��ترش 
عضویت و افزایش تعداد اعضا، آشنایی 
بنگاه ها و فعالان اقتصادی استان تهران 
با اتاق و خدمات آن، افزایش بهره مندی 
اعضا از خدمات اتاق، توسعه مسوولیت 
اجتماع��ی، حل حداقل چهار مس��اله 
محوری کسب وکار در تعامل با دولت و 

حاکمیت تدوین شده است.
س�اخت اتاقی اجماع س�از و  � 

تصمیم ساز
در آغاز این نشس��ت دبیرکل اتاق 
بازرگانی تهران ب��ا ارائه توضیحاتی در 
رابطه با برنامه راهبردی این اتاق در دوره 
دهم، با بیان اینکه طبق این سند برای 
سال ۱۴۰۵ چشم انداز نهادی مشارکتی، 
دیجیتال، اجماع س��از و راهبر صادرات 
و نتیجه محور ب��رای بخش خصوصی 
تعریف ش��ده  اس��ت، تصریح کرد این 
برنامه به دنبال آن اس��ت تا اتاق تهران 
را به جایگاهی برساند که سیاست ها و 
راه حل های حرفه ای برای نظام حکمرانی 

اقتصادی کشور ارائه کند.
بهمن عشقی ماموریت های اصلی اتاق 
تهران را توسعه خدمات کسب و کار به 
اعضا، توسعه مشارکت بخش  خصوصی 
در اتاق، بهبود مستمر محیط کسب و کار 
بنگاه ها، توسعه تجارت بنگاه ها و اعضا و 
همچنین مسوولیت اجتماعی در قبال 
جامعه عنوان کرد و افزود: بر این اساس، 
افزایش تع��داد اعضا به ۶۰ هزار بنگاه، 
افزایش ۱۰۰ درصدی س��هم صادرات 
اعضا، حل چهار مساله محوری محیط 
کسب و کار، آشنایی ۳۰۰ هزار شرکت 
اس��تان تهران با ات��اق، افزایش تعداد 
بهره من��دان از حداقل یک خدمت به 
۸۰ درصد اعضا و نیز بهبود تصویر اتاق 
بازرگانی و بخ��ش خصوصی در افکار 
عمومی، جزو اهداف تبیین ش��ده برای 

اتاق تهران تا سال ۱۴۰۵ است.
وی با اشاره به اینکه برای سال ۱۴۰۳ 
نیز اهدافی کلان از جمله افزایش تعداد 
اعضا به ۳۵ هزار بنگاه، حل حداقل یک 
مساله محوری محیط کسب و کار اعضا و 

همچنین، آشنایی کودکان و نوجوانان 
استان تهران با کسب وکار و کارآفرینی 
تبیین شده است، یادآور شد طبق این 
سند، شش زنجیره هدف شامل صنعت 
شیمیایی و پلاستیکی، صنایع غذایی، 
صنعت ماشین آلات و تجهیزات، صنعت 
نساجی و پوشاک، صنایع خلاق و فنی و 
مهندسی در حوزه انرژی، تا پایان سال 

۱۴۰۳ هدفگذاری شده  است.
دبی��رکل ات��اق ته��ران همچنین 
منطقه گرای��ی و هم��کاری در زنجیره 
تامین منطق��ه ای را از دیگر محورهای 
استراتژیک این برنامه راهبردی عنوان 
کرد و یادآور شد هشت کشور عربستان، 
ارمنستان، ترکیه، سوریه، چین، روسیه، 
قزاقستان و پاکستان به عنوان بازارهای 

هدف تجاری درنظر گرفته شده  است.
 هادی ح��دادی مش��اور راهبردی 
دبی��رکل اتاق ته��ران اش��اره کرد در 
تدوی��ن این برنامه اظهارنظرها، نقدها، 
پیشنهادات و ملاحظاتی که در رسانه ها، 
در کمیسیون ها و جلسات مختلف توسط 
بخش خصوصی و نمایندگان دولت بیان 
ش��ده بود مورد توجه قرار گرفته و در 
طراحی این برنامه لحاظ شده است. او 
گفت: برنامه راهبردی پیش رو، سندی 
است که نظرات اعضای هیات نمایندگان 
در آن دیده شده و هیات رییسه نیز در 

مورد آن به اجماع رسیده است.
حدادی با اش��اره به اینکه برنامه 
عملیاتی این س��ند توسط واحدهای 
مختل��ف تنظیم ش��ده، اهداف کمی 
آن روشن ش��ده و آماده جاری سازی 
در سازمان اس��ت، گفت: ما در حال 
تدوین بودجه عملیاتی هس��تیم و به 
این ترتیب تک ت��ک اقدامات اتاق به 
برنامه و بودجه متصل می شود. اتصال 
بودج��ه به برنامه یک��ی از مهم ترین 

گام های نهادسازی است.
حدادی در ادامه توضیحاتی درباره 
چگونگی دستیابی به اهداف کمی برنامه 
در اف��ق ۱۴۰۵ از جمله افزایش تعداد 
اعضا به ۶۰ هزار بن��گاه، افزایش ۱۰۰ 
درصدی س��هم صادرات اعضا، آشنایی 
۳۰۰ هزار شرکت استان تهران با اتاق و 
همچنین تعیین زنجیره ها و کشورهای 

هدف تجاری ارائه کرد.

برنامه عملی و نتیجه گرا باشد � 
اعضای هیات نمایندگان به طرح 
نظرات و دیدگاه های خود در ارتباط 
با برنامه پرداختن��د. ابتدا محمدرضا 
بهرام��ن ب��ه موض��وع برندین��گ و 
مسوولیت اجتماعی اتاق تهران اشاره 
ک��رد و با بیان اینکه خدمات رس��انی 
بیمارس��تان بازرگانان به شهروندان، 
فرصتی ایده آل برای معرفی نهاد اتاق 
بازرگان��ی تهران به جامعه اس��ت، بر 
اهمیت تقویت برن��د اتاق تهران نزد 
آحاد جامعه و برنامه ریزی بهتر برای 

تحقق این امر تاکید کرد.
مهراد عباد خواستار توجه به پروژه 
جدید بانک جهانی با عنوان ش��اخص 
آمادگی کسب  وکار )BR( در این برنامه 
شد. او همچنین به این نکته اشاره کرد 
ک��ه یکی از خدمات مهم اتاق به اعضا، 
ارائه اطلاعات و آمار برای شروع و توسعه 
کسب وکارهاست و در برنامه ریزی برای 

اتاق باید به این امر توجه شود.
او همچنین جای کشورهایی نظیر 
ام��ارات و ع��راق را در هدفگ��ذاری  
تج��اری اتاق خالی دانس��ت و گفت: 
علاوه بر ص��ادرات باید به واردات نیز 
توجه نش��ان داد چراکه تامین بخش 
زیادی از مواد اولیه مورد نیاز واحدهای 
تولیدی از این محل اس��ت. این عضو 
هیات نمایندگان اتاق تهران در ادامه 
از ضرورت تمرکز بیشتر بر شرکت های 

کوچک سخن گفت.
محمدرضا غفرالهی نی��ز بازنگری 
در ش��ش زنجیره هدف در این برنامه 
راهبردی را مورد تاکید قرار داد و ضرورت 
تطابق صنایع منتخب با بازارهای هدف 
صادراتی ایران را یادآوری کرد. حس��ن 
فروزان فرد دیگر عضو هیات نمایندگان 
اتاق تهران هم بازگشت به استانداردهای 
مدیریت��ی را مورد تاکید ق��رار داد و به 
ضرورت تکمیل بانک اطلاعاتی اتاق از 

اعضا اشاره کرد.
مازیار نوربخش نکاتی را درباره ماهیت 
س��ندی که به عنوان برنامه ارائه شد، 
برشمرد و نتیجه گرا بودن این برنامه را 
خواستار شد. داود رنگی هم این نقد را 
به برنامه وارد دانست که بخش کشاورزی 
در ای��ن برنامه مورد غفلت واقع ش��ده 

است. همچنین امین مقدم در اولویت 
ق��رار دادن صادرات را به دلیل ارزآوری 
آن ض��روری خوان��د و گفت موقعیت 
شرکت های دانش بنیان در این برنامه 

راهبردی مشخص نیست.
آرم��ان خالقی ب��ر تمرکززدایی از 
پایتخت و توجه بیش��تر ات��اق تهران 
به تقویت و توس��عه کس��ب وکارها در 
نواحی اقماری استان تهران تاکید کرد 
و ایجاد و راه اندازی دفاتر نمایندگی اتاق 
تهران در شهرهای اطراف تهران برای 
برقراری ارتباط بیشتر و بهتر صاحبان 
کسب و کار و صنایع در این بخش با اتاق 

را پیشنهاد کرد.
مجید موافق قدیرلی دیگر عضو هیات 
نمایندگان اتاق تهران نیز طی سخنانی 
برنامه راهبردی پیشنهادی را بلندپروازانه 
توصیف کرد و گفت که شایسته است 
در تدوین و تکمیل این برنامه تجربیات 
قبلی نیز مورد توجه قرار گیرد. او در ادامه 
گفت که به نظر می رسد درآمدهای اتاق 
تهران بیشتر از محل شرکت های تجاری 
باشد تا تولیدی که در این صورت تعداد 
پرسنل آنها کمتر است و در برنامه باید 

لحاظ شود.
در ادامه این جلس��ه، سجاد غرقی 
به ل��زوم ارائه گزارش ه��ای مقطعی از 
روند پیش��رفت برنامه اش��اره کرد و به 
واس��طه آنکه اتاق تهران هم به عنوان 
اتاق شهرس��تان و هم به عن��وان اتاق 
پایتخت شناخته می شود، تاکید کرد 
باید متناسب با این دو نقش، یک تقسیم 
کاری در ماموریت های اتاق انجام شود.

مرتض��ی میری با تاکید بر ضرورت 
نظارت بر حس��ن اجرای ای��ن برنامه 
گفت که به رغم اهمیت کمیس��یون ها 
نقشی برای این نهادها در برنامه دیده 

نشده است.
ایرج رهبر رییس کمیسیون عمران، 
احداث و امور زیربنایی اتاق تهران نیز به 
موضوع اهمیت توسعه صادرات خدمات 
فنی و مهندسی ایران اشاره کرد و توجه 
ب��ه آن در این برنامه راهبردی را مورد 
گوشزد قرار داد و با بیان اینکه ظرفیت 
صادرات در این بخش، ۲۵ میلیارد دلار 
اس��ت، اما در حال حاضر رقمی کمتر 
از ۵۰۰ میلی��ون دلار را دربرمی گیرد، 
تصریح کرد در برنام��ه راهبردی اتاق 
تهران ب��ه ارتقای جای��گاه این بخش 

توجه شود.

قیم��ت گندم با گذش��ت س��ه 
م��اه و نی��م از س��ال زراعی جاری 
هنوز مشخص نیس��ت و همچنان 
اخبار ض��د و نقیضی از زمان اعلام 
آن منتش��ر می ش��ود. در حالی که 
روز گذش��ته، قائم مقام وزیر جهاد 
کش��اورزی گفت��ه بود ن��رخ خرید 
تضمین��ی گندم تا آخ��ر این هفته 
اعلام می شود، سخنگوی اقتصادی 
دولت باز هم این موعد را یک هفته 

عقب برد.
دولت براساس قانون باید تا اواخر 
تیر هر س��ال، قیمت گن��دم را برای 
سال زراعی جدید که از ابتدای مهر 
آغاز می ش��ود، اعلام کند. امسال اما 
تاکن��ون تاخیری بیش از ۵ ماهه در 
عمل به این تکلیف قانونی اتفاق افتاده 
و گندمکاران در ماه های گذشته در 
حالی فعالیت کرده اند که از تصمیم 
دولت برای چگونگی خرید محصولات 

خود بی خبر هستند. 
ح��الا در ای��ن ش��رایط، اخبار 
ض��د و نقیضی نی��ز در مورد موعد 
نهای��ی اعلام قیمت گندم منتش��ر 
می شود. روز گذشته، کاظم خاوازی 
قائم مقام وزیر جهاد کش��اورزی در 
حاشیه دهمین نمایشگاه نهاده های 

کش��اورزی به خبرنگاران گفته بود 
که ن��رخ خرید تضمین��ی گندم تا 
»پایان هفته« اعلام می شود )مهر(. 
اما احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و 
سخنگونی اقتصادی دولت در یک 
نشست خبری مدعی شد که قیمت 
گندم ت��ا »پایان هفت��ه آینده« به 

صورت رسمی اعلام خواهد شد. 
این در حالی اس��ت که شورای 
قیمت گذاری محصولات کشاورزی، 
روز ۲۳ شهریور )با تاخیری بیش از 
۵۰ روز(، نرخ خرید تضمینی گندم 
و ۳۲ محصول اساس��ی را تصویب 
ک��رده ب��ود. دولت نیز ی��ک هفته 
فرصت داشت قیمت های مصوب را 
تایید و رسانه ای کند، اما این اتفاق 

هنوز رخ نداده است. 
وقت اضافه هم تمام شده است

نوری قزلج��ه عض��و  غلامرض��ا 
کمیسیون کشاورزی، روز پنجشنبه 
۳۰ آذر اعلام کرد با توجه به تاخیر 
چندماه��ه در اع��لام قیمت گندم، 
مجل��س به دولت ی��ک هفته برای 
ای��ن کار فرصت داده بود که همان 
روز به پایان رس��ید. حالا پنج روز 
ه��م از آن موعد گذش��ته و نه تنها 
دولت نرخ مص��وب را اعلام نکرده 

که بین سخنان مسوولان در مورد 
تاریخ نهایی انتشار آن هم هماهنگی 

وجود ندارد. 
ای��ن در حالی اس��ت که همین 
ح��الا هم دولت تاخی��ری ۵ ماه و 
نیمه در اعلام قیمت خرید تضمینی 
گندم دارد و موعد قانونی اعلام این 
نرخ در واقع در تیر امسال به پایان 
رس��یده است. حتی اگر تاریخ را از 
زمان تصویب قیمت ها در ش��ورای 
قیمت گذاری محصولات کشاورزی 
در نظ��ر بگیری��م، باز ه��م باید در 
روزهای ابتدای مهر، تکلیف موضوع 
مش��خص می ش��د. در واقع موعد 
دولت برای اعلام قیمت گندم ماه ها 
پیش به پایان رس��یده و حالا شاید 

وقت اضافه هم تمام شده باشد. 
از اختلاف نظر تا تصمیماتی  � 

در بودجه 1۴۰۳
و  صنف��ی  فع��الان  برخ��ی 
نمایندگان مجلس دلیل این تاخیر 
را اختلاف نظر میان مقامات دولتی 
در م��ورد ن��رخ مص��وب می دانند؛ 
نرخ��ی ک��ه اخبار غیررس��می آن 
را ۱۹ ه��زار و ۵۰۰ توم��ان اعلام 
کرده اند. چندی پیش، خبرگزاری 
صدا و سیما به نقل از علیرضا نظری 

نماینده مجلس وجود اختلاف نظر 
میان سازمان برنامه و بودجه و وزارت 
جهاد کش��اورزی در ای��ن مورد را 
تایید ک��رد. داوود منظ��ور رییس 
س��ازمان برنامه و بودج��ه نیز اصل 

وجود اختلاف را پذیرفته بود. 
بنیاد  عطاءالله هاش��می رییس 
مل��ی گندمکاران دلی��ل دیگری را 
ب��رای تاخیر چند ماه��ه در اعلام 
قیمت گندم مطرح کرد. براس��اس 
گزارش باشگاه خبرنگاران جوان او 
در این مورد گفت: »برآوردها حاکی 
از آن اس��ت که لایحه پیشنهادی 
دول��ت در قانون بودج��ه مبنی بر 
خری��د گندم یارانه ای خبازان علت 
اصل��ی تاخیر در اع��لام نرخ گندم 

است.«
هاش��می توضیح داده است، در 
لایح��ه بودج��ه ۱۴۰۳ دولت خود 
را تنه��ا موظ��ف به خری��د میزان 
گندم یاران��ه ای می داند که باید به 
نانوایی ها تعلق بگیرد، »درحالی که 
این امر دیدگاه خوبی نیست، چراکه 
منجر به س��ردرگمی کش��اورزان و 
تبعیض می ش��ود.«  بی عدالت��ی و 
دولت ه��ر تصمیمی در این زمینه 
داشته باش��د، تاخیر چند ماهه در 
اعلام قیمت گندم توجیهی ندارد و 
کارشناسان را نگران کاهش سطح 

کشت گندم کرده است.

چالشگزارش 2

نشست فوق العاده هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران برگزار شد
بررسی برنامه راهبردی اتاق تهران در دور دهم

تداوم بلاتكلیفی گندمكاران در سایه اختلاف نظر دولتی ها 
قیمت گندم چه زمانی اعلام می شود؟
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نفت، سال جدید را افزایشی آغاز کرد
قیمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار آسیا، سال نوی میلادی را با یک 

درصد افزایش آغاز کرد.
رویترز گزارش داد:  بهای معاملات نفت برنت با یک دلار و ۳ سنت معادل 
۱/۳ درصد افزایش، به ۷۸ دلار و ۷ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات 
وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۸۸ سنت معادل ۱/۲ درصد افزایش، به ۷۲ 

دلار و ۵۳ سنت در هر بشکه رسید.
ریسک گسترش جنگ غزه و مختل شدن کشتیرانی از مسیر دریای سرخ و 
کانال سوئز، از قیمت ها پشتیبانی کرده است. لئون لی تحلیلگر شرکت »سی ام سی 
مارکتس« با اشاره به تعطیلات سال نوی چینی در اوایل فوریه گفت: اوج فصل 
تقاضا در طول فستیوال بهاره چین و تشدید وضعیت دریای سرخ، ممکن است 
بر قیمت نفت تاثیر بگذارد. پیش بینی تقاضا در تعطیلات، انتظارات برای بهبود 

قیمت در ژانویه را بالا برده است.
آمار رصد کشتی نشان می دهد حداقل چهار نفتکش حامل دیزل و سوخت 
جت از خاورمیانه و هند به سمت اروپا، مسیرهای طولانی تر دور آفریقا را انتخاب 

کرده اند تا از مسیر دریای سرخ نروند.
پس از اینکه آمار رسمی نشان داد فعالیت تولیدی چین در دسامبر برای 
سومین ماه متوالی رشد منفی داشت، انتظارات سرمایه گذاران برای تدابیر محرک 
مالی جدید تقویت شد. با این حال، یک گزارش بخش خصوصی نشان داد این 
بخش در ماه گذشته، رشد کرده است، اما اعتماد کارخانه داران در دورنمای سال 

۲۰۲۴، نسبت به نوامبر متزلزل شده است.
براساس گزارش رویترز، چشم انداز کندی رشد اقتصاد جهانی و نگرانی های 
رو به رشد از افزایش عرضه به خصوص از سوی تولیدکنندگان خارج از اوپک، 
باعث شد قیمت نفت برنت و وست تگزاس اینترمدیت، در سال ۲۰۲۳، بیش 
از ۱۰ درصد کاهش پیدا کند و سال را در پایین ترین حد خود از سال ۲۰۲۰ 

به پایان ببرد.

آغاز دوباره تولید در پتروشیمی آبادان بعد از ۲ماه 
مدیرعامل پتروشیمی آبادان از انجام مذاکراتی با پتروشیمی اروند برای تامین 
خوراک مورد نیاز این واحد و ش��روع دوباره تولید خبر داد و گفت: ۳ ماه از ۹ 

ماهه گذشته تقریبا خطوط تولید ما متوقف بود.
 امید بچاری مدیرعامل پتروشیمی آبادان در گفت وگو با بازار گفت: مشکل 
تامین خوراک حل شده و قرار است پتروشیمی اروند نسبت به تامین خوراک 

مورد نیاز ما اقدام کند.
او با بیان اینکه این واحد پتروش��یمی هم اکنون در مرحله پیش راه اندازی 
قرار دارد و طی یکی دو روز آینده تولید محصولات پتروش��یمی آبادان از س��ر 
گرفته می شود، اظهار کرد: بارگیری اتیلن دی کلراید)EDC(  از پتروشیمی 
اروند در حال انجام بوده و به محض رس��یدن محموله تولید را دوباره از س��ر 

خواهیم گرفت.
بچاری در پاس��خ به این س��وال که از ابتدای س��ال تا حالا چند روز تولید 
نداشته اید، گفت: ۳ ماه از ۹ ماهه گذشته تقریبا خطوط تولید ما متوقف بوده 
است. به همین دلیل پیش بینی می شود وضعیت تولید ما در مقایسه با سال 

گذشته کاهش چشمگیری را تجربه کند.
مدیرعامل ش��رکت پتروش��یمی آبادان در پاسخ به این سوال که وضعیت 
سهام این واحد در ماه های گذشته چه وضعیتی داشته و این تعطیلی ها چه 
خسارتی را به سهامداران وارد کرده است، گفت: ارزش سهم شپترو در بازار تقریبا 
وضعیت ثابتی را داشته است، اما به طور قطع با کاهش درآمدهای شرکت در 
سال جاری مواجه خواهیم بود، چراکه علاوه بر توقف تولید در بازه های زمانی 
تولید، قیمت PVC هم در نیمه نخست امسال نسبت به سال گذشته حدود 

۷ درصد کاهش داشته است.

اداره میدان نفتی بزرگ عراق به چینی ها سپرده شد
ش��رکت انرژی بزرگ آمریکایی اکس��ون موبیل، رس��ما از میدان نفتی 
قرنه غربی ۱ در جنوب عراق خارج ش��د و فعالیت های آن را به ش��رکت 

پتروچاینا سپرد.
براس��اس گزارش رویترز، مقامات نفتی ارشد عراقی روز دوشنبه با مدیران 
شرکت های اکسون موبیل، پتروچاینا و نفت بصره در میدان نفتی قرنه غربی 
۱ برای مراسم رسمی خروج اکسون موبیل از این میدان و انتقال فعالیت ها به 

پتروچاینا به عنوان پیمانکار اصلی دیدار کردند.
بصیم محمد معاون وزیر نفت عراق در امور بالادستی، در مصاحبه با رویترز 
در این میدان نفتی گفت: ما برای خداحافظی با اکسون موبیل و برای تبریک به 

پتروچاینا که پیمانکار اصلی شده است، در اینجا حاضر شدیم.
پس از خروج اکس��ون موبیل، پتروچاینا بزرگ ترین سهم را در این میدان 

در اختیار دارد.
عراق سال گذشته، یک توافق فروش برای خرید ۲۲/۷ درصد سهم اکسون 
موبیل در میدان نفتی قرنه غربی ۱ توس��ط شرکت دولتی نفت بصره را امضا 
کرد و همزمان، شرکت دولتی پرتامینای اندونزی هم ۱۰ درصد سهم اکسون 

را خرید و سهمش را به ۲۰ درصد افزایش داد.
به گفته معاون وزیر نفت عراق، توافق نهایی اخیرا میان وزارت نفت عراق 
و اکسون حاصل شد که به نفع هر دو طرف بود. میدان نفتی قرنه غربی ۱ در 

حال حاضر حدود ۵۵۰ هزار بشکه در روز نفت تولید می کند.
این میدان یکی از بزرگ ترین میدان های نفتی جهان است که ذخایر قابل 
برداش��ت آن، بیش از ۲۰ میلیارد بشکه برآورد شده است. مدیر شرکت نفت 
بصره اعلام کرده عراق و پتروچاینا قصد دارند تولید این میدان را تا پایان سال 

۲۰۲۴ به ۶۰۰ هزار بشکه در روز افزایش دهند.
مقامات شرکت نفت بصره اعلام کردند پس از خروج از میدان نفتی قرنه 
غربی ۱، اکسون موبیل دیگر در بخش انرژی عراق حضور نخواهد داشت. با این 
حال، معاون وزیر نفت عراق گفت: دولت مایل است از اکسون موبیل برای ایفای 

نقش در توسعه پروژه های انرژی آینده دعوت کند.

ترکیه: مشکل تامین گاز در زمستان نداریم
وزیر انرژی ترکیه اعلام کرد ما زمستان امسال، هیچ گونه مشکل تامین 

گاز نخواهیم داشت، زیرا این کشور ذخایر کافی در مخازن خود دارد.
به گزارش ایسنا به نقل از حریت دیلی، آلپ ارسلان بایراکتار وزیر انرژی 
ترکیه گفت: مخزن زیرزمینی سیلیوری ۱۰۰ درصد پر  است. ما با آمادگی 

کامل، وارد زمستان می شویم.
بایراکتار پس از بازدید از این مرکز گفت: ترکیه مشغول کار روی پروژه ای 
برای افزایش ظرفیت تاسیسات ذخیره سازی سیلیوری به ۵/۶ تا ۶ میلیارد 
متر مکعب است. با کمک سرمایه گذاری های انجام شده، این تاسیسات اکنون 

می تواند تقاضای استانبول برای گاز طبیعی را به تنهایی تامین کند.
وزیر انرژی ترکیه اظهار کرد: تاسیس��ات سیلیوری از نظر امنیت تامین 
و ب��ه عن��وان پایگاه اصلی مرکز تجارت گاز طبیعی در آینده، مهم اس��ت. 
ظرفیت فعلی این مرکز ۴/۶ میلیارد متر مکعب بوده و ظرف مدت دو تا سه 
سال آینده، حدود یک میلیارد متر مکعب افزایش خواهد یافت و به ۵/۶ تا 

۶ میلیارد متر مکعب می رسد.
وی گفت: تاسیسات سیلیوری، یک تاسیسات سازگار با محیط زیست است 
که کل نیروی مورد نیاز خود را از انرژی های تجدیدپذیر تامین می کند و 

ظرفیتش در آینده، با یک توربین بادی جدید افزایش خواهد یافت.
ترکی��ه تاسیس��ات ذخی��ره گاز زیرزمین��ی دیگ��ری به نام ت��وز گولو 
 )دریاچ��ه نمک( در اس��تان آکس��ارای دارد که ظرفی��ت آن ۱/۲ میلیارد 

متر مکعب است.

بر
خ

گروه انرژی- به گفته رییس انجمن 
کارفرمایی پتروشیمی عدم النفع ناترازی گاز 
در سال گذشته ۸۰۰ میلیون دلار برآورد 
می شود که رقبای منطقه ای ایران به سرعت 
در حال اجرای پروژه های توسعه ای خود در 
صنعت پتروشیمی هستند.ایران با وجود در 
اختیار داش��تن دومین ذخایر گازی دنیا و 
حرکت توسعه ای که در دهه های اخیر برای 
توسعه صنایع پتروشیمی داشته، توانسته 
در تولید برخی محصولات پتروشیمی بازار 
نسبتا مناسبی را در جهان در اختیار بگیرد؛ 
دستاوردی که باعث شده صنعت پتروشیمی 
به عنوان مادر صنایع صادراتی شناخته شود 
و بیشترین ارز حاصل از صادرات را به خود 
اختصاص دهد.از همین رو در برنامه های 
توسعه ای بالادستی، افزایش ظرفیت های 
تولید محصولات پتروشیمی هدفگذاری 
شده است، با وجود این موانع بسیاری برای 
دستیابی به ظرفیت های توسعه ای بالاتر 
پیش روی این صنعت است. از کمبود منابع 
برای سرمایه گذاری گرفته تا مشکلات ناشی 

از تحریم برای فروش و بازاریابی.
علی رغم همه این مشکلات، مهم ترین 
مانع ناترازی گاز است. هرچند زمستان امسال 
به دلیل کم بارشی و هوای نسبتا مطبوع هنوز 
به پیک مصرف گاز نرسیده ایم، با این حال 
بنا به گفته مقامات وزارت نفت در صورت 
رسیدن به پیک مصرف گاز، با ۳۰۰ میلیون 
متر مکعب کمبود گاز در کش��ور  مواجه 
هستیم.چنین تصویری در کنار مشکلاتی 
که برای صنایع پتروشیمی در اخذ مالیات بر 
ارزش افزوده، افزایش نرخ خوراک و عوارض 

صادراتی وضع شده است، سرنوشت بسیاری 
از پروژه های توسعه ای در  هاله ای از ابهام قرار 
می گیرد. این بلاتکلیفی و تغییر مکرر قوانین 
و مقررات باعث شده ظرفیت های نسبت شده 
هم به حداکثر تولید نرسند.کارشناسان براین 
باورند با توجه به تقاضای بالای جهانی برای 

محصولات پتروش��یمی، کاهش تولید به 
دلیل مشکلاتی مثل ناترازی یا تغییر قوانین 
و مق��ررات باعث از دس��ت رفتن بازارهای 
جهانی خواهد شد. بازارهایی که به خصوص 
با توجه به شرایط تحریمی ایران، احیای آنها 

به سادگی امکان پذیر نیستند.

رقابت در خلیج فارس تنگاتنگ  � 
است

صنایع شیمیایی و پتروشیمی نقش 
عمده ای در حمایت از اقتصاد کش��ورهای 
عربی خلیج ف��ارس ایفا می کند که هدف 
آنها دستیابی به ارزش افزوده از منابع عظیم 

نفت و گاز است، زیرا صنعت پتروشیمی در 
کشورهای خلیج فارس به دلیل توانایی تولید 
مواد خام با هزینه کمتر نسبت به سایر مناطق 
جهان، به دلیل فراوانی نفت و گاز طبیعی از 
مزیت رقابتی برخوردار است.انرژی پرس در 
گزارشی می نویسد: سهم صنایع شیمیایی و 
پتروشیمی تقریبا  ۲۵/۷ درصد از کل تولید 
ناخالص داخلی در شش کشور خلیج فارس 
است که عضو س��ازمان کشورهای عربی 
صادرکننده نفت )OAPEC( هس��تند. 
بر اس��اس داده های س��ال ۲۰۲۰، صنعت 
شیمیایی و پتروشیمی تقریبا  ۴۵/۵ درصد 
از کل تولید ناخالص داخلی کشور قطر را 
تشکیل می دهد، این رقم برای کویت ۳۰/۸ 
درصد و برای عربستان ۲۷/۶ درصد از تولید 
ناخالص داخلی است. صنعت پتروشیمی 
همچنین ۱۸/۶ درصد از کل تولید ناخالص 
داخل��ی امارات متحده عربی را تش��کیل 
می دهد و پس از آن بحرین و عمان به ترتیب 
با ۱۶/۱ و ۱۳ درصد قرار دارند.پتروشیمی ها 
و پلیمرها بر صادرات صنایع ش��یمیایی و 
پتروشیمی خلیج فارس غالب هستند، در 
حالی که مواد شیمیایی معدنی بر واردات 
آن غالب هستند. محصولات اساسی و مواد 
واس��طه ای مانند پتروشیمی ها و کودها از 
نظر حجم در صدر صادرات این کش��ورها 
ق��رار دارند، اما از نظر درآمدهای صادراتی، 
فروش پلیمرها همچنان ۴۵/۵ درصد از کل 
درآمدها به میزان ۲۱ میلیارد دلار و ۲۹/۶ 
درصد از حجم صادرات در سال ۲۰۲۱ به 
خود اختصاص داده است.کودها ۱۳/۷ درصد 
از کل درآمدهای صادراتی صنایع شیمیایی و 
پتروشیمی خلیج فارس را تشکیل می دهند 
که در س��ال ۲۰۲۱ به حدود ۶/۳ میلیارد 
دلار رسیده است، در حالی که ۲۷/۹ درصد 

از حجم صادرات را تشکیل می دهد.
حجم ص��ادرات م��واد ش��یمیایی و 
پتروشیمی کشورهای حاشیه خلیج فارس 
در سال ۲۰۲۱ به حدود ۷۶/۵ میلیون تن 
رسید که از اثرات همه گیری کرونا در سال 
۲۰۲۰ بهب��ود یافت، زی��را طی آن، حجم 
صادرات ب��ه ۶۶ میلیون تن کاهش یافته 
بود. از سوی دیگر، واردات این محصولات از 
کشورهای عضو خلیج فارس OAPEC در 
سال ۲۰۲۱ حدود ۲۰ میلیون تن بوده است. 
صنایع شیمیایی و پتروشیمی خلیج فارس به 
ترتیب با ۲۳/۶ و ۸۲/۵ میلیون تن بیشترین 
واردات و ص��ادرات را در س��ال ۲۰۱۹ ب��ه 
ثبت رساندند.کشورهای حوزه خلیج فارس 
محصولات شیمیایی و پتروشیمی خود را به 
۱۷۰ کشور در سراسر جهان صادر می کنند 
که مهم ترین آنها کشورهای آسیایی است، 
به ط��وری که ۷۰ درص��د از کل صادرات 
خلیج فارس را به خود اختصاص می دهند 
که در س��ال ۲۰۲۰ حدود ۵۶ میلیون تن 
س��الانه بود. این رقم در س��ال ۲۰۰۶ تنها 
۱۷ میلیون تن بود. بیشترین رشد حجم 
صادرات به آسیا در سال های اخیر به چین 
و هند که بزرگ ترین بازارهای وارداتی هستند 
به ترتیب با ۲۳/۸ و ۱۹/۱ درصد بوده است. 
اروپای غربی نیز دومین بازار بزرگ صادراتی 
کشورهای حوزه خلیج فارس است، زیرا حجم 
صادرات به آن در سال ۲۰۲۰ به ۶/۷ میلیون 
تن رسید که نشان دهنده ۹ درصد از حجم 

کل صادرات است.
حرکت سریع سعودی ها � 

کشورهای عربستان سعودی، ایران و قطر 
سال هاست با بهره مندی از پتانسیل عظیم 
صنعت نفت و گاز پیش��رفته، برای کسب 
۱۰ مجتمع برتر پتروشیمی خاورمیانه با 
یکدیگر رقابت می کنند. از نظر ظرفیت کل 
تولید، عربستان سعودی با ظرفیت ۱۰۳/۳۹ 
میلی��ون تن در س��ال در صدر فهرس��ت 
بزرگ ترین کشورهای خاورمیانه قرار دارد و 
پس از آن ایران با ۹۱ میلیون تن ظرفیت 
اسمی و تولید ۶۴/۸۱ میلیون تن و قطر با 
ظرفیت تولید ۱۶/۷۳ در رتبه سوم قرار دارد.

عربستان با کمک شرکت صنایع پایه سعودی 
)سابیِک( توانسته بخش پتروشیمی خود را 
گسترش دهد به طوری که از ۱۰ مجتمع 
بزرگ پتروشیمی منطقه ۷ مورد آن در این 
کشور قرار دارد. سابیک یک شرکت شیمیایی 
متنوع جهانی اس��ت که دفتر مرکزی آن 
در ریاض عربستان سعودی قرار دارد. این 
شرکت در مقیاس جهانی در قاره آمریکا، اروپا، 
خاورمیانه و آسیا اقیانوسیه تولید می کند. این 
شرکت انواع متفاوتی از محصولات مانند مواد 
شیمیایی، کالاها و پلاستیک های با کارایی 
بالا، مواد مغذی کشاورزی و فلزات را تولید 

 Brand Finance می کند. سابیک توسط
به عنوان دومین برند ارزش��مند جهان در 

صنعت مواد شیمیایی معرفی شد.
بزرگ ترین کارخانه پتروشیمی خاورمیانه 
شرکت »مجتمع پتروشیمی جبیل« واقع در 
شهر صنعتی جبیل در عربستان است. این 
ش��رکت ۱۰۰ درصد تابع سابک، در صدر 
فهرست ۱۰ مجتمع بزرگ پتروشیمی در 
خاورمیانه قرار دارد. شهر جبیل که در سال 
۱۹۷۵ تاسیس شد، بزرگ ترین شهر صنعتی 
جهان است و در منطقه شرقی عربستان 
سعودی و در منطقه ای به وسعت ۱۰ هزار 
کیلومتر در نزدیکی س��احل خلیج فارس 
واقع شده است. عملیات تجاری مجتمع 
پتروکیمیا در جبیل در سال ۱۹۸۴ آغاز شد 
و ظرفیت تولید آن تا پایان سال ۲۰۲۲ به 

۱۱/۷۲ میلیون تن در سال رسید.
دومین مجتمع پتروشیمی عربستان 
»مجتمع کارخانه پتروشیمی شرق« نیز 
در شهر صنعتی جبیل واقع شده و طبق 
داده های س��ابیک، ۵۰ درص��د از آن برای 
سابیک است. مجتمع پتروشیمی شرق در 
سال ۱۳۶۴ فعالیت تجاری خود را آغاز کرد 
و ظرفیت تولید آن در سال ۲۰۲۲ به حدود 
۸/۷۹ میلیون تن در سال رسید. محصولات 
اصلی این مجتمع عبارتند از: اتیلن، اتیلن 
گلیکول، پلی اتیلن و غیره است. همان طور 
که ملاحظه می ش��ود سابیک در توسعه 
بخش پتروشیمی عربستان از اهمیت بالایی 

برخوردار است.
فعالیت فرامرزی سابیک � 

یکی از بخش های مهم شرکت سابیک، 
همکاری فرامرزی اس��ت. سابیک آخرین 
پروژه های خود را در بخش پتروشیمی در 
چین با همکاری شرکت چینی سینوپک آغاز 
کرده است. از یک سپتامبر ۲۰۲۳، سابیک 
و سینوپک آغاز عملیات تجاری کارخانه 
جدید پلی کربنات خود را با سرمایه گذاری 
مشترک آنها آغاز کرده اند. شرکت پتروشیمی 
سینوپک سابیک تیانجین در سال ۲۰۰۹ 
تاسیس ش��د و یک مجتمع پتروشیمی 
بزرگ متشکل از ۹ واحد تولیدی در سطح 
جهانی برای تولید مواد شیمیایی، پلی اتیلن 
و پلی پروپیلن است.ظرفیت تولید پلی کربنات 
در کارخانه مشترک ۲۶۰ هزار تن در سال 
است، بنابراین یک عنصر حیاتی در راهبرد 
شرکت سعودی برای توسعه در زمینه تولید 
پلی کربنات چین اس��ت و به این شرکت 
امکان همکاری بیش��تر با بخش جهانی و 
داخل��ی را می دهد. بهره برداری از کارخانه 
پلی کربنات نشان دهنده مرحله جدیدی 
در سرمایه گذاری مشترک بین سابیک و 
سینوپک است و توانایی شرکا را برای برآورده 
کردن نیازهای بازار پلی کربنات منطقه ای 
افزایش می دهد.اخیرا نیز س��رمایه گذاری 
مشترک بین سابیک عربستان و شرکت 
ک��ره ای SK Geo Centric باعث ش��د 
ظرفیت تولید مواد پیش��رفته در کارخانه 
خود در شهر اولسان کره جنوبی را افزایش 
دهن��د. این پ��روژه توس��عه و کاربردهای 
پنل های خورشیدی و صنایع خودرو، کفش 
و بسته بندی را هدف قرار می دهد.عربستان 
برای تقویت جایگاه بخش پتروشیمی خود 
نیازمند تولید بیش��تر گاز است. از همین 
روی، توس��عه میدان گازی جف��وره را در 
دستور کار قرار داده و از آنجا که حدود ۲۰۰ 
تریلیون فوت مکعب استاندارد گاز طبیعی 
در آن وجود دارد آن را به بزرگ ترین میدان 
گاز ش��یل در خاورمیان��ه تبدیل می کند. 
کارشناسان انتظار دارند تولید این میدان 
به نفع توس��عه پتروشیمی و تبدیل نفت 
خام سودآور به صادرات باشد.اگر تولید گاز 
عربستان سعودی تا سال ۲۰۳۰ حدود ۵۰ 
درصد افزایش یابد، میدان جفوره به جایگاه 
سعودی به عنوان صادرکننده آمونیاک در 
راستای بخشی از اقتصاد رو به رشد هیدروژن 
کمک خواهد کرد. میدان جفوره همچنین 
روزانه ۴۲۰ میلیون فوت مکعب اتان و ۶۳۰ 
هزار بشکه مایع گاز طبیعی در روز تولید 
خواهد کرد که می تواند به عنوان ماده اولیه 
صنعت پتروشیمی باشد.باید توجه داشت 
شرکت های نفتی دولتی در عربستان و امارات 
به دنبال افزایش ظرفیت تولید مواد شیمیایی 
خود هستند. این جاه طلبی ها نشان دهنده 
یک تغییر اس��تراتژیک است که می تواند 
پیامدهای بزرگی برای صنعت پتروشیمی 
جهانی داشته باشد. برای نمونه، هدف دیرینه 
آرامکو افزودن روزانه ۳ میلیون بشکه نفت به 

تولید پتروشیمی خود بوده است.

یک مقام سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد
ادعای دستکاری ابرها در حال بررسی است

گروه انرژی- یک مقام سازمان حفاظت محیط زیست می گوید ادعای دستکاری ابرها 
نیاز به بررسی بیشتری دارد که در حال انجام آن هستیم. این اولین واکنشی است که 
یک مقام دولتی بعد از طرح شایعه دستکاری ابرها توسط ترکیه که منجر به کم بارشی در 

مناطق شمال غربی کشور شده، مطرح می شود.
هرچند احد وظیفه رییس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان 
هواشناسی گفته که عقیم سازی سیستم های بارشی و تغییر مسیر آنها به کشورهای دیگر 
شایعه است و از نظر هواشناسی صحت ندارد، با این حال داریوش گل علیزاده مدیر دفتر 
اقلیم و هوا سازمان حفاظت محیط زیست  گفته این موضوع در حال بررسی است. طی 
روزهای اخیر تصاویری هوایی از تفاوت های اقلیمی در مرز ایران و ترکیه منتشر شده که 
نشان می دهد، آن سوی مرزهای ایران و در امتداد کوهستان مرزی میان ایران و ترکیه برف 
همه جا را سفیدپوش کرده، اما به محض ورود به مرزهای ایران، کوه های استان آذربایجان 
غربی خشک است؛ موضوعی که برخی ها آن را به دستکاری ابرها از سوی ترکیه نسبت 
می دهند.رییس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست در حاشیه 
نخستین سمینار علمی »نقش مداخلات منطقه ای احتمالی در تغییرات بارندگی کشور« 
در جمع خبرنگاران درباره اینکه همه خاورمیانه درگیر کم بارشی و تغییر اقلیم است اما چرا 
اثر آن در ایران نسبت به کشورهای دیگر بیشتر است، گفت: در میزان بارندگی و بروز آن 
متغیرهای زیادی تاثیرگذار است و صرفا اینکه ابرهای باران زا وارد کشور شده اند یا نه مطرح 

نیست. در این زمینه به تحقیقات بیشتری نیاز داریم تا بتوانیم با تکیه بر آنها اظهارنظرهای 
علمی داشته باشیم.گل علیزاده در پاسخ به سوالی مبنی بر تاثیر نحوه مدیریت منابع آب 
بر خشکسالی و کمبود رطوبت افزود: یکی از ملزومات باران وجود رطوبت برای تشکیل 
ابرهای باران زاست که به طور قطع مدیریت منابع آب  بر این مساله بی تاثیر نیست، یکی از 
مشکلات بزرگ کشور نحوه مدیریت منابع آب است  که از این منابع به درستی استفاده 
نمی کنیم.او افزود: یکی از موضوعات مطرح شده در این سمینار، استفاده از فناوری های نوین 
و باروری ابرهاست که کارشناسان حاضر در جلسه آن را از ابعاد مختلف مورد ارزیابی قرار 
دادند، البته تا پیش از این هماهنگی بین دستگاه ها وجود نداشت و با وجود اینکه یکسری 
اقدامات پراکنده در این زمینه انجام شد، اما درصدد جمع بندی همه آنها هستیم، اما مساله 
این است که پراکندگی اطلاعات موجب تشویق جامعه می شود، بنابراین باید اطلاعات 
درستی تزریق شود.رییس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست درباره 
اینکه آیا تغییر مسیر ابرهای باران در کشور صحت دارد یا نه، تاکید کرد: به طور قطع یکی از 
پیامدهای اصلی تغییر اقلیم کم بارشی است که چند سالی است با آن مواجه هستیم با وجود 
این به دلیل نادیدن گرفتن تغییر اقلیم، نتیجه این می شود که مسائلی همچون تغییر مسیر 
ابرهای باران زا مورد توجه قرار می گیرد، در حالی که اطلاعات امروز نشان دهنده این است 
که کم بارشی و سیر نزولی بارندگی  در همه کشورهای همسایه نیز وجود دارد، اما همه اینها 
به بررسی های بیشتری نیاز دارد، اگر به نتیجه برسیم فناوری ها در کشور به کاهش تبعات 

تغییرات اقلیمی کمک می کند از این فناوری ها استفاده خواهیم کرد.
وی افزود: در گذشته نیز تجربیاتی وجود داشته، اما به دلیل اینکه معیارهای مشخصی 
برای ارزیابی نداشتیم نتوانستیم به درستی از این طرح ها و تجربیات آن استفاده کنیم و 

به نتایج مثبتی دست یابیم. به طور مثال وزارت نیرو مسوولیت استفاده از این فناوری ها را 
برعهده دارد، اما باید از همه ظرفیت های دستگاه های اجرایی استفاده شود تا ما بتوانیم به 

صورت هدفمند از این طرح ها بهره ببریم.
گل علیزاده اظهار کرد: توجیه اقتصادی اجرای این طرح ها نیز بسیار مهم است مبنی 
بر اینکه موضوعی که برای آن هزینه می شود چقدر برای کشور دستاورد دارد و همچنین 
ابعاد اجرای پروژه نیز بسیار مهم است. نکته مهم این است که جلسه هنوز به جمع بندی 
مناسبی نرسیده که آیا در زمینه کم بارشی ها سیستم های بارشی دستکاری شده  یا همان 
تاثیر تغییر اقلیم است.رییس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست 
تاکید کرد: اگر قرار است اطلاعاتی برای تصمیم گیری های کلان کشور جمع آوری شود به 
دقت و جلسات بیشتری نیاز است، باید جلسات کارشناسی زیادی برگزار شود تا تصمیمات 
مناسبی برای رفع مشکلات گرفته شود، اما اگر قرار باشد با یک جلسه برای موضوع به این 

مهمی به نتیجه برسیم به طور قطع با احتمال اشتباه بیشتری همراه خواهد بود.
وی با تاکید بر اینکه گزارش های ارائه شده در این جلسه نشانگر تاثیر تغییرات اقلیمی 
بر شرایط بارندگی ها است، گفت: دانش تا زمانی که در خدمت مردم و در راستای ارتقای 
زندگی بشر باشد ارزشمند است، اما وقتی نسبت به آن شناخت کافی نداریم باید با احتیاط 
کامل گام برداریم که خسارتی به محیط زیست کشور وارد نشود. در بسیاری از نقاط جهان 
مساله تغییر اقلیم هنوز ناشناخته است، معمولا  هر مساله علمی موافق و مخالف خود را 
دارد بنابراین رسیدن به جواب صحیح نیازمند بررسی های بیشتری است. برای این منظور 
در زمینه بارش ها نیز میزان بارندگی ۳۰ساله کشورهای همسایه بررسی شد که نتیجه 

نشان داد آنها تحت تاثیر تغییر اقلیم با کم بارشی مواجه هستند.

ت
س

نخ

جاه طلبی های عربستان برای مهم ترین صنعت ایران نگران کننده می شود

خشاب خالی پتروشیمی ها

»با رانندگی ایمن حافظ جان خود، خانواده و دیگران باشیم«

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان بوشهر

اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای اس�تان بوش�هر در نظر دارد پروژ ه های ذیل را براس��اس مشخصات و شرایط کلی مندرج 
در جدول ذیل به صورت برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی )به صورت یکپارچه( به پیمانکاران واجد شرایط 

واگذار نماید.
مدت محل اجراموضوع مناقصهشماره مناقصهردیف

مبلغ تضمین شرکت برآورد اولیه )ریال(اجرای کار
در مناقصه )ریال(

شماره ثبت در سامانه 
ستاد

حداقل رتبه و رشته 
مورد نیاز

195/۴۰2-79
تجدید اول

بهسازی راه روستایی 
دوتو ولی

شهرستان 
دارا بودن صلاحیت پایه 51۴/966/۴۰9/۴1175۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰2۰۰۳58۳۰۰۰1۳9 ماهجم

5 رشته راه و ترابری

295/۴۰2-81
تجدید اول

تکمیل قطعه اول محور 
ریز- دژگاه

شهرستان 
دارا بودن صلاحیت پایه 18565/629/6۴1/۴۰۳2۰/۰2۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰2۰۰۳58۳۰۰۰1۴۰ ماهجم

۴ رشته راه و ترابری

۳95-۴۰2-66
تجدید دوم

احداث دوربرگردان 
کمربندی جم

شهرستان 
دارا بودن صلاحیت پایه 817/۰85/985/۳5۳86۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰2۰۰۳58۳۰۰۰1۴1 ماهجم

5 رشته راه و ترابری

۴95-۴۰2-91
روکش آسفالت خروجی 
گناوه به سمت پلیس راه 

گناوه
شهرستان 

دارا بودن صلاحیت پایه 5162/7۴5/6۰1/۰628/1۴۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰2۰۰۳58۳۰۰۰1۴2 ماهگناوه
5 رشته راه و ترابری

روکش آسفالت محدوده 595-۴۰2-92
بردستان

شهرستان 
دارا بودن صلاحیت پایه 577/۰61/596/695۳/86۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰2۰۰۳58۳۰۰۰1۴۳ ماهدیر

5 رشته راه و ترابری

695-۴۰2-9۳
روکش آسفالت جغادک – 
کنگان )محدوده پیچ های 

جاشک به سمت دیر(
شهرستان 

دارا بودن صلاحیت پایه 58۳/5۴8/۴16/1۴۳۴/18۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰2۰۰۳58۳۰۰۰1۴۴ ماهدیر
5 رشته راه و ترابری

795-۴۰2-9۴
اجرای روشنایی طولی 
بلوار وفاق حدفاصل 

کنگان- بنک
شهرستان 

دارای بودن صلاحیت 8۳2/51۳/۳9۴/8751/6۳۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰2۰۰۳58۳۰۰۰1۴5 ماهکنگان
پایه 5 رشته نیرو

تعریض محور چغادک- 895-۴۰2-95
گورک

شهرستان 
دارا بودن صلاحیت پایه 1۰5۳/1۴۳/۰17/9۰92/66۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰2۰۰۳58۳۰۰۰1۴6 ماهبوشهر

5 رشته راه و ترابری

995-۴۰2-96
ایمن سازی و احداث رمپ 

ورودی و خروجی پل 
سیدرضا شهرستان گناوه

شهرستان 
دارا بودن صلاحیت پایه 659/89۰/85۰/772۳/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰2۰۰2۰۰۳58۳۰۰۰1۴7 ماهگناوه

5 رشته راه و ترابری

* کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اس��ناد تا ارائه پیش��نهاد مناقصه گران و بازگش��ایی پاکت ها از طریق درگاه الکترونیکی دولت 
)سامانه ستاد( به آدرس http://www.setadiran.ir و مطابق جدول زیر انجام خواهد شد. تاریخ انتشار اسناد در سامانه 1402/10/13 

می باشد.
از ساعت 1۴ ظهر مورخ 1۴۰2/1۰/1۳ تا ساعت 1۴ ظهر مورخ 1۴۰2/1۰/18مهلت دریافت اسناد از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی ستاد

آخرین مهلت بارگذاری اسناد ارزیابی کیفی و مناقصه به صورت الکترونیکی در سامانه 
ستاد

تا ساعت 1۴ مورخ 1۴۰2/11/۰2

تا ساعت 1۴ مورخ 1۴۰2/11/۰2آخرین مهلت تحویل نسخه فیزیکی پاکت الف به دبیرخانه ساختمان شماره دو
ساعت 1۴:۳۰ مورخ 1۴۰2/11/۰2تاریخ گشایش پاکات ارزیابی کیفی

ساعت 9 صبح مورخ 1۴۰2/11/۰۳تاریخ گشایش مناقصه
۳ ماه و برای سه ماه دیگر قابل تمدیدمدت اعتبار پیشنهاد

* نشانی محل تسلیم مدارک ارزیابی: از طریق درگاه الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به آدرس http://www.setadiran.ir ضمنا ارائه 
پاکت حاوی اصل ضمانتنامه به دبیرخانه ساختمان شماره دو اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای الزامی است. ضمنا حضور مناقصه گران 

در جلسه بازگشایی پاکات مناقصه بلامانع خواهد بود.
* شرایط متقاضی: * داشتن توان مالی و پشتیبانی * صلاحیت و حسن سابقه در کارهای قبلی * سابقه کار اجرایی * نظام کیفی انجام کار 

و تعیین کیفیت. 
* سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مندرج است.

 جهت کس��ب اطلاعات بیش��تر متقاضی��ان می توانند به پایگاه ملی اطلاع رس��انی مناقص��ات ب��ه نش��انی http://www.setadiran.ir و
 http://iets.mporg.ir مراجعه و یا با شماره تلفن 3- 07733331281 تماس حاصل فرمایند.

شناسه آگهی:  1635371
نوبت اول چاپ آگهی: 1402/10/12

نوبت دوم چاپ آگهی: 1402/10/13

 »آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای 
همراه با ارزیابی کیفی به صورت یکپارچه«

نوبت دوم
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»جهان صنع�ت«- چند س��الي است که نوع 
جرائم به خصوص سرقت ها تغییر پیدا کرده است و 
حالا سرقت ها صرفا یک دزدي ساده خیاباني نیست 
و با اس��لحه یا قمه آن هم در روز روش��ن گاهی در 
اماکن خصوصی رخ مي دهد. این خشونت در سرقت 
به حدي تکثیر شده که دامن برخي بازیگران و افراد 
سرشناس را نیز گرفته است. ورود به منازل به یکی 
از نگرانی های شهروندان تبدیل شده است. حال به 
باور بسیاری از صاحب نظران حوزه علوم اجتماعی، 
مولفه های گوناگون سرمایه اجتماعی نقش کلیدی در 
توسعه پایدار کشورها ایفا می کنند. بررسی ها حاکی از 
آن است که کشورهای توسعه یافته و شکوفا، علاوه بر 
سرمایه اقتصادی و انسانی، از سرمایه اجتماعی بیشتری 
نیز برخوردارند و همواره از این دارایی ارزشمند مراقبت 

کرده و آن را بهبود می بخشند.
ضرورت و اهمیت این موضوع از یک سو و وضعیت 
امروز جامعه ایران، مرکز پژوهش های اتاق ایران را بر 
آن داشت تا با همکاری انجمن جامعه شناسی مجموعه 
نشست های »سرمایه اجتماعی و محیط کسب وکار« 
را برگزار کند. اولین نشست از مجموعه نشست های 
»سرمایه اجتماعی و محیط کسب وکار«، با موضوع 
»ناپایداری های اجتماعی و محیط کس��ب وکار«، 
دوش��نبه ۱۱ دی  از ساعت ۱۴ تا ۱۷، در ساختمان 
جدید اتاق ایران برگزار شد. پرسش های محوری و 
هدایت گر این جلسات عبارتند از: سرمایه اجتماعی و 
محیط کسب وکار چگونه بر یکدیگر اثر می گذارند؟ با 
کاهش یا افول سرمایه اجتماعی، محیط کسب وکار 
چه شکلی به خود می گیرد؟ بهبود مولفه های سرمایه 
اجتماعی چگونه به ش��کوفایی محیط کسب وکار 
می انجامد؟ اساس��ا  برای بهبود وضعیت س��رمایه 
اجتماعی در یک کش��ور چه باید کرد؟ تمامی این 
پرس��ش ها با نگاه به وضعیت ایران، طرح ش��ده و 
مورد بحث و بررس��ی صاحب نظران این حوزه قرار 
گرفت. در این نشست دکتر »سعید معیدفر« رییس 
انجمن جامعه شناسی ایران، دکتر »تقی آزاد ارمکی« 
عضو انجمن جامعه شناسی و دکتر »شهلا کاظمی« 
جمعیت ش��ناس حضور داش��تند. قرار است طی 
سلسله جلس��اتی، ارتباط بین سرمایه اجتماعی و 
محیط کس��ب وکار و وضعیت این دو در اتاق ایران 

بررسی شود.
اثرپذیری محیط کار از شرایط جامعه � 

در ابتدای نشست »سعید 
معیدف��ر« ریی��س انجمن 
جامعه شناسی ایران بحث خود 
را با عنوان »تنزل شاخص های 
کسب وکار در شرایط ناپایداری 
اجتماعی« ش��روع کرد. او با 
اشاره به افزایش جرائم و مهم ترین دغدغه های مردم، 
گفت جامعه ایران به پایین ترین سطح نیازهای خود 
س��قوط کرده است. بنابراین ارزش های محیط کار 
هم دیگر فاقد اعتبار است. در چنین شرایطی فساد 
ش��کل می گیرد و برخی هم ناامی��د از کار کردن و 

سرمایه گذاری می شوند.
ریی��س انجمن جامعه شناس��ی ایران گفت: 
محیط کسب وکار درون یک جامعه بزرگتر است 
و از تحولات این جامعه اثرپذیر است. بحثی که 

می خواهم به آن بپردازم، شرایط اجتماعی ناپایدار 
و تاثیر آن بر کسب وکارهاست. جامعه شناسان 
می گویند زمانی درگیر بی سازمانی اجتماعی و 
بی نظمی می ش��ویم که در یک وضعیت سقوط 
اعتبار هنجارها و قانون وارد شویم. یعنی قانون 
به شدت اعتبار و جایگاه خود را از دست می دهد 

و هنجارها هم سست می شود.
وی اف��زود: این جامعه شناس��ان، بی اعتبار 
شدن هنجارها را ناشی از سه وضعیت می دانند. 
نخس��ت آنکه جامعه این قدرت را ندارد که در 
وضعیت جدید قوانین متناسب با شرایط زندگی 
امروز تدوین کند. وضعیت دوم، تضاد قوانین و 
هنجارها است. در حالی که در جامعه هنجارهای 
دیگری وجود دارد، قوانین دیگری وضع می شود. 
این دو همدیگر را دفع می کنند. این تضاد باعث 
بی اعتبار شدن هنجارها و قوانین می شود؛ مانند 
آنچه که در حال حاضر در مجلس شاهد هستیم. 
قوانینی وضع می کنند که با هنجارهای جامعه 

در تضاد است.
این جامعه شناس اظهار کرد: در وضعیت سوم 
اف��رادی که قوانین و هنجارها را اجرا می کنند به 
هدف مورد نظر جامعه نمی رسند. قوانین برای این 
است که افراد بتوانند براساس آن برنامه ریزی کنند. 
زمانی که به هدف خود نرسند، می گویند به چه 

دلی��ل این قوانین را رعایت کنم؟ به این وضعیت 
شکنندگی قوانین و هنجارها می گویند.

س�قوط جامعه ب�ه پایین ترین س�طح  � 
نیازهایش

رییس انجمن جامعه شناس��ی ای��ران در ادامه 
نشست بیان کرد: جامعه شناسان این وضعیت را با 
عناوین مختلفی مانند ناپایداری اجتماعی و بی نظمی 
تعریف می کنند. در مجموع این ناپایداری اجتماعی 
باعث می شود که هنجارها اهمیت و اعتبار خود را از 

دست بدهند.
او ادامه داد: در چنین شرایطی، با وضعیتی مواجه 
می شویم که سهولت تعاملات اجتماعی مردم از دست 
می رود. افراد به جای تعامل و خشنودی از ارتباط، از با 
هم بودن حس بدی دارند. از ارتباط با یکدیگر فراری 
و درگیر نوعی بیگانگی اجتماعی-سیاسی می شوند. 
خشونت و نزاع بیشتر شده، روابط در خانواده به سرعت 
به خشونت کشیده می شود و در مجموع پرونده های 

قضایی هم بیشتر می شوند.
معیدف��ر گفت: بنابراین اعتم��اد اجتماعی هم 
دچار  زوال می ش��ود و جامعه به پایین ترین سطح 
نیازهای خود سقوط می کند. یعنی افراد دیگر فقط 
به دنبال رفع نیازهای زیس��تی خود هستند. برای 
مثال فقط می خواهند حداقل های زندگی مانند غذا 

را تامین کنند.

مسائل اقتصادی؛ مهم ترین دغدغه مردم � 
معیدف��ر در بخش دیگری از این نشس��ت به 
پیمایش های ملی درب��اره ارزش ها و هنجارهای 
موجود در ایران پرداخت. پیمایش هایی که نشان 
می ده��د اعتماد م��ردم به یکدیگ��ر و به قوانین 

چقدر است. 
او گفت: در سال ۱۳۹۴ یک پیمایش ملی تحت 
عنوان »ارزش ها و نگرش های ایرانیان« انجام شد. 
۶۸ درصد از کس��انی که در این پیمایش شرکت 
کرده بودند، نظرشان این بود که در صورت نداشتن 
پول و پارتی، حق پایمال می شود. او ادامه داد: ۷۴ 
درصد از شرکت کنندگان در این پیمایش گفتند 
که با پارتی می توان شغلی را دست و پا کرد. ۴۶ 
درصد هم گفتند که می توان از طریق رانت، پارتی و 
به صورت غیرقانونی در کشور ثروتمند شد. بنابراین 
می توان دید که هنجارها و قوانین تا چه اندازه برای 
مردم اعتبار دارد. این جامعه ش��ناس توضیح داد: 
حدود ۲۷ درصد از شرکت کنندگان نیز مهم ترین 
دغدغ��ه و نگرانی خود را بیکاری می دانس��تند. 
۱۷/۵درصد نیز مسائل و مشکلات مالی، ۸ درصد 
فقر و ۵ درصد هم مس��کن را دغدغه اصلی خود 
دانسته اند.« با این حساب مهم ترین دغدغه بیش 
از ۵۰ درصد از شرکت کنندگان در این پیمایش، 

اقتصادی بود.

افزایش س�رقت، نزاع و دستگیرشدگان  � 
در سال 1۴۰1

رییس انجمن جامعه شناسی ایران توضیح داد: در 
چنین جامعه ای میزان خشونت ها و ناامنی ها افزایش 
پیدا می کند. آماری که نیروی انتظامی ارائه داده، نشان 
می دهد که نزاع و درگیری ها در سال ۱۴۰۱ نسبت 
به سال ۱۳۸۵، ۲/۵ برابر شده است. در سال گذشته 
نسبت به سال ۱۳۸۵، سرقت از اماکن خصوصی ۳۱ 
برابر، سرقت از منزل ۵ برابر و تعداد دستگیرشدگان 
نیز ۳/۵ برابر شد. او در ادامه به اظهارات علیرضا آوایی، 
وزیر سابق دادگستری، درباره آمار پرونده های قضایی 
در ایران اش��اره کرد. آوایی س��ال ۱۳۹۸ گفت: سال 
گذشته )۱۳۹۷(،  ۱۳ میلیون و ۵۶۳ هزار پرونده به 
دستگاه قضایی وارد شد. می توان دید که این جامعه 
چگونه در حال متلاشی شدن است. مردم به جای 
اینکه مشکلاتشان را با هم حل کنند، به دعوا و مراجع 

قضایی می کشند.
شکل گیری فساد در ش�رایط ناپایداری   � 

اجتماعی
معیدفر بیان کرد: محیط کسب وکار هم در این 
جامعه است. وقتی ارزش ها و هنجارهای این جامعه 
سقوط کند، ارزش کار هم سقوط می کند. کار در 
جامعه توسعه یافته ارزشمند است، اما در جامعه ای 
که درگیر بحران ناهنجاری است دیگر ارزش ندارد. 
برای فرد مهم این اس��ت که هر طور شده به پول 
دست یابد. او ادامه داد: ارزش ها و هنجارهای محیط 
کار بی اعتبار می شوند. نتیجه چنین کار کردی این 
است که دیگر کار مولد انجام نمی شود. نیروی کار 
دیگر انگیزه لازم را ن��دارد و فقط می خواهد نیاز 
اولیه  زیستی خود را رفع کند. سرمایه گذار هم دیگر 
حاضر به سرمایه گذاری در چنین محیطی نیست. 
بنابراین شاهد فساد در سیستم اداری و کاری و  فرار 
سرمایه و متخصص هستیم. این جامعه شناس در 
پایان گفت: این رابطه اولیه بین ناپایداری اجتماعی 
و محیط کسب و کار بود. البته نمی توان گفت که 
این وضعیت در کشور همیشگی است. جامعه ایران، 
جامعه ای پویا است و به سرعت می تواند تغییر کند. 
بنابراین باید جامعه را به سمت مشارکت و تعامل 
بیش��تر هدایت کرد. گفتنی است، طبق آمار های 
رس��می منتشر شده میزان س��رقت در پنج سال 
گذشته ۴ برابر شده است. طبق گزارش مرکز آمار 
ایران، میزان سرقت سیر صعودی داشته، به  طوری 
که بعد از مصرف مواد مخدر، سرقت دومین جرم 
عمده در کشور محسوب می شود. سارقان انگیزه 
اقدام به سرقت را مشکلات اقتصادی اعلام می کنند، 
اما سرقت، ارتباط نزدیکی با بحران های جامعه دارد. 
بحران های اقتصادی و مشکلات معیشتی، افزایش 
شکاف طبقاتی، تورم، طلاق، بیکاری و مشکلات 
خانوادگی و... در گرایش افراد به س��مت س��رقت 
موثر هستند. از آنجایی که میزان افزایش سرقت 
با شرایط اقتصادی و تورم نسبت مستقیمی دارد، 
شمار سرقت ها نیز با افزایش تورم بالا می رود. البته 
عوامل مختلفی دست به دست هم می دهند تا فرد 
یا افرادی مرتکب بزه سرقت شوند. بنابراین به عقیده 
بسیاری از کارشناسان مشکلات اقتصادی پای ثابت 

دلایل سرقت است.

سال بیستم    چهار شنبه 1۳ دی 1۴۰2      شماره  5۴۳۳

 سارقان بی رحم منزل به زنان مالباخته
 تعرض می کردند

ایسنا- اعضای باندی که علاوه بر دزدی از خانه ها به زنان تعرض می کردند، 
شناسایی و دستگیر شدند. پرونده این باند از مدتی قبل در شعبه هفتم بازپرسی 
دادسرای سرقت تهران نزد بازپرس محمد ولدی بیراموند مطرح و مشخص شد 
اعضای یک باند سرقت حتی در زمانی که صاحبخانه ها در منزل حضور دارند، نیز 

وارد خانه مالباختگان شده و با بستن دست و پای آنها اقدام به سرقت می کنند.
در حالی که تحقیقات برای شناسایی و دستگیری سارقان ادامه داشت، شکایت ها 
تغییر یافت و شکات گفتند این افراد علاوه بر سرقت پس از بستن دست و پای 
مردان در خانه، زنان و دختران حاضر در منزل را مورد آزار و حتی در مواردی مورد 
تجاوز قرار داده اند. در بررسی های دقیق تر مشخص شد تنها سه نفر از این مجرمان 
علاوه بر سرقت دلار و طلا در تجاوز های انجام شده شرکت داشتند. در حالی که 
ماموران سرنخ هایی به دست آورده بودند، اتفاقی باعث شد اعضای این باند خشن 
زودتر دستگیر شوند. یکی از زنانی که خانواده اش قربانی جرایم این باند شده بود، به 
طور اتفاقی یکی از افراد حاضر در شب حمله به خانه خود را در پارک دید و با کمک 

مردم و رهگذران فرد مورد نظر را دستگیر کرد و تحویل پلیس داد.
متهم ابتدا مدعی شد از ماجرای سرقت و اتفاقات دیگر بی اطلاع است، اما در 
ادامه بازجویی ها و زمانی که با اسناد و مدارک و سرنخ های به جا مانده در صحنه 
جرم روبه رو شد به جرم خود و همدستانش اعتراف کرد. به همین دلیل دستگیری 
پنج همدستش زودتر از برنامه پلیس اتفاق افتاد و آنها نیز مجبور به اعتراف شدند. 
در تحقیقات و بازجویی هایی که از این ۶ سارق مسلح انجام شد، مشخص شد 
سردسته باند و سه نفر دیگر در آزار جنسی و تجاوز زنان شرکت داشته اند. همچنین 
در بخش دیگری از تحقیقات مشخص شد در یکی از سرقت های انجام شده مردی 
به واسطه فشاری که به او وارد شده دچار سکته قلبی شده و پس از آن فوت کرده 
است.  در حال حاضر با توجه به یافته های پرونده بخشی از اتهامات آنها در دادگاه 
کیفری استان تهران مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت. موضوع سرقت مرگبار به 
دادسرای جنایی ارجاع خواهد شد و پرونده سرقت ها نیز همچنان در شعبه هفتم 
 دادس��رای ویژه س��رقت تحت بررسی خواهد بود تا ابعاد مختلف جرایم این باند

 ۶ نفره مشخص شود.

باج گیری وزارت علوم به بهانه جلوگیری از »فرار مغزها« 
 هر ترم ۳۰ میلیون تومان برای آزادسازی

 مدرک دانشگاه؟!
فارس- دبیر کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت گفت: شاهد افزایش بیش از 
۳۰ برابری هزینه آزادسازی مدارک هستیم. در گذشته این رقم ۸۰۰ هزار تومان به 

ازای هر ترم بود، اما اکنون به رقم ۳۰ میلیون تومان یا بیشتر رسیده است.
هامون سبطی دبیر کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت در واکنش به افزایش 
هزینه آزادسازی مدارک تحصیلی گفت: موضوع آزادسازی مدارک با اعتراض وسیع 
دانشجویان و دانش آموختگان همراه بود، از دانشجویان فوق تخصص و متخصص 
علوم پزشکی گرفته تا دانشجویان وزارت علوم در مقطع لیسانس که همگی از این 
تصمیم شوکه شدند. وی افزود: این موضوع نشان دهنده بی تدبیری مسوولان در 
اجرای این تصمیم است. در برخی رشته ها مانند رشته های علوم پزشکی روند خزنده  
افزایش هزینه آزادسازی مدارک آغاز شد و اکنون طبق آخرین گزارش هایی که به 
ما می رسد، شاهد افزایش بیش از ۳۰ برابری هزینه آزادسازی مدارک هستیم. در 
گذشته این رقم ۸۰۰ هزار تومان به ازای هر ترم بود، اما اکنون به رقم ۳۰ میلیون 
تومان یا بیشتر رسیده است. سبطی گفت: این موضوع از قبل اطلاع رسانی نشد و اگر 
هزینه ها ۳۰ تا ۵۰ برابر افزایش می یافت، مجریان قبلی نیز باید پاسخگو می شدند 
که چرا تاکنون این اتفاق نیفتاده و به بیت المال آسیب رسیده است و اگر این میزان 
افزایش غیرمعقول است چرا باعث ایجاد نارضایتی در جامعه شده ؟ با وجود این اتفاق، 
حداقل انتظار فارغ التحصیلان که بسیاری از آنها نخبگان کشور هستند، این است 
که قانون عطف به ماسَبَق نشود. وی ادامه داد: در همه کشورها رابطه بین دولت و 
ملت رابطه سخاوتمندی دولت نسبت به ملت است، اما با افزایش شدید هزینه ها 
به دانشجویان فشار زیادی وارد می شود و انتظار حداقلی آن است که قانون عطف 
به ماسبق نشود و افرادی که در گذشته تحصیل کرده اند شامل این قانون نشوند. 
شعبه های دیوان عدالت اداری بر این موضوع صحه گذاشته اند که وزارت بهداشت 

و وزارت علوم حق ندارند این موضوع را عطف به ماسبق کنند.
دبیر کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت تصریح کرد: برخی اعلام 
می کنند که این قانون منجر به کاهش فرار مغزها و خروج نخبگان از کشور می شود. 
این تصور یادآور آن است که برخی می گفتند با افزایش قیمت بنزین معضل ترافیک 
کلانشهرها حل می شود، اما متاسفانه دیدیم که با گران شدن بنزین معضل ترافیک 
حل نشد.  وی گفت: مهاجرت نخبگان یک پدیده مکانیکی نیست که راه حلی 
مکانیکی داشته باشد و باید منطقی و علمی با آن برخورد کرد. مسائل مکانیک 

کوانتوم را با فرمول های مکانیک نیوتونی حل نمی کنند.
سبطی گفت: وقتی تعرفه دستمزد معاینه یک پزشک در کشور ما ۴ دلار است، اما 
در کشورهای همسایه � از شمال دریای خزر گرفته تا کشورهای حاشیه خلیج فارس 
� دستمزد همان پزشک بین ۱۰۰ تا ۳۰۰ دلار است، این در نگاه علمی نوعی حرکت 
شبیه حرکت اسمزی از ایران به خارج را شکل می دهد که با موانع مکانیکی قابل 
توقف نیست. وی ادامه داد: کشورهای حاشیه خلیج فارس برای پزشکان ایرانی در 
کنار شغل پردرآمد امکانات زندگی مرفه نیز فراهم می کنند، ولی در ایران نمی توانیم 
از شأن اجتماعی و امنیت جانی کادر درمان و بهداشت به درستی حمایت کنیم، یعنی 

در داخل دافعه می آفرینیم در حالی که در خارج جاذبه وجود دارد.

هزینه های بالای مراکز درمان سوختگی
ایسنا- معاون درمان وزارت بهداشت با تاکید بر اهمیت پیشگیری از سوختگی 
گفت: اگر قرار باشد ایمنی و آتش نشانی رعایت نشود و ده ها یا صدها نفر بر اثر 
بی احتیاطی دچار سوختگی شوند، حتی اگر هزاران تخت سوختگی هم داشته باشیم 
باز هم کم است. دکترسعید کریمی درخصوص وضعیت تخت های درمان سوختگی 
و تجهیزات مرتبط با آن، گفت: سوختگی عمدتا به ICU و خدمات ۲۴ ساعته نیاز 
دارد، چرا که ریسک عفونت در این بیماران بالاست و نیاز به شست وشوی مرتب و 
پانسمان مخصوص دارند. وی با اشاره به اینکه در تامین تجهیزات مرتبط با درمان 
سوختگی، هیات امنای صرفه جویی ارزی کمک می کند، اظهار کرد: تعداد تخت های 
سوختگی هم به سرعت در حال افزایش است. معاون درمان وزارت بهداشت به 
س��اخت بیمارستان سوختگی مجهزی در تهران اشاره کرد و افزود: بیمارستان 
سوختگی »کَن« پیشرفت خوبی داشته است و در مراحل نهایی کم کم در شرف 

تجهیز بیمارستان هستیم. در سایر مراکز استانی هم چنین قصدی داریم.
وی افزود: حمایت ما باید از مراکز سوختگی و روانپزشکی که درآمدزا نیستند 
و هزینه های بسیار زیادی دارند، افزایش یابد. علی رغم اینکه در این رابطه منابعی 
به ما ندادند، اما از اولویت های ماست و از هر قسمت که توانستیم منبعی پیدا و 
بیماران را حمایت کردیم. او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا وزارت بهداشت بر 
اعداد اعلامی میزان کمبود تخت سوختگی در کشور که ۱۰۰۰ عدد اعلام می شود، 
صحه می گذارد یا خیر، بیان کرد: این موضوع وابسته به این است که ببینیم چقدر 
بر مبحث پیشگیری کار کرده ایم. اگر قرار باشد ایمنی و آتش نشانی رعایت نشود و 
ده ها یا صدها نفر بر اثر بی احتیاطی دچار سوختگی شوند، حتی اگر هزاران تخت 
سوختگی هم داشته باشیم باز هم کم است. کریمی با تاکید بر اهمیت امر پیشگیری 
از بروز سوختگی، اظهار کرد: باید استانداردهای اجباری برای ساختمان، خودرو،  

حین کار و ... گذاشته شود تا اصلا سوختگی اتفاق نیفتد.
وی درباره گلایه هایی که درمانگران حوزه سوختگی و بیمارستان های سوختگی 
مبنی بر مشکلات مالی در زمینه حمایت از این بیماران مطرح می کنند، تصریح کرد: 
این موضوع هم به تعرفه ها بازمی گردد. تعرفه های پزشکی بسیار ناچیز و در نقطه 
مقابل آن، هزینه های درمان بسیار بالاست و این دو با هم همخوانی ندارد. اگر تعرفه ها 

اصلاح نشود و بیمه ها خوش حسابی نکنند، آسیب آن به مردم می رسد.

در سلسله نشست های »سرمایه اجتماعی و محیط کسب وکار« مطرح شدخبر

زوال اعتماد اجتماعي

ایلنا- بیش از ۲۸ ماه از زمان نشستن 
علیرضا زاکانی بر کرسی شهرداری تهران 
می گذرد و با توجه به سابقه و اظهارات او 
در زمینه مبارزه با فساد در دوران فعالیت 
خود در مجلس ش��ورای اسلامی و سایر 
نهادها، فس��ادزدایی از فرآیندهای مالی و 
اداری مدیریت شهری پایتخت و به حداقل 
رساندن میزان بروز تخلفات در شهرداری که 
از دوره های قبلی به عنوان یکی از بسترهای 
احتمالی وقوع فساد در دستگاه های عمومی 
کشور شناخته می شد، از جمله انتظارات 
اصلی مردم از شهردار تهران بوده است. البته 
در طول بیش از دو سال گذشته، مسوولان 
دوره کنونی شهرداری اظهارات زیادی را در 
زمینه مبارزه با فساد مطرح کرده اند و حالا 
سوال شهروندان این است که این مبارزه در 

میدان عمل به کجا رسیده است؟ 
از جمل��ه مهم تری��ن کلیدواژه ه��ای 
مسوولان فعلی شهرداری تهران در حوزه 
مبارزه با مفاس��د اداری و اقتصادی، طرح 
موضوع »شناسایی گلوگاه های فساد« بوده 
است. این موضوع برای نخستین بار در دوره 
کنونی در تیرماه ۱۴۰۱ توسط داود گودرزی 
رییس وقت سازمان بازرسی شهرداری که 
هم اکنون به عنوان دس��تیار ویژه شهردار 
پایتخت فعالیت می کند، مطرح شد و او 
در آن زمان، در پنل ش��فافیت و مبارزه با 
فساد در ش��هرداری تهران اعلام کرد که 
»توانس��ته ایم تقریبا ۱۲۰ گلوگاه فساد را 
شناسایی کنیم. هوشمندی در این است 
که آین��ده را به گونه ای طراحی کنیم که 
فساد کمتری داشته باشیم و بعد بتوانیم در 
اولویت دوم به گذشته بپردازیم و تخلفاتی 
را که در گذش��ته انجام شده است، مورد 

بررسی قرار دهیم.« 
بی��ش از ۱۵ م��اه بعد از ط��رح این 
صحبت ه��ا و در حالی که هنوز گزارش 
توسط مسوولان مدیریت شهری پایتخت 
در زمینه مسدودسازی گلوگاه های فساد 
به اطلاع ش��هروندان نرس��یده است، در 
اواخر آذرماه امسال، مجید باقری، معاون 
برنامه ریزی و توس��عه س��رمایه انسانی 
شهرداری تهران باز هم از شناسایی ۲۱ 
گلوگاه ایجاد فس��اد در مدیریت شهری 
خبر داد و تاکید کرد: »درباره هرکدام از 
این موارد برنامه ای طراحی شده است و 
امیدواریم به صورت فرآیندی در این زمینه 
اقدام��ات خوبی انجام دهیم؛ به خصوص 
آنکه با ش��ناخت رابطه بین نتایج اقدام 
کارکنان و گلوگاه های ایجاد فساد می توان 
اقدامات اصلاحی و فرآیندی مناسبی را 

برای کاهش فساد انجام داد.« 

هنوز گزارش�ی درب�اره اقدامات  � 
عملیاتی ارائه نشده 

در چنین شرایطی پرسش های مهمی که 
همچنان برای شهروندان تهرانی باقی مانده، 
این است که اساسا شناسایی گلوگاه های 
فس��اد در شهرداری به چه معناست و در 
حالی که بی��ش از نصف عمر دوره فعلی 
مدیریت ش��هری پایتخت سپری شده، 
شناسایی این گلوگاه ها چه کمکی به مبارزه 
با فساد و جلوگیری از فرآیندهای فسادزا در 
سیستم های اداری شهرداری کرده و تا چه 
حد با متخلفان احتمالی در این زمینه در 
بخش های مختلف مدیریت شهری تهران 
برخورد شده است؟ این سوالات را با برخی 
اعضای شورای شهر که طبق قانون وظیفه 
نظارت بر عملکرد شهرداری را برعهده دارند، 
مطرح کردیم و از آنها میزان رضایت شورا از 
روند مبارزه با فساد در دوره کنونی مدیریت 

شهری را جویا شدیم.
»علی اصغر قائمی« عضو کمیس��یون 
عمران و حمل ونقل ش��ورای شهر تهران 
در همین راستا گفت: منظور از گلوگاه های 
فس��اد، وجود اختیاراتی قائم ب��ه فرد در 
مدیریت شهری یا سایر نهادهای عمومی و 
دولتی است که براساس آن مدیران می توانند 
براساس سلیقه شخصی عمل کنند. چنین 
اختیاراتی می تواند زمینه ساز بروز فساد شود، 
اما تا امروز که بیش از ۲۸ ماه از دوره کنونی 
مدیریت شهری می گذرد، هنوز فهرستی از 
گلوگاه های فساد شناسایی شده در شهرداری 
تهران یا گزارش��ی درباره مصادیق موجود 
در این زمینه یا راهکارهای مسدودسازی 

گلوگاه ها به شورا ارائه نشده است.
نمی دانیم با متخلفان احتمالی  � 
در ش�هرداری چ�ه برخوردهای�ی 

داشته اند؟
قائمی اف��زود: مس��وولان دوره فعلی 
شهرداری تهران تاکنون گزارشی به شورا 
نداده اند که برای مبارزه با فساد دقیقا کدام 
اقدامات عملیاتی را انجام داده اند و با متخلفان 
احتمالی چه برخوردهایی داشته اند؟ مثلا 
نمی دانیم پس از شناس��ایی گلوگاه های 
فساد یا با تجزیه و تحلیل گزارشات مردمی 
که به سامانه ۱۳۷ می رسد، با چند نفر در 
بدنه مدیریت شهری به عنوان متخلفان 
احتمالی برخورد شده است. آنچه مشخص 
است اینکه مردم همچنان از احتمال وقوع 
فساد در بخش های مختلف شهرداری تهران 
گلایه دارند و فرآیندهای مبارزه با فساد برای 

شهروندان شفاف نشده است.
عضو ش��ورای ش��هر تهران ادامه داد: 
یکی از مهم ترین راهکارهای مبارزه با فساد 

و به خصوص پیش��گیری از وقوع مفاسد 
اداری، ارتقای سطح سیستم های هوشمند 
و خودکار است و با توجه به توسعه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات در ایران و جهان و با 
توجه به شعارها و وعده هایی که از ابتدای 
دوره کنون��ی مدیریت ش��هری در زمینه 
مبارزه با فساد داده می شد، انتظار داشتیم 
در این دوره شاهد ارتقای سطح سیستم های 
هوشمند در شهرداری باشیم که متاسفانه 
این اتفاق نیفتاده اس��ت؛ به نحوی که اگر 
نگوییم روند هوشمندسازی در دوره فعلی 
مدیریت شهری پسرفت کرده، می توانیم 
بگوییم حداقل پیشرفت خاصی را در این 

دوره مشاهده نکرده ایم.
وی تاکید کرد: هوشمندسازی بهترین 
ابزار برای پیشگیری از وقوع فساد، اعمال 
سلیقه افراد خاص و هر عمل دیگری است 
که می تواند زمینه ساز بروز مفاسد مالی و 
اداری شود. این در حالی است که در دوره 
فعلی مدیریت شهری، سیستم های هوشمند 
شهرداری تهران به روزرسانی نشده اند و قطعا 

یکی از نقاط ضعف این دوره، بی توجهی به 
موضوع هوشمندسازی و عدم ارتقای سطح 
سیستم های خودکارسازی شده )اتوماسیون( 
بوده است که این مساله، به افزایش احتمال 
باز ماندن بسیاری از گلوگاه های فساد در 
بخش های مختلف مدیریت شهری پایتخت 

دامن زده است.
ش�هروندان باید در عمل کاهش  � 

فساد در شهرداری را احساس کنند
پی��روزی در مبارزه با فس��اد نیاز به 
تبلیغ و شعار ندارد، بلکه عموم شهروندان 
به خصوص مراجعان شهرداری تهران، باید 
در عمل کاهش فساد در مدیریت شهری 

را حس کنند.
»ناصر امانی« رییس کمیته منابع انسانی 
و تشکیلات ش��ورای اسلامی شهر تهران 
معتقد است با وجود شعارهای زیادی که 
مس��وولان دوره کنونی مدیریت شهری 
پایتخت در زمینه مبارزه با فساد سر داده اند، 
اساسا پیروزی در این مبارزه نیاز به تبلیغ و 
شعار ندارد، بلکه عموم شهروندان به خصوص 

مراجعان ش��هرداری تهران، باید در عمل 
کاهش فساد در مدیریت شهری را حس 
کنند. به گفته او، سالم سازی سیستم های 
اداری چه در ش��هرداری و چه در س��ایر 
نهادهای عمومی کشور، شبیه موضوع تامین 
امنیت است، به نحوی که مردم همان طور 
که عملا احساس می کنند که در جامعه 
امنیت برقرار اس��ت، باید روند سالم سازی 
فرآیندهای اداری را نیز عملا حس کنند، 
نه اینکه مس��وولان دائما بگویند که ما در 

حال مبارزه با فساد هستیم.
»کاه�ش فس�اد« ب�ا ص�رف  � 
 اعلام شناس�ایی گلوگاه های فس�اد

 رخ نمی دهد
عضو شورای ش��هر تهران در توضیح 
بیشتر در این زمینه گفت: بهترین قاضی 
برای داوری میزان کاهش فساد در شهرداری 
تهران در دوره کنونی مدیریت شهری، خود 
ش��هروندان هستند و اگر وجدان عمومی 
اهالی پایتخت به این نتیجه رسیده باشند 
که میزان وقوع تخلفات اداری در شهرداری 

تهران کاهش یافته است، جای خوشحالی 
دارد و می توان از مسوولان شهرداری تقدیر 
کرد، ولی اگر عم��وم مردم به این نتیجه 
رسیده باشند که هنوز هم بسترهای وقوع 
فساد در بخش های گوناگون مدیریت شهری 
فراهم است، قطعا باید از مدیران شهرداری 
پرس��ید که روند مب��ارزه آنها با تخلفات 
احتمالی و مسدودسازی گلوگاه های فساد 

به کجا رسیده است؟ 
وی در پایان تصریح کرد: اینکه اعضای 
شورای شهر بگویند مبارزه با فساد در دوره 
کنونی مدیریت شهری خوب است یا بد، در 
عمل چیزی عوض نمی شود، بلکه این خود 
مردم هستند که باید تغییرات ملموس را 
در روابط اداری ش��هرداری تهران در تمام 
زمینه ها حس کنند و خودشان به این نتیجه 
برسند که در دوره کنونی مدیریت شهری 
کاهش فس��اد رخ داده است؛ یعنی خود 
شهروندان باید احساس کنند که گلوگاه های 
فساد در شهرداری مسدود شده است، نه 
اینکه دائما مسوولان مدیریت شهری آمار 
بدهند که مثلا ۲۰ گلوگاه یا ۱۲۰ گلوگاه 

شناسایی شده است.

بعد از ۲ سال هنوز گزارشی از گلوگاه های فساد شهرداری ارائه نشده!
زاویه

فرم اشتراك روزنامه

    شرایط اشتراك:
ساعات تحویل روزنامه از 6 الی 11 صبح

شروع اشتراك ( متقاضیانی که درخواست خود را به طور کامل تحویل نمایند ) اول و شانزدهم هر ماه می باشد. 
مبلغ مندرج در جدول فوق بابت روزانه یک نسخه اشتراك می باشد.

لطفا کپی فیش بانكی را تا پایان اشتراك نزد خود نگهداری فرمائید.
در صورت عدم تحویل روزنامه حداکثر تا ساعت 14 همان روز  اعلام فرمائید.

 نام و نام خانوادگی : ..................................... شرکت / موسسه : ................................... کدپستی : ........................ تلفن :.......................

ایمیل : ................................  تعداد درخواستی :......................................  مدت اشتراك:  6 ماهه                    یک ساله   

آدرس : ...........................................................................................................................................................................................

شماره فیش بانكی : ........................................ بانک : .........................................   تاریخ واریز فیش : ....................................................

یک ساله6 ماههدوره اشتراك
11/000/00022/000/000هزینه اشتراك (ریال)

کلیه متقاضیان محترم می توانند هزینه اشتراك خود را براساس مبلغ مندرج در جدول ذیل: 
به شــماره شــبا  IR340130100000000167986648   بانک رفاه  به نام محمدرضا ســعدی (مدیر مســئول)   
 واریــز و اصل ســند بانكــی مربوطه را به همراه فرم تكمیل شــده به دفتر امور مشــترکین روزنامــه «جهان صنعت» یا 
@jahan1383 ارسال نمائید.  yahoo.com  به شماره 09122976604 (تلگرام، واتس آپ، ایتا)  و یا به آدرس ایمیل

آدرس:  خیابان شیخ بهایی جنوبی، روبروی مسجد بقیه االله اعظم، کوچه سامان، پلاك4 
تلفن:  88050893-88060317  نمابر:   88210753

 « فقط تهران بزرگ »
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نادر نینوایی- مسجد تاریخانه دامغان که با 
نام مسجد چهلستون نیز شناخته می شود یکی 
از آثار ش��اخص تاریخی شهر دامغان و استان 
س��منان است که به س��بب اهمیت و جایگاه 

شاخصش قابلیت ثبت جهانی دارد.
ساخت و سازها در فاصله ۹۰ متری این بنا 
و ایجاد سازه ای چهارطبقه می تواند باعث شود 
مساله ثبت جهانی مسجد تاریخانه با مشکل 

جدی مواجه شود.
با وجود مخالفت فع��الان میراث فرهنگی 
و اقدام��ات اداره می��راث فرهنگ��ی دامغ��ان 
رای صادرش��ده حکم به حف��ظ طبقه اضافی 
ساختهشده داده و با توجه به این وضعیت هم 
حریم منظر مس��جد تاریخانه مخدوش و هم 
ش��انس ثبت جهانی این اثر تاریخی کمرنگ 

شده است.
 � اهمیت مسجد تاریخانه

برای درک اهمیت مس��جد تاریخانه کافی 
اس��ت به این نکته توجه کنید که این مسجد 
نمونه ای کامل از مساجد قرون اولیه  اسلامی در 
ایران بوده و از نظر قدمت دومین جایگاه را در 

بین مساجد کهن ایران  دارد.
پژوهش های منتشرش��ده مشخص کرده 

مسجد تاریخانه پیش از اسلام آتشکده بوده و 
بعدها به مسجد تبدیل شده است؛ ساختمان 
بنای کنونی مس��جد احتمالا بیشتر مربوط به 

سده دوم هجری است.
شیوه معماری مسجد برگرفته از معماری 
ساسانی است. س��اختمان مسجد دربردارنده 
یک صحن یا حیاط مرکزی است که پیرامون 
آن را رواق های سرپوش��یده دربر گرفته  است. 
شبستان مسجد روی هجده ستون مدور )سه 
ردیف ششتایی( بنا شده  است که این ستون ها 
یک متر و نیم قطر دارند و از نظر ویژگی های 
معماری بی ش��باهت به س��تون های کاخ های 
ساسانی نیستند. طاق های مسجد از آجر است 
و به طاق های دوره پیش از اسلام، یعنی عهد 

ساسانی شباهت دارند.
در سده های گذشته مسجد تاریخانه دامغان 
بارها مرمت و همین امر باعث ش��ده بتوان رد 
پ��ای دوره های مختلف تاریخی را در معماری 

آن دید.
 مناره های آجری در دوره س��لجوقیان به 
این مجموعه افزوده ش��ده  اس��ت که ۲۵ متر 
ارتف��اع دارند و بدنه آنها ب��ا آجرکاری تزئین 

شده  است.

اهمیت و جایگاه شاخص مسجد تاریخانه 
موجب ش��ده این بنا  بیش از ۹۰ س��ال پیش 
یعنی در زمان پهلوی اول به ثبت ملی برس��د 
و اخی��را نیز اقداماتی برای ثبت جهانی آن به 

انجام رسیده است.
ای��ن طور مقرر ش��ده که تا پایان امس��ال 
برای ثب��ت جهانی ای��ن بنای ارزش��مند در 
فهرست میراث جهان اسلام به عنوان یکی از 

زیرمجموعه های یونسکو اقدام شود.
تهدید مرتفع سازی در کمین مسجد  � 

تاریخانه
برای ثبت جهانی مسجد تاریخانه باید اصول 
و قواعد میراث فرهنگی طرف توجه قرار گیرد و 
مخدوش نبودن حریم منظری و خط آسمان از 

جمله نکات مهم در این رابطه است.
 ساخته شدن س��اختمانی چهارطبقه که 
منظر بصری این مس��جد تاریخی را مخدوش 
کرده، مانعی جدی در مسیر ثبت جهانی مسجد 
تاریخانه است. براساس اطلاعاتی که یک منبع 
آگاه در اختیار »جهان صنعت« قرار داده ماجرا از 
این قرار است که در سال ۱۴۰۰ فردی حقیقی با 
دریافت مجوز ساخت یک بنای ۳طبقه در فاصله 
 ۹۰ متری مسجد تاریخانه )قرن دوم هجری( 

اقدام به ساخت کرده است.
در جریان این ساخت وسازها یک طبقه مازاد 
بر پروانه و مجوز کمیسیون ماده ۵، به ساختمان 
اضافه و س��اختمان به جای س��ه، چهارطبقه 
می شود. نتیجه آنکه همین یک طبقه اضافی 
باعث می شود بنای ساخته شده منظر مسجد 
تاریخی تاریخانه را مخدوش کرده و امکان ثبت 

جهانی این مسجد با چالش مواجه شود.
کمی بع��د با اعتراض دوس��تداران میراث 
فرهنگ��ی و اداره میراث فرهنگی شهرس��تان 
دامغ��ان و اقدام به موقع ش��هرداری دامغان، 
ساخت وس��از متوقف و پرونده جهت بررسی و 
تصمیم گیری به کمیسیون ماده صد شهرداری 
ارجاع می شود. کمیسیون بدوی و تجدیدنظر 
با توجه به تخلف مالک در س��اخت یک طبقه 
م��ازاد بر پروانه، رای تخری��ب طبقه اضافه را 
ص��ادر می کند، اما مالک با ادعای خارج بودن 
ساختمان از حریم قانونی مسجد تاریخانه، به 
رای صادره از کمیسیون تجدیدنظر ماده صد 
اعتراض و دیوان عدالت اداری نیز دستور بررسی 

مجدد صادر می کند.
در بررسی مجدد و با وجود مکاتبه اداره کل 
میراث فرهنگی اس��تان سمنان و اداره میراث 

فرهنگی دامغان و تاکید بر اهمیت موضوع حریم 
منظر و ایجاد مانع در روند ثبت جهانی این بنای 
فاخر، تصمیم قبلی کمیسیون ماده صد تغییر و 
به ابقای طبقه مازاد و تبدیل تخریب به جریمه 

دستور داده می شود.
 � از ماج�رای می�دان نق�ش جهان تا 

مشکل مسجد تاریخانه
ب��رای درک خط��ر مرتفع س��ازی در جوار 
مسجد تاریخانه دامغان باید ماجرای برج تجاری 

جهان نما در اصفهان را به خاطر بیاوریم.
شهرداری اصفهان در سال ۱۳۷۵ اقدام به 
س��اخت برج تجاری جهان نما در فاصله ۷۰۰ 
متری میدان نقش جهان )امام( کرد. در حین 
ساخت  وساز مشخص شد ارتفاع ۵۰ متری برج 
جهان نما، منظر تاریخی و فرهنگی میدان نقش 
جهان را مخدوش می کند که موجب اعتراض 
سازمان یونسکو شد.  با بازدید بازرسان یونسکو 
در س��ال ۱۳۸۰ اعلام ش��د در صورت تعدیل 
نش��دن طرح ساخت وس��از و حذف نشدن دو 
طبقه برج جهان نما، میدان نقش جهان اصفهان 
در فهرست بناهای در معرض خطر قرار گرفته 
و از فهرست ثبت جهانی یونسکو خارج خواهد 
ش��د. نهایتا پس از کش و قوس ه��ای فراوان و 
ب��ا ورود رییس جمه��وری وقت، دو طبقه برج 

جهان نما تعدیل شد و ماجرا خاتمه یافت.
ایجاد س��ازه ای چهارطبقه در فاصله حدود 
۹۰ متری مس��جد تاریخانه ک��ه با رای دیوان 
عدالت پابرجا مانده نیز نمونه ای مش��ابه برج 
جهان نماس��ت و به زعم کارشناس��ان میراث 
فرهنگی باعث ش��ده حریم منظری مس��جد 

تاریخانه مخدوش شود.
در واقع وجود طبقه چهارم این ساختمان 
و مش��خص بودن آن از محل مسجد تاریخانه 
موجب شده حریم منظر مسجد تاریخانه آسیب 
ببیند و می توان گفت خطری که برج جهان نما 
برای میدان نقش جهان داشت این بار گریبانگیر 

مسجد تاریخانه شده است. 
اگرچ��ه کارشناس��ان می��راث فرهنگ��ی 
ساخت وس��از چهارطبقه در نزدیک مس��جد 
تاریخان��ه را تهدی��دی برای ثب��ت جهانی اثر 
دانس��ته اند، اما برخوردی موثر برای مقابله با 
این جریان انجام نشده است و انتظار می رود با 
پیگیری موضوع از سوی وزارت میراث فرهنگی 
شرایط برای ثبت جهانی مسجد تاریخانه مهیا 
شود و آس��یب وارده به منظر مسجد تاریخی 

شهر دامغان از بین برود.

»جهان صنعت« مخاطرات مسجد تاریخانه دامغان را بررسی می کند

تهدید مرتفع سازی در کمین یکی از کهن ترین مساجد ایران
خبر

وزیر گردشگری خبر داد
لغو ویزای چند کشور برای ایرانی ها

ایسنا- عزت الله ضرغامی گفت:  به 
دنب��ال لغو یک طرفه روادید ایران برای 
اتباع ۳۳ کش��ور، روادید تعدادی از این 
کش��ورها نیز به زودی برای شهروندان 

ایرانی لغو خواهد شد.
هی��ات وزیران ۲۲ آذرماه ۱۴۰۲ روادید جهانگردی ایران را یک طرفه برای 
اتباع ۳۳ کشور لغو کرد. بر این اساس، شهروندان کشورهای عربستان، قطر، 
امارات، بحرین، کویت، لبنان، روسیه، ازبکستان، قرقیزستان، تاجیکستان، تونس، 
تانزانیا، موریتانی، زیمبابوه، موریس، سیشل، ژاپن، اندونزی، مالزی، سنگاپور، 
ویتنام، کامبوج و برونئی، برزیل، مکزیک، پرو، ونزوئلا، کوبا، کرواسی، صربستان، 
بوس��نی و هرزگوین، بلاروس و هندوس��تان، هر ۶ ماه یک بار به مدت ۱۵ روز 
می توانند در ایران سفر کنند. این اقدام، اما این پرسش را به دنبال داشت که آیا 
این امکان فقط برای اتباع آن کشورها فراهم شده است و آیا شهروندان ایرانی 
امکان سفر بدون ویزا به این کشورها را نیز خواهند داشت و چه تلاش و اقدامی 
برای تحقق سفر بدون ویزا به تعداد بیشتری از کشورها انجام می شود، در حالی 

که این شاخص در ارتقای جایگاه پاسپورت ایران می تواند اثرگذار باشد.
عزت الله ضرغامی وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در این باره 
اظهار کرد: در حال حاضر با برخی کشورها در حال لغو دوطرفه روادید هستیم. 
از میان آن ۳۳ کشوری که اخیرا یک طرفه با آنها لغو روادید کرده ایم، قرار است 
روادید تعدادی از آنها برای شهروندان ایرانی لغو شود. این اتفاق با بعضی از آن 

کشورها دوسویه بوده که در فاصله کوتاهی انجام شده است.
او افزود: وزارت خارجه در این باره اقدامات خوبی انجام داده و در همین فاصله 
کوتاه که ما با ۳۳ کشور یک طرفه لغو روادید کرده ایم، چند کشور هم هستند 
که دوطرفه لغو روادید کرده اند. اس��امی این چند کشور به زودی اعلام خواهد 

شد. باید پروتکل وزارت خارجه در این باره نهایی شود.
ضرغام��ی تاکید کرد: م��ا برای تقویت گردش��گری کاری به روابط خاص 
دیپلماتیک نداریم، ما می خواهیم درها را باز کنیم، حساسیت ها را برطرف کنیم 
و بگوییم هر که می خواهد وارد ایران شود، آماده ایم تا از او پذیرایی کنیم و این 
خیلی برای ایران هراسی و علیه تبلیغات اقدام مهمی است. حرکت ما متعهدانه 

بر مبنای معرفی ایران با هدف گردشگری است.

فهرست بناهای تاریخی در اختیار دستگاه های دولتی 
تهیه می شود

»جهان صنعت«- مدیرکل حفظ و احیای بناها و بافت های تاریخی با اشاره 
به مکاتبات انجام شده با ۶۰ دستگاه گفت: دستگاه ها موظف به اعلام بناهای ثبتی 

تحت مالکیت، گزارش منابع و مرمت های انجام شده بعد از سال ۹۸ شدند.
در دومین روز از چهارمین نشست تخصصی و کارگاه های آموزشی معاونان 
میراث فرهنگی کل کشور که روز سه شنبه ۱۲ دی ۱۴۰۲ در سالن فجر وزارتخانه 
برگزار شد، فاطمه داوری مدیرکل حفظ و احیای بناها، بافت ها و محوطه های 

تاریخی به تشریح برنامه های این اداره کل پرداخت.
وی به برنامه ریزی برای تخصیص منابع ملی ۱۴۰۲ به منظور مرمت ۵۲ بنا 
)۴۵ بنا و مس��جد تاریخی و ۷ بقعه تاریخی( اشاره و تصریح کرد: این بناها با 
مشارکت استان ها انتخاب شده و تمرکز روی اتمام  مرمت و ساماندهی آنها طی 

۲ سال آینده است.
ارزیابی پروژه ها براساس دستورالعمل ابلاغیه مطالعاتی فرهنگی  تاریخی، پایش 
اجرای طرح های عمرانی استان، تصمیم گیری های فنی استان در شورای فنی 
استان و برنامه ملی کاهش خطر، وضعیت ضوابط اختصاصی بافت های تاریخی، 
ساماندهی وضعیت بناهای تاریخی واگذارشده از محل ماده ۲۷، برنامه اقدام 
مشترک با اوقاف، هماهنگی برنامه اقدام روستاهای تاریخی هدف مشترک با 
بنیاد مسکن در چارچوب تفاهمنامه مشترک، امکان سنجی و آماده سازی بناهای 
تاریخی به منظور بازدیدهای ش��بانه در ماه مبارک رمضان و نوروز، برنامه روز 
جهانی بناها و محوطه های تاریخی از نکات مطرح شده از سوی داوری در این 
جلسه بود. مدیرکل حفظ و احیای بناها، بافت ها و محوطه های تاریخی با اشاره 
به مکاتبات انجام شده با ۶۰ دستگاه به منظور ساماندهی بناهای در اختیارشان 
و تهیه بانک اطلاعاتی اظهار کرد: دستگاه ها موظف به اعلام بناهای ثبتی تحت 
مالکیت و گزارش منابع و مرمت های انجام شده بعد از سال ۹۸ شده اند و تخطی 

هر دستگاه به منظور ترک فعل است.

حریت- رییس انجمن هتلداران و توراپراتورهای توریستی 
مدیترانه معتقد است واژه »معجزه« به بهترین وجه می تواند 
عملکرد صنعت گردشگری ترکیه در سال گذشته را توصیف 
کند. کان کاوال اوغلو رییس انجمن هتلداران و مجریان تور 
مدیترانه  )AKTOB( می گوید: واژه »معجزه« به بهترین وجه 
می تواند عملکرد صنعت گردشگری ترکیه در سال گذشته را 
توصیف کند، چراکه صنعت گردشگری این کشور تحت تاثیر 

زلزله های ویرانگر و مشکلات ژئوپلیتیکی قرار داشته است.
کاوال اوغلو در این باره توضیح داد: »فصل گردش��گری به 
دلیل زلزله، ناگزیر از ماه ژوئن آغاز شد و پس از آن انتخابات 
داشتیم. در پنج ماهه نخست سال ۲۰۲۳ تقریبا هیچ فعالیت 
گردشگری وجود نداشت. با این حال آمار و ارقام گردشگری 
در سال ۲۰۲۳ شگفت انگیز است. بزرگ ترین بازارهای ما یعنی 
روسیه و سومین بازار بزرگ ما اوکراین، هنوز در حال جنگ 
هستند. ما توانستیم زیان این دو بازار را از بازارهای اروپایی 
جبران کنیم.« او همچنین اظهار کرد ترکیه ۱/۱۵ میلیون 
گردشگر لهستانی را جذب کرده و لهستان به ستاره در حال 

رشدِ بخش گردشگری ترکیه تبدیل شده است.

کاوال اوغلو گفت: هنوز زود اس��ت که درباره آنچه ممکن 
است در سال ۲۰۲۴ اتفاق بیفتد صحبت کنیم، مثلا اینکه 
آیا می توانیم فصل را در آوریل شروع کنیم؟ آیا هتل ها زودتر 
درهای خود را باز می کنند؟ آیا فصل گردشگری طولانی تری 
خواهیم داش��ت؟ س��والات زیادی وج��ود دارد. صحبت از 
گردشگری در تمام طول سال مطرح شده است، اما رویکرد 
واقع بینانه تری لازم اس��ت. ابتدا باید برنامه ریزی را برای یک 
دوره هفت ماهه انجام دهیم و س��پس ممکن است به دوره 

۱۲ ماهه برسیم.
ورود گردش��گران خارجی به ترکی��ه از ژانویه تا نوامبر با 
۱۰/۸ درصد افزایش نسبت به سال قبل به ۴۶/۷ میلیون نفر 
رسید. حدود ۲۳/۶ میلیون گردشگر از کشورهای اروپایی در 
۱۱ ماهه نخست سال ۲۰۲۳ از ترکیه بازدید کردند که ۸/۶ 

درصد افزایش داشت.
ترکیه قصد دارد درآمدهای گردشگری را از برآورد ۵۹/۶ 
میلیارد دلاری در سال ۲۰۲۴ به ۶۴/۷ میلیارد دلار در سال 

آینده و ۷۱/۳ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۶ افزایش دهد.
استانبول بار دیگر محبوب ترین مقصد در بین گردشگران 
خارجی بوده اس��ت و در س��ال ۲۰۲۳، بیش از ۱۶ میلیون 
گردش��گر از این شهر بزرگ دیدن کردند. آنتالیا در سواحل 
مدیترانه بالغ بر ۱۴/۵ میلیون بازدیدکننده را به خود جذب کرد 
که ۳۱ درصد از کل گردشگران خارجی را تشکیل می دهد.

گردشگری منبع مهمی از درآمد برای ترکیه است و دولت 

برای مهارِ کسری بودجه خود حساب ویژه ای روی آن باز کرده 
است. بازگشت کامل صنعت گردشگری در سال گذشته پس 
از شیوع بیماری همه گیر کرونا باعث شد تعداد گردشگران به 
رکورد نزدیک شود و درآمدهای بالایی را به همراه داشته باشد 
و دولت را بر آن داش��ته تا برآوردهای سالانه خود را افزایش 
دهد. دولت ترکیه پیش از این پیش بینی کرده بود، در سال 
جاری شمار گردشگران ورودی به ترکیه به ۶۰ میلیون نفر 
برسد و همچنین برآورد شده این رقم در سال ۲۰۲۸ به ۹۰ 

میلیون برسد.
از حی��ث درآمد نیز پیش بینی می ش��ود امس��ال درآمد 
گردش��گری ترکیه به ۵۶ میلیارد دلار و در پنج سال آینده 
به ۱۰۰ میلیارد دلار افزایش یابد. درآمدهای گردشگری در 
۶ ماهه اول سال ۲۰۲۳ با ۲۷ درصد افزایش نسبت به سال 

گذشته به ۲۱/۷ میلیارد دلار رسیده است.
گردشگری حدود ۱۰ درصد به تولید ناخالص داخلی ترکیه 
)GDP( کمک می کند. علاوه بر این، حدود ۱/۷ میلیون نفر در 
بخش خدمات اقامتی و غذایی مشغول کار بوده اند که حدود ۵ 

درصد از کل اشتغال این کشور را تشکیل می دهد.

عملکرد موفق گردشگری ترکیه
گزارش 2

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه

قانون های حل جدول سودکو:
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یک تا 
۹ نوشته شود. بدیهی است که هیچ عددی 

نباید تکرار شود. 
۲- در ه��ر مربع ۳×۳ اعداد یک تا ۹ باید 
نوشته شود و در نتیجه هیچ عددی نباید 

تکرار شود.

زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه

سودوکو 
س��ودوکو Sudoku ی��ک واژه ترکیبی 
ژاپنی به معنای عددهای بی تکرار است و 
امروزه به جدولی از اعداد گفته می شود که 
به عنوان یک سرگرمی رایج در نشریات 

کشورهای مختلف به چاپ می رسد.
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عمودی: 
۱- حس بویایی – سرودن نوعی اشعار رزمی

۲- فیلم تک فریمی – لرزانک میوه
۳- عدد سفره عید – سقف دهان – خاک قبر – مرطوب

۴- جن��س مبارز – گون��ه ای عامل بیم��اری – کامل و به 
پایان رساندن

۵- حفظ ش��ده در ذهن – مدح و س��تایش – س��از جنگی 
قدما

۶- مش��فق و محبت کننده – تجلی روحی انس��ان – جناح 
چپ لشکر

۷- زمان آینده – پایتخت ترکیه – قلعه شطرنج
۸- خصل��ت و منش – ناله اندوه زدگان – مزه حرف حق – 

برج یازدهم فلکی سال
۹- رها و سرگردان – درخشش و روشنایی دهنده – پایداری 

در دوستی 
۱۰- لعاب نشاس��ته – از مصالح ساختمانی – سیاستمدار 

مقتدر اتریش در قرن هجدهم میلادی
۱۱- نجات یافتن – سود و فایده  – خوشی و شادی

۱۲- از مراکز اس��تانی – صفت چش��م زیب��ا – دومین نت 
موسیقی

۱۳- نوعی خودرو – حوضچه حمام – از جزایر ایرانی خلیج 
فارس – خانه مجلل

۱۴- نخستین آنتی بیوتیکی که کشف شد – روشندل
۱۵- مثنوی ش��امل دو بخش، از حکیم نظامی گنجوی – 

بی علاقه در کار و تلاش

افقی:
۱- روزگاری در چایخانه ها از رونق و رواج بسیاری برخوردار 

بود – عضو راهی بدن
۲- دان��ه گیاهی با خ��واص پزش��کی – میان برنامه کوتاه 

تلویزیونی – واحد سنجش وزن برای طلا
۳- مجموعه افراد یک کش��ور – نش��انه عل��ت یا دلیل – 

زرنیخ سفید
۴- بخار دهان – از اس��ناد معتبر بانکی – فاقد ش��جاعت 

– گذشت ایام

۵- واحدی در علم فیزیک – روادید س��فر – علم درس��ت 
تلفظ کردن حروف و کلمات قرآن

۶- بیشترین مقدار – ماه وسط پاییز – استخوان ران
۷- نوش��ته اصلی – بخش��ی از دس��ت – کشوری در غرب 

آفریقا با نام پیشین داهومی
۸- پیش��وند س��ال و روز – گ��رو گذارنده مل��ک – پرنده 

درازپا – رمق واپسین
۹- مرکز اس��تان مازن��دران – جمله ادیبان��ه اثر بخش – 

معروف ترین باغ در صدر اسلام
۱۰- حجمی در هندس��ه – رش��ته ای در ش��نا – بررسی 

پزشک روی بدن بیمار
۱۱- فروشنده و خریدار کالای قدیمی – سستی و کاهلی 

– حکمت ارسطویی

۱۲- نش��انه وج��ود فعل در جمله – ک��رم روده – از انواع 
دسرهای ایرانی – مدافع فوتبال

۱۳- خواهش تضرع آمیز – علم و خرد – مرزبان و حاکم
۱۴- ق��درت و ت��وان – عنوان اش��رافی پایین ت��ر از لرد – 

سوبسید
۱۵- عنصر نمک ساز – اشاره کنایه گونه به افراد خوش ظاهر 

و بدباطن
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 بازگشت »چند شب« به تالار رودکی
 پس از ۴ سال

پروژه موسیقایی »چند شب« بعد از چهار سال توقف، فصل 
جدید فعالیت های خود را از ۲۰ دی ماه امسال با برگزاری چند 
کنسرت از هنرمندان شاخص موسیقی ایرانی در تالار رودکی 
پایتخت آغاز می کند. فصل سیزدهم این پروژه پس از مدت ها 
وقفه در برگزاری این رویداد، طی روزهای بیستم، بیست و یکم 
و بیس��ت و دوم دی ماه امس��ال به میزبانی تالار رودکی تهران 

برگزار می شود.
در فصل سیزدهم این پروژه تعدادی از نوازندگان برگزیده و 
شناخته شده موسیقی ایرانی در قالب کنسرت های تک نوازی، 
دونوازی و سه نوازی سازهای ایرانی به اجرای برنامه می پردازند. 
تهیه کننده و مدیر برگزاری پروژه موسیقایی »چندشب« با اشاره 
به برگزاری این رویداد پس از مدت ها تعطیلی اظهار کرد: پس 
از برگزاری دوره دوازدهم پروژه موسیقایی »چند شب« که در 
آذرماه سال ۱۳۹۸ برگزار شد، این بار بسیار خوشحالیم که پس از 
چهار سال سکوت و توقف این پروژه، باردیگر میزبان هنرمندان و 

مخاطبان فهیم موسیقی در قالب دوره سیزدهم خواهیم بود.
طبق برنامه ریزی های انجام گرفته، برنامه کنسرت ها به ترتیب 

زیر اعلام شده است:
چهارش��نبه ۲۰ دی ۱۴۰۲ س��اعت ۲۰: اجرای اول: بهمن 
فریادرس نوازنده کمانچه و حمید قنبری نوازنده تمبک/ اجرای 
دوم: احس��ان ذبیحی فر نوازنده کمانچه/ اجرای س��وم: شهرام 

غلامی نوازنده عود.
پنجش��نبه ۲۱ دی ۱۴۰۲ س��اعت ۲۰: اجرای اول: نازنین 
غنی زاده نوازنده کمانچ��ه/ اجرای دوم: میلاد محمدی نوازنده 
سنتور/ اجرای سوم: سامر حبیبی نوازنده کمانچه ، آرش فرهنگ فر 

نوازنده تمبک.
جمعه ۲۲ دی ۱۴۰۲ ساعت  ۲۰: اجرای اول: پویان عطایی 
نوازنده سنتور، سهیل اله دادیان نوازنده تمبک/ اجرای دوم: مرتضی 
صنایعی نوازنده نی/ اجرای سوم: حسام اینانلو نوازنده کمانچه، 

پارسا نظری نوازنده کمانچه، فرزانه مهدی زاده نوازنده کمانچه.
مجموعه کنس��رت های »چندش��ب« به مدیریت افشین 
معصومی از تیرماه سال ۱۳۹۶ با هدف یادآوری ریشه های اصلی 
موسیقی در دوره های مختلف طراحی و برگزار شده که در هر 
دوره به یک، دو یا چند ساز از حوزه موسیقی ایرانی، کلاسیک و 
نواحی و بخش های دیگری از گونه های موسیقی پرداخته می شود. 
مرحله فروش بلیت دوره سیزدهم پروژه موسیقایی »چند شب« 

از روز یکشنبه دهم دی  آغاز شده است.

 فروش سینماهای آمریکا در سال ۲۰۲۳
س��ال ۲۰۲۳ در آمریکا س��ینماها بیش از ۹ میلیارد دلار 
فروش کردند تا کمی فاصله خود را با روزهای اوج کمتر کنند. 
در حالی که در آخرین روز سال ۲۰۲۳ فیلم »وانکا« یونیورسال 
پرفروش ترین فیلم آخر س��ال ش��د و ۳۰ میلیون دلار بر آنچه 
تاکنون فروخته بود، افزود. »آکوامن ۲«، »وانکا« و بیشتر گیشه 
سینماهای هفته کریسمس در مجموع ۲۸۱ میلیون دلار بر آنچه 
در طول ۵۱ هفته دیگر سال فروخته شده بود، افزودند تا فروش 
سینماها ۱۴ درصد از سال ۲۰۲۲ فراتر برود. این در حالی است 
که پیش بینی می شود فروش گیشه های سینماهای آمریکا در 
سال ۲۰۲۴ به دلیل ارائه فیلم های کمتر و کاهش احساسات 
تماشاگران سینما، یک میلیارد دلار کمتر از سال ۲۰۲۳ شود. 
این آمار موجب شد تا برخی در روزهای جشن سال نو بگویند 
یک بابانوئل وجود دارد که سالی بیش از ۹ میلیارد دلار در گیشه 
داخلی آمریکا می ریزد و آن را وارد صنعت فیلم می کند. بسیاری 
باور چنین امری را نداش��تند و به ویژه برای روزهای تعطیلات 
آخر سال که فیلم بزرگی در انتظار اکران نبود، چنین فروشی را 
غیرقابل تصور می دانستند. آمار ارائه شده برای فروش سینماها 
تا یکش��نبه، آخرین روز ۲۰۲۳ برابر با ۹/۰۳ میلیارد دلار بوده 
است. اکران مجموعه متنوعی از فیلم های خانوادگی و بزرگسالان 
در طول تعطیلات این موفقیت را رقم زد از جمله »وانکا« که با 
فروش ۳۰ میلیون دلاری در گیشه ۴روزه سال نو پیشتاز است. 
»آکوامن و پادشاهی گمشده« برادران وارنر ۲۳/۵ میلیون دلار و 
»رنگ بنفش« ۱۵ میلیون دلار در ۴ روز تعطیلات فروش کردند. 
فیلم های بزرگسالان مانند »پسران در قایق« ساخته جورج کلونی 
در طول این ۴ روز فروشی ۱۱/۲ میلیون دلاری را تجربه کرد 
و حتی کمدی رمانتیک »هرکس جز تو« ۱۱ میلیون دلار در 
۴ روز فروخت. فیلم های اکران شده توسط برادران وارنر در ماه 
دسامبر به تنهایی ۷۰۰ میلیون دلار در سرتاسر جهان فروختند؛ 
»وانکا« ۴۰۰ میلیون دلار و »آکوامن ۲« ۲۶۰ میلیون دلار فروش 
کردند. همان طور که پیشتر گفته شد در سال ۲۰۲۴ به دلیل 
فیلم های موجود کمتر، حدود یک میلیارد دلار از فروش سینماها 
کم می شود و مجموع فروش به رقم ۸ میلیارد دلار کاهش خواهد 
یافت. پل درگارابدیان تحلیلگر ارشد رسانه ای کام اسکور گفت: 
افزایش تا بالای ۹ میلیارد دلار چیزی بیش از دلار و سنت است 
و نشان دهنده درس های آموخته شده در سالی است که مسلما 
یکی از مهم ترین و چالش برانگیزترین سال ها برای سینما بود. وی 
افزود: از آنجا که یک سال تاریخی برای گیشه در میان پس زمینه  
پرفرازونشیب اعتصاب ها، پخش آنلاین و تغییر ذائقه تماشاگران 
به پایان می رسد، می توان نتیجه گرفت سینما همچنان بخش 
مهمی از اکوسیستم سرگرمی است. بدون هیچ تردیدی برنده 
سال ۲۰۲۳ یونیورسال بود که با فروش در مجموع ۱/۹۳ میلیارد 
دلاری فیلم هایش در گیشه های داخلی، ۱۸ درصد نسبت به سال 
۲۰۲۲ فراتر رفت و فیلم  موفقی مانند »برادران سوپرماریو« با 
ف��روش ۵۷۴/۹ میلیون دلار را به عنوان دومین فیلم پرفروش  
سال روی پرده داشت. »اوپنهایمر« با فروش ۳۲۶ میلیون دلار، 
»س��ریع ایکس« با فروش ۱۵۰/۱ میلیون دلار و»پنج شب در 
فردیز« با فروش ۱۳۷/۲ میلیون دلار دیگر فیلم های پرفروش این 
کمپانی بودند تا جایگاهی را تصاحب کند که معمولا متعلق به 
دیزنی است. از سال ۲۰۱۵ این اولین باری است که یونیورسال 
پیشتاز فروش در گیشه سینماهای آمریکا شده است. دیزنی با 
فروش ۱/۸۹ میلیارد دلار و کاهش ۲ درصدی در مقایسه با فروش 
سال پیش، در رتبه دوم قرار گرفت و همانطور که پیشتر هم گفته 
ش��د با کاهش فروش بلیت فیلم های مارول سال سختی برای 
دیزنی رقم خورد. »مرد مورچه ای و زنبورک: کوانتومانیا« با فروش 
۲۱۴/۵ میلیون دلار و کم فروش ترین عنوان فیلم های مارولی 
دیزن��ی یعنی »مارول ها« با فروش ۸۴/۴ میلیون دلار از جمله 
این موارد شکست بودند. »ایندیانا جونز و گردونه سرنوشت« با 
فروش ۱۷۴/۴ میلیون دلار که کم فروش ترین فیلم از فیلم های 

این مجموعه بود، هم از مایه های ناامیدی دیزنی شد.
برادران وارنر با ۱/۴ میلیارد دلار که ۵۰ درصد بالاتر از سال 
۲۰۲۲ است، جایگاه سوم را در میان استودیوها کسب کرد. فیلم 
»باربی« با فروش ۶۳۶/۲ میلیون دلار تقریبا نیمی از باکس آفیس 

این کمپانی را تامین کرد.

سینمای جهان

موسیقی

  به بهانه سانسورهای اعمال شده 
در سریال ها و اعتراض سازندگان

»ممیزی« یا همان »سانسور«، سال هاست کابوس سازندگان فیلم 
و سریال هاست و اتفاقات چند روز اخیر نشان داده تلویزیون و شبکه 
نمایش خانگی هم فرق چندانی با هم ندارند؛ تنظیم گر یا ناظرِ هر مدیوم، 
به نسبت خطوط قرمزی که تعیین کرده، ملاحظاتی را بر محتوایی که 
منتشر می کند، اعمال خواهد کرد و در این مسیر گاه نظرات شخصی هم 
دخیل می شود.در بازه ای این جملات را زیاد می شنیدیم »این سریال را 
من نساخته ام!«، »فلان سریال توقیف شد«، »به دلیل سانسور پخش این 
سریال به تعویق افتاد«، »آزادی بیان نداریم«، »ممیزی ها باعث کاهش 
کیفیت آثار است.«جملاتی که گاهی تبدیل به یک روش تبلیغاتی برای 
پلتفرم ها و بهانه ای برای کارگردانان می شد تا کم و کاستی های اثرشان 
را توجیه کنند. ساترا )سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر 
فراگیر( می خواهد نظارت داشته باشد و پس دست به سانسور و ممیزی  
روی آثار شبکه نمایش خانگی می زند، ولی همین کار، دستمایه  تبلیغات 
بیشتر اثر می شود و از این طریق، سازندگان اثر و پلتفرم ها می توانند 
مخاط��ب را کنجکاو و جذب خود کنند؛ از طرف��ی هم این ماجرا در 
صداوسیما وجود دارد و چارچوب های ممیزی در تلویزیون به مراتب 
سخت تر و و جدی تر از شبکه نمایش خانگی است.گاهی اوقات سازندگان 
آثار، توانایی تولید محصول باکیفیت را ندارند، پس حاشیه سازی یکی از 
بهترین راه هاست تا مخاطب را پای برنامه های خود بنشانند و استفاده 
 از برخ��ی کلمات، راهکار این موضوع اس��ت. در واقع این روزها، کلمه 
»سانسور شد«، اسم رمزی است برای اینکه سازندگان بهانه ای برای کیفیت 
پایین آثارشان داشته باشند. گاهی اوقات اما اینچنین نیست. سانسورهای 
ممتد و طولانی  یک اثر سبب می شود از کیفیت آن محتوا کاسته شود و 
زمین بازی عوض شود، یعنی مخاطب نه تنها اثر را در چارچوب نمی بیند، 
بلکه کلا محتوای تولیدشده را کنار می گذارد.بیش از یک دهه است که 
برای شبکه نمایش خانگی، سریال تولید می شود، اما میزان آن چندان 
چشمگیر نبود تا اینکه با شیوع کرونا، تعطیلی سینماها و کاهش کیفیت 
سریال های تلویزیون، تولیدات در پلتفرم ها افزایش پیدا کرد. برنامه هایی 
که ساخته شدن  شان از همه لحاظ کمک کننده است، اما ناتوانی ساترا در 
مدیریت پلتفرم ها باعث شده تا نتیجه مثبت و منفی ای را برای سینما به 
همراه داشته باشد.یک بحثی به نام سانسور وجود دارد که در دستگاه های 
دولتی با عنوان نظارت مطرح می شود. این موضوع به یک زمین مبارزه 
تبدیل شده است. از یک سو مسوولان با اعمال نظرات سلیقه ای، قدرت 
خود را به رخ هنرمند می کشند و از سوی دیگر اثر فیلمساز این گونه نابود 
می شود و ناچار است مانند کمال تبریزی در صفحه شخصی فضای مجازی 
خود از وجود نواقصی در فصل دوم سریال »سرزمین مادری« عذرخواهی 
کند و در توضیح این ماجرا بنویسد: »متاسفانه پس از اتمام نمایش فصل 
اول، نمایش فصل دوم با عجله و بدون اطلاع من از سوی تلویزیون و 
تهیه کننده با نواقصی شروع شد که ماه ها قبل به آنها اشاره کرده بودم، 
اما اقدامی در رفع نواقص نشده بود و حالا قصد دارند در فرصت کوتاه 
باقیمانده و در حد امکان انجام دهند! قسمت های اول و دوم سریال از 
تلوبیون پخش شد که منهای نواقص، یکی از ایرادهای مهم آن استفاده 
از قطعات موسیقی آقای علیقلی در کنار قطعات آقای پژمان و بدون ذکر 
نامی از آقای علیقلی است. مضاف بر اینکه اساسا استفاده ترکیبی از قطعات 
مختلف، از دو آهنگساز متفاوت برای یک اثر نمایشی، کار کاملا اشتباهی 
است! چون تقریبا ارتباط من با تلویزیون و تهیه کننده برای پخش سریال 
قطع شده است، از این به بعد سعی خواهم کرد که به نواقص موجود در 
قسمت ها و البته حذفیات در پخش اشاره داشته باشم. از همه مخاطبان 
س��ریال و مردم عزیز »س��رزمین مادری« بابت این بی مبالاتی پوزش 
می طلبم.«با توجه به اتفاقی که رخ داده است نگاهی به پیشینه سانسورها 
انداختیم و درگام اول هم به سریال کمال تبریزی اشاره می کنیم، اینکه 
چنین سریالی با تقریبا ده سال تعویق به نمایش درآمد ماحصل یک نظام 
ممیزی بود که به نوبه خودش آسیب جدی به این سریال زد و در گام 
بعدی به چند سریال الف ویژه که دستخوش ممیزی شدند اشاره کردیم 
که در ادامه می خوانید.حدود ۱۳ سال پیش و در اوج شهرت و محبوبیت 
سریالی به نام »در چشم باد« با بازی پارسا پیروزفر و کارگردانی مسعود 
جعفری جوزانی، کارگردان سریال خبر از اعمال سانسور روی بخش های 
بسیاری از سریال خبر داد و گفت: »در ابتدا محمد جعفری جلوه و سپس 
علی برازش مسوول این کار بودند و هیچگونه سانسوری هنگام نگارش 
فیلمنامه از سوی آنها بر من تحمیل نشد، ضمن اینکه با آگاهی که از 
تاریخ داشتند کتاب های زیادی را در اختیار من و پژوهشگران گذاشتند، 
بعضی از آنها جالب بود و بعضی هم مغرضانه نوشته شده بود. سکانس هایی 
از فیلم حذف شد، البته صدا و سیما در آینده از این کار پشیمان خواهد 
شد. یکی از عارضه های فرهنگی ما این است که قدر چیزهایی را که 
داریم نمی دانیم و بعد از اینکه آن را از دست دادیم شروع به قدرشناسی 
می کنیم.«سیدضیاءالدین دری کارگردان »کلاه پهلوی« هم همان سال ها 
و در زمان پخش این برنامه به معضل ممیزی و سفارشی سازی اشاره کرد 
و گفت: فیلم تاریخی نمی تواند سفارشی باشد و باید خودش بجوشد و 
اصلا فیلم سفارشی در این حوزه مخاطب خود را پیدا نمی کند.او با بیان 
اینکه »سریال کیف انگلیسی تنها سه ثانیه ممیزی شد و هر چه که 
روی کاغذ توافق کرده بودیم ساخته شد« با اشاره به کلیپی که در هفت 
پخش شد و موفقیت »کیف انگلیسی« را بسیار بالاتر از »کلاه پهلوی« 
عنوان کرد، این را یک ادعای رسانه ای دانست و گفت: به خاطر شرایط و 
حضور ماهواره ها تکرار موفقیت این سریال شدنی نیست. دری ادامه داد: 

»از طرف دیگر »کلاه پهلوی« ۳۰۰ دقیقه سانسور شد!«
او در واقع به درست یا غلط عامل اصلی عقب ماندن این سریال را ۳۰۰ 
دقیقه معادل ۵ ساعت سانسور دانست.نکته جالب تر ماجرا این است که این 
سانسورها سابقه بسیار بلندی دارد و همین ماجرا سبب وارد شدن آسیب 
جدی به آثار شده است. شاید برایتان جالب باشد که بدانید این بلا دامن 
»هزاردستان« علی حاتمی را نیز گرفته بود. احمد بخشی دستیار کارگردان 
این سریال مدت ها پیش به بایگانی نصف سریال »هزاردستان« اشاره کرد 
و گفت: »برآورد ما حدود سه و نیم میلیون تومان بود، اما تلویزیون این 
پول را به ما نداد. هزاردستان به طریقه ۳۵ میلی متری فیلمبرداری شد. 
ما در حدود ۲۸ قسمت فیلمبرداری کردیم و تحویل تلویزیون دادیم، اما 
فقط ۱۵ قسمت آن روی آنتن رفت. دلیل اصلی این حذف ها حجاب 
بازیگران زن بود. کل مخارج مجموعه با توجه به ۱۳ قسمتی که هرگز از 

تلویزیون پخش نشد چیزی در حدود ۹۰ میلیون تومان شد.«

گزارش

تلنگر

ادامه نسل کشی اسراییل در آغاز سال نو میلادی
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گ�روه فرهنگ و هنر - درست ۳۰ روز دیگر 
و در چنین روزی فرش قرمز جشنواره فیلم فجر 
در برج میلاد تهران پهن خواهد شد و این مکان، 
میزبانی ۱۰روزه خ��ود را از هنرمندان، بازیگران و 

اصحاب رسانه آغاز می کند.
برای س��ینه فیل ها، مردم علاقه مند به سینما 
و اصحاب  رس��انه در این فاصله یک ماهه، حدس  
زدن درباره حضور فیلم ها در جشنواره از همه چیز 
بیشتر می چسبد. نه تنها جشنواره فیلم فجر بلکه 
حضور فیلم ها در هر جش��نواره معتبری در دنیا 
این گمانه زنی ها را به همراه دارد و همین حدس و 
گمان هاست که تازگی جشنواره را تا روز اختتامیه 

نگه می دارد.
این حدس و گمان ها از س��ال گذشته شروع 
شد؛ وقتی بهروز افخمی پیش از شروع جشنواره 
فیلم فجر اعلام کرد فیلمی درباره شهیدطیب برای 
جشنواره سال آینده می سازد. این اولین فیلمی بود 
که خبری مبنی بر حضور خود را در جشنواره فیلم 
فجر امسال اعلام می کرد. گمانه ها تا امروز هم ادامه 
داشته؛ تا امروزی که دقیقا ۳۰ روز پیش از آغاز این 
فستیوال اعلام خبر حضور فیلم های دیگری در این 
ماراتن، کنجکاوی ها را درباره فیلم های سال جدید 

سینمای ایران بیشتر کرده است.
پس از اس��تقبالی که از شادروان در چهلمین 
جشنواره فیلم فجر به عمل آمد حالا حسین نمازی 
فیلم تازه ای را به این جش��نواره می فرستد که در 
ترکیب زوج اصلی با شادروان متفاوت است. در این 
فیلم مهرداد صدیقیان و الناز حبیبی ایفای نقش 
می کنند و همچون ش��ادروان در یک بازه زمانی 

مشخص روایت می شود.
داستان در سه شبانه روز و یک مراسم عروسی 
می گذرد و این همه آن چیزی است که تاکنون از 
شه س��وار می دانیم. هنوز بازیگران دیگر این پروژه 
اعلام نشده اند، اما با توجه به تجربه نسبتا پراستقبال 
شادروان و نیمه روایتی که از شه سوار می دانیم، به 
نظر می رسد این فیلم نیز ترکیب پر بازیگری داشته 
باشد. نمازی با انتشار تصویری نوشت:»با اینکه همه  
فیلم هام برام جذابن، اما این فیلم تنها فیلمی بود که 
دوست نداشتم فیلمبرداریش تموم شه. خوشحالیم 
وقتی کات آخر رو گفتم به حدی بود که یادم نمیاد 
این حد از خوشحالی رو تابه حال تجربه کرده باشم. 
امیدوارم ببینید و بپسندید. فعلا رونمایی می کنیم از 
گریم مهرداد صدیقیان و الناز حبیبی که خیلی خوش 
درخشیدن در نقش هاشون. ممنون زحمات تک تک 
بچه های گروه خوبمون هستم و عذرخواهی می کنم 
که مجالی نیست اسم تک تک شون رو اینجا بیارم.«. 
شه سوار محصول بنیاد سینمایی فارابی و بخش 
خصوصی است. فارابی امسال در دومین محصول 
مشترک خود با سازمان اوج، فیلمی را جلوی دوربین 
برده که درباره زندگی شهیدعلی  هاشمی است. این 
شهید فرمانده مهم ترین عملیات های سال های جنگ 
در هشت سال دفاع مقدس بود که در سال ۶۷ و در 
جزیره مجنون به شهادت رسید. به جز یک مستند به 
نام زیر صفر مرزی که درباره ناپدید شدن این شهید 
در روزهای پایانی جنگ است فیلم سینمایی درباره 
این شهید ساخته نشده و این سوژه قرار است برای 

اولین بار در قرارگاه سری روایت شود.
تنها تصویری که از دومین فیلم بابک خواجه پاشا 
منتشر شده تصویری از مهران احمدی است که 
کنجکاوی ها را درباره ادامه ایفای نقش های جدی این 
بازیگر پس از غریب و روایت ناتمام سیما برمی انگیزد. 
بابک خواجه پاشا کارگردان این فیلم سال گذشته 
با فیلم در آغوش درخت س��یمرغ بلورین بهترین 
فیلمنام��ه را دریافت کرد و حالا با آبی روش��ن به 

جشنواره فیلم فجر می آید.
این فیلم محصول بنیاد سینمایی فارابی و موسسه 
اوج است که مهران احمدی، مهران غفوریان، سارا 
حاتمی، مرتضی امینی تبار، روح الله زمانی، علی اکبر 
اصانلو و کاظم هژیرآزاد در آن ایفای نقش می کنند. 
با فیلمبرداری پراکنده ای که این اثر در شهرهای 

خلخال، تالش، نیشابور، مشهد و تهران داشته باید 
منتظ��ر پایان تدوین و حضور قطعی این فیلم در 

جشنواره فیلم فجر باشیم.
۳۰ � روز تا ترافیک فیلم ها پشت فرش 

قرمز جشنواره
احتمالا کنجکاوی برانگیزترین نکته درباره آسمان 
غرب حضور میلاد کی مرام در نقش شهید شیرودی 
است که تا به حال نیز همین خبر از این فیلم رسانه ای 
شده. کی مرام که حضورش در این نقش با نظرات 
متفاوتی از سوی مخاطبان همراه بود، قرار است ایفاگر 
نقش شهید شیرودی در مقطعی از زندگی اش باشد. 
از این شهید جز سریالی به نام سیمرغ که روایتگر 
زندگی او در کنار شهید احمد کشوری است، فیلم 
یا مستندی ساخته نشده و این اهمیت آسمان غرب 

را بیشتر می کند.محمد عسگری کارگردان این فیلم 
سال گذشته با اتاقک گلی در جشنواره فیلم فجر 
حضور داشت که روایتی از عملیات مرصاد در سال 
۶۷ و ورود منافقین به کشور بود.در سینمای ایران 
فیلم هایی جسته وگریخته به مصائب فیلمسازی و 
فیلمسازان پرداخته اند. بانوی اردیبهشت، میکس با 
بازی زنده یاد خسرو شکیبایی و فیلم های دیگری 
که خود سینمای ایران را دستمایه ساخت آثارشان 
کرده اند. فیلم آپاراتچی نیز تازه ترین فیلمی است 
که با اقتباس از کتاب آپاراتچی خاطرات شهید 
جلیل طائفی اس��دی در دست تولید است. این 
فیلمساز انقلاب که با یک دستگاه آپارات برای 
مردم فیلم پخش می کرده زحماتی را برای پخش 
فیلم در میان مردم به جان خریده و اکنون پس 

از سال ها زندگی خودش دستمایه ساخت فیلم 
سینمایی شده است.

»آپاراتچی« محصول مشترک فارابی و سازمان 
سینمایی سوره است که قربانعلی طاهرفر ساخت آن 
را به عهده دارد. هومن برق نورد نیز قرار است در نقش 

جلیل طائفی به ایفای نقش در این اثر بپردازد.
در کنار روایات شهدا و تاریخ معاصر دفاع مقدس، 
شور عاش��قی قرار است به ماجرای کاروان اسرای 
امام حسین) ع( بپردازد. داریوش یاری کارگردان این 
اثر در گفت وگویی با ایرنا از به پایان رسیدن تدوین این 
اثر و حضور آن در جشنواره فیلم فجر خبر داده بود. 
تهیه کنندگی این اثر را بنیاد شهید و بنیاد سینمایی 
فارابی برعهده دارند و نویسندگی و کارگردانی آن را 
نیز داریوش یاری برعهده داشته است. یاری پیش 
از این با فیلم کربلا جغرافیای یک تاریخ در قالب 
مستند تاریخی و با روایت شهاب حسینی به واقعه 
کربلا و عاشورا پرداخته بود.بنیاد سینمایی روایت 
فتح پس از تجربه نسبتا موفق اتاقک گلی امسال به 
سراغ ساخت پرتره ای سینمایی درباره شهید دکتر 
مجید بقایی رفته است. قهرمان جندی شاپور فیلمی 
است که این روزها در خوزستان در حال تولید است 
و زندگی شهید مجید بقایی را به تصویر می کشد. 
مه��دی صاحبی کارگردان��ی و ابوذر پورمحمدی 
تهیه کنندگی این اثر را بر عهده دارند.فیلم سینمایی 
درباره شهید زین الدین دیگر پرتره سینمایی امسال 
است که چند ماه پیش در مرحله پس تولید قرار 
گرفت. فیلم سینمایی زندگی این شهید که مجنون 
نام دارد تازه ترین اثری است که سازمان سینمایی 
اوج به جشنواره فیلم فجر می فرستد. زلزله بم با تمام 
ابعاد و فجایعی که در پی داشت تاکنون دستمایه 
ساخت اثری نشده بود، اما چندی پیش انتشار 
تصویری از فیلم احمد کنجکاوی ها را درباره این 
فیلم برانگیخت. امیر عباس ربیعی که فیلم ضد را 
نیز در اکران دارد، در سومین فیلم بلند خود به 
س��راغ زلزله بم و نقش شهید احمد کاظمی در 
ساعت های پس از این فاجعه رفته است. این فیلم 
محصول مشترک سازمان سینمایی سوره و حوزه 
هنری و موسس��ه تصویر شهر سازمان فرهنگی 
هنری شهرداری تهران است و بخش هایی از آن 
در تهران و بخش هایی نیز در بم فیلمبرداری شده 
است. نقطه صفر زمین نخستین نامی بود که 
این فیلم برای خود برگزیده بود، اما چندی بعد 
به احمد تغییر نام داد. نکته قابل توجه در این 
فیلم ها آن است که از بازیگرانی برای ایفای نقش 
ش��هدا بهره برده شده که پیش تر در نقش هایی 
کام��لا متفاوت دیده ش��ده اند. می��لاد کی مرام 
و س��جاد بابایی که قرار اس��ت در نقش شهید 
شیرودی و شهید زین الدین ایفای نقش کنند، 
پیش تر در نقش هایی کاملا متفاوت دیده شده اند. 
به علاوه فیلم های دیگری همچون احمد، قهرمان 
جندی شاپور، مومن و... نیز هستند که هنوز خبری 
مبنی بر اینکه چه کسی نقش شهید را در آنها ایفا 
می کند؛ رسمی نشده. از این رو باید دید در باقی 
فیلم هایی که درباره زندگی شهدا هستند تا چه 
اندازه به سراغ بازیگرانی با چهره های جدید و کمتر 

شناخته شده در سنیمای ایران رفته اند.
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 فیلم های مستقل و ماراتن فجر
کاظم دانشی چند روز پیش با انتشار تصویری از الناز شاکردوست در فیلم سینمایی بی بدن از 
تصویربرداری این فیلم خبر داد. فیلم سینمایی بی بدن نخستین کارگردانی مرتضی علیزاده است که 
به گفته تهیه کننده پروژه ۲۰جلسه ای از فیلمبرداری را پشت سر گذاشته. محمد عسگری تهیه کننده 
این فیلم در گفت و گو با خبرنگار سینمایی ایرنا از تدوین همزمان این پروژه خبر داد و برای حضور 
این فیلم در جشنواره ابراز امیدواری کرد. کاظم دانشی نویسنده فیلم علفزار که دو سال گذشته در 

جشنواره فیلم فجر حضور داشت در حال حاضر نویسندگی این اثر را بر عهده دارد.
فیلم سینمایی کوکتل مولوتوف به کارگردانی حسین دوماری و تهیه کنندگی محمد کمالی پور 
نخستین تصویر خود را از امین حیایی رونمایی کرده است. این فیلم طبق شنیده ها روایتی کمدی 
از دهه ۵۰ است و قرار است در جشنواره فیلم فجر امسال حضور داشته باشد . امین حیایی، احمد 
مهرانفر، ستاره پسیانی با حضور یکتا ناصر، پژمان جمشیدی، علیرضا استادی، سیاوش چراغی پور، 
نیلوفر کوخانی، شادی خلیلی، محمد نیکبخت، سعید امیرسلیمانی، کمند امیرسلیمانی گروه 
بازیگران این فیلم را تشکیل می دهند.چند روز قبل پس از اعلام حضور گلاره عباسی به عنوان 
بازیگر زن فیلم سینمایی زودپز، مثلث بازیگران این فیلم کمدی با نوید محمد زاده، محسن تنابنده 
و گلاره عباسی تکمیل شد. زودپز تازه ترین کمدی رامبد جوان است که در حال و هوای دهه 
۶۰ روایت می شود. تهیه کنندگی این فیلم سینمایی را منصور سهراب پور به عهده دارد. در ابتدا 
نیز قرار بود مهدی نادری این اثر را کارگردانی کند، اما پس از مدتی با تغییر کارگردان همراه و 

از آبان امسال، روند تولید آن با حضور رامبد جوان از سر گرفته شد.
همزمان با استقبال مخاطبان از سریال جدید سروش صحت با عنوان مگه تموم عمر چند 
بهاره، خبر تولید فیلمی سینمایی با حضور بهرام رادان، پژمان جمشیدی و هوتن شکیبا منتشر 
شد. صبحانه با زرافه  عنوان این فیلم بود که تهیه کنندگی آن را محمد شایسته بر عهده دارد. این 
فیلم کمدی در شهرهای شمالی فیلمبرداری شده و گمانه زنی هایی برای حضور آن در جشنواره 

فیلم فجر وجود دارد.


